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ΣΥΝΟ∆ΟΣ Γ'

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΝΗ'

Παρασκευή 15 Ιανουαρίου 1999

Αθήνα, σήµερα στις 15 Ιανουαρίου 1999, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 18.15' συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την
Προεδρία του Α' Αντιπροέδρου αυτής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ Ν.
ΚΡΗΤΙΚΟΥ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
'Εχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης κατέθεσε
σχέδιου νόµου: "Κύρωση του Κώδικα ∆ιοικητικής ∆ιαδικασίας".
Παραπέµπεται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή.
Επίσης, ανακοινώνεται ότι η ∆ιαρκής Επιτροπή Παραγωγής και
Εµπορίου καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Ανάπτυξης: "∆ιάφορες ρυθµίσεις θεµάτων
αρµοδιότητος Υπουργείου Ανάπτυξης".
Επίσης, η ∆ιαρκής Επιτροπή ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, ∆ηµόσιας Τάξης
και ∆ικαιοσύνης καταθέτει τις εκθέσεις της στα σχέδια νόµων του
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης:
α) "Κύρωση της Σύµβασης για την προσχώρηση της ∆ηµοκρατίας
της Αυστρίας, της ∆ηµοκρατίας της Φινλανδίας και του Βασιλείου
της Σουηδίας στη σύµβαση για το εφαρµοστέο δίκαιο στις
συµβατικές ενοχές και στο πρώτο και δεύτερο πρωτόκολλο που
αφορούν την ερµηνεία της από το ∆ικαστήριο".
β) "Κύρωσης της Σύµβασης για την έκδοση µεταξύ των Κρατών-
Μελών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης".
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριοι συνάδελφοι,
εισερχόµαστε στην

ΕΙ∆ΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ∆ΙΑΤΑΞΗ
Συνέχιση της συζήτησης στην πρόταση δυσπιστίας που υπέβαλαν
οι Βουλευτές της Νέας ∆ηµοκρατίας σύµφωνα µε το άρθρο 84,
παράγραφο 2-7 του Συντάγµατος και 142 του Κανονισµού της
Βουλής.
Ο κ. Τζανής, Βουλευτής Μαγνησίας, έχει το λόγο.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, οµολογώ τη δυσκολία
µου να µιλήσω για ένα θέµα όπως αυτό που σήµερα µας
απασχολεί, ύστερα από την πρόταση δυσπιστίας της Νέας
∆ηµοκρατίας κατά του Υπουργού Παιδείας. Κι' αυτό γιατί
εµπλέκονται πολλά ζητήµατα, µείζονος κοινωνικού και -θα έλεγα-
και εθνικού ενδιαφέροντος.
Για το χαρακτήρα και την αιτία της συζητούµενης πρότασης δεν
νοµίζω ότι πρέπει να πει κανείς τίποτα περισσότερο, παρά το ότι η
Βουλή πληρώνει σήµερα -όπως χθες και αύριο- το άγχος και την
ταραχή της Νέας ∆ηµοκρατίας µπροστά στο πολιτικό φαινόµενο
Αβραµόπουλου και στις επιπτώσεις που αυτό φαίνεται να έχει στο
γερασµένο πολιτικό της οργανισµό, στον οργανισµό ενός κόµµατος

που αναζητεί την ανανέωσή του έχοντας σαν κυρίαρχο µέληµά του
την ανάκτηση της εξουσίας. 'Αλλωστε, εντελώς πρόσφατα κορυφαίο
στέλεχος της Νέας ∆ηµοκρατίας, σε συνέντευξή του σε οικονοµικό
περιοδικό, έλεγε: "αν δεν γίνουµε κυβέρνηση, θα διαλυθούµε".
Αυτά µόνο ως προς την πρόταση δυσπιστίας µε την παραίνεση
προς τους συναδέλφους της Νέας ∆ηµοκρατίας και την ψυχραιµία
τους να µη χάνουν και να µην εκλαµβάνουν τίποτα ως δεδοµένο
γιατί κανείς δεν αποκλείει στο τέλος να αποδειχθεί "άνθρακες ο
θησαυρός".
∆εν παραβλέπω, βέβαια, ότι ο λαός βοµβαρδισµένος καθηµερινά
από τα ραδιοτηλεοπτικά -και όχι µόνο- προϊόντα της ηµιµάθειας και
της σκοπιµότητας, ίσως ξεχνά τα πεπραγµένα της ∆εξιάς στον
τοµέα της Παιδείας. Η ίδια όµως η Νέα ∆ηµοκρατία δεν φαίνεται να
ξεχνά τον εαυτό της, σκοπεύοντας να πει -αν κάποτε ο λαός την
ξαναφέρει στην εξουσία- αυτό που ο αείµνηστος Κωστής
Χαιρόπουλος έγραφε στην εφηµερίδα "ΠΡΩΙΑ" το Μάρτιο του 1926,
ότι δηλαδή: "Εκείνα τα οποία είποµεν χθες ήσαν διά να έλθοµεν εις
την εξουσίαν και εκείνα τα οποία λέγοµεν σήµερα είναι δια να
µείνοµεν εις την εξουσίαν".
∆υσκολεύοµαι, αγαπητοί συνάδελφοι, να αναφερθώ στο
περιεχόµενο της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης, γιατί µε εµποδίζει το
τοπίο που υπάρχει γύρω µας.
Καιρό τώρα αναρωτιέµαι εάν η λογική και η λειτουργία, ιδιαίτερα
ενός πολιτικού -και όχι µόνο ενός πολίτη- µε βάση τους κανόνες
της, είναι έννοια ασυµβίβαστη µε αυτό που στην Ελλάδα
αντιλαµβανόµαστε ως πολιτική.
Καιρό τώρα αναρωτιέµαι εάν ο πολιτικός µπορεί να είναι ο εαυτός
του και όχι ένας συµβιβασµένος και αιχµάλωτος της σκοπιµότητας
της πολιτικής του επιβίωσης άνθρωπος, ανήµπορος να µιλήσει τη
γλώσσα της αλήθειας, τη γλώσσα που κατά τον Παλαµά "δεν
φθάνει µόνο να λάµπει, αλλά πρέπει και να σφάζει".
Αγαπητοί συνάδελφοι, ας µην αναρωτιόµαστε γιατί η εποχή µας
µοιάζει µε θερµοκήπιο καλλιέργειας απολίτικων φαινοµένων και
ανάδειξης άκαπνων, άµαχων και απρόσωπων πρωταγωνιστών.
Αυτό το θερµοκήπιο το δηµιουργήσαµε όλοι εµείς, εµείς που
ονοµάζουµε αδιάκριτα δίκαιες καταλήψεις των σχολείων -δεν µιλάω
για τα αιτήµατα, για τις καταλήψεις µιλάω- δίκαιες τις εύκολες
καταλήψεις των δρόµων, ακόµα και όταν οι οπαδοί µίας
ποδοσφαιρικής οµάδος διαµαρτύρονται για τη σε βάρος της οµάδος
τους διαιτησία!
Εµείς που ονοµάζουµε δίκαιες όλες τις πράξεις που γίνονται από
κάθε µειοψηφία σε βάρος µη αντιδρώσης πλειοψηφίας, µόνο και
µόνο για να µην αµφισβητηθεί ο "αριστερός και προοδευτικός µας
χαρακτήρας".
Εµείς που περιφρονούµε την αγωνία χιλιάδων µεροκαµατιάρηδων
ανθρώπων που αφιερώνουν τη ζωή τους για την
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προκοπή των παιδιών τους και που βλέπουν µε απόγνωση την
τυφλή βία να κυριαρχεί στα σχολεία, στο σιτοβολώνα της γνώσης,
στο λίκνο της γένεσης της ανθρώπινης προσωπικότητας. Εµείς που
έχουµε ταλαιπωρήσει, όλοι µας, το κορµί αυτής της χώρας µε
πολύχρονες άσκοπες αντιπαραθέσεις, οικοδοµώντας πολιτικούς
µύθους που σήµερα καταρρέουν, δηµιουργώντας πανίσχυρες
συντεχνίες που εξελίχθηκαν όπως το τέρας του Φρανκενστάιν, και
που σήµερα αµφισβητούν ακόµη και το βασικό, το κυρίαρχο
στοιχείο του δηµοκρατικού πολιτεύµατος, δηλαδή το δικαίωµα της
Βουλής να νοµοθετεί και το δικαίωµα της Κυβέρνησης να ζητεί την
εφαρµογή των νόµων. Εκείνος ο διαχρονικός κανόνας ότι στη
δηµοκρατία γίνεται "ό,τι έδοξεν τη Βουλή και τω ∆ήµω" στις µέρες
µας καταλύεται και γι' αυτό δεν φαίνεται κανείς να ανησυχεί!!!
Εµείς που επιµένουµε να θεωρούµε τη πολιτική ως ατοµικό άθληµα
και να αγνοούµε ότι οι κοινωνίες δεν προχωρούν στη τύχη και ότι "ο
άνθρωπος", όπως λέει και ο Μάρξ, "πράττει µέσα και κάτω από τις
συνθήκες που βρίσκει µπροστά του...".
Εµείς που στο διάβα του χρόνου δεν αντιληφθήκαµε ότι υπάρχουν
αξίες και έννοιες που δεν θα έπρεπε ούτε καν να τις αγγίζουµε,
πολύ περισσότερο δεν θα έπρεπε να τις βάζουµε στη µυλόπετρα
της πολιτικής.
Τι θα έλεγε άραγε ο µπαρµπα-Γιάννης ο Μακρυγιάννης αν τα
έβλεπε όλα αυτά, σκεπτόµουν σήµερα καθώς ετοίµαζα την οµιλία
µου; Τι θα έλεγε αν άκουγε για παράδειγµα το διαρκώς εισαγγελικό
λόγο του κ. Κωνσταντόπουλου, τον διαρκώς απορριπτικό; Τι θα
έλεγε αν άκουγε τη φτώχεια των επιχειρηµάτων του ∆ΗΚΚΙ και του
κ. Τσοβόλα; Τι θα έλεγε αν άκουγε τη µονότονα καταδικαστική, επί
όλων των θεµάτων, στάση του ΚΚΕ, που κατάντησε πλέον -και
αυτό είναι ιδιαίτερα ανησυχητικό- να υιοθετεί ως µορφές κοινωνικού
αγώνα το γιαούρτωµα και το πέταγµα των αυγών καθώς επίσης και
το κλείσιµο των δρόµων, έτσι δα, για ψύλλου πήδηµα;
Αλήθεια, αγαπητοί φίλοι του ΚΚΕ, εκτός από το γιαούρτωµα, τις
καταλήψεις, τους αποκλεισµούς, την εύκολη καταδίκη κάθε
κυβερνητικής πράξης, τι προτείνετε για το µέλλον αυτού του τόπου;
Ποια είναι η συγκεκριµένη πρότασή σας για να πάει ένα βήµα
µπρος αυτός ο τόπος;
Είµαι, λοιπόν, σίγουρος ότι αν ξαναρχόταν ο Μακρυγιάννης,
αγαπητοί συνάδελφοι, θα ευχόταν να µην έχει γεννηθεί. Αφήστε
που θα διέτρεχε και τον κίνδυνο γιαουρτώµατος, πολύ δε χειρότερο
και απευθείας τηλεοπτικής κάλυψης για την προβολή ενός
"γραφικού τρελού", έτσι θα τον µεταχειριζόταν η εποχή µας τον
Μακρυγιάννη.
Είναι πραγµατικά δύσκολο στις µέρες µας να επιζήσει η λογική. Στο
εσωτερικό των κοµµάτων, αγώνας για την ανάδειξη της
διαφορετικής άποψης µε τρόπο επιτηδευµένο και εµπορικό, ώστε
να µη µας ξεχνάει ο ψηφοφόρος, µιας και δεν έχουµε τίποτε
περισσότερο να κάνουµε γι' αυτόν.
Μεταξύ των κοµµάτων έλλειψη πλήρους δυνατότητας επικοινωνίας
και συνεννόησης ακόµη και στα πιο βασικά θέµατα. Και δυστυχώς,
η υιοθέτηση συνθηµάτων, όπως "κάτσε καλά Γεράσιµε κι άστα όλα
όπως είναι, µην αλλάζεις τίποτε". ∆ιαβάστε σας παρακαλώ ένα
σχετικό άρθρο σήµερα του καλού δηµοσιογράφου Γιώργου Καρελιά
στην "ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ", για να µαθαίνουµε και να
προβληµατιζόµαστε εµείς οι πολιτικοί για το αν τα πράγµατα είναι
έτσι, όπως τα βλέπουµε µεταξύ µας.
"Κάτσε καλά Γεράσιµε, Τούµπα, Αλκαζάρ και Καλογρέζα και τα
µυαλά στα κάγκελα" και πλήρης ποδοσφαιροποίηση της πολιτικής.
Και αυτό λέγεται πολιτική πρακτική και πολιτική γλώσσα του
συνόλου των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, που αν δεν την
χρησιµοποιούν οπωσδήποτε την υιοθετούν.
Και µέσα στη γενική ταραχή οι αείποτε επενδύοντες στη σύγχυση,
διανοητές της απροσδιόριστης πάντοτε αριστεράς, οι ίδιοι που όταν,
εµείς τα φτωχόπαιδα ψάχναµε να βρούµε πώς θα σπουδάσουµε,
έβγαζαν τα έντυπα "της αριστεράς και της προόδου" από τις
µπαγκαζιέρες των BMW τους και των τζιπ τους, αυτοί που σήµερα
δεν τρώνε τίποτε άλλο από σολωµό, δεν πίνουν τίποτε άλλο από
ουίσκυ, δεν καπνίζουν παρά µόνο πούρα οι ίδιοι αυτοί σήµερα
απορρίπτουν τα πάντα, µε τη λογική ότι "δεν έχει τίποτε καλό η
εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, όλα αδιακρίτως απορρίπτονται".

Επιτρέψτε µου, αγαπητοί συνάδελφοι, την υποβολή ενός
προβληµατισµού: Αν µοιραζόταν αυτήν τη στιγµή έντυπο στους
Βουλευτές µε ένα ερωτηµατολόγιο µε τις εξής ερωτήσεις:
Πρώτον, ποιο το περιεχόµενο της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης και
πού έγκεινται οι διαφωνίες;
∆εύτερον, τι προτείνει ο κάθε Βουλευτής για την αντικατάσταση
αυτού του σηµερινού απηρχαιωµένου, κατά την οµολογία όλων µας,
εκπαιδευτικού συστήµατος;
Τρίτον, αποδέχεσθε ή όχι τις καταλήψεις; Αν τις αποδέχεσθε -και
απευθύνονται στην πλευρά της Νέας ∆ηµοκρατίας- γιατί δεν
συµµαζεύετε το στέλεχός σας στην ΟΛΜΕ, το οποίο δεν ξέρω,
αλήθεια, που βρισκόταν όταν γινόταν ο φόνος του Τεµπονέρα...
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΛΕΒΟΓΙΑΝΝΗΣ: Στην ΟΛΜΕ.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Και τι έκανε; 'Ηταν µε τον Τεµπονέρα ή µε
τον Καλαµπόκα τότε;
Ας γυρίσουµε να δούµε διαχρονικά τις ευαισθησίες απέναντι στην
παιδεία.
Τι θα απαντούσατε, αγαπητοί συνάδελφοι, σε όλα αυτά; Θα µου
πείτε τώρα "χάνεις τον καιρό σου.'Οταν κραυγάζουν οι λύκοι, δεν
ακούγονται οι άνθρωποι".
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 'Οµως, οι κραυγές των λύκων κάποια
στιγµή θα σβήσουν και µαζί µε αυτές και η αγωνία σας για το
φαινόµενο Αβραµόπουλου, αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας
∆ηµοκρατίας. Κάποια στιγµή τα αποκαϊδια των θρανίων, οι σύριγγες
και τα ίχνη µιας θλιβερής περιπέτειας θα χαθούν, θα φύγουν. Τότε,
θα είναι η ώρα της αποτίµησης των πεπραγµένων. Τότε, τα παιδιά
θα ξαναγυρίσουν στις αίθουσες για να δουν τους καθηγητές τους
στα µάτια και δεν ξέρω ποιος θα µπορεί να κοιτάζει στα µάτια τον
άλλο. Τότε, θα είναι η ώρα του απολογισµού όλων. Μόνο που τότε
δεν θα µετράµε σπασµένα θρανία. Τότε, θα µετράµε πόσοι
περισσότεροι θα είναι οι χρήστες των ναρκωτικών από την έντεχνη
απόγνωση, στην οποία οδηγούνται τα παιδιά. Τότε, αγαπητοί
συνάδελφοι, θα αντικρύζουµε ζωντανά πτώµατα παραπλανηµένων
παιδιών που σήµερα τα χρησιµοποιούν. Τότε θα φωνάζουν τα ίδια
παιδιά στους δασκάλους τους "καθήστε καλά", γιατί έτσι θα έχουν
µάθει.
Σ' αυτά τα παιδιά -και τελειώνω κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ την
ανοχή σας για ένα λεπτό...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Αν ήµασταν σε άλλο
χώρο θα σας έλεγα "κάτω τα µολύβια"!
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Σ'αυτά τα παιδιά µόνο και µόνο γιατί είναι
παιδιά, µπορεί να επενδύει η χώρα και πουθενά αλλού.
Σ'αυτά τα παιδιά θέλω να θυµίσω µόνο δύο πράγµατα:
Πρώτον, το αίτηµα για άνοιγµα της πόρτας των πανεπιστηµίων και
για είσοδο στα πανεπιστήµια χωρίς εξετάσεις, είναι διαχρονικό
αίτηµα κάθε µαθητικής κινητοποίησης. Με µπροστάρη το ΠΑΣΟΚ
προβάλλεται αυτό το αίτηµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Τελειώστε σας
παρακαλώ.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ, επιτρέψτε
µου...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Οχι, δεν µπορώ να
σας επιτρέψω. Είναι σε βάρος άλλων συναδέλφων και το ξέρετε.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Γι' αυτά τα αιτήµατα εµείς αγωνιζόµαστε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Να είµαστε και
δίκαιοι.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κάθε λεπτό που
µιλάτε παραπάνω, το αφαιρείτε από άλλο συνάδελφο. Το γνωρίζετε
αυτό.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Το ξέρω και παρακαλώ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Αφού το ξέρετε, γιατί
δεν το εφαρµόζετε;
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ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Αυτός ο δρόµος που σήµερα καλούνται τα
παιδιά να ακολουθήσουν, είναι ο δρόµος...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Μιλάµε για
δικαιοσύνη, µιλάµε για ισότητα, αλλά όταν πρόκειται να
εφαρµόσουµε αυτές τις αρχές και στον εαυτόν µας, τις...
αξιοποιούµε.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Αυτό το µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε, και
τελείωσα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Οχι, σας παρακαλώ.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: ...είναι ο δρόµος που τους δείχνει ο κ.
Καραµανλής, που τους δείχνουν ορισµένοι συνδικαλιστές, γιατί ο
καθένας παίζει το δικό του παιχνίδι. 'Οµως αυτός ο δρόµος θα είναι
ο τάφος όχι µόνον αυτών που τον δείχνουν αλλά και δυστυχώς και
των ελπίδων αυτής της νέας γενιάς, που µόνο µε αύξηση της
ποιότητας γνώσης και µε ένταση της προσπάθειας θα µπορέσει να
επιζήσει. Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Βουλευτής
Επικρατείας κ. Τζωάννος έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΖΩΑΝΝΟΣ: Κυρία και κύριοι συνάδελφοι,
αναφερόµενος στα σχόλια που ακούµε µονότονα από τους
συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ, οι οποίοι το µόνο που έχουν να κάνουν,
µπροστά στο δράµα που βιώνει σήµερα η νεολαία µας και ο
ελληνικός λαός, είναι να ασχολούνται µε µικροπολιτικά σενάρια. Θα
έλεγα ότι ο πεινασµένος καρβέλια ονειρεύεται.
Αντί να δουν τα χάλια της κεντρικής επιτροπής του ΠΑΣΟΚ, τις
σηµερινές κόντρες, οι οποίες έχουν οδηγήσει σε ανυπαρξία
κυβερνητικού έργου, αναφέρονται συνεχώς στη Νέα ∆ηµοκρατία,
για να παρακάµψουν το κύριο θέµα. Το θέµα µας είναι πολύ
σπουδαιότερο από αυτήν καθ' εαυτήν τη λεγοµένη εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση. Είναι η διάλυση της ελληνικής κοινωνίας, το κλίµα
βίας που επικρατεί, η διάλυση, η ανασφάλεια του πολίτη.
Να σας θυµίσω τα γεγονότα της οδού Νιόβης, την ανασφάλεια στις
παραµεθόριες περιοχές, την εγκληµατικότητα; Τα πιο εύκολα
πράγµατα τα έχετε µετατρέψει σε φιάσκο, το φιάσκο της Ιονικής, το
φιάσκο της Ολυµπιακής κ.ο.κ.
Και ερχόσαστε τώρα να µιλάτε µόνο περί µικροπολιτικής. Αυτά είναι
παλαιοµοδίτικα υποδείγµατα πολιτικής συµπεριφοράς, ανήκουν στο
παρελθόν και ο κόσµος τα έχει καταδικάσει. Και θα έπρεπε
τουλάχιστον να προσαρµοστείτε στις επιταγές του νέου αιώνα.
Αλλά µπορούµε να πούµε και κάτι άλλο, ότι πρόσφατα είχαµε και
ένα άλλο σοβαρότατο γεγονός, το φιάσκο των S-300, την
ταπείνωση του Ελληνισµού, η οποία ωστόσο θα µπορούσε να είχε
µία θετική παρενέργεια εάν ο κ. Αρσένης προ του αδιεξόδου, που
είχε δηµιουργηθεί στον εκπαιδευτικό τοµέα, αναλαµβάνοντας ο ίδιος
και τις ευθύνες του για την υπόθεση των S-300, είχε διαχωρίσει τη
θέση του από τη συλλογική κυβερνητική ευθύνη πάνω σε αυτό το
θέµα. Και αποχωρώντας τουλάχιστον θα είχε δώσει διέξοδο στην
κρίση, δίνοντας την ευκαιρία για την αναστολή αυτών των
"µεταρρυθµίσεων" για να αποφευχθούν τα χειρότερα. Είχαµε
προειδοποιήσει για την κατάσταση που επρόκειτο να δηµιουργηθεί
από το περασµένο καλοκαίρι και µε ερωτήσεις και µε επερωτήσεις.
Ωστόσο οι απορυθµιστικοί πειραµατισµοί στο χώρο της παιδείας
συνεχίστηκαν και συνεχίζονται και µάλιστα είχαµε και τις
προχθεσινές εµπρηστικές δηλώσεις για την απώλεια της σχολικής
χρονιάς.
Τελικά η όλη συµπεριφορά όλων των µελών της Κυβέρνησης, του
κ. Αρσένη, του κ. Σηµίτη, ποια είναι; Να διατηρηθεί η εξουσία. Και
έτσι βλέπουµε ποιο είναι και το κεντρικό ιδεολογικό στίγµα του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. Η νοµή της εξουσίας, η εξουσία για την εξουσία, για να
µπορεί να απολαµβάνει τα προνόµοιά της η κοµµατική
νοµενκλατούρα, διότι εάν υπήρχε η ευαισθησία για το γενικότερο
καλό, θα υπήρχαν και οι αντίστοιχες παραιτήσεις.
Το δυστύχηµα είναι ότι όλα αυτά οδηγούν σε αποσύνθεση του
κοινωνικού ιστού, στη συσσώρευση προβληµάτων και αυτήν την
αγωνία του ελληνικού λαού µετέφερε στο πλαίσιο της Βουλής η

πρόταση δυσπιστίας της Νέας ∆ηµοκρατίας. Εκφράζουµε το λαϊκό
αίσθηµα όπως έχουµε υποχρέωση να το κάνουµε, το λαϊκό
αίσθηµα, που το είδατε να εκφράζεται και σήµερα σε όλη την
επικράτεια. Και το πρόβληµα πλέον δεν είναι να διορθώσουµε τα
κακώς κείµενα -είναι και αυτό πρόβληµα, είναι και αυτό θέµα και
σας έχουµε κάνει προτάσεις, έχουµε κάνει την πρόταση για εθνικό
διάλογο µε συγκεκριµένο χρονικό ορίζοντα και την αναστολή των
µέτρων- αλλά είναι το µείζον πρόβληµα είναι να αποφευχθεί η
περιθωριοποίηση της ελληνικής νεολαίας. Με τον αλλαζονικό τρόπο
που αντιµετωπίζετε τη νεολαία την οδηγείτε στα άκρα και στην
περιθωριοποίηση, στο περιθώριο της κοινωνίας. Και τα αρνητικά
αποτελέσµατα θα τα δούµε σε απαράδεκτες συµπεριφορές,
οξύτερες στα επόµενα χρόνια. Και τότε θα είναι αργά, αλλά
φαντάζοµαι ότι τότε θα πείτε κανένα "mea culpa" διότι µέχρι στιγµής
τουλάχιστον δεν µιµείστε τον ιδρυτή σας, που είπε τότε για το Αιγαίο
ένα "mea culpa". Ε, πείτε και κανένα "mea culpa". Συνεχώς λάθη
κάνετε και αντί να αναγνωρίσετε τα λάθη σας έρχεστε και κάνετε
µαθήµατα συµπεριφοράς στη Νέα ∆ηµοκρατία. Αν είναι δυνατόν!
Και έχετε εφεύρει και κάτι άλλο στην προπαγάνδα σας. Το
αναµάσηµα ότι δήθεν η Νέα ∆ηµοκρατία δεν έχει προτάσεις. Και
είναι γνωστές οι προτάσεις. Ε, λοιπόν, επειδή ο κύριος Υπουργός
χθες αναφέρθηκε πολλές φορές σε αυτό το θέµα και ρωτούσε και
τους συναδέλφους ποιες είναι οι προτάσεις, εγώ λέω το εξής: Θα
σας στείλουµε τις προτάσεις ξανά και τα έξοδα βέβαια θα τα
υποστεί η Νέα ∆ηµοκρατία και του χαρτιού και τα ταχυδροµικά,
αντίθετα µε το τι κάνετε εσείς µε το φυλλάδιό σας το γνωστό
"Μεταρρυθµίζοντας την Παιδεία", όπου µε έξοδα του ελληνικού
λαού και του Κοινοτικού Πλαισίου Στύριξης κάνετε φθηνή
προπαγάνδα. Φθηνή προπαγάνδα είναι αυτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΚΡΙΤΙ∆ΗΣ: ∆εν είναι ωραίο;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΖΩΑΝΝΟΣ: Αυτό να το πληρώσει από την τσέπη του ο
κύριος Υπουργός ή το κόµµα σας αν θέλετε να κάνετε προπαγάνδα
και όχι το Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης.
Επειδή δεν έχετε την ικανότητα να απορροφήσετε τα κονδύλια για
ουσιαστικά έργα, για την εγκατάσταση ηλεκτρονικών υπολογιστών,
τυπώσατε κάτι ωραίο. Το κάλυµµα είναι πάρα πολύ ωραίο. Το
περιεχόµενο δεν λέει τίποτα καινούριο. Αυτό θα το καταθέσω για τα
Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Τζωάννος καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έντυπο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)
Αλλά αυτό είναι εµπαιγµός και πρόκληση για το λαό, ιδιαίτερα δε
όταν βρισκόµαστε σε εποχή φορολογικών επιδροµών, που και η
τελευταία δραχµή µετράει. Να πάψετε τις δεξιώσεις, τις δηµόσιες
σχέσεις και τις διαφηµίσεις και να νοικοκυρέψετε τα δηµόσια
οικονοµικά. Να πάψετε να κάνετε φθηνή προπαγάνδα και διαλέξεις
περί ήθους και σοβαρής πολιτικής.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΚΡΙΤΙ∆ΗΣ: Είναι ωραίο αυτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΖΩΑΝΝΟΣ: Βεβαίως, αλλά όλα αυτά πρέπει να
σταµατήσουν. Οι προτεραιότητες της ελληνικής οικονοµίας για
σύγκλιση είναι να κάνουµε οικονοµίες όπου µπορούµε. Να τα
κάνετε µε δικά σας χρήµατα. Εµείς και να κάνουµε κάποια δεξίωση,
την πληρώνουµε από την τσέπη µας, ενώ εσείς την πληρώνετε από
τον κρατικό κορβανά. Αυτή είναι η µεγάλη διαφορά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Οχι σε προσωπικό
επίπεδο διάλογος, σας παρακαλώ. Κύριε συνάδελφε, συνεχίστε
απευθυνόµενος προς το Σώµα γενικά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΖΩΑΝΝΟΣ: Το θέµα είναι µείζον, διότι ακόµη και η
τελευταία δραχµή που µπορεί να εξασφαλιστεί από τον περιορισµό
της σπατάλης, µπορεί να βοηθήσει την παιδεία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΚΡΙΤΙ∆ΗΣ: Είναι ωραίο και...
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΖΩΑΝΝΟΣ: Βεβαίως και σχετίζεται αυτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ, µας
ακούει και ο ελληνικός λαός.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΖΩΑΝΝΟΣ: Επαναλαµβάνω ότι πρέπει επιτέ-
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λους το σύνολο της Κυβέρνησης να επιδείξει συµπεριφορά συνετού
οικογενειάρχη στη χρήση των δηµοσίων πόρων, αντί να εµφανίζετε
προπαγανδιστικά έντυπα είτε για την παιδεία είτε για τη σύγλιση
προς την ΟΝΕ.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ (Υπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Μου επιτρέπετε µία διακοπή;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΖΩΑΝΝΟΣ: 'Οχι, δεν σας επιτρέπω, κύριε Υπουργέ.
'Οταν πάρετε το λόγο, µπορείτε να εξηγήσετε για τις χρήσεις και
καταχρήσεις του δηµοσίου χρήµατος.
Αλλά ειδικότερα, επειδή αναφέρθηκε ο κύριος Υπουργός χθες σε
προγραµµατισµό βάθους και το έντυπο αυτό κάνει αναφορές από
το 1993, θα µπορούσε επιτέλους να µας εξηγήσει κάποιος -και θα
περίµενα και τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών να µας
εξηγήσει- γιατί άλλαξε η πολιτική, εφόσον υπήρχε
προγραµµατισµός. Γιατί αλλάξατε άρδην τα όσα είχε κάνει ο κ.
Γεώργιος Παπανδρέου του Ανδρέα; Γιατί έχετε έρθει σε σύγκρουση
µε το ΕΣΥΠ; Αν ήταν όλα τέλεια, πώς εξηγείτε το φαινόµενο των
κακογραµµένων βιβλίων, που δηµιουργούν άγχος και παπαγαλία
στα παιδιά του λυκείου;
Εγώ σας λέω ότι είµαι γονιός µαθήτριας Β' λυκείου, έχω δει τα
βιβλία και σας λέω και ως εκπαιδευτικός ότι πολλά απ' αυτά
αυξάνουν την παπαγαλία, διότι φορτώνετε ύλη η οποία είναι
άχρηστη, αντί να τους µάθετε να σκέπτονται και να αναλύουν τα
κείµενα.
Τελικά, έστω και στο παραπέντε, σας κρούουµε τον κώδωνα του
κινδύνου και σας καλούµε να παραιτηθείτε για να αποφευχθούν τα
χειρότερα. Η ψήφος των Βουλευτών του ΠΑΣΟΚ τους καθιστά
όλους συνυπεύθυνους. Το ΠΑΣΟΚ τελικά είναι ενιαίο στη συλλογική
ευθύνη.
Θα τελειώσω µε το ευτράπελο που είπε ο κ. Σηµίτης από τη
Μαδρίτη, ότι όλα γίνονται για να εµποδίσουµε την πορεία προς την
ΟΝΕ. Αν είναι δυνατόν! 'Οσον αφορά αυτές τις δηλώσεις, θα κάνω
ένα τελικό σχόλιο, εξ ιδίων κρίνει ο κύριος Πρωθυπουργός τα
αλλότρια.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας).
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Κοντοµάρης έχει
το λόγο.
ΕΥΤΥΧΙΟΣ ΚΟΝΤΟΜΑΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
επιχειρήσω άµεσα, πραγµατικά µε επιχειρήµατα να µιλήσω
απέναντί σας.
Κατ'αρχήν, υπάρχει το αίτηµα για κατάργηση από 'δω και για
αναστολή από 'κει του νόµου και των συγκεκριµένων άρθρων. Για
ποια κατάργηση µιλάµε και για ποια άρθρα;
Αυτό θέλετε να αναστείλουµε ή να καταργήσουµε; Θέλετε µήπως να
καταργήσουµε την ενισχυτική διδασκαλία στα σχολεία; Θέλετε να
καταργήσουµε το ενιαίο λύκειο; Θέλετε να καταργήσουµε την
αξιολόγηση των καθηγητών και την επιµόρφωσή τους; Θέλετε να
καταργήσουµε τα σχολικά κέντρα επαγγελµατικής κατάρτισης στους
νοµούς και να τα αναστείλουµε;
Αφού έχετε, λοιπόν, µία πρόταση για αναστολή τι θα βάλετε εσείς
στη θέση των άρθρων αυτών; Να µη γίνουν τα ολοήµερα
νηπιαγωγεία; Να µην αξιολογηθούν οι καθηγητές; Να µην
προχωρήσουµε στο δυνατό δηµόσιο σχολειό; Τι θα βάλετε; Ποιες
είναι οι προτάσεις σας, κύριε Τζωάννο; ∆εν τις άκουσα. ∆εν είπατε
συγκεκριµένες προτάσεις εδώ στη Βουλή. 'Οχι να µας τις στείλετε,
να µας τις πείτε. Εδώ είναι η κορυφαία διαδικασία. Εδώ
κουβεντιάζουµε, στη Βουλή των Ελλήνων, ως πολιτικά κόµµατα, ως
Βουλευτές και κάνουµε προτάσεις.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΖΩΑΝΝΟΣ: Σας τις έχουµε πει, αλλά αφού επιµένετε
θα σας τις ξαναπούµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ,
κύριοι συνάδελφοι. ∆εν είναι διαδικασία αυτή.
ΕΥΤΥΧΙΟΣ ΚΟΝΤΟΜΑΡΗΣ: Είναι αλήθεια ότι σαφώς έγινε ο
διάλογος και για το νόµο. Το ξέρετε πολύ καλά γιατί ήσασταν στην
επιτροπή. Ποιο ήταν το πρόβληµα όµως; Η ηγεσία της ΟΛΜΕ έβαλε
κάθετα το θέµα ότι "ή θα αποσυρθούν τα άρθρα που αφορούσαν
την αξιολόγηση και την επετηρίδα ή δεν κουβεντιάζουµε τίποτα".
Αυτή είναι η αλήθεια και το ξέρετε πολύ καλά.

Επίσης, ξέρετε πολύ καλά και ξέρουµε όλοι, ότι χρειάζεται και η
αξιολόγηση των καθηγητών και η επιµόρφωσή τους για να
βελτιωθεί η εκπαίδευση, γιατί διαφορετικά δεν µπορούµε να
προχωρήσουµε.
Επίσης, ξέρουµε όλοι πολύ καλά από όλες τις πλευρές ότι η
επετηρίδα στην πράξη έχει καταργηθεί. Στην ουσία πάνω από
τριάντα ή πενήντα χρόνια θα περίµενε να διοριστεί µε την
επετηρίδα. Το ξέρετε και αυτό πάρα πολύ καλά.
Πέρα απ'αυτό, ο νόµος καταργεί τις πανελλαδικές εξετάσεις µε τα
τέσσερα γνωστά µαθήµατα κάθε δέσµης και την παπαγαλία.
Αλήθεια, αγαπητέ Τάσο Ιντζέ, αυτό ήταν το νόηµα των αγώνων του
1-1-4 και του 15%; Θέλαµε, δηλαδή, να καταλήξουµε και να
υπερασπιζόµαστε µία παιδεία µε παπαγαλία, µε δέσµες, µε
τέσσερα µαθήµατα, µε τα φροντιστήρια, µε υποβαθµισµένο το
δηµόσιο σχολειό και µας εγκαλείτε γιατί εµείς πραγµατικά
αγωνιζόµαστε γι'αυτές τις ιδέες;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Αυτό καταλάβατε από ό,τι είπα;
ΕΥΤΥΧΙΟΣ ΚΟΝΤΟΜΑΡΗΣ: ∆εν πειράζει, δηµοκρατία έχουµε, λέτε
τις απόψεις σας.
Είναι αλήθεια ότι µε το νέο τρόπο εισαγωγής το δηµόσιο σχολειό
καθίσταται υπολογίσιµο στην εξέλιξη του µαθητή. Με τον παλιό
νόµο -το ξέρουµε όλοι- δεν λογαριάζονταν καθόλου η επίδοση του
µαθητή και δεν είχε όρεξη και διάθεση ούτε ο µαθητής, ούτε και ο
καθηγητής να κάνουν µάθηµα σε αυτό το σχολειό που ο βαθµός του
δεν έπαιζε κανένα ρόλο και όλο το βάρος σαφώς ήταν στα
φροντιστήρια και στις δέσµες.
Τώρα δίνεται µεγαλύτερο βάρος και ουσιαστικό περιεχόµενο στο
δηµόσιο σχολειό, πέρα από τα µαθήµατα που πραγµατικά έχουν να
κάνουµε µε τεχνολογία, τους ηλεκτρονικούς υπολογιστές και ό,τι
απαιτεί ο 21ος αιώνας που πρέπει να γνωρίζουν τα παιδιά, οι
µαθητές µας, η νέα γενιά.
Κάποιοι τους φόβισαν, τους είπαν ότι πρέπει να κάνουν
φροντιστήρια σε όλα τα µαθήµατα και της Β' λυκείου και της Γ'
λυκείου και παντού, αλλιώς, δεν θα πάρουν το απολυτήριο. Σαφώς
είναι υπερβολικοί οι φόβοι τους. 'Ηδη από τα θέµατα που έδωσε
στη δηµοσιότητα ο Υπουργός φαίνεται ότι σαφώς είναι βατά αυτά
που διδάσκονται στα σχολειά γιατί είναι µαθήµατα που τα επιλέγουν
και τα αξιολογούν οι καθηγητές που οι ίδιοι τα διδάσκουν.
Είναι αλήθεια ότι ανοίγονται πόρτες για τη Τριτοβάθµια Εκπαίδευση.
∆εν ήταν αυτό το ζητούµενο για όλους µας, για το λαϊκό κίνηµα,
χρόνια τώρα, ώστε η πρόσβαση στα Ανώτατα Εκπαιδευτικά
Ιδρύµατα να είναι όσο το δυνατόν ελεύθερη, να είναι ανοικτές οι
πόρτες; Αυτό δεν παλεύαµε όλοι, φίλες και φίλοι;
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι, να µη γίνονται κρίσεις, σχόλια, διακοπές. Θα
ακολουθήσετε και σεις µετά. Μπορεί να γίνεται αυτός ο σχολιασµός
σε κάθε οµιλητή; Τι εικόνα θα δώσουµε;
ΕΥΤΥΧΙΟΣ ΚΟΝΤΟΜΑΡΗΣ: Οι σαράντα χιλιάδες του 1995 που
εισάγονται στα Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα δεν προχωράνε
στις ογδόντα, στις ογδόντα πέντε, στις ενενήντα χιλιάδες µε όλο
αυτό το σύστηµα, µε όλη αυτήν την προοπτική, που περνάει µέσα
από την εξειδίκευση του νόµου και µέσα από τις διατάξεις για το
ενιαίο λύκειο και για την πρόσβαση στα Ανώτατα Εκπαιδευτικά
Ιδρύµατα;
Είναι αλήθεια -το ξέρει αυτό ο λαός µας- ότι πάνω από είκοσι
χρόνια, υπάρχει µια ακινησία στο εκπαιδευτικό σύστηµα και είναι
φανερό ότι απαιτείται και στην εφαρµογή του νέου συστήµατος να
προχωρήσουµε βήµα-βήµα µε συνεχείς βελτιώσεις και µε
διορθώσεις εκεί που η ίδια η ζωή το απαιτεί. Αλλά βέβαια µε µια
προϋπόθεση, ότι και τα σχολεία και τα πανεπιστήµια, το δηµόσιο
σχολείο σαφώς θα πρέπει να είναι ανοικτό. Σαφώς θα πρέπει να
γίνει διάλογος µέσα από την ίδια την εκπαιδευτική ζωή, µέσα από
τα γεγονότα, µέσα από τη δράση, µέσα από τα αποτελέσµατα.
Θέλω  να  θυµίσω  κάτι  που  είπαµε  στην  Επιτροπή  Παιδείας.  Τα
ίδια  τα  αποτελέσµατα,  έστω  και  µε  δυσκολίες  και  µε  τον
τρόπο  που  έγιναν,  για  τους  αναπληρωτές  καθηγητές,  τι
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απέδειξαν; Κατά το Υπουργείο και µε την πρόταση που κατ' αρχήν
κουβεντιάστηκε -βέβαια δεν τη νοµοθετήσαµε, εδώ είµαστε- για τα
δύο επτάµηνα ή οκτάµηνα των αναπληρωτών όλοι αυτοί που
φώναζαν ότι δούλευαν στο σχολείο και δεν θα απορροφούντο, δεν
θα τους έπαιρναν ως καθηγητές, τελικά απορροφώνται όλοι.
Αποδείχθηκε µέσα από το διαγωνισµό και κάτω απ' αυτές τις
συνθήκες, τις δύσκολες. Πολλά θα αποδειχθούν και από το
διαγωνισµό του Ιουνίου και θα το δείτε και για τη Β' λυκείου και για
τη Γ' λυκείου.
Εµείς τι θέλουµε; Η ίδια η πράξη, η ίδια η ζωή να δείξει τις όποιες
βελτιώσεις πρέπει να κάνουµε και εδώ είµαστε.
Κύριοι συνάδελφοι από το Κοµµουνιστικό Κόµµα, κάνατε µια
σφοδρότατη κριτική για την Τεχνική και Επαγγελµατική Εκπαίδευση.
Απαιτείτε το δεκαοκτάµηνο. Ελάτε, λοιπόν, να κάνουµε µαζί µια
πρόταση: Το δεκαοκτάµηνο να είναι υποχρεωτικό µέσα από τα
προγράµµατα του ΟΑΕ∆ για όσα παιδιά τελειώνουν την τρίτη των
ΤΕΕ. Ελάτε να το παλαίψουµε, κάντε προτάσεις µε βάση το νόµο
αυτό τι µπορούµε να κάνουµε. Να καταργήσουµε τα ΤΕΕ τελείως;
Ελάτε, λοιπόν, σε θέσεις που απαντάνε και στην ανεργία και στην
εκπαίδευση και στην κατάρτιση των παιδιών.
Ελάτε µε τις προτάσεις που λέτε και από την πλευρά του
Συνασπισµού και τις τρεις µονάδες που είναι η διαφορά στο
γραπτό, να τις κάνουµε πέντε. Να το δούµε στην πράξη όµως, µετά
τον Ιούνιο. Κάντε συγκεκριµένες προτάσεις.
Το Υπουργείο αφουγκράστηκε τα παιδιά και τι έκανε; Πριν από τα
Χριστούγεννα έκανε συγκεκριµένες διορθωτικές κινήσεις για τη Β'
λυκείου. Ελάτε να τις δούµε. Κάντε συγκεκριµένες προτάσεις σε
αυτόν τον πυρήνα της εκπαιδευτικής πολιτικής που πραγµατικά
είναι ουσιαστικός και σοβαρός. Κάντε προτάσεις για τα νέα τµήµατα
στα Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα, µαζί µε τους φοιτητές. Κάντε
προτάσεις για τη βελτίωση στη Β' και Γ' λυκείου. Με την
προϋπόθεση όµως -και αυτό το λέει ο κάθε λογικός και µιλάω σε
αυτήν την πλευρά που υποτίθεται ότι είναι πιο τεχνοκράτες και πιο
τεχνικοί- ότι πρέπει να λειτουργήσει το σύστηµα για να κάνετε
συγκεκριµένες προτάσεις. Η αναστολή τι θα προσφέρει δηλαδή; Να
µιλήσουµε µε ποιο ορίζοντα και ποια προοπτική;
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Απόστολος
Σταύρου έχει το λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΣΤΑΥΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η απορρόφηση των κοινοτικών πόρων ύψους περίπου
πεντακοσίων δισεκατοµµυρίων (500.000.000.000) δραχµών είναι η
βασική αιτία της εσπευσµένης εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης που
έχει προκαλέσει τη χαοτική κατάσταση στην παιδεία µας και απειλεί
την κοινωνική συνοχή της χώρας µας.
Η Κυβέρνηση είχε µια ιστορική ευκαιρία να εκσυγχρονίσει το
εκπαιδευτικό µας σύστηµα. 'Ολοι µας γνωρίζουµε ότι είναι
τουλάχιστον προβληµατικό. Τα τεράστια προβλήµατα που
αντιµετωπίζει σήµερα η χώρα µας, ειδικότερα στον ευαίσθητο τοµέα
της παιδείας, απαιτούν την εξεύρεση των απαραίτητων συγκλίσεων
και τη χάραξη µιας κοινά αποδεκτής εθνικής στρατηγικής.
Η Νέα ∆ηµοκρατία µε υψηλό αίσθηµα ευθύνης, µε συγκεκριµένη
πρόταση νόµου που κατέθεσε στη Βουλή στις 14 ∆εκεµβρίου 1998
ζήτησε τη σύσταση ∆ιακοµµατικής Επιτροπής εθνικού διαλόγου για
την παιδεία, υπό την προεδρία του κυρίου Υπουργού Παιδείας.
Η θέση της Νέας ∆ηµοκρατίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
σαφής και ξεκάθαρη. Αναστολή της µεταρρύθµισης για ένα χρόνο,
ώστε να βρεθεί η χρυσή τοµή, ό,τι θετικά στοιχεία υπάρχουν να
αξιοποιηθούν και να γίνει συνθετική επεξεργασία όλων των
απόψεων για να επιλύσουµε οριστικά το µεγάλο αυτό πρόβληµα.
Οι πολιτικές δυνάµεις του τόπου έχουν ιστορική υποχρέωση να
συνεργαστούν όλες µαζί για να βρουν τη λύση που να στηρίζεται σε
ευρύτερη συνολική αποδοχή.
Οι Ελληνίδες και οι 'Ελληνες, ολόκληρη η νεολαία µας αποδέχεται
αυτήν την πρόταση και σύσσωµη η Αντιπολίτευση τη στηρίζει.
∆υστυχώς όµως το πείσµα και η ατολµία περιχαρακώνουν την
Κυβέρνηση σε µια αρτηριοσκληρωτική άρνηση µε οδυνηρές
συνέπειες για τον τόπο. Τα παιδιά χάνουν τη χρονιά τους, η

Κυβέρνηση χάνει µια καλή ευκαιρία και συνεχίζει τους αδέξιους και
εσφαλµένους χειρισµούς.
Στις κραυγές αγωνίας της ελληνικής κοινωνίας απαντά µε κοµµατικό
φανατισµό, εµµένει στο φιάσκο της µεταρρύθµισης και χαίρει, διότι η
συζητούµενη πρόταση δυσπιστίας, όπως υποστηρίζει, συσπειρώνει
δήθεν την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
Μ'αυτή όµως τη λογική απογοητεύετε και εξοργίζετε τους πολίτες
που διαπιστώνουν ότι τα προβλήµατα του τόπου τα θέτετε σε
δεύτερη µοίρα. Οι εποχές του αυταρχισµού και της αλαζονείας
έχουν περάσει και δεν έχουν θέση σε µια σύγχρονη ευνοµούµενη
δηµοκρατική πολιτεία.
Γι'αυτό ανήκετε δυστυχώς στο χθες και εφαρµόζετε παλαιοµοδίτικα
µοντέλα διακυβέρνησης της χώρας. Υποτιµάτε γονείς, παιδιά,
εκπαιδευτικούς και προσπαθείτε να τους φέρετε αντιµέτωπους,
προς χάριν µιας επιεικώς θα έλεγα πρωταπριλιάτικης
µεταρρύθµισης, χωρίς καθηγητές, χωρίς βιβλία, χωρίς πιστώσεις,
χωρίς υλικοτεχνική υποδοµή. Σε στύλ ∆ον Κιχώτη προσπαθείτε να
εφαρµόσετε τη δήθεν µεταρρύθµιση.
Οι καθηγητές δεν γνωρίζουν τι µεταρρύθµιση θα εφαρµόσουν και οι
µαθητές ταλανίζονται στις γκρίζες ζώνες της βαθµολόγησης.
Με το νέο σύστηµα βαθµολόγησης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο
βαθµός των τελικών γραπτών εξετάσεων είναι καθοριστικός. Επειδή
γενικά οι βαθµοί των µαθητών στα γραπτά είναι σηµαντικά
µικρότεροι των βαθµών που έχουν πάρει κατά τη διάρκεια του έτους
και ο προφορικός βαθµός από όλο το έτος ουσιαστικά
αχρηστεύεται, θα σηµειωθεί µια γενική καθίζηση των τελικών
βαθµών του απολυτηρίου.
'Ετσι, όσοι µπουν στην τριτοβάθµια εκπαίδευση δεν θα έχουν άλλη
επιλογή, ακόµα και αν έγιναν δεκτοί σε µια σχολή που ελάχιστα
επιθυµούν.
'Οσοι δεν µπουν εκεί που επιθυµούν, δεν θα έχουν τη δυνατότητα
να µεταβούν στο εξωτερικό, λόγω του χαµηλού βαθµού του
απολυτηρίου, αφού εκεί τα πανεπιστήµια, ειδικότερα στην Αγγλία το
πρώτο που ζητούν είναι ο υψηλός βαθµός στο απολυτήριο.
Το αποτέλεσµα θα είναι να κλείνουν οι ορίζοντες και να σκοτεινιάσει
για πολλούς νέους το µέλλον.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΚΡΙΤΙ∆ΗΣ: Ωραία!
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΣΤΑΥΡΟΥ: Ωραία; 'Οταν θα το διαπιστώσετε στην
πράξη, τότε θα δείτε. Αν προλάβετε βεβαίως να το διαπιστώσετε
στην πράξη.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Είστε λίγο ανυπόµονος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ,
κύριοι συνάδελφοι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΣΤΑΥΡΟΥ: Ο χρόνος περνά πολύ σύντοµα και όσο
ακόµη µείνετε στην εξουσία, φροντίστε να ζηµιώνετε τον τόπο, όσο
το δυνατόν λιγότερο.
Μέχρι σήµερα ένας µαθητής που έπαιρνε λίγο πιο κάτω από τη
βάση, τύχαινε κάποιας επιείκειας ή ερχόταν, ως µεταξεταστέος το
Σεπτέµβριο. Σε οποιαδήποτε περίπτωση ο τελικός κριτής ήταν
κάποιος άνθρωπος βαθµολογητής που χρησιµοποιούσε και τη
λογική και τη συνείδησή του.
Τώρα, όµως, τα αποτελέσµατα, όπως είναι γνωστό, θα βγαίνουν
από ένα ηλεκτρονικό υπολογιστή, ο οποίος θα κρίνει, ως στάσιµο,
κάθε µαθητή που πήρε γενικό µέσο όρο 9,9 ή 9,4 σε ορισµένα
µαθήµατα. 'Ετσι ο µαθητής αυτός που πήρε 10 µε 20 το άριστα, θα
περνάει, ενώ εκείνος που πήρε το 9,9 ή 9,8, θα κόβεται, χωρίς
καµία συζήτηση.
Αυτή η ρύθµιση είναι τελείως άδικη και παράλογη, γιατί η διαφορά
του ενός δεκάτου του βαθµού, δεν δικαιολογεί τη βαρύτατη ποινή
αφαίρεσης ενός ολόκληρου έτους, από τη ζωή ενός νέου ανθρώπου
ειδικότερα.
∆υστυχώς,  κύριοι  της  Κυβερνήσεως,  σπείρατε  θύελλες  και
τώρα  θερίζετε  καταιγίδες.  Με  τους  ισχυρισµούς  του  Υπουργού
Παιδείας,  ότι  δήθεν  προετοιµαζόταν  η  µεταρρύθµιση  από  το
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1994, πλήττεται, όχι µόνο η αλήθεια αλλά και κακοποιείται βάναυσα
η πολιτική αξιοπιστία. Γιατί άλλη µεταρρύθµιση σχεδίαζε ο
προκάτοχος του σηµερινού Υπουργού ο κ. Γεώργιος Παπανδρέου
και άλλη ετοίµασε επιπόλαια, πρόχειρα και βιαστικά ο κ. Αρσένης.
Συνεπώς, υπάρχει προσωπική εκπαιδευτική πολιτική του κάθε
Υπουργού, όπου ο επόµενος αναιρεί ό,τι είχε οικοδοµήσει ο
προηγούµενος.
Αντιδράσεις, όµως, δεν έχουν προκληθεί, µόνο στο εσωτερικό της
χώρας µε τις πρωτοφανείς εκρήξεις της µαθητικής και όλης της
εκπαιδευτικής κοινότητας και της ελληνικής κοινωνίας. 'Εχουµε γίνει
καταγέλαστοι και στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. 'Εκπληκτα τα ξένα στελέχη της Κοµισιόν, που
ειδικεύονται στον εκπαιδευτικό τοµέα της Ευρώπης,
παρακολουθούν τις συνεχείς παλινδροµήσεις και τις προχειρότητες
της ελληνικής κυβερνήσεως, που οδηγούν δυστυχώς σε µία άλλη
παταγώδη µεταρρυθµιστική αποτυχία την εκπαίδευση της χώρας
µας.
Το 1994, όπως είναι γνωστό, έγιναν οι πρώτες συζητήσεις για το
σχεδιασµό της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης και προτάθηκε στον
τότε Υπουργό Παιδείας, τον κ. Γεώργιο Παπανδρέου, να εστιάσει τις
προσπάθειές τους σε ορισµένους τοµείς, προκειµένου να πετύχει
την καλύτερη δυνατή αξιοποίηση των περίπου πεντακοσίων
δισεκατοµµυρίων (500.000.000.000) δραχµών που είχαν εγκριθεί
για την Ελλάδα. Να γίνει ένας σαφής στρατηγικός σχεδιασµός
ανάπτυξης και βελτίωσης των σχολείων, των πανεπιστηµίων και
γενικότερα των προγραµµάτων σπουδών. Κάτι ξεκίνησε να γίνει
τότε και όταν άλλαξε ο Υπουργός Παιδείας, όλα τα προηγούµενα
γκρεµίστηκαν.
Είναι κατάρα δυστυχώς γι' αυτόν τον τόπο, η ασυνέπεια και η
ασυνέχεια ορισµένων πολιτικών. Αποτέλεσµα αυτής της νέας
πολιτικής ήταν το εξής: Αντί τα κονδύλια να δοθούν για την
αναβάθµιση της εκπαίδευσης, µοιράστηκαν δηµοκρατικά και
ισοµερώς εντός εισαγωγικών στα πανεπιστήµια.
∆εν έχω, όµως, το χρόνο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να
αναλύσω το πώς και γιατί χάθηκε η µεγάλη ευκαιρία για τη χώρα
µας και µας προέκυψε η διάτρητη µεταρρύθµιση, που στην
κυριολεξία στέλνει εκπαιδευτικούς και καθηγητές ξυπόλητους στα
αγκάθια.
Καταθέτω όµως σχετικό αποκαλυπτικό δηµοσίευµα της
"ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ" της Κυριακής 22.11.98 όπου οι προτάσεις των
κοινοτικών στελεχών για την εκπαιδευτική µεταρρύθµιση έπεσαν
στο κενό.
Για όλους τους παραπάνω λόγους εγκαλούµε την Κυβέρνηση και
όχι µόνο τον Υπουργό Παιδείας και την καλούµε να συνέλθει
εγκαίρως πριν είναι πολύ αργά.
Εµείς στη Νέα ∆ηµοκρατία σας είχαµε πολλούς µήνες πριν
προειδοποιήσει και έχουµε όλη την καλή θέληση να σας
βοηθήσουµε γιατί ο τόπος δεν αντέχει άλλη αποτυχία. O τόπος έχει
ανάγκη µιας πραγµατικής και σύγχρονης µεταρρύθµισης
βασισµένης στις απαραίτητες συγκλίσεις και το διακοµµατικό
στρατηγικό σχεδιασµό µακροχρόνιας διάρκειας. Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σταύρου καταθέτει για τα Πρακτικά
το προαναφερθέν δηµοσίευµα το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών)
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Ιωάννης
Παπαδάτος έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑ∆ΑΤΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση
µοµφής εναντίον του Υπουργού Παιδείας από τη Νέα ∆ηµοκρατία
εισάγει πιστεύω νέα κοινοβουλευτικά ήθη αφού είναι η πρώτη φορά
που συµβαίνει µετά τη µεταπολίτευση. Και σκέφτεται κανείς είναι
τόσο σηµαντικά αυτά που γίνονται, διακυβεύονται τόσο σηµαντικά
πράγµατα για τη Νέα ∆ηµοκρατία; Η απόκτηση περισσοτέρων
γνώσεων το πέρασµα σε µια ανώτερη µορφή παιδείας είναι
ωρολογιακή βόµβα για τα θεµέλια της Νέας ∆ηµοκρατίας για να
µετέρχεται µεθόδους προτάσεων µοµφής; Πιστεύω ότι αυτό δεν θα
πρέπει να είναι αλήθεια και σκέφτοµαι ότι πριν από εκατόν πενήντα
χρόνια είχε γραφτεί ένα βιβλίο ιδιαίτερα προσφιλές για τους φίλους
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος που έλεγε ότι κάποιο φάντασµα

πλανάται πάνω από την Ευρώπη, έχω την αίσθηση ότι ένα τέτοιο
φάντασµα πλανάται πάνω από τη Ρηγίλης και το όνοµά του είναι
∆ηµήτρης Αβραµόπουλος. Και ίσως αυτός ο φόβος φαίνεται ότι
προκαλεί τέτοιες κινήσεις πανικού. Γιατί αλλιώς πώς να ερµηνεύσει
κανείς αυτήν την κίνησή σας.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: ∆ικός µας είναι και αυτός.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑ∆ΑΤΟΣ: Μέχρι και τον Μαρξ που είναι ο
συγγραφέας του βιβλίου φαίνεται υποστηρίζετε για να πάρετε την
εξουσία. ∆εν ξέρετε ποιος είναι ο συγγραφέας φαίνεται.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: Να µας τον πείτε εσείς.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑ∆ΑΤΟΣ: Σας τον είπα. Αν σας είναι άγνωστος και
σαν όνοµα δεν πειράζει.
Θα προσπαθήσω µε µια σειρά συλλογισµών να δούµε τι περιέχει η
πρόταση µοµφής ποιο είναι το περιεχόµενο της εκπαιδευτικής
µεταρρύθµισης και τι µπορεί να γίνει από εδώ και πέρα.
Η πρόταση µοµφής είναι δυο σελίδες κείµενο σε κανένα του σηµείο
δεν έχει προτάση. Λέει επί λέξει ότι έχει καταθέσει η Nέα
∆ηµοκρατία µια πρόταση νόµου για την αναστολή των επίµαχων
διατάξεων της λεγόµενης εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης και την
άµεση έναρξη διαλόγου. Ποιες όµως διατάξεις η Νέα ∆ηµοκρατία
ζητάει να ακυρωθούν τουλάχιστον στη µοµφή δεν λέγεται.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Το άρθρο 1 και 2 του νόµου 2525.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑ∆ΑΤΟΣ: ∆ιαβάστε την πρόταση µοµφής, δεν
αναφέρεται. Υποθέτω ότι µια πρόταση µοµφής που συµβαίνει µόνο
για πρώτη φορά µετά τη µεταπολίτευση, είναι σηµαντικό γεγονός
υπέρτερο από τις προτάσεις που λέτε.
'Ενα δεύτερο είναι ότι δεν µπαίνουν κριτήρια υποτιθέµενου
διαλόγου που επιζητείται.
Και ένα τρίτο και πιο σηµαντικό βέβαια είναι, ότι πουθενά δεν
φαίνεται η δική σας θέση. ∆εν µας λέτε ποια είναι η άποψή σας και
αυτό είναι το µείζον θέµα για την εκπαιδευτική µεταρρύθµιση. Ποια
είναι η αντιπρότασή σας. Προφανώς όταν δεν µιλάει κανείς επί του
περιεχοµένου δεν κάνει πολιτική, αλλά κάνει παραπολιτική και η
παραπολιτική καταλήγει στα πρόσωπα. Είναι προσφιλές
παραδοσιακά να καταλήγουµε σε πρόσωπα. Φαίνεται ότι αυτή η
θολή εικόνα που υπάρχει στον Τύπο και στην Ελλάδα είναι
κατάλληλη για να κάνει ελιγµούς ή να ψαρέψει σε θολά νερά η Νέα
∆ηµοκρατία.
Κάποτε υποστήριζαν ότι τα παιδιά, µικρά σε ηλικία τουλάχιστον,
ανήκουν στον άµαχο πληθυσµό. Φαίνεται ότι οι νέες ηγεσίες της
Νέας ∆ηµοκρατίας έχουν νέα ήθη. Και στην αρχαία Ρώµη θα έλεγαν
"o tempora o mores".
Ποιο είναι βεβαίως το βασικό ερώτηµα που τίθεται στη Βουλή;
Πρέπει να γίνει εκπαιδευτική µεταρρύθµιση; Είναι ανάγκη; Αυτό
είναι το βασικό ερώτηµα. Και είναι σίγουρο πως η απάντηση στο
ερώτηµα είναι θετική.
'Ηταν µε άλλα λόγια ανάγκη να κάνει η Κυβέρνηση ρήξεις µε ένα
απηρχαιωµένο σύστηµα στην εκπαίδευση; 'Ηταν ανάγκη να
συγκρουσθεί µε συντεχνιακές αντιλήψεις και συµφέροντα; 'Ηταν
ανάγκη να απελευθερωθεί απο το τέλµα µιας ανοµολόγητης θα
λέγαµε αποδοχής της ήσσονος προσπάθειας; 'Ηταν ανάγκη η
Κυβέρνηση και το Υπουργείο Παιδείας να αρνηθεί τη
συνθηκολόγηση µε την ηµιµάθεια, µε τη φθορά παιδαγωγικών
προτύπων και αξιών; ∆εν θα έπρεπε τελικά να βρεθούν θεσµικοί
τρόποι ανατροπής αυτής της κατάστασης;
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση δεν
είναι προσωπικό καπρίτσιο κάποιων ανθρώπων ή του Υπουργού
Παιδείας. Είναι µια ώριµη ανάγκη για τη χώρα και είναι σίγουρο ότι
η Κυβέρνηση του Κωνσταντίνου Σηµίτη µε Υπουργό Παιδείας το
Γεράσιµο Αρσένη θα την φέρει σε πέρας. Και ακόµα θα πρέπει να
ξέρετε ότι τα στελέχη του ΠΑ.ΣΟ.Κ. που είναι στο Υπουργικό
Συµβούλιο δεν λιποτακτούν από τη θέση τους, όταν δίνουν µια
µάχη για την καλυτέρευση της θέσης της χώρας και στην παιδεία
και ευρύτερα στην κοινωνία.
Πότε όµως γίνεται η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση; Η πολιτική µου
διαδροµή και η πανεπιστηµιακή µου εµπειρία µε έχει πείσει ότι οι
εκπαιδευτικές µεταρρυθµίσεις γίνονται όταν υπάρχει µία
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συσσώρευση γνώσεων και εκπαιδευτικών εµπειριών που
ξεπερνούν το µέσο όρο των απόψεων της κοινωνίας. Και φαίνεται
ότι αφού κάθε έξι µε οκτώ χρόνια οι ανθρώπινες γνώσεις
διπλασιάζονται, µια τέτοια ανάγκη υπήρχε και στην Ελλάδα.
Το εκπαιδευτικό σύστηµα της χώρας κάθε πότε ανταποκρίνεται σε
τέτοιες αλλαγές; Αν δούµε τον 20ό αιώνα, κάθε τριάντα χρόνια, κάθε
µία γενιά, γίνεται µία µεγάλη εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, το 1930-
1932 µε τον Ελευθέριο Βενιζέλο και το Γεώργιο Παπανδρέου, το
1963-1965 µε το Γεώργιο Παπανδρέου Πρωθυπουργό και τον
Ευάγγελο Παπανούτσο και πιστεύω αυτή που διανύουµε τώρα µε
Πρωθυπουργό τον Κώστα Σηµίτη και Υπουργό Παιδείας τον
Γεράσιµο Αρσένη.
Το ότι δεν αντιλαµβάνονται κάποιοι τη σηµασία αυτής της
εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης, δεν νοµίζω ότι φταίει τίποτε άλλο
πέραν από τις µικροκοµµατικές σκοπεύσεις. Λένε όλοι ότι φταίει ο
ν.2525. Τι φοβερό περιέχει ο ν.2525 και ζητείται η κατάργησή του
κάθε φορά; Είναι ένας νόµος του 1997 και αναφέρω τα βασικά του
σηµεία:
Ο ν, 2525 µιλάει για αλλαγή του συστήµατος εισαγωγικών
εξετάσεων. ∆εν θα έπρεπε να αλλάξει αυτό το σύστηµα; Μιλάει
ακόµα για ένα νέου τύπου λύκειο. Πρέπει να παραµείνει το ίδιο;
Μιλάει ότι οι εξετάσεις θα πρέπει να είναι µέσα στο λύκειο. Μάλιστα
δεν αυξάνονται αλλά αντιθέτως µειώνονται. Και ένα παιδί που θα
τελειώνει τη Γ' λυκείου και θα πάρει το εθνικό απολυτήριο θα έχει τη
δυνατότητα να ξαναδώσει εξετάσεις γραπτές τον επόµενο χρόνο,
όπως αν θέλει µπορεί να ξαναφοιτήσει για να αλλάξει τους
προφορικούς του βαθµούς. 'Αρα µε αυτό το σύστηµα δεν τελειώνει
η πορεία ενός µαθητή, που µπορεί να ξαναπροσπαθήσει να µπει
στο πανεπιστήµιο.
Η αλλαγή του περιεχοµένου σπουδών, η αξιολόγηση των µονάδων
και των εκπαιδευτικών, ο νέος τρόπος πρόσληψης των καθηγητών
και των δασκάλων, αλλά και των καθηγητών των πανεπιστηµίων,
που παντού υπάρχει ανοιχτή διαδικασία, περιέχονται µέσα στο
νόµο. Πιστεύει κανείς πως το ανθρώπινο δυναµικό δεν παίζει ρόλο
στην εκπαίδευση; Θα έπρεπε µε την επετηρίδα να επανδρώνεται,
να στελεχώνεται η ελληνική εκπαίδευση; Το έχετε δει ως µοντέλο
πουθενά αλλού και έτσι θα πάµε στον 21ο αιώνα;
'Ολα αυτά βεβαίως η αξιοκρατία στην επιλογή του προσωπικού, η
αξιοκρατία στην επιλογή των καλύτερων µαθητών, η αξιολόγηση
των µονάδων θα βελτιώσουν συνολικά την εκπαίδευση.
Η δηµιουργία ογδόντα πέντε χιλιάδων θέσεων φοιτητών στα
πανεπιστήµια και στα ΤΕΙ και στο Ανοικτό Πανεπιστήµιο το γεγονός
ότι οι απόφοιτοι της Γ' λυκείου θα είναι σε µικρότερο αριθµό από τις
θέσεις στην τριτοβάθµια εκπαίδευση δεν είναι θετικό;
Πραγµατικά, είναι κανένας περίεργος να ακούσει τις δικές σας
αντιπροτάσεις. Και αξίζει να τις συζητήσει κανείς αφού πρώτα
διατυπωθούν µε σαφήνεια.
∆εν έχουµε αµφιβολία -και δεν πρέπει να έχει κανένας αµφιβολία σε
αυτήν την Αίθουσα- ότι οι βασικοί άξονες της εκπαιδευτικής
µεταρρύθµισης είναι σωστοί. Είναι προφανές βέβαια, πως όσο
τέλειοι και αν είναι οι νόµοι στο σχεδιασµό τους, στη εφαρµογή τους
υπάρχουν δυσκολίες. Και εδώ, χρειάζεται η συνεργασία όλων των
κοµµάτων και όλης της εκπαιδευτικής κοινότητας.
Και σίγουρα, η πρόταση µοµφής δεν κινείται στο να δηµιουργηθούν
συνθήκες διαλόγου. Στην ουσία δυναµιτίζει τη δυνατότητα διαλόγου,
παρά τα λεγόµενα για διάλογο. 'Ισα-ίσα επιτυγχάνουµε κάτι άλλο και
όχι το διάλογο.
Και τελικά, τι σηµαίνει διάλογος σε αυτήν την Αίθουσα; Ατελεύτητοι
µονόλογοι; Παράλληλες και µακροσκελείς αγορεύσεις; Ο διάλογος
υπονοεί περιεχόµενο. Εάν δεν έχει περιεχόµενο, δεν έχει νόηµα να
τον επικαλείται κανείς.
Θα έλεγα ακόµη ότι η Νέα ∆ηµοκρατία έχει την αίσθηση πως οι
µαθητές στα γυµνάσια και στα λύκεια θα γίνουν µελλοντικά οπαδοί
της. Αυτό όµως δεν είναι αλήθεια. Οι έφηβοι πιο πολύ αντιδρούν σε
πατριαρχικά πρότυπα εξουσίας, παρά στη συγκεκριµένη
µεταρρύθµιση. Και η εύφλεκτη ύλη των µαθητών και εφήβων δεν
νοµίζω ότι θα πρέπει να είναι υλικό µικροκοµµατικών διαφορών.
Και αν δεχόµαστε το πανεπιστηµιακό άσυλο, που δηµιουργήθηκε

σε προηγούµενες εποχές, γιατί υπήρχε ο Μεσαίωνας, υπήρχε η
απολυταρχία, µε το να ζητούµε άσυλο µαθητών στο γυµνάσιο,
νοµίζω ότι καταστρέφουµε τη δυνατότητα της πολιτείας να παρέχει
τις απαραίτητες γνώσεις και να δηµιουργεί ελεύθερους
δηµοκρατικούς πολίτες.
Για όλα αυτά, πιστεύω ότι οι ιδέες της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης
είναι σωστές. Ο Υπουργός Παιδείας υπερασπίζεται τις ιδέες της
Κυβέρνησης και του πολιτικού φορέα στον οποίο ανήκουµε. Και
βέβαια, θα καταψηφίσουµε την πρόταση µοµφής.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Γεώργιος
Σούρλας, Βουλευτής Μαγνησίας, έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Καταψηφίζετε κύριοι συνάδελφοι, εσείς του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. την πρόταση. ∆εν σας είδα, όµως, να υποστηρίζετε στις
επαρχίες όπου πολιτεύεστε, όπως κάνατε σε κάθε περίπτωση...
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΛΕΒΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κάνετε λάθος!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: 'Οταν υπήρχε κρίση έβλεπα εξόρµηση
κατόπιν σχεδιασµού του κ. Τσουκάτου.
Και τώρα, απ' ό,τι γνωρίζω στην εκλογική µου περιφέρεια, στη
Θεσσαλία και όπου αλλού µπορεί να έχω οπτική εικόνα, δεν τρέχετε
να στηρίξετε την εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, γιατί αισθάνεστε ότι
δεν µπορείτε να την στηρίξετε.
Αυτά σαν απάντηση, για να µη µονολογούµε...

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ κύριε
Σούρλα, µην οξύνουµε τη συζήτηση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Γιατί ενοχλήστε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν ενοχλείται
κανένας, κύριε Σούρλα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: ∆ώστε το λόγο, κύριε Πρόεδρε, στον κύριο
συνάδελφο να µιλήσει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ κύριε
Σούρλα, µην οξύνουµε τη συζήτηση!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Εδώ στη Βουλή γίνεται διάλογος.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Μην ενοχλήστε. Γίνεται διάλογος εδώ!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κρατήστε την
ψυχραιµία σας παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: ∆εν έρχεται ο καθένας, ετοιµάζοντας ένα
κείµενο από το γραφείο του για να κάνει τον παράλληλο διάλογο...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ, κύριε
Σούρλα! Χαµηλώστε τους τόνους! Υπάρχει επιτέλους και ο
ελληνικός λαός που µας ακούει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: 'Οµως, την πρόταση µοµφής της Νέας
∆ηµοκρατίας δεν την υπέγραψαν µόνον οι Βουλευτές της Νέας
∆ηµοκρατίας. Την συνυπέγραψαν σήµερα εκατοντάδες χιλιάδες νέοι
της Ελλάδος, που κατέκλυσαν τους δρόµους. Την υπέγραψαν οι
εκπαιδευτικοί. Την υπέγραψαν οι γονείς. Και όχι µόνον αυτοί που
συµµετείχαν στα συλλαλητήρια, αλλά και οι άλλοι που σιωπηλοί,
αµήχανοι, προβληµατισµένοι παρακολουθούν το δράµα που ζει ο
τόπος µας γενικότερα και ειδικότερα στο χώρο της παιδείας.
Κατήγγειλαν σήµερα την πολιτική της παιδείας. Κατήγγειλαν σήµερα
τον Υπουργό Παιδείας. Κατήγγειλαν την Κυβέρνηση. ∆ιαδήλωσαν
την άρνησή τους να επιβάλετε εσείς εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, µε
την τροµοκρατία, µε τον αστυνοµικό, µε τον εισαγγελέα, µε
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µεθοδευµένες παρουσιάσεις στα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης.
Πολιτεύοµαι δεκαοκτώ χρόνια. Είµαι πολίτης πολύ περισσότερα. Για
πρώτη φορά είδα να κατακλύζεται η πόλη του Βόλου από δεκάδες
χιλιάδες νέους από ιδρύσεως του ελληνικού έθνους.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι.
Και θα παρακαλέσω και εσάς, κύριε Σούρλα. Μην οξύνετε τη
συζήτηση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, οι φωνασκούντες
συνάδελφοι καταλαβαίνω ότι ενοχλούνται γιατί δεν έχουν µάθει να
ακούνε. 'Εχουν µάθει µόνο να πειθαρχούν στα κοµµατικά τους
συµφέροντα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ας χαµηλώσουν οι
τόνοι.'Οχι το περιεχόµενο. ∆εν λέγει κανείς για το περιεχόµενο.
Αλλά χαµηλότεροι τόνοι δε βλάπτουν.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: 'Εχουν µάθει να κλείνουν τ'αυτιά τους στις
κραυγές του λαού, σαν κι αυτές που ακούσθηκαν σήµερα στους
δρόµους όλης της Ελλάδος. Να µάθετε να ακούτε. 'Εχετε
χρεοκοπήσει τον τόπο και είσθε συνένοχοι και συµµέτοχοι. Και σας
το λέγει ένας παλιός Βουλευτής που έχει το θάρρος να εκφράζει
ελεύθερα την άποψή του και να διαφωνεί ακόµα και µε την
παράταξή του.
Φαντάζοµαι, κύριε Υπουργέ, πως δεν θα διανοηθείτε να πείτε ότι
αυτά τα συλλαλητήρια σήµερα είχαν υποκινητές, ότι υποκινήθηκαν,
ότι αυτά τα συλλαλητήρια ήταν υπόθεση κοµµατικών οργανώσεων.
'Ολοι σας καταγγέλλουν, ανεξάρτητα πού ανήκουν ή στη Νέα
∆ηµοκρατία ή στο ΠΑ.ΣΟ.Κ. ή αλλού. 'Αλλωστε, γνωρίζουµε ότι η
παιδεία είναι εθνική υπόθεση. ∆εν είναι υπόθεση ενός Υπουργού,
ενός Πρωθυπουργού δηµοκρατικής κυβέρνησης, ενός κόµµατος.
Με την παιδεία επιδιώκεται η διάπλαση ελευθέρων και υπευθύνων
πολιτών. Με την παιδεία επιτυγχάνεται -και το γνωρίζουµε- η
οικονοµική, κοινωνική και πολιτική ανάπτυξη. Με την παιδεία
κατοχυρώνεται η εθνική µας ταυτότητα. Με την παιδεία
εξασφαλίζεται η εθνική µας επιβίωση.
Πριν από διακόσια χρόνια ο Ρήγας ο Βελεστινλής, που γιορτάσαµε
φέτος το έτος από τότε που στραγγαλίσθηκε, στο Σύνταγµά του
έθετε σαν προτεραιότητα την παιδεία, ήταν µια από τις βασικές
διατάξεις, από τις άµεσες προτεραιότητές του. "Εκ των γραµµάτων
γεννάται η προκοπή και λάµπουν τα έθνη" έλεγε ο Ρήγας ο
Βελεστινλής. Ευτυχής εγώ που έτυχε να γεννηθώ σ'αυτόν τον τόπο.
∆εν έλεγε ότι λάµπουν τα κόµµατα. Τα έθνη λάµπουν µε την
παιδεία. ∆υστυχώς όµως εσείς του ΠΑ.ΣΟ.Κ. δεν είδατε την παιδεία
σαν εθνική υπόθεση. Την είδατε πρωτίστως σαν κοµµατική. Και
είναι εύκολο να ανακαλέσουµε στη µνήµη µας, να θυµηθούµε
κάποια πράγµατα, να δούµε ποιοι είναι εκείνοι που καλλιέργησαν,
ενέπνευσαν στους νέους τη µάθηση της ελάσσονος προσπάθειας.
'Οχι κούραση στα παιδιά, όχι εντατικοποίηση της εκπαίδευσης.
Αυτό έζησα όταν ήρθα στη Βουλή, νεαρός τότε, στα πρώτα βήµατα
της κοινοβουλευτικής µου θητείας.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Το "δηµοκρατικό πέντε".
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Ποιος κατήργησε την ιεραρχία, την
αξιοκρατία, την αξιολόγηση των εκπαιδευτικών; Ποιος προσπάθησε
να καθυποτάξει το σώµα των εκπαιδευτικών στο κόµµα;
Αναπτύξατε ένα συνδικαλισµό µόνο και µόνο για να µπορείτε να τον
ελέγχετε. Ποιος εισήγαγε τον κοµµατισµό στα σχολεία; Ποιος έκανε
τα κοµµατικά µαθητικά ψηφοδέλτια; Ποιος ανέχθηκε την
παραπαιδεία; Σεις δεν κυβερνούσατε;
Σήµερα πληροφορήθηκα από το Βόλο, αλλά και πριν από µέρες
από αλλού, ότι οι φροντιστές ψάχνουν να βρουν και άλλα κτίρια για
να µπορέσουν να επεκτείνουν τις δραστηριότητές τους. Ποιος
κυβερνούσε την Ελλάδα όλα αυτά τα χρόνια;
Και ενώ όλα αυτά διδάξατε και πράξατε µε την πολιτική σας
δεκαπέντε ολόκληρα χρόνια, τώρα αντιληφθήκατε ότι χρειάζεται
µεταρρύθµιση! Καλοδεχούµενη η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση.
'Αλλωστε, µας έχετε συνηθίσει, µετά από δέκα, δεκαπέντε χρόνια

αντιλαµβάνεσθε ότι ήταν λάθος η επιλογή σας παραδείγµατος χάρη
για τα θέµατα της εξωτερικής πολιτικής -ΝΑΤΟ, ήταν λάθος οι
επιλογές σας για τα θέµατα του ευρωπαϊκού προσανατολισµού-
ΕΟΚ, Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Τώρα µας λέτε ότι ξέρετε, δεν πάει καλά
η παιδεία. Ποιος κυβερνάει τον τόπο; ∆εκαπέντε ολόκληρα είσθε
χρόνια στην εξουσία. Και ζητάτε ευθύνες και επιτίθεσθε µάλιστα στη
Νέα ∆ηµοκρατία;
Πώς να γίνει αυτή η µεταρρύθµιση; Με τα νοµοσχέδια που έρχονται
στα θερινά τµήµατα όταν ο λαός είναι διακοπές για να µην
υπάρχουν αντιδράσεις; 'Ακουσα τον προηγούµενο συνάδελφο που
είπε ότι εµείς κάναµε ή θέλαµε να κάνουµε διάλογο ή ότι ο κύριος
Υπουργός έστειλε πρόσκληση στα κόµµατα για διάλογο και
προτάσεις. Μα, είχε αποφασίσει το κόµµα σας πώς ακριβώς θα
κινηθεί. Είναι δυνατόν, λοιπόν, να αποδεχθείς και να συµµετέχεις σ'
έναν τέτοιο διάλογο όταν όλα είναι στηµένα, προαποφασισµένα.
Πως να γίνει όµως η µεταρρύθµιση; Αποφασίζετε κάποια στιγµή να
κάνετε µεταρρύθµιση. Την επεξεργάσθηκε ο προηγούµενος
Υπουργός Εθνικής Παιδείας, ο κ. Γεώργιος Παπανδρέου. Ξαφνικά,
µετακινήθηκε σε ένα άλλο Υπουργείο, ίσως εκεί δεν µπορεί να
φθαρεί κανείς. Αυτό όµως είναι άλλη υπόθεση και δεν τη σχολιάζω.
Και έρχεται ο κ. Αρσένης για να κάνει τη µεταρρύθµιση. Ακυρώνει
τις αποφάσεις του κ. Παπανδρέου, και αποφασίζει τη δική του
µεταρρύθµιση και µάλιστα σε χρόνο µηδέν, εδώ και τώρα.
Εγώ δεν έχω καµία πρόθεση αντιπαράθεσης µε τον κ. Αρσένη. Τον
εκτιµώ µάλιστα. 'Εχω, όµως, υποχρέωση να κάνω ορισµένες
πολιτικές παρατηρήσεις και διαπιστώσεις και να διατυπώσω και
εγώ, όπως ενδεχοµένως και µερικοί από εσάς, κάποιες επιφυλάξεις
πώς µπορεί να πετύχει αυτή η µεταρρύθµιση όταν ο ίδιος έρχεται
να την εφαρµόσει, να τη σχεδιάσει, όταν ξέρουµε ότι στη µέχρι τώρα
πορεία του δεν τα κατάφερε και πολύ καλά. Και δεν είναι
προσωπική επίθεση.
'Ηταν Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και τον αποµάκρυνε ο
Ανδρέας Παπανδρέου γιατί δεν τα πήγε καλά µε την οικονοµία µε
τις ιδιωτικοποιήσεις και τα άλλα ζητήµατα. Γίνεται Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας, µας προβάλλει το δόγµα του ενιαίου αµυντικού
χώρου, θα σωθεί η Ελλάδα µε την Κύπρο, άτρωτη η Ελλάδα, µη
διανοηθούν οι Τούρκοι και κάνουν κανένα λάθος και χτυπήσουν τα
πάτρια εδάφη, ο εµπνευστής των S-300. Και ποια είναι η εξέλιξη; Η
µεγαλύτερη ταπείνωση και ο µεγαλύτερος εξευτελισµός που
δέχθηκε µέχρι τώρα ο ελληνικός και ο κυπριακός λαός, είναι αυτός
που έχει σχέση µε το δόγµα του ενιαίου αµυντικού χώρου και µε
τους S-300.
Εγώ δεν αµφισβητώ τις καλές προθέσεις και του κ. Σηµίτη και του
κυρίου Υπουργού Εθνικής Παιδείας. Θέλω, όµως, να κάνω
ορισµένες εκτιµήσεις. Πιστεύω ότι µάλλον κινήθηκε από τη
φιλοδοξία να διεκδικήσει την αποκλειστικότητα -αυτή είναι η
εκτίµησή µου, µπορεί να κάνω λάθος- της εκπαιδευτικής
µεταρρύθµισης. ∆εν αντιλήφθηκε, όµως, ότι πρόκειται για ένα
µεγάλο ζήτηµα, για ένα ζήτηµα µεγάλων διαστάσεων, που δεν
µπορεί να το σηκώσει ούτε ο ίδιος ούτε ο Πρωθυπουργός ούτε το
κόµµα, διότι πρέπει να είναι υπόθεση όλων των κοµµάτων. Και δεν
µπορούµε να λέµε κάθε φορά τα περί εθνικού διαλόγου,
συνεννόησης, εθνικής υπόθεσης και τελικά ο καθένας να ακολουθεί
το δρόµο του.
∆εν αντιλαµβάνεστε επιτέλους γιατί χάσαµε την αξιοπιστία µας και
πως ό,τι υπόλοιπο έµεινε θα το χάσουµε και αυτό σαν πολιτικοί
οργανισµοί όταν άλλα λέµε και άλλα κάνουµε; ∆εν έχουµε
αντιληφθεί ότι έτσι πλήττεται από εµάς τους ίδιους, από τη
συµπεριφορά µας, από την αναντιστοιχία λόγων και έργων, το
πολιτικό µας σύστηµα και η πολιτική ζωή του τόπου;
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εξήγησα για ποιους λόγους, κατά τη γνώµη µου, γίνεται αυτή η
µεταρρύθµιση, µε τον τρόπο που γίνεται. Και, όµως, υπάρχουν
περιθώρια.



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΝΗ' - 15 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 1999 3365

Ο κ. Αρσένης δεν µε ακούει. Ενδεχοµένως δεν θέλει να ακούσει
µερικά πράγµατα γιατί ενοχλείται. Μπορεί να είναι και
απασχοληµένος και το µυαλό του να το έχει αλλού, στα
προβλήµατά του.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ (Υπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Σας ακούω πολύ καλά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Θέλω να πω, όµως, κύριε Υπουργέ, ότι οι
ώριµοι, οι σύγχρονοι και οι γενναίοι άνδρες, οι πολιτικοί ηγέτες, είναι
εκείνοι που αναγνωρίζουν τα λάθη τους, τα δέχονται και
υποτάσσουν τις προσωπικές φιλοδοξίες και όποιες επιδιώξεις,
κοµµατικές ή άλλες, στο γενικότερο συµφέρον.
'Εχετε, κύριε Υπουργέ της Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, την
τελευταία ευκαιρία να υποχωρήσετε για το καλό του τόπου και της
παιδείας ή να παραιτηθείτε. Αν νοµίζετε, κύριε Υπουργέ, ότι
παίρνοντας τις ψήφους των Βουλευτών του ΠΑ.ΣΟ.Κ., όπως θα τις
έπαιρνε και ένας Υπουργός της Νέας ∆ηµοκρατίας, έχετε λύσει το
πολιτικό σας πρόβληµα, κάνετε λάθος. Θέλω να πιστεύω ότι είστε
ένας ώριµος και υπεύθυνος πολιτικός. Επιτέλους προβείτε σε µία
υπεύθυνη πολιτική πράξη!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Υπουργός Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών κ. Γιάννος Παπαντωνίου έχει το λόγο.
ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανέρχοµαι στο Βήµα
της Εθνικής Αντιπροσωπείας για να στηρίξω την εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση, όχι µόνο γιατί είναι µία κυβερνητική πολιτική και δεν
είναι πολιτική του Υπουργού Παιδείας -αυτό υποθέτω ότι είναι
πλέον σαφές σε όλους- αλλά γιατί πιστεύω, ότι η εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση αποτελεί το θεµέλιο λίθο της ανάπτυξης της χώρας.
'Εχουµε άραγε αναρωτηθεί γιατί για πολλά χρόνια, εάν όχι
δεκαετίες, αυτή η χώρα είχε χαµηλούς ρυθµούς ανάπτυξης, πολύ
χαµηλότερους από όλες περίπου τις ευρωπαϊκές χώρες; 'Εχουµε
αναρωτηθεί γιατί αυτή η χώρα, ακόµα και σήµερα, παρά τις
επενδύσεις που γίνονται, έχει µεγάλη ανεργία, γιατί οι νέοι και νέες
αυτής της πατρίδας διαµαρτύρονται ότι δεν βρίσκουν δουλειά στο
σηµερινό οικονοµικό σύστηµα; Λείπουν άραγε τα κεφάλαια από τη
χώρα για να έχει υπάρξει για τόσα πολλά χρόνια -περίπου τριάντα
χρόνια- τόσο χαµηλή ανάπτυξη; ∆εν το πιστεύω. Και η ένταξή µας
στην Ευρωπαϊκή Οικονοµική Κοινότητα έχει προσφέρει σηµαντικά
κεφάλαια και οι 'Ελληνες του εξωτερικού διαθέτουν τεράστιες
περιουσίες στο εξωτερικό και τώρα µάλιστα τα κεφάλαια αυτά
επενδύονται στη χώρα µας και υπάρχουν υψηλοί επενδυτικοί
ρυθµοί.
Μήπως έλειψε η τεχνολογία, η οποία µας απέτρεψε από το να
πετύχουµε µεγάλους ρυθµούς ανάπτυξης; Ούτε αυτό ισχύει. Στη
σηµερινή παγκόσµια οικονοµία και ιδιαίτερα για µία ευρωπαϊκή
χώρα όπως η Ελλάδα, η πρόσβαση σε νέες τεχνολογίες είναι
σχετικά εύκολη. Μήπως έλειψε ο ανθρώπινος παράγοντας; Αλλά
εκεί ακριβώς είναι η δύναµή µας. 'Ολοι λένε ότι η Ελλάδα δεν ήταν
πλούσια σε φυσικούς πόρους, δεν είχε µία ευτυχισµένη ιστορία,
όµως διαθέτει τον άνθρωπο για να προχωρήσει. 'Αραγε τι φταίει;
Πιστεύω και µιλάω σαν Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας, ότι βασικός
συντελεστής αυτής της χαµηλής ανάπτυξης των τελευταίων
δεκαετιών, αυτής της υστέρησης στην ανάπτυξη υπήρξαν,
ασφαλώς, σφάλµατα οικονοµικής πολιτικής απ'όλες τις κυβερνήσεις
των τελευταίων τριάντα ετών.
Πέρα, όµως, από τα σφάλµατα αυτά της οικονοµικής πολιτικής, τα
µεγάλα ελλείµµατα, τα τεράστια χρέη, το µεγάλο πληθωρισµό,
υπήρξε ένας άλλος ισοδύναµος παράγοντας που εξηγεί την
καθυστέρηση. Και αυτός ο άλλος ισοδύναµος παράγοντας υπήρξε η
λειψή εκπαίδευση, η ανεπάρκεια του εκπαιδευτικού µας
συστήµατος, η αδυναµία της χώρας να δώσει στα παιδιά της, στις
νέες και τους νέους της Ελλάδας τα προσόντα εκείνα τα οποία είναι
αναγκαία για να αναπτύξουν τις µεγάλες δηµιουργικές τους
δυνανότητες, για να ενσωµατωθούν µέσα στο οικονοµικό και
κοινωνικό σύστηµα της χώρας. Σε σχέση µε οποιαδήποτε άλλη
ευρωπαϊκή χώρα, από την Αγγλία, τη Γαλλία, που έχουν βεβαίως

πάρα πολύ καλά εκπαιδευτικά συστήµατα, αλλά ακόµα και µέχρι
την Ισπανία, την Πορτογαλία και την Ιρλανδία, το δικό µας
εκπαιδευτικό σύστηµα υστερεί και υστερεί σηµαντικά. ∆εν είναι µόνο
ότι δεν είναι καλά διασυνδεδεµένο µε την παραγωγή, αυτό είναι
θέµα επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης. Και εκεί
υστερούµε. Αλλά δεν νοµίζω ότι αυτό είναι το κρίσιµο ζήτηµα.
Υστερούµε, κύριοι συνάδελφοι, πολύ σηµαντικά, στην αρχική
εκπαίδευση, στην απόδοση στο νέο και τη νέα, και ιδιαίτερα στο
γυµνάσιο και το λύκειο, της κριτικής εκείνης σκέψης που τον
καθιστά ικανό να αντιµετωπίσει και να λύνει προβλήµατα. Αυτό το
έλλειµµα εκπαίδευσης είναι το κεντρικό πρόβληµα της ελληνικής
οικονοµίας και της ελληνικής κοινωνίας, τώρα που λύσαµε τα
παλαιά σφάλµατα, τώρα που άραµε τις παλαιές αµαρτίες της
οικονοµικής πολιτικής.
Απελευθερώθηκε η οικονοµία, µειώθηκαν τα ελλείµµατα,
προχωρούµε, επενδύουµε. 'Οµως, δυστυχώς ακόµα δεν
διαµορφώνουµε τους ανθρώπους εκείνους, που έχουν τα µεγάλα
φυσικά προσόντα που όλοι γνωρίζουµε, µε τα προσόντα εκείνα τα
πρόσθετα, τα επίκτητα, των γνώσεων, της κριτικής σκέψης, που θα
µπορέσουν να αξιοποιήσουν την τεχνολογία, να αξιοποιήσουν τα
κεφάλαια, να αξιοποιήσουν τις επενδύσεις, για να προχωρήσει
αυτός ο τόπος µπροστά.
Στην παιδεία είναι λάθος να λέγεται ότι έλειψαν τα κεφάλαια. Το
εκπαιδευτικό µας σύστηµα διέθεσε και αξιοποίησε σηµαντικά
κεφάλαια. Και ο Πρωθυπουργός στην οµιλία του και ο Υπουργός
Παιδείας ανέφεραν ότι παρόλα όσα λέγονται, οι δαπάνες για την
παιδεία αυξήθηκαν σηµαντικά την τελευταία πενταετία, κατά µισή
µονάδα του Ακαθαρίστου Εγχωρίου Προϊόντος. Περίπου διακόσια
δισεκατοµµύρια (200.000.000.000) δραχµές παραπάνω ξοδεύουµε
φέτος για την παιδεία σε σταθερές δραχµές σε σχέση µε τα
προηγούµενα χρόνια. Η ανάπτυξη, όµως, της παιδείας δυστυχώς
υπήρξε εκτατική. Περισσότερα σχολεία, περισσότερα πανεπιστήµια,
περισσότεροι δάσκαλοι, περισσότεροι καθηγητές. ∆εν ήταν
ποιοτική. Και το έλλειµµα που υπάρχει...
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Παρακαλώ, κύριε Κεφαλογιάννη, παρακαλώ. Μου επιτρέπετε...
Εγώ σας ακούω όταν µιλάτε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: ∆εν ασχολούµαι µαζί σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ!
ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών): ∆εν µε αφορά αυτό. Εάν δεν ασχολείστε µαζί µου,
να πάτε έξω από την Αίθουσα να ασχοληθείτε µε άλλα πράγµατα.
Εδώ είναι Κοινοβούλιο, κύριε Κεφαλογιάννη, είστε παλαιός
Βουλευτής.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχει δικαίωµα ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ, κύριε
Κεφαλογιάννη.
ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών): Σας παρακαλώ πολύ!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Καταστροφέας του τόπου είστε.
ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών): Σας παρακαλώ πολύ!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ, η
ευταξία και η ησυχία κύριε Κεφαλογιάννη, είναι υπόθεση όλων µας.
Παρακαλώ!
ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών): Σας παρακαλώ πολύ, λίγη κοσµιότητα! Αρκετά!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, συνεχίστε.
ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών): 'Αρα το πρόβληµα δεν είναι πρόβληµα υποδοµής,
είναι πρόβληµα ποιότητας...
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: ∆εν θα χτυπάτε το χέρι σας!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ψυχραιµία! ∆εν
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είναι δυνατόν να συνεχίσουµε κατ'αυτόν τον τρόπο.
ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών): Σας παρακαλώ!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ, κύριε
Κεφαλογιάννη, δεν αντιδικεί µαζί σας ο κύριος Υπουργός.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Να τον ανακαλέσετε στην τάξη.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ,
ψυχραιµία!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: ∆εν θα απευθύνεσθε κατ'αυτόν τον
τρόπο, κύριε Υπουργέ, σε µένα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ!
Κύριε Υπουργέ, παρακαλώ συνεχίστε.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΝ∆ΡΕΟΥΛΑΚΟΣ: Τι είναι εδώ; Υπουργείο είναι;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Επιτέλους, είναι
Κοινοβούλιο εδώ, πρέπει να υπάρχει τάξη!
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Κρινόµαστε από τον ελληνικό λαό. Για το Θεό! Σας παρακαλώ!
ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών): ∆εν είναι τόσο πρόβληµα υποδοµής, είναι
πρόβληµα ποιότητας των γνώσεων, οι οποίες διοχετεύονται µέσα
από το εκπαιδευτικό σύστηµα. Και αυτές ακριβώς, τις ελλείψεις της
ποιότητας, έρχεται να θεραπεύσει η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση.
Ποιο είναι το πρόβληµα; Το πρόβληµα κυρίως είναι πρόβληµα
παπαγαλίας, αποστήθισης γνώσεων.
Ο Πρωθυπουργός ανέφερε δύο παραδείγµατα από τη δική του
εκπαιδευτική προϊστορία σαν καθηγητής, όταν οι φοιτητές στο
Πάντειο Πανεπιστήµιο ηρνούντο να διαβάσουν διάφορα
συγγράµµατα, να αφοµοιώσουν κάποιες γνώσεις και να
απαντήσουν µε κριτικό τρόπο σε κάποια ερωτήµατα. Ανάλογη είναι
η εµπειρία όλων µας και εµού προσωπικά, όσων έχουµε περάσει
ως διδάσκοντες από τα ελληνικά πανεπιστήµια.
'Ενα παράλληλο πρόβληµα υπήρξε το γεγονός, ότι υπήρξε µία
διάσπαση της εκπαιδευτικής αλυσίδας µε το γεγονός ότι το λύκειο
αντί να είναι µία ανεξάρτητη βαθµίδα της εκπαίδευσης έγινε απλώς
ένα βαγόνι από το γυµνάσιο προς το πανεπιστήµιο.
Η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση ήρθε να βελτιώσει αυτήν την
κατάσταση. Καλύπτει κενά δεκαετιών, και κυρίως επιχειρεί να
αναπτύξει το κριτικό πνεύµα. Θα σταθώ λίγο σε αυτό.
'Οταν µία επιχείρηση προσλαµβάνει ένα νέο άνθρωπο, αυτόν το
νέο άνθρωπο, για ποιο λόγο τον προσλαµβάνει; Για να
αντιµετωπίσει στην παραγωγική διαδικασία µία σειρά από
προβλήµατα, τα οποία βεβαίως δεν έχει προβλέψει η εκπαιδευτική
διαδικασία.
'Αρα ο νέος εργαζόµενος, ο οποίος πάει κάπου να δουλέψει, δεν
έχει τόσο ανάγκη να έχει αποστηθίσει έναν όγκο γνώσεων, ο οποίος
σε δύο-τρία χρόνια θα είναι άχρηστος ή ενδεχοµένως είναι άσχετος
µε το συγκεκριµένο αντικείµενο που έχει µία επιχείρηση ή ένας
δηµόσιος φορέας. Αυτό που χρειάζεται είναι να έχει ασκηθεί στην
εκπαιδευτική διαδικασία για να δίνει απαντήσεις σε σύνθετα
ερωτήµατα.
'Αρα δεν υπάρχει θέµα αποστήθισης, υπάρχει θέµα ανάπτυξης του
κριτικού πνεύµατος, το οποίο θα δώσει τη δυνατότητα στο νέο
εργαζόµενο να απαντήσει και να λύσει σύνθετα προβλήµατα, τα
οποία αλλάζουν από επιχείρηση σε επιχείρηση και αλλάζουν από
χρόνο σε χρόνο. Αυτό επιβάλλει τη διεύρυνση του γνωστικού
πεδίου, την ανάπτυξη της κριτικής ικανότητας.
Το γνωστικό πεδίο είναι ανεπαρκές στη χώρα µας. Ακόµα τα
συγγράµµατα είναι πολύ πίσω και θέµατα, όπως είναι η
πληροφορική και τα κοµπιούτερ, είναι πάρα πολύ καθυστερηµένα
στην ελληνική εκπαίδευση.
Τέλος, έπρεπε να αποκατασταθεί το λύκειο σαν µία ανεξάρτητη
εκπαιδευτική βαθµίδα. Η µεταρρύθµιση πρέπει να προχωρήσει.

∆ιάλογος από µηδενική βάση, όπως εισηγούνται ορισµένοι είναι
πισωγύρισµα, είναι πίσω στο µηδέν. Η µεταρρύθµιση ασφαλώς δεν
είναι θέσφατο και οι βελτιώσεις στην εφαρµογή θα πρέπει να
γίνουν, ανάλογα µε τις εµπειρίες οι οποίες αποκτώνται. Αλλά
προϋπόθεση για τέτοιες βελτιώσεις είναι µία και µόνη: Είναι το
ανοιχτό σχολείο. Με κλειστά σχολεία και εκβιασµούς, είναι αδύνατο
να γίνει οποιαδήποτε αλλαγή, διότι δεν µπορεί η Κυβέρνηση να
διαλέγεται σε καθεστώς εκβιασµών.
Και εδώ θέλω να σηµειώσω και να καταδικάσω τις απαράδεκτες
συµπεριφορές, οι οποίες έχουν παρατηρηθεί στο πλαίσιο αυτής της
"εξέγερσης", όπως αναφέρεται.
Η καταστροφή δηµόσιας περιουσίας είναι µία απαράδεκτη
κοινωνική συµπεριφορά. Επίσης, όλες αυτές οι µορφές καταλήψεων
ή καταλήψεων στους δρόµους, είναι πράγµατα τα οποία πρέπει
όλοι οµόφωνα να καταδικάσουµε. Βεβαίως υπάρχουν κοµµατικές
συνωµοσίες, συνωµοσίες ανάµεσα στη Νέα ∆ηµοκρατία και το
Κ.Κ.Ε., συνωµοσίες οι οποίες πλέον έχουν βγει στην επιφάνεια,
συνωµοσίες οι οποίες δεν υπακούουν σε καµία ιδεολογική ή
πολιτική αρχή, συνωµοσίες που πρέπει να καταδικασθούν από
όλους µας. ∆ιότι τέτοιες ανίερες συµµαχίες, συµµαχίες δύο
αντίθετων ιδεολογικών πόλων, οι οποίοι δεν συµπίπτουν σε τίποτα,
σε καµία ιδεολογική αρχή, και έχουν ένα µόνο στόχο, να
µαταιώσουν την εφαρµογή µιας κυβερνητικής πολιτικής, να
µαταιώσουν την εφαρµογή µιας πολιτικής που έχει υιοθετεί από µία
δηµοκρατική Κυβέρνηση, είναι φαινόµενα απαράδεκτα,
υπονοµεύουν τη σταθερότητα του πολιτικού µας συστήµατος.
∆εν έχουµε ζήσει ανάλογες συµµαχίες στο παρελθόν. Είναι
πρωτοφανείς αυτές οι συµµαχίες, και είναι ενδεικτικές της ποιότητας
των ηγεσιών των σηµερινών πολιτικών κοµµάτων της
Αντιπολίτευσης. Πρέπει και σε αυτές η καταδίκη µας να είναι
ισχυρή.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): Να µας στείλετε στα Γιούρα!
ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών): Η Κυβέρνηση προχωρεί σταθερά στο δρόµο των
αλλαγών, διαλέγεται, βελτιώνει, αλλά δεν παρεκκλίνει από τις αρχές
της.
Ζούµε, αγαπητοί συνάδελφοι, σε µια δηµοκρατία. Υπάρχει
κυβέρνηση που έχει εκλεγεί από το λαό. Υπάρχει Βουλή.
Ψηφίζουµε νόµους. Εφαρµόζουµε τους νόµους. Η µεγάλη
πλειοψηφία αυτού του λαού θέλει να πάει ο τόπος µπροστά. Αυτήν
την εντολή έχει η Κυβέρνηση, και θα την τιµήσει.
Ανατροπή της πολιτικής της µε δυναµικά µέσα, από δυναµικές
µειοψηφίες, είναι όχι µόνο αδιανόητη για µία δηµοκρατική
κυβέρνηση, είναι επικίνδυνη για το πολιτικό µας σύστηµα,
δηµιουργεί ένα επικίνδυνο προηγούµενο, το οποίο καµία
δηµοκρατική κυβέρνηση δεν είναι διατεθειµένη να δηµιουργήσει.
Είναι επικίνδυνο για το µέλλον της παιδείας, για το µέλλον των
παιδιών µας που συναρτάται άµεσα µε την αλλαγή στο
εκπαιδευτικό σύστηµα.
Η σηµερινή κατάσταση δεν µπορεί να εξακολουθήσει. Θα εκτονωθεί
ίσως άµεσα, ίσως όχι τόσο άµεσα. Η Κυβέρνηση, όµως, θα δείξει
µεγάλη υποµονή. 'Εχουµε µεγάλη υποµονή. Είµαστε δηµοκράτες
και θα εξαντλήσουµε τα απεριόριστα όρια αυτής της δηµοκρατικής
υποµονής. Θα υποµείνουµε, θα περιµένουµε την εκτόνωση της
κατάστασης διαλεγόµενοι, πληροφορούντες µε τον τρόπο, ο οποίος
διακρίνει το Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό Κίνηµα. Είµαστε µια
κυβέρνηση που απορρίπτει κάθε µορφή αυταρχισµού, µια
κυβέρνηση που πιστεύει στη δηµοκρατία, που πιστεύει στο διάλογο
και στους νόµους που ψηφίζει η πλειοψηφία του Κοινοβουλίου.
Σε αυτήν τη γραµµή θα παραµείνουµε σταθεροί στο όνοµα της
δηµοκρατίας, στο όνοµα του µέλλοντος των παιδιών µας και είµαι
βέβαιος ότι στο τέλος θα επικρατήσει η λογική και το δηµοκρατικό
πνεύµα, και αυτή η Κυβέρνηση θα προχωρήσει απερίσπαστη στο
δρόµο της µεταρρύθµισης και των δηµοκρατικών αλλαγών.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ).
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∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο για
µισό λεπτό.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.).: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ορίστε, κύριε Σιούφα,
έχετε το λόγο.
Κυρία Παπαρήγα, θα µιλήσετε αµέσως µετά.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο Υπουργός των
αδιεξόδων στο χώρο της παιδείας του οποίου ζητείται η άρση της
εµπιστοσύνης, από τη Βουλή, βρήκε στο πρόσωπο του κ.
Παπαντωνίου το χειρότερο υποστηρικτή...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ!
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: ...γιατί ανέλαβε ο Υπουργός των
αδιεξόδων στην οικονοµία, ο Υπουργός της ανεργίας να τον
στηρίξει.
(∆ιαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ).
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ!
Ορίστε, κυρία Παπαρήγα, έχετε το λόγο.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Πρόεδρος
της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ).
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): ∆εν ξέρω αν έχει ξανασυµβεί µέσα στη
Βουλή, Υπουργός Οικονοµικών να µιλάει µε γλώσσα χωροφύλακα
και ασφαλίτη. Ειλικρινά, µέχρι τώρα δεν το είχα συναντήσει.
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ).
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρία Παπαρήγα, είναι
γνωστή και η ευπρέπειά σας και η άριστη γνώση της ελληνικής
γλώσσας. Τη γνωρίζετε καλύτερα από πολλούς άλλους εδώ µέσα.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΡΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): Η ελληνική γλώσσα περιλαµβάνει όλα
αυτά µέσα στην ιστορία. ∆εν φταίω εγώ αν η πραγµατικότητα είναι
τέτοια. Μακάρι να µπορούσαµε να τα ξεριζώσουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Καλό είναι να θυµηθούµε
τα φοιτητικά µας χρόνια, αλλά όχι αυτές τις εκφράσεις εδώ.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΡΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): Μη µε διακόπτετε παρακαλώ. Αν
κατάλαβα καλά...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν είναι εκφράσεις
αυτές. Σας παρακαλώ!
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΡΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): Θα κριθώ από τους συναδέλφους.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΝ∆ΡΕΟΥΛΑΚΟΣ: Αρσάκειο είναι εδώ; Λογοκριτή
θα σας βάλουµε, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ!
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΝ∆ΡΕΟΥΛΑΚΟΣ: Τι είσαστε εσείς;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ να µη
γράφονται οι διακοπές.
Ορίστε, κυρία Παπαρήγα.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΡΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): Πρέπει να σας πω ότι το ζήτηµα δεν είναι
να κάνουµε καλλιστεία πολιτικού λόγου. Οι όροι που
χρησιµοποίησα είναι πολιτικοί, βγαλµένοι µέσα από την ιστορία του
λαού µας.
Ο κ. Παπαντωνίου, λίγο ως πολύ, έκανε από αυτό το Βήµα
εξαγγελία διώξεων και διάφορων άλλων πραγµάτων, λέγοντας τι;
Το να είσαι αντίθετος µ'ένα νόµο, το να θέλεις να καταργηθεί ένας
νόµος µε την πάλη του λαού, είναι εκτός νόµου.
Επίσης, µίλησε για συνωµοσίες. Εγώ θα πρέπει να πω στον κ.
Παπαντωνίου ότι εµείς δρούµε ανοικτά και καθαρά. 'Ετσι, ξαναλέω
για άλλη µια φορά, κάποιος µπορεί να µας συµπαθήσει και κάποιος
µπορεί να µας µισήσει. ∆ικαίωµά του είναι.
∆εν χρησιµοποιούµε ούτε κρατικούς και παρακρατικούς
µηχανισµούς ούτε µασκοφόρους ούτε τίποτε άλλο.
Πραγµατικά, η καταστροφή των κτιρίων είναι καταδικαστέα, µόνο

που εµείς δεν έχουµε ποιον να καταδικάσουµε. Εσείς τους ξέρετε,
εσείς τους βάλατε, οπότε καταδικάστε τους.
Ο κύριος Υπουργός µίλησε για τέλµα, για ακινησία είκοσι χρόνων.
Μίλησε για παπαγαλία της παιδείας...
(Θόρυβος - ∆ιαµαρτυρίες)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν είναι δυνατόν να
κάνουµε επανειληµµένως συστάσεις για τα ίδια πράγµατα. Τελικώς,
κρινόµεθα όλοι σ'αυτήν την Αίθουσα και απ'αυτούς που µας ακούνε.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): Μίλησε για παπαγαλία της Παιδείας και
για διάφορα άλλα πράγµατα. Εγώ αναρωτιέµαι: Αυτό το
εκπαιδευτικό σύστηµα, το οποίο εσείς κυριολεκτικά το καταδικάζετε,
ίσως και µε λόγια παραπάνω απ'ό,τι έχουµε πει εµείς, ποιος το
έφτιαξε; Από παρθενογένεση βγήκε;
∆εκαπέντε χρόνια έχετε κυβερνήσει. Γνωρίζουµε βεβαίως και τα
προηγούµενα της Νέας ∆ηµοκρατίας. Αυτό το σύστηµα της
παπαγαλίας, αυτό το σύστηµα που στέλνει µαζικά τα παιδιά στα
φροντιστήρια, ποιος το γέννησε; ∆εν το καταλαβαίνω αυτό το
πράγµα.
Να δώσουµε σηµασία, να προσέξουµε τις υποσχέσεις που δίνετε
για το νέο νόµο, ότι είναι καταπληκτικός, ότι είναι σύγχρονος, ότι
ταράζει τα λιµνάζοντα νερά κλπ. Πραγµατικά µε πάθος
υπερασπιζόσαστε αυτόν το νόµο. Μα, µε πάθος υπερασπιστήκατε
και όλους τους προηγούµενους, τους οποίους σήµερα λοιδωρείτε.
Να σας πω και κάτι; Τους µηδενίζετε κιόλας εντελώς. ∆εν έχω
ακούσει κυβέρνηση να πυροβολεί τον εαυτό της. Και αυτό δεν το
κάνετε µε πνεύµα αυτοκριτικής, αλλά βγαίνετε σαν εισαγγελείς και
µιλάτε για το εκπαιδευτικό σύστηµα. Αν το κάνετε µε τη µορφή
αυτοκριτικής, µπράβο. Η αυτοκριτική χρειάζεται. Μιλάτε όµως σαν
εισαγγελείς, σαν δικαστές. ∆ικάζετε το εκπαιδευτικό σύστηµα,
δικάζετε τους φορείς και σεις είστε αγγελούδια και περιστέρια.
Κατηγορείτε µετά όλους τους άλλους ως υπονοµευτές, ως
ανατροπείς, ως υποκινητές και ως συνωµότες.
Εγώ, θα σας έλεγα το εξής: Eίναι χρήσιµο, όχι για σας και για µας,
αλλά για τον τόπο και το λαό, να µη γυρίσουµε πίσω. Αλλά φαίνεται
ότι έχετε κάνει την επιλογή. Μεταρρύθµιση εκπαιδευτική από τη µια
και νοοτροπία χωροφύλακα απ'την άλλη. ∆ηλαδή θα µας περάσετε
από κανένα δικαστήριο, ότι είµαστε συνωµότες;
Καταλάβατε τι είπατε, κύριε Παπαντωνίου; Ακούτε να δείτε, αυτά τα
έχουµε ακούσει χρόνια. Είµαστε µαθηµένοι. Μας απασχολεί όµως η
πορεία αυτού του τόπου. Εµάς, αυτά δεν µας φοβίζουν. Μη νοµίζετε
ότι θα µας κάνετε να διπλωθούµε, όσον αφορά τις πολιτικές µας
θέσεις. 'Ισα-ίσα, επιβεβαιώνετε τη δική µας θέση, ότι αυτή η
πολιτική πάει χέρι-χέρι µε τις πιο δικτατορικές και αντιδηµοκρατικές
µεθόδους και µε τη σπίλωση και την προβοκάτσια. Αυτά, πάνε µαζί.
Μπορεί να µη θέλετε να τα χρησιµοποιείτε, αλλά δεν µπορείτε να
κάνετε και αλοιώς. Συγκρατηθείτε όµως. 'Ελεος, συγκρατηθείτε!
ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών): Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν πρόκειται ν'ασχοληθώ
βεβαίως µε τις ύβρεις της κ. Παπαρήγα. Τις επιστρέφω στο ακέραιο.
∆ιότι ύβρεις τέτοιες, κυρία Παπαρήγα, στο Κοινοβούλιο αυτό, δεν
πρέπει να ακούγονται. Αυτό το οποίο κάνει η Κυβέρνηση, είναι να
καταδικάζει πολιτικά το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος, για τις
ανίερες συµµαχίες και την ενθάρρυνση απαράδεκτων
συµπεριφορών.
Μην κάνετε πως δεν γνωρίζετε ότι στελέχη του κόµµατός σας
ενθαρρύνουν αυτές τις συµπεριφορές που τώρα δήθεν καταδικάζετε
ή θεωρείτε ότι είναι αποδοκιµαστέες. Υπάρχει µια κοµµατική
υποκίνηση.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.):....
ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών): Αφήστε τις αποδείξεις.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: ...
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ!
ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών): Να ανακαλέσετε τις ύβρεις! Πρέπει να ντρέπεστε
που χρησιµοποιείτε τέτοιες ύβρεις!
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ:...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ! Κύριε
Κολοζώφ, σας παρακαλώ!
ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών): Πρέπει να αφήσετε την εκπαιδευτική κοινότητα,
που σηµαίνει γονείς, παιδιά, καθηγητές, να λύσουν τα θέµατα µόνοι
τους και να διαµορφώσουν αυτοδύναµα την άποψή τους και όχι να
τους υποκινείτε για να προσπορήσετε κοµµατικά οφέλη. Αυτή είναι
η καταγγελία της Κυβέρνησης!
'Ολα τα άλλα που είπατε, δεν έχουν καµία αξία. Πραγµατικά σας
χαρακτηρίζουν ως πρόσωπο και ως πολιτικό ηγέτη, διότι
επαναλαµβάνω ότι είναι ντροπή να χρησιµοποιείτε τέτοιους
ορισµούς µέσα στο Κοινοβούλιο, όταν δέχεσθε πολιτική κριτική. Την
πολιτική κριτική, όµως, θα τη δεχθείτε, είστε υποχρεωµένη να τη
δεχθείτε, διότι αν µη τι άλλο, κυρία Παπαρήγα, σε αντίθεση
ενδεχοµένως µε τα ιδεολογικά συστήµατα στα οποία έχετε ζήσει και
έχετε ωριµάσει, υπάρχει ελευθερία του λόγου και αυτήν την
ελευθερία του λόγου θα την ασκούµε είτε σας αρέσει είτε όχι!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ)
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.):Πραγµατικά...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρία Παπαρήγα, δεν
σας έχω δώσει το λόγο. Περιµένετε, πρώτα να σας δώσω το λόγο!
Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): Πραγµατικά πρέπει να είναι ελεύθερη η
ιδεολογική και πολιτική κριτική!
Το ζήτηµα που θέτουµε είναι το εξής: Λέτε ότι στελέχη του Κ.Κ.Ε
καταστρέφουν τα κτίρια ή ενθαρρύνουν την καταστροφή!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,
επιτέλους σας παρακαλώ!
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): Πάνω σε αυτό το ζήτηµα αντιδρούµε. ∆εν
αντιδρούµε στο γεγονός ότι µας επικρίνετε ότι έχουµε πολιτική θέση
για αγώνες, για δράση, για λαϊκές πρωτοβουλίες και για αποφάσεις.
Ο λαός πραγµατικά να αποφασίζει αν θα αγωνίζεται ή όχι και τι θα
κάνει. Αυτό δεν το κρύβουµε! ∆εν χρειάζεται να το αποκαλύπτετε
στη Βουλή!
ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών):...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, µη
διακόπτετε!
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): Εσείς µιλήσατε για ενέργειες του Κ.Κ.Ε
εκτός νόµου! Πάνω σε αυτό το ζήτηµα σας απαντώ και όχι στην
πολιτική κριτική που θα σας απαντήσω όταν µιλήσω! Στο κάτω-
κάτω δεν είµαι υποχρεωµένη να απαντήσω σε όλα στο χρόνο που
έχω. Απαντώ στο συγκεκριµένο ζήτηµα για τις καταστροφές
κτιρίων.
Για να ολοκληρώσω: ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι το Κ.Κ.Ε όταν µιλά
για πολιτικοποίηση της πάλης και για κοινωνική πάλη, άλλα
πράγµατα έχει στο νου του και όχι τα κτίρια, τα θρανία και τους
πίνακες, που δεν φταίνε σε κανέναν και που τα πληρώνει ο κόσµος.
Αλίµονο αν µε τα κτίρια και τα θρανία και τους πίνακες έλθει η
αλλαγή σε αυτόν τον τόπο!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ, µη
διακόπτετε!
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): Ξέρουµε πολύ καλά τι σηµαίνει πολιτικός
αγώνας, πολιτικοποίηση και πάλη! Το ξέρουµε πολύ καλά ή έχουµε
διδαχθεί ή έχουµε βγάλει συµπεράσµατα!
ΜΟΣΧΟΣ ΓΙΚΟΝΟΓΛΟΥ: ...

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ!
Παρακαλώ, µέχρι να δώσω άλλη εντολή να µη γράφεται στα
Πρακτικά καµία διακοπή, ούτε θα αναφέρω ονοµαστικώς εγώ
κανέναν από τη θέση αυτή!
Επιτέλους, ο καθένας λαµβάνει το λόγο και έχει δικαίωµα στο χρόνο
που του ανήκει να πει ό,τι έχει να πει. ∆εν µπορεί µε συνεχείς
διακοπές να διεξαχθεί η συζήτηση!
Ο κ. Παντερµαλής έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΝΤΕΡΜΑΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ακούω απ'όλες τις πτέρυγες της Βουλής ότι το θέµα της παιδείας
είναι εθνικό, δεν έχει κοµµατική και πολιτική ταυτότητα και
διαπιστώνω ακριβώς το αντίθετο. Ελάχιστοι είναι οι συνάδελφοι οι
οποίοι χρησιµοποίησαν για το θέµα αυτό ένα άλλο λεξιλόγιο, ένα
άλλο ύφος, µία άλλη προσέγγιση.
Θα σας πω ειλικρινά ότι για µένα το θέµα δεν είναι απλώς να
επιστρέψουν τα παιδιά στο σχολείο και να αρχίσουν τα µαθήµατα.
Εκεί αρχίζει το πρόβληµα, γιατί εκεί σταµατήσαµε και εκεί
ξαναρχίζουµε! Και θα εξηγηθώ αµέσως.
Η πιο κρίσιµη ζώνη σε κάθε σύστηµα εκπαίδευσης που
εφαρµόσθηκε στη χώρα µας είναι η ζώνη απ'όπου γίνεται η
µετάβαση από το λύκειο στο πανεπιστήµιο. Και γιατί είναι κρίσιµη
ζώνη; Γιατί είναι η πρώτη φορά που οι νέοι άνθρωποι έρχονται
πρόσωπο µε πρόσωπο µε την κοινωνία των ώριµων ανθρώπων,
έρχονται πρόσωπο µε πρόσωπο µε το µέλλον τους, έρχονται
πρόσωπο µε πρόσωπο µε την επαγγελµατική τους θέση την οποία
διεκδικούν.
Είναι φυσικό, λοιπόν, να µη γίνεται πάρα πολύ απλά αυτή η
µετάβαση, αφού όσο πηγαίνουµε προς τα πάνω οι δυνατότητες
στενεύουν, οι θέσεις εισακτέων στα πανεπιστήµια είναι µικρότερες
και εποµένως ασκείται πίεση και υπάρχει συνεχώς ένταση.
Είναι χαρακτηριστικό ότι εξαιτίας αυτής της έντασης και όχι για άλλο
λόγο, έγιναν περισσότερα πανεπιστήµια στη χώρα µας. Παρά τις
ποικίλες αντιδράσεις έγιναν ανώτατες ορισµένες ανώτερες
σχολές.'Εγιναν τα Τεχνολογικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα σε επίπεδο
πανεπιστηµίου και αυτό δεν συµβαίνει µονάχα στην Ελλάδα,
συµβαίνει παγκοσµίως. Εποµένως, είναι µια πάρα πολύ σοβαρή
φάση στην εκπαίδευση, αυτή της µετάβασης από το λύκειο στο
πανεπιστήµιο.
Να δούµε πολύ σύντοµα πώς αναπτύχθηκε αυτή η σηµερινή κρίση
και εγώ προσωπικά θέλω να βγάλω απ'έξω όλους τους
εξωσχολικούς και αλλότριους παράγοντες, οι οποίοι όντως
υπάρχουν, αλλά προσωπικά δεν είµαι σε θέση να τους αναλύσω,
απλώς τους βλέπω.
Το σύστηµα που εφαρµόζεται εδώ και χρόνια, χαρακτηρίζεται από
όλους ως αποδεκτό και αξιόπιστο. Τι είναι όµως αυτό το σύστηµα;
Είναι µια αυστηρή τυποποίηση της εξεταστέας ύλης, είναι µια
απαγόρευση κάθε παρέκκλισης από το τυπωµένο κείµενο του
εγχειριδίου, είναι µια στείρωση κάθε πρωτοβουλίας.
Ξέρουµε όλοι άπειρα παραδείγµατα νέων ανθρώπων
προικισµένων, οι οποίοι πρέπει να σταθούν κάτω από τη δαµόκλειο
σπάθη των πανελληνίων. Ουαί και αλίµονο, αν έχουν µια άποψη
κάπως αποκλίνουσα απ'αυτήν που λέει το εγχειρίδιο, ουαί και
αλίµονο, αν γράψουν ένα "και" παραπάνω. Αν είναι δυνατόν όµως
αυτό το πράγµα να είναι παιδεία! Βεβαίως, το σύστηµα έτσι
λειτουργεί.
Για να ολοκληρωθεί αυτή η ετοιµασία από το λύκειο στο
πανεπιστήµιο αναπτύχθηκε σιγά-σιγά σχεδόν χωρίς να γίνει
αντιληπτό ολόκληρο αυτό το πλέγµα των ιδιαιτέρων µαθηµάτων και
φροντιστηρίων, το οποίο εξυπηρετεί δύο στόχους: Κατ'αρχήν,
κατευνάζει ψυχολογικά τους γονείς και τους µαθητές, οι γονείς
έχουν κάνει το καθήκον τους και οι µαθητές επίσης, άσχετο εάν
περάσουν στο πανεπιστήµιο ή όχι. Και από την άλλη πλευρά, ασκεί
τους νέους ανθρώπους οµολογουµένως µε αξιοθαύµαστη τακτική
και µέθοδο να αποµνηµονεύουν αυτά που διαβάζουν. 'Ετσι έχουν
βγει ατέλειωτες σειρές νέων ανθρώπων από τους οποίους
αφαιρέθηκε οριστικά κάθε φρεσκάδα του µυαλού τους.
Εάν παρακολουθήσουµε στη συνέχεια αυτούς τους αριστείς της
αποµνηµόνευσης πώς εξελίσσονται στο πανεπιστήµιο και
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αργότερα στην κοινωνία, θα διαπιστώσουµε θλιβερά πράγµατα.
Επειδή το κατά κόσµον επάγγελµά µου είναι καθηγητής στο
πανεπιστήµιο, έχω διαπιστώσει πολλά χρόνια τώρα τι γίνεται µε
αυτούς οι οποίοι περνάνε πολλές φορές και στις πρώτες θέσεις στις
εισαγωγικές. ∆εν θα αναφέρω παραδείγµατα -είναι άπειρα τα
παραδείγµατα αυτά- αλλά είναι αποκαρδιωτική η διαπίστωση ότι οι
περισσότεροι απ'αυτούς τους νέους δεν έχουν πάρει µια ανιαρή
ασπρόµαυρη σκέψη.
Και πώς είναι δυνατόν αυτοί οι άνθρωποι µεθαύριο παίρνοντας το
πτυχίο να µπορούν να µπουν στην παραγωγή, να µπορούν να
βγουν στην παιδεία, να µπορούν να διδάξουν;
Βέβαια, θα πει κανείς αν είναι έτσι είµαστε ως χώρα σε τόσο άθλιο
επίπεδο; Θα πω µια άλλη διαπίστωση δική µου. Εδώ και τριάντα
χρόνια, παρακολουθώ το ποσοστό των ικανών φοιτητών -δεν είναι
παραπάνω από 10% µε 15%- και αυτοί οι φοιτητές µε οποιοδήποτε
σύστηµα, οποιαδήποτε πολιτική κατάσταση καταφέρνουν να
πετυχαίνουν. Αυτοί είναι πάρα πολύ ισχυροί, κανένα µικρόβιο, δεν
τους κλονίζει και έτσι η χώρα µας έχει ικανούς ανθρώπους, βέβαια
σε πάρα πολύ µικρό αριθµό.
Οι επιτυχίες των µεσαζόντων -τα φροντιστήρια δηλαδή και τα
ιδιαίτερα- έχουν γιγαντώσει την παρασχολική παιδεία και είναι
φυσικό να αποκτούν ολοένα και περισσότερο -και το πέτυχαν αυτό-
µεγαλύτερη σηµασία από το ίδιο το σχολείο.'Ετσι το δηµόσιο λύκειο
µε τη δωρεάν παιδεία έχει εκπέσει σε ένα ανύπαρκτο ίδρυµα ενώ
αντίστοιχα, δίπλα σε αυτό η παρασχολική παιδεία έχει δηµιουργήσει
µια άλλου είδους ιδιωτική παιδεία. ∆ηλαδή, ουσιαστικά από την Α'
λυκείου, από τη Β' λυκείου και µετά δεν υπάρχει δωρεάν δηµόσια
παιδεία.
Και τι γίνεται σήµερα: 'Ερχεται ένας νόµος, ο οποίος θέλει να βάλει
τέλος σ' αυτήν την κατάσταση και αναστατώνεται ολόκληρη η χώρα.
Εγώ πιστεύω ότι ως ένα βαθµό είναι κατανοητή αυτή η αναστάτωση
-από έναν βαθµό και πέρα βέβαια τελείως αδικαιολόγητη- και
καταλαβαίνω κυρίως τους µαθητές τους οποίους άλλοι µεν θέλουν
ως καλούς µαθητές, καλά παιδιά, υπάκουα παιδιά τα οποία να
ενταχθούν στο σχολείο και να µην έχουν γνώµη και άλλοι
αδιαφορούν τελείως γι' αυτούς. Νοµίζω ότι αξίζει τον κόπο να κάνει
κανείς προσεκτικές παρατηρήσεις στις εικόνες που δείχνει η
τηλεόραση -δείχνει κακές αλλά ευτυχώς δείχνει και καλές- και να
προσέξει τα πρόσωπα αυτών των παιδιών.
Στα πρόσωπα των περισσοτέρων απ' αυτά διαφαίνεται η
αβεβαιότητα και η έλλειψη εµπιστοσύνης. 'Ελλειψη εµπιστοσύνης
προς την κοινωνία. Επίσης υπάρχει και µια ανησυχία ότι δεν τους
καταλαβαίνουµε και όντως δεν τους καταλαβαίνουµε. Η αλλαγή των
γενεών είναι πάρα πολύ γρήγορη τώρα και αν κανείς δεν ρίξει το
βλέµµα του πάνω στα παιδιά αυτά, δεν νοµίζω πως είναι εύκολο να
καταλάβει το τι συµβαίνει.
'Ερχοµαι στο θέµα της πρότασης δυσπιστίας και πρέπει να πω ότι
προσωπικά διαπίστωσα ότι το µεγαλύτερο µέρος της
Αντιπολίτευσης, θεωρεί την κατεύθυνση της µεταρρύθµισης σωστή,
το νόµο σε γενικές γραµµές αποδεκτό. Ωστόσο µιλάει για αναστολή
της εφαρµογής και για διορθώσεις σε ορισµένα δευτερεύοντα
σηµεία. Αλλά ειλικρινά αν είναι έτσι δεν µπορώ να καταλάβω γιατί
έχει περιπέσει στο σύνδροµο της "Σαλώµης και της κεφαλής του
Ιωάννου" όταν τα πράγµατα έχουν έτσι. ∆ηλαδή υπάρχουν δυο
προσεγγίσεις. 'Η ξεκινάς κάτι, βλέπεις τις δυσκολίες και παρ' όλα
αυτά δεν σταµατάς, προχωρείς αλλά συγχρόνως επισηµαίνεις και
διορθώνεις ή σταµατάς και διορθώνεις. 'Εχουµε δηλαδή
διαφορετικές προσεγγίσεις από τις τις οποίες η Κυβέρνηση επέλεξε
την πρώτη και η Αντιπολίτευση απλά τη δεύτερη, γεγονός που δεν
δικαιολογεί τη σηµερινή πρόταση δυσπιστίας.
Τελειώνοντας θα ήθελα να επιστρέψω πάλι στα ίδια τα παιδιά αλλά
και στους δασκάλους τους οι οποίοι όντως βρίσκονται σε µια
δύσκολη θέση. Είχα µια επαφή µε τους δασκάλους στην Πιερία και
µου είπαν ότι αυτήν τη στιγµή καλούµεθα από ένα σχολείο
αποµνηµόνευσης να µπούµε σε ένα σχολείο κρίσης και καλούµεθα
να ετοιµαζόµαστε πέντε -έξι ώρες κάθε µέρα για να
αντιµετωπίσουµε µια ώρα µάθηµα. Εποµένως και γι' αυτούς είναι
ένας καινούριος χώρος, χρειάζονται και αυτοί στήριξη και
συµπάθεια, κυρίως όµως χρειάζονται τη συµπάθεια και την

εµπιστοσύνη µας οι µαθητές και θα έλεγα ότι οι τόνοι της
αντιπαράθεσης πρέπει να πέσουν αν πραγµατικά θέλουµε να πάει
µπροστά η παιδεία µας γιατί το σχολείο, όπως είπαν και άλλοι
συνάδελφοι εδώ, λιγότερο χρειάζεται νοµοθεσία, περισσότερο
χρειάζεται ένα σωστό κλίµα και ένα αγκάλιασµα από την πολιτεία
και από όλους µας! Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.).
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ.
Κώστας Καραµανλής έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κατάσταση στο
χώρο της παιδείας είναι εκρηκτική. Αυτό το βλέπουµε το ζούµε το
βιώνουµε όλες και όλοι µας αυτόν τον καιρό και ειδικά αυτές τις
ηµέρες.
Είτε αρέσει σε κάποιους είτε δεν αρέσει η κατάσταση έχει φθάσει
πλέον σε κρίση, σε ανοικτή κρίση και εγκυµονεί εκρηκτικές
διαστάσεις.
Με δυό κουβέντες πώς µπορεί να συγκεφαλαιωθεί:
Πρώτον, εκατοντάδες σχολεία είναι υπό κατάληψη. Πολύ
περισσότερα απ'όσα υποκριτικά ισχυρίζεται η Κυβέρνηση.
∆εύτερον, έχουµε µια ανοικτή εικόνα σύγκρουσης, µαθητές µε
µαθητές, γονείς µε µαθητές, εκπαιδευτικοί µε τους δύο
προηγούµενους.
Τρίτον, το σηµερινό δεδοµένο. Η πρωτοφανής συµµετοχή όχι στο,
αλλά στα συλλαλητήρια σε όλη την Ελλάδα. Κατακλίστηκαν όλες οι
πόλεις της Ελλάδας από νέους ανθρώπους που διαδήλωναν τη
διαµαρτυρία τους στην κυβερνητική πολιτική.
Και τέταρτον, µια γενικότερη διαπίστωση είναι ότι µαθητές,
εκπαιδευτικοί, οικογένειες, οι γονείς, βρίσκονται σε διαρκή
αναστάτωση, σε σύγχυση, σε αβεβαιότητα. Και είναι προφανές ότι
µε διάφορους τρόπους δηλώνουν την αντίθεσή τους µε την πολιτική
που εφαρµόζετε. Συνάµα, για όσους το ξεχνούν, έχει περάσει
σχεδόν περισσότερο από τη µισή χρονιά. Και βέβαια ήρθε και η
δήλωση του Υπουργού Παιδείας να απειλήσει ότι για µαθητές θα
χαθεί αυτή η σχολική χρονιά και να ρίξει ακόµη περισσότερο λάδι
στη φωτιά.
Μπροστά σ'αυτήν την κατάσταση, τι κάνει η Κυβέρνηση;
Πρώτον, επιµένει σε µια εσφαλµένη και αδιέξοδη πολιτική.
∆εύτερον, κάνει επίδειξη αδιαλλαξίας. Είναι αµετακίνητη στις
εσφαλµένες απόψεις της, σ'αυτές που αντιδρά το σύνολο της
εκπαιδευτικής κοινότητας. Και µέσα απ'αυτήν την αδιαλλαξία
αναδεικνύει τον υπέρτατο βαθµό αλαζονείας.
Τρίτον, στην ουσία και σήµερα αρνείται το διάλογο. Γιατί είναι
άρνηση διαλόγου το να µην έχει µπει στη διαδικασία ανταλλαγής
απόψεων µε όλους τους φορείς της εκπαιδευτικής κοινότητας για
τόσο καιρό και να απορρίπτει οποιαδήποτε σκέψη ή πρόταση της
γίνεται από οπουδήποτε και αν προέρχεται, ακόµα και στην ίδια τη
Βουλή.
Και τέταρτον, ανοικτά ενθαρρύνει τη σύγκρουση. Παροτρύνει
κοινωνικές οµάδες να έρθουν σε αντιπαράθεση αδιαφορώντας για
το κόστος που έχει αυτό. Και δεν αναφέροµαι σε πολιτικό κόστος,
µιλώ για κοινωνικό κόστος και τους κινδύνους που κρύβει κάτι
τέτοιο. Το χειρότερο που κάνει είναι ότι κατηγορεί τους πάντες και
µάλιστα και µε ψεύδη και βαριές εκφράσεις. Και οφείλω να σας πω
ότι ειδικά αυτή η αντίδραση της Κυβέρνησης θα ήταν εξαιρετικά
ιλαρή, κωµική, αν τα πράγµατα δεν είχαν πάρει τραγικές διαστάσεις.
Φταίει η Νέα ∆ηµοκρατία, φταίει ο Συνασπισµός, φταίει το Κ.Κ.Ε.,
φταίει το ∆Η.Κ.ΚΙ., φταίει το µισό ΠΑ.ΣΟ.Κ., που µήνες τώρα µε
δηλώσεις µε πρωτοβουλίες, µε παρεµβάσεις συνιστά αλλαγή
πορείας. Φταίνε οι καθηγητές, φταίνε οι δάσκαλοι, φταίνε οι
µαθητές, εµµέσως πλην σαφώς φταίνε και οι γονείς που δεν
µαζεύουν δια της βίας τα παιδιά τους. Φταίνε όλοι, εκτός από τον
Υπουργό Παιδείας και τον Πρωθυπουργό που τον καλύπτει.
Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε πώς ονοµάζεται;
Κραυγαλέα ανευθυνότητα. Είναι αδιανόητο και ιστορικά άτοπο
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να δεχθεί κανείς ότι για µια εκρηκτική κατάσταση φταίνε όλοι οι
άλλοι, εκτός από εκείνους που έχουν την αρµοδιότητα και την
πρωτοβουλία εισαγωγής και εφαρµογής συγκεκριµένης πολιτικής.
Ακόµη χειρότερα από ανευθυνότητα δείχνουν κάτι πιο επικίνδυνο.
Νοοτροπία σωτήρα. Με άλλα λόγια εµείς τα ξέρουµε όλα, ξέρουµε τι
είναι το σωστό και το καλό. ∆εν πα' να αντιδράτε οι πάντες; ∆εν πα'
να κατακλύζουν οι νέοι άνθρωποι τους δρόµους; ∆εν πα' να
ακούγονται από παντού φωνές διαµαρτυρίας και αντίθεσης; ∆εν πα'
να επισηµαίνονται λάθη και παραλείψεις από όλα τα Κόµµατα, αλλά
και από προσωπικότητες, στελέχη και Βουλευτές της ίδιας της
Συµπολίτευσης;
'Οχι. Εµείς ξέρουµε καλύτερα για εσάς.
Θέλω να δηλώσω στη Βουλή ότι αυτό ίσως είναι το πιο επικίνδυνο.
Σας θυµίζω ότι αυτή η χώρα, αυτή η κοινωνία έχει ανάγκη από
διάλογο, έχει ανάγκη από σύνθεση, έχει ανάγκη από αντιπαράθεση
ιδεών. Μόνο από σωτήρες και µάλιστα τέτοιου είδους δεν έχει
ανάγκη.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
'Ολα αυτά οδηγούν σε δύο αβίαστα συµπεράσµατα. Συµπέρασµα
πρώτο: Η Κυβέρνηση είναι απόλυτα αποκοµµένη από την
πραγµατικότητα. Υπάρχει χάσµα ανάµεσα στο τι γίνεται στην
κοινωνία, στο πώς αισθάνεται η κοινωνία ή έστω η συντριπτικά
µεγαλύτερη πλειοψηφία της και στο πώς συµπεριφέρεται και
πολιτεύεται η Κυβέρνηση. Είστε σε αποµόνωση. Είτε το
καταλαβαίνετε είτε όχι είστε σε πρωτοφανή αποµόνωση από τη
ζώσα πραγµατικότητα και από τα προβλήµατα των πολιτών.
∆εύτερο συµπέρασµα: Αυτή η επίδειξη αδιαλλαξίας και αλαζονείας,
αυτή η εµµονή σε λάθος πολιτική, αυτή η ενθάρρυνση
συγκρουσιακών συνθηκών και η εύκολη κατηγόρια έναντι όλων
αποδεικνύει τελικά πολιτική αδυναµία. ∆ιότι σηµαίνει ότι η
Κυβέρνηση δεν διαθέτει το στοιχειώδες ανάστηµα, το στοιχειώδες
σθένος της παραδοχής, της υποχώρησης, του διαλόγου και της
σύνθεσης.
Εάν είναι δύο τα συµπεράσµατα, ένα είναι το µεγάλο θύµα. Το
σύνολο της ελληνικής κοινωνίας και κυρίως το πιο ευαίσθητό του
κοµµάτι, οι νέοι άνθρωποι, σε αυτούς που στα λόγια και σεις λέτε
ότι επενδύετε για το αύριο της πατρίδας µας.
Ερώτηµα: Εµείς τι έπρεπε να κάνουµε µπροστά σε αυτήν την
κατάσταση και την πραγµατική κατάσταση στην κοινωνία, αλλά και
την επίδειξη ανευθυνότητας από πλευράς της Κυβέρνησης; Να
µείνουµε απαθείς; Να παρακολουθούµε την έκρηξη αµέτοχοι; Να
επιχαίρουµε για τη φθορά της Κυβέρνησης και τη δηµουργία
δυσαρέσκειας; Να ενθαρρύνουµε τις καταλήψεις;
Για µία ακόµα φορά θα σας πω, για όλα τα ερώτηµατα που έθεσα
ρητορικά, όχι βέβαια, για κάνενα από αυτά. ∆εν µας ταιριάζουν.
Είναι σε αντίθεση, σε αντίφαση µε την πολιτική µας σκέψη, µε την
πολιτική µας αντίληψη, µε την πολιτική µας συµπεριφορά, τον
κώδικα αξιών και αρχών που έχουµε υιοθετήσει και υπηρετούµε.
Από την άλλη όµως, όταν υπονοµεύεται το µέλλον του τόπου
αρνούµαστε να παριστάνουµε τους άβουλους θεατές.
Στο διάβα πολλών µηνών τώρα αναδείξαµε µε όλους τους τρόπους
που είχαµε στη διάθεσή µας το θέµα. Σας προειδοποιήσαµε, σας
κάναµε προτάσεις, σας δώσαµε διεξόδους, αναρίθµητες ερωτήσεις,
πάµπολλες επερωτήσεις, προ ηµερησίας διατάξεως συζητήσεις στη
Βουλή, προτάσεις, ορισµένες εκ των οποίων πήραν και τη µορφή
πρότασης νόµου.
Τι συνταντήσαµε; Πού προσέκρουσαν; Στην απόλυτη υπεροπτική
αλαζονεία και αδιαλλαξία. Εσείς τα ξέρετε όλα και τα κάνετε καλά
και δεν έχετε ανάγκη να ακούτε κανένα. ∆εν έχετε -κατά τη δική σας
αντίληψη- ούτε καν την ανάγκη να συζητήσετε, να ακούσετε, να
προβληµατιστείτε. Και συνάµα το πρόβληµα να µεγεθύνεται, η
κρίση να διογκώνεται, η κοινωνική αναστάτωση να παίρνει µορφή
χιονοστιβάδας.
Με αίσθηµα ευθύνης πήραµε τη µόνη πρωτοβουλία που µας
απέµενε. Πρωτοβουλία απόλυτα αρµονική µε τη συνταγµατική τάξη,
η οποία και την προβλέπει.

Είναι µια πρωτοβουλία, που είναι το έσχατο µέσο άσκησης του
δικαιώµατος, αλλά και της υποχρέωσής µας για κοινοβουλευτικό
έλεγχο. Ταυτόχρονα πήραµε την πρωτοβουλία εκείνη, για να
θέσουµε τον Πρωθυπουργό µπροστά στις τεράστιες ευθύνες του
και την πρωτοβουλία εκείνη, που εµείς πιστεύουµε ότι θα µπορούσε
να λειτουργήσει ως η δικλείδα, για να εκτονώσει µια εξαιρετικά
τεταµένη, επικίνδυνη κατάσταση, απρόβλεπτα επικίνδυνη
κατάσταση.
Γι' αυτό υποβάλαµε την πρόταση δυσπιστίας κατά του Υπουργού
Παιδείας, για την πρόχειρη και αµελέτητη πολιτική που εισηγήθηκε
και εφάρµοσε και προκάλεσε και προκαλεί τόσο µεγάλη
αναστάτωση, για την εµµονή του στην αδιαλλαξία, µε θύµατα
ολόκληρη την εκπαιδευτική κοινότητα, κυρίως τους νέους, τελικά το
σύνολο της ελληνικής κοινωνίας.
Γιατί όπως και να το δει κανείς, είναι ο ηθικός αυτουργός αυτής της
κρίσης και γιατί ακόµη και τα τελευταία εικοσιτετράωρα, αντί έστω
και την ύστατη ώρα να επιχειρήσει να λειτουργήσει εκτονωτικά,
έριξε και ρίχνει λάδι στη φωτιά µε τις γνωστές δηλώσεις του,
δηλαδή, αντί για προσπάθεια εκτόνωσης και σύνθεσης λειτουργεί
ως εµπρηστικός µηχανισµός.
Εµείς πήραµε αυτήν την πρωτοβουλία, επαναλαµβάνω, µε απόλυτο
αίσθηµα ευθύνης µέσα στα πλαίσια της συνταγµατικής και
κοινοβουλευτικής τάξης. Και εσείς τι κάνατε;
Αντί να αναλογιστείτε, κύριοι της Κυβέρνησης, τις τεράστιες ευθύνες
σας, αντί να προβληµατισθείτε, έστω και την ύστατη ώρα σοβαρά,
αντί να υποχωρήσετε µε τη γενναιότητα εκείνου που παραδέχεται
ότι έσφαλε, αντί να πάρετε πρωτοβουλίες εκτόνωσης, αναδείξατε
την πολιτική σας µικρότητα σε όλο της το µεγαλείο.
Ξεχάσατε την κοινωνία, ξεχάσατε τους νέους, ξεχάσατε στην ουσία
την κρίση και περιορισθήκατε στο να κραυγάζετε µε άναρθρες και
ενίοτε µε υβριστικές κραυγές και από την άλλη, επιχειρήσατε να
κρυφθείτε µε φθηνά πυροτεχνήµατα, εναποθέτοντας φρούδες
ελπίδες σε δήθεν λύσεις παρασκηνίου. Τέτοια ονειρεύεσθε.
Ε, καιρός να καταλάβετε ότι τις εξελίξεις δεν τις προσδιορίζει το
παρασκήνιο, αλλά η ελληνική κοινωνία, οι 'Ελληνες πολίτες, ο
ελληνικός λαός. Εν πάση περιπτώσει, σεις συνεχίστε να επενδύετε
στο παρασκήνιο και εµείς θα συνεχίσουµε να επενδύουµε στην
πηγή της µόνης δύναµής µας, στους 'Ελληνες πολίτες, στην
ελληνική κοινωνία.
(Παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας
∆ηµοκρατίας)
Ο Πρωθυπουργός αναφέρθηκε πριν από λίγες µέρες, όταν είχαµε
την προ ηµερησίας διατάξεως συζήτηση, σε ένα ατυχέστατο
παράδειγµα για έναν εκπαιδευτικό, που τελούσε εν ευθυµία.
Επιτρέψτε µου να σας πω ότι µε αυτά που κάνετε και λέτε, δείχνετε
την ευθυµία, µέσα στην οποία τελεί η Κυβέρνηση.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Και µάλιστα ευθυµία, που δείχνει πόσο ξένη είναι η Κυβέρνηση µε
την πραγµατικότητα, πόσο µακριά είναι από τα προβλήµατα της
Ελληνίδας και του 'Ελληνα. Είναι ευθυµία, που θα προκαλούσε και
σε µας ευθυµία, αν δεν γινόταν σε βάρος της ελληνικής κοινωνίας
και των νέων ανθρώπων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή πολλά υποκριτικά έχουν γίνει
αντικείµενο κυβερνητικών ισχυρισµών, θέλω για µια φορά ακόµη να
επαναλάβω ότι εµείς ουδέποτε ενθαρρύναµε, ενθαρρύνουµε ή θα
ενθαρρύνουµε µορφές διαµαρτυρίας και διεκδίκησης, που είτε
ξεπερνούν το όριο του νόµου είτε ακόµη και όταν δεν το κάνουν,
βλάπτουν και ζηµιώνουν τα συµφέροντα άλλων συµπολιτών µας,
άλλων συµπατριωτών µας.
Αυτό  για  µας  είναι  αµετακίνητη  αρχή.  Και  θα  σας  ζητήσω
τέτοιου  είδους  κουβέντες  να  µην  τις  λέτε,  γιατί  απλά  "στο
σπίτι  του  κρεµασµένου  δεν  µιλάνε  για  σχοινί".  Το  ποιος  µε
συστηµατικό  τρόπο  δίδαξε  τέτοιες  συµπεριφορές  επί  µακρά
σειρά  ετών,  επί  δεκαετίες,  είναι  γνωστό.  Και  τις  κουβαλάτε
αυτές  τις  αµαρτίες  και  η  συλλογική  µνήµη  αυτού  του  λαού
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δεν το ξεχνά αυτό.
Η αντίθεσή µας, όµως, σε τέτοιου είδους µορφές διεκδίκησης και
διαµαρτυρίας δεν σηµαίνει ότι δεν κατανοούµε το πραγµατικό
πρόβληµα, δεν κατανοούµε το αδιέξοδο στο οποίο είναι οι νέοι
άνθρωποι.
Νοµίζω διεξοδικότατα τη ∆ευτέρα που µας πέρασε σας µίλησα γι'
αυτά τα αδιέξοδα. Αισθάνοµαι την ανάγκη επί τροχάδην να τα
επαναλάβω.
Πρώτον, ενώ όλοι δεχόµαστε ότι το αύριο, ο αιώνας που ανατέλλει
θα είναι ο αιώνας της γνώσης και ο αιώνας του αυξηµένου
ανταγωνισµού, όπου η γνώση θα είναι και ο κύριος συντελεστής
παραγωγής πλούτου, προόδου, ανάπτυξης, ευηµερίας, συνάµα
όµως και το νέο µεγάλο κριτήριο ανισοτήτων, στέλνουµε τους νέους
'Ελληνες απροετοίµαστους, χωρίς τα ανάλογα εφόδια, να
απαντήσουν αυτό το µέλλον.
∆εύτερον, περί υποδοµών και χρηµατοδότησης, τα είπαµε
αναλυτικά και βέβαια δεν απαντήσατε σε αυτά, γιατί δεν σας
συµφέρει να απαντάτε σ' αυτά. Βρισκόµαστε σε τριτοκοσµικά
επίπεδα σε σύγκριση µε όλες τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες.
Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης: Εύκολες οι κατηγόριες, εύκολες οι
κραυγές, αλλά για την "ταµπακέρα" ούτε λόγος. Αυτό που σας
κατέθεσα, έστω και σήµερα το βράδυ, κάντε τον κόπο να του ρίξετε
µία µατιά, γιατί είναι λίστα ντροπής. Θα έπρεπε ως Κυβέρνηση να
ντρέπεσθε για τις επιδόσεις αυτές, όπου ειδικά στους πιο κρίσιµους
τοµείς και ενέργειες που προβλέπει το ΕΠΕΑΕΚ έχετε µηδενική ή
σχεδόν µηδενική αποτελεσµατικότητα µόλις ένα χρόνο πριν
ολοκληρωθεί η χρονική περίοδος του Β' Κοινοτικού Πλαισίου
Στήριξης.
Για τις σχολικές αίθουσες, τα είπαµε. Για τα αφύλακτα σχολεία, που
δίνουν την εικόνα του ξέφραγου αµπελιού, τα είπαµε. Για τη
δραµατική υστέρηση σε νέες τεχνολογίες, σε πληροφορική, στην
υποδοµή γι' αυτά είτε σε µηχανολογικό εξοπλισµό είτε σε λογισµικό,
τα είπαµε και κωφεύετε. Συνεχίζετε να σιωπάτε ένοχα και να
κωφεύετε. Για τις αποδοχές των εκπαιδευτικών, µιλήσαµε επίσης.
Και βέβαια στη δευτερολογία του προχθές ο Πρωθυπουργός
επιχείρησε να δικαιολογήσει τα αδικαιολόγητα. Μας είπε "µα, τώρα
θα κάνουµε κουβέντα για το πενήντα, για το εξήντα, για το τριάντα,
για το είκοσι";
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν µία κυβέρνηση, υπό διάφορες
εκδοχές της, έχει την ευθύνη της διακυβέρνησης του τόπου για
περισσότερο από δεκαπέντε χρόνια, είναι αδιανόητο, είναι
ανεπίτρεπτο, είναι κραυγαλέο αποκορύφωµα ανευθυνότητας να λέει
"εγώ δεν ευθύνοµαι γι' αυτά, κάποιοι άλλοι ευθύνονται, το κακό
παρελθόν, η τουρκοκρατία, δεν ξέρω ποιος".
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι βαρύτατες οι ευθύνες σας γιατί
οι υποδοµές σε όλους τους τοµείς, κυρίως όµως σε αυτό τον
κορυφαίο, τον ευαίσθητο τοµέα, είναι σε αυτήν την κατάσταση. ∆εν
γεννηθήκατε χθες, δεν αρχίσατε να κυβερνάτε χθες. Τι κάνατε για
όλα αυτά;
Και έρχοµαι στη δήθεν µεταρρύθµιση, που έγινε χωρίς
προετοιµασία, χωρίς µελέτη και κυρίως χωρίς διάλογο.
Μετατρέπει ειδικά τις δύο τελευταίες τάξεις του λυκείου σε ένα
απέραντο εξεταστικό κέντρο, µε τους µαθητές, ειδικά της Β' λυκείου,
να έχουν µιά και µοναδική ευκαιρία για όλο τους το µέλλον -γιατί η
βαθµολογία από τις εξετάσεις της Β' λυκείου δεν δίνει άλλη ευκαιρία,
είναι καταδικαστική- µε τραγικές καθυστερήσεις που έφθασαν
ακόµα και πέρα από τα Χριστούγεννα σε βιβλία, σε κάλυψη κενών
εκπαιδευτικού προσωπικού και στη δηλωµένη από τους
περισσότερους εκπαιδευτικούς άγνοια να εφαρµόσουν το νόµο...
ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ: Τα ιδιωτικά πώς τα ξέρουν;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): ... µε κατάργηση στην ουσία του ελεύθερου χρόνου
των νέων ανθρώπων, µε την κοροϊδία, το δήθεν δέλεαρ της
ελεύθερης πρόσβασης στην τριτοβάθµια εκπαίδευση και ακόµα -
αυτό που δεν σας αρέσει να το ακούτε και όταν σας το
επισηµαίνουµε κάνετε ότι δεν το ακούτε- το κύµα προς τα

φροντιστήρια, τη δραµατική επιβάρυνση του οικογενειακού
προϋπολογισµού.
Είτε σας αρέσει να το ακούτε είτε δεν σας αρέσει, θα σας το
επαναλάβω, επειδή σας αρέσουν αυτά τα φραστικά σχήµατα. Αυτό
είναι η πιο αναίσχυντη µορφή ασύδοτης εµπορευµατοποίησης της
παιδείας.
(Χειροκροτήµατα από τη πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Τέλος έχουµε την αδιέξοδη προοπτική για τους νέους ανθρώπους.
Πώς αισθάνονται σήµερα οι νέοι 'Ελληνες; Βεβαίως µια ελεύθερη
ανοικτή κοινωνία και µία συγκροτηµένη πολιτεία δεν µπορεί -και
µάλιστα κανονιστικά -να εξασφαλίζει την πορεία, την επαγγελµατική
αποκατάσταση όλων των πολιτών.
Μία ελεύθερη όµως και ανοικτή κοινωνία, µία λειτουργούσα
κοινωνία και ένα κράτος µε συγκροτηµένη πολιτεία, δίνει µάχη να
εξασφαλίζει, αν µη τι άλλο, ευκαιρίες. Σήµερα οι νέοι άνθρωποι -το
ξέρουµε όλοι πολύ καλά σε αυτήν την Αίθουσα, αδιακρίτως και
ασχέτως κοµµατικής ταυτότητας- βλέπουν µία αδιέξοδη παιδεία και
αντιµετωπίζουν και το φάσµα της δυναµικής του κύµατος της
ανεργίας που χαρακτηρίζει την ελληνική κοινωνία. Προσθέστε σε
όλα αυτά και την αναξιοπιστία του κράτους, για την οποία τόσες
πολλές φορές έχουµε µιλήσει, αλλά δεν φαίνεται να δίνετε σηµασία.
Πώς θα αισθανόσασταν εσείς ή η κάθε µια και ο καθένας από εµάς,
αν στα δεκαπέντε, στα δεκαέξι, στα δεκαεφτά, στα δεκαοχτώ του
έβλεπε µεταρρυθµίσεις επί µεταρρυθµίσεων -µε ή χωρίς
εισαγωγικά- να διαδέχονται ανά έτος ή ανά διετία η µία την άλλη,
Υπουργούς να ανατρέπουν τις πολιτικές των προκατόχων τους,
ακόµα και εάν είναι µέλη της ίδιας Κυβέρνησης και του ίδιου
πολιτικού φορέα, µία κατάσταση, η οποία έχει δηµιουργήσει
αλαλούµ, σύγχυση, αβεβαιότητα και συνάµα έχει διαρρήξει τις
στοιχειώδεις σχέσεις εµπιστοσύνης που πρέπει να έχουν οι πολίτες
προς την πολιτεία και µάλιστα οι πιο ευαίσθητοι πολίτες, που είναι
οι νέοι.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς επιµένουµε πρώτον ότι πρέπει
να αποσυρθούν οι επίµαχες διατάξεις, κυρίως εκείνες που αφορούν
τις εξετάσεις της Β' λυκείου, εδώ και τώρα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
∆εύτερον, ότι πρέπει να αποµακρυνθεί ο Υπουργός Παιδείας, γιατί
είναι ο ηθικός αυτουργός της κρίσης και γιατί είναι η
προσωποποίηση της αναξιοπιστίας, στην οποία αναφέρθηκα.
Τρίτον, να ξεκινήσει ο ευρύτατος εθνικός διάλογος που είναι
απαραίτητη προϋπόθεση για ένα σοβαρό, ουσιαστικό, περιεκτικό
µήνυµα και χάραξη πολιτικής στο χώρο της παιδείας.
Θέλω για µία ακόµα φορά να επαναλάβω ότι το ζήτηµα δεν είναι οι
προθέσεις. Προθέσεις µπορεί να υπάρχουν, ή να υπήρξαν καλές ή
να υπάρξουν και στο µέλλον καλές και καλύτερες.
Το ζήτηµα είναι το εξής: Αντιλαµβανόµαστε ή αντιλαµβάνεστε εσείς
που έχετε την κυβερνητική ευθύνη το µέγεθος της κρίσης;
Αντιλαµβάνεσθε ότι η παιδεία είναι ένα ναυάγιο; Αντιλαµβάνεσθε ότι
όσα και να λέτε δεν σας πιστεύει πια κανένας; Αντιλαµβάνεσθε ότι,
αν δεν βάλουµε µια πολιτική παιδείας που να έχει ορίζοντα
εικοσαετίας -θέλω να έχω τη φιλοδοξία εγώ- αλλά πάντως
µακρόπνοη µε ένα κύριο χαρακτηριστικό στα βασικά της σηµεία να
είναι σεβαστή απ' όλες και από όλους, ασχέτως αλλαγών
κυβερνήσεων και ακόµα περισσότερο προσώπων, δεν κάνουµε
τίποτα;
Βέβαια όταν µιλάµε για διάλογο, σηµαίνει διάλογος µε όλους,
γνωστού όντως ότι θα υπάρχουν και διαφωνίες. ∆ηλαδή, πώς τον
έχετε φανταστεί το διάλογο; ∆ιάλογο κάνουµε µόνο µ' αυτούς που
συµφωνούµε; Βεβαίως υπάρχουν διαφορετικές απόψεις και σήµερα
πια υπάρχουν και πολλές φορτίσεις και προκαταλήψεις, όχι τόσο
από τα πολιτικά κόµµατα και πάντως όχι από εµάς, αλλά από τους
ίδιους τους ενδιαφερόµενους φορείς, που επανειληµµένα είδαν να
γίνονται αντικείµενο εξαπάτησης.
Πριν από λίγες µέρες, περίπου ως µοµφή µου απηύθυνε ο
Πρωθυπουργός, ότι µιλάω µε τους µαθητές, τους επισκέπτοµαι στα
σχολεία ότι πήγα στην ΟΛΜΕ και στη ∆ΟΕ να ακούσω
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τις απόψεις τους.
Πρώτα απ' όλα θα ήθελα να σας πω το εξής: Από πού
συµπεράνατε ότι σε όλα συµφωνήσαµε; Τη συγκεκριµένη πρόταση
πήγα να τους κάνω. Και άνθρωποι από τελείως διαφορετικές
πολιτικές προελεύσεις -άλλωστε, όπως ξέρετε ειδικά στους φορείς
που εκπροσωπούν την εκπαιδευτική κοινότητα, µεγάλη πλειοψηφία
δεν είναι φιλικά προσκείµενη προς την παράταξή µας- το άκουσαν
σοβαρά και αισθάνθηκαν ότι µπορεί να βρεθεί µια βάση, µια
αφετηρία, έστω συνεννόησης. Εσείς αυτό το απευθύνατε ως µοµφή.
Επιτρέψτε µου να πω ότι είµαι υπερφήφανος που µου κάνατε αυτήν
τη µοµφή, γιατί ακόµα και µε εκείνους που διαφωνείς, ακόµα και µε
εκείνους που έχεις µεγάλη διαφορά απόψεων, πρέπει να συζητάς,
πρέπει να αναζητάς, το µίνιµουµ, το ελάχιστο δυνατό σηµείο
συνεννόησης σε µια προσπάθεια σύνθεσης απόψεων.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Τέταρτον, θέλω µε την ευκαιρία αυτή να επαναλάβω και πάλι, όχι
µόνο την αντίθεσή µας σε ακραίες µορφές διεκδίκησης, αλλά να
καλέσω τους µαθητές να γυρίσουν στα σχολεία τους.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Είναι πράγµατι τα µεγάλα θύµατα αυτής της υπόθεσης. Είναι
πράγµατι τα θύµατα µιας αδιέξοδης πολιτικής. 'Οµως, οι νοσηρές
καταστάσεις και τα αδιέξοδα δεν λύνονται µε τέτοιους τρόπους.
Κύριοι της Κυβέρνησης, θα ήθελα ακόµα να δώσετε ξεχωριστή
προσοχή σε µια επισήµανση, αν θέλετε ακόµα και προειδοποίηση,
ειλικρινή προειδοποίηση: Ακόµα και αν υποτεθεί ότι θα µειωθεί η
ένταση, ακόµη και αν -στην ορολογία των κινητοποιήσεων λέγεται-
εµφανιστούν σηµάδια κόπωσης, ακόµα και αν οι συγκρούσεις που
υποδαυλίζετε οδηγήσουν σε πρόσκαιρη αναστολή αυτών των
φαινοµένων, να γνωρίζετε -και πρέπει να το γνωρίζετε- ότι αν δεν
τάµετε την υπόθεση στις γραµµές που σας προτείνουµε, το
πρόβληµα, όχι απλώς δεν θα λυθεί, αλλά ούτε καν θα εκτονωθεί.
Θα το βρείτε -και επιτρέψτε µου να πω- θα το βρούµε συνολικά
µπροστά µας ξανά σύντοµα µε ακόµα πιο εκρηκτικές, επικίνδυνες
και ίσως ανεξέλεγκτες διαστάσεις. Αυτό και µόνο δείχνει το βάρος
της ευθύνης αυτήν την ώρα. Η πρόκληση είναι µπροστά σας. Ιδού η
Ρόδος, ιδού και το πήδηµα!
(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκρότηµατα από την πτέρυγα της
Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κύριος Πρωθυπουργός
έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, θα πάρει θέση ο Υπουργός της Παιδείας σε
διάφορα θέµατα που έθεσε ο κ. Καραµανλής. Εγώ θα µιλήσω αύριο
το βράδυ. Θα ήθελα να κάνω τώρα ένα σχόλιο σε σχέση µε τα όσα
είπε ο κ. Καραµανλής.
'Οπως ο ίδιος ο οµιλητής ανέφερε -και ανέφεραν και οι εισηγητές για
την πρόταση µοµφής- έχουν γίνει πολλές συζητήσεις γύρω από
αυτά τα θέµατα. Ο νόµος ψηφίστηκε το καλοκαίρι του 1997.
Βρισκόµαστε στο Γενάρη του 1999. Ερωτήσεις, επερωτήσεις, αλλά
και τελευταία τη ∆ευτέρα, όπως θυµόσαστε όλοι, έγινε συζήτηση
προ ηµερησίας διατάξεως για τα θέµατα της παιδείας. Και σ' αυτήν
τη συζήτηση προ ηµερησίας διατάξεως εξετάσαµε εκτενώς όλοι οι
οµιλητές τις διάφορες όψεις του προβλήµατος. Είπαµε τις απόψεις
µας. Είπαµε πώς βλέπουµε την πορεία των πραγµάτων.
Αφού, λοιπόν, έγινε αυτή η εξαντλητική εξέταση τη ∆ευτέρα,
ξαφνικά την Πέµπτη η Νέα ∆ηµοκρατία καταθέτει πρόταση µοµφής.
Και αναρωτάται, θα' λεγα, κάποιος ο οποίος παρακολούθησε όλες
αυτές τις εξελίξεις, τι µεσολάβησε µεταξύ ∆ευτέρας και Πέµπτης για
να κατατεθεί αυτή η πρόταση µοµφής.
(Θόρυβος από την πλευρά της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Το αδιέξοδο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ακούω
ότι µεσολάβησε το αδιέξοδο. Οι κινητοποιήσεις βέβαια δεν

ξεκίνησαν την Τρίτη και η στάση των εκπαιδευτικών φορέων ήταν
γνωστή. Οι εκπαιδευτικοί φορείς είχαν ενεργοποιηθεί από τον
περασµένο χρόνο. Τι µεσολάβησε, λοιπόν;
Προσπάθησα να καταλάβω, από τα όσα είπαν οι εισηγητές της
Νέας ∆ηµοκρατίας, ποιοι ήταν οι λόγοι του ότι έγινε αυτό ξαφνικά.
Είπε η κ. Μπενάκη ότι οι λόγοι µεταξύ άλλων είναι ότι οι νόµοι
ψηφίστηκαν αιφνιδιαστικά το καλοκαίρι του 1997, ότι η επιστολή
που εστάλη από τον Υπουργό Παιδείας τότε για διάλογο -η οποία
δεν απαντήθηκε από τη Νέα ∆ηµοκρατία- απεστάλη προσχηµατικά,
ότι δεν είχαν γίνει συναντήσεις µε τους εκπαιδευτικούς, ότι το
Υπουργείο Παιδείας δεν έκανε τις σωστές ενέργειες το Μάρτη του
1998 και το Σεπτέµβρη του 1998, ότι ο κ. Αρσένης θέλει όλο αυτό το
διάστηµα να επιβάλει τον πολιτικό του κώδικα, ότι το Νοέµβριο
προέβη σε µείωση της εξεταστέας ύλης, ότι έκανε µικροδώρα, ενώ
δεν έπρεπε να κάνει µικροδώρα, ότι υποβαθµίζει πνευµατικά τους
συνοµιλητές του. 'Ολα αυτά τη ∆ευτέρα ήταν γνωστά.
Ο κ. Καλός µας είπε ότι υπέγραψε την πρόταση µοµφής -έτσι έχω
γράψει ότι είπε- διότι είχε προειδοποιήσει για τις διαστάσεις του
προβλήµατος και οι σύµβουλοι του κ. Αρσένη, δεν τον άφησαν να
πάρει µέτρα.
'Ακουσα και τον κ. Καραµανλή σήµερα. Προσέθεσε τίποτα
καινούριο; Αυτό το οποίο έτσι παρατηρήσατε σε µένα, όταν
ξεκίνησα να µιλάω, δεν το είπε καν ο ίδιος. Είπε ότι δεν θέλει να
είναι θεατής και γι' αυτό το έκανε την Πέµπτη. Αλλά από το τέλος
Νοέµβρη, το ∆εκέµβρη...! Γιατί όλο αυτόν το καιρό ήθελε να είναι
θεατής και τώρα ξαφνικά θέλει να ενεργοποιηθεί; 'Αλλος είναι ο
λόγος. Και ο λόγος για µας πιστεύω ότι είναι σαφής.
Τι επιδιώκει µ' αυτήν την αιφνιδιαστική κίνηση; Αν λάβουµε υπόψη -
και αυτό θέλω να το τονίσω- ότι µπορούσε η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση τη ∆ευτέρα στη συζήτηση να δηλώσει ότι λόγω
αυτών των οποίων λέτε εσείς ως Κυβέρνηση θα καταθέσουµε
πρόταση µοµφής, αύριο, µεθαύριο. ∆εν το είπε.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Αυτά δεν λέγονται.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Γιατί
γελάτε; Είναι η πρόταση µοµφής κανένας τακτικός αιφνιδιασµός;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Πρωθυπουργέ, µε
συγχωρείτε.
Κύριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, σας παρακαλώ! Ο
Πρόεδρός σας µίλησε και ακούστηκε µε σεβασµό. Επιτέλους δεν
είναι σωστό αυτό που κάνετε. Είναι απαράδεκτο. ∆εν µπορεί να
µιλήσει ο Πρωθυπουργός χωρίς διακοπές σ' αυτήν την Αίθουσα;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Η
πρόταση µοµφής δεν είναι καµία τακτική κίνηση µε την οποία θέλετε
να αιφνιδιάσετε τον άλλο. ∆εν δηλώσατε τις προθέσεις σας γιατί τη
∆ευτέρα δεν είχατε καν τέτοια πρόταση. Τελικά είδατε τις
κινητοποιήσεις και σκεφθήκατε: "για να σπρώξουµε παραπέρα, για
να πάµε πιο πέρα εµείς µε την επέµβασή µας, ώστε και να
καπελώσουµε την προσπάθεια να φανεί ότι η Νέα ∆ηµοκρατία
στέκεται µπροστά και να αυξήσουµε την οξύτητα και να
δηµιουργήσουµε νέα αντιπαράθεση και να καταστήσουµε
σαφέστερο ακόµα στους οπαδούς και στους συνδικαλιστές ότι εδώ
τώρα πρέπει να κινητοποιηθούν και να κτυπήσουν την Κυβέρνηση
για να µπορέσουµε να κερδίσουµε τον πολιτικό αγώνα". Αυτός είναι
ο πρώτος και κύριος λόγος που ξαφνικά βρήκατε αυτό το µέσον.
Είναι το µήνυµα, τώρα είναι η στιγµή για πόλεµο. Και υπάρχει και
ένα µήνυµα, στο οποίο δεν ήθελα να αναφερθώ αλλά αναφέρθηκε ο
κ. Καραµανλής. Ο ίδιος ο κ. Καραµανλής µίλησε για παρασκήνιο.
Βεβαίως ξέρει καλύτερα προφανώς για να µιλάει εδώ για
παρασκήνιο. Κάπου υπάρχει µεταξύ σας κάποιο πρόβληµα. Κάπου
υπάρχει  µεταξύ  σας  µια  συζήτηση,  τι  θα  γίνει  στις
ευρωεκλογές,  ποιος  κάνει  τι  και  θέλετε  να  δώσετε  µια
απάντηση,  µε  το  να  επισηµάνετε  ότι  εµείς  βρισκόµαστε  σε
εγρήγορση,  εµείς  ξεπερνάµε  τα  προβλήµατα.  Και  ας  µην
κινητοποιείται  κανείς,  δεν  επιτρέπεται.  Θέλετε  να  ξεπεράσετε
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το δικό σας πρόβληµα, το παρασκήνιο που ανέφερε ο κ.
Καραµανλής. Γιατί αν δεν είχε αυτό το πρόβληµα δεν θα το
ανέφερε. Αλλά προφανώς για να το αναφέρει, το έχει.
Αυτοί είναι οι λόγοι για να κινητοποιηθείτε µεταξύ ∆ευτέρας και
Πέµπτης. Και ταυτόχρονα βέβαια, έχουµε εδώ τις δηλώσεις ότι
"είµαι κατά των καταλήψεων, ότι καλώ τους µαθητές να γυρίσουν".
'Οµως ερωτώ: Αυτά τα έχετε πει στους διάφορους συνδικαλιστές
τους δικούς σας, οι οποίοι κινητοποιούνται συνεχώς σε όλη την
Ελλάδα για να συνεχιστούν οι καταλήψεις, για να υπάρχει όξυνση,
για να υπάρχει αναµέτρηση, για να γίνεται αυτή η διαµάχη; 'Οχι
βέβαια, γιατί θέλετε και την πίτα ολόκληρη, δηλαδή την
κινητοποίηση και το σκύλο χορτάτο, την αναγνώριση από την
κοινωνία ότι εσείς τηρείτε µια σωστή στάση, στέκεστε µακριά από τα
φαινόµενα και δεν έχετε ανάµειξη. Και τι περισσότερη απόδειξη της
ανάµειξης της δικιάς σας θέλετε, παρά την πρόταση µοµφής την
Πέµπτη πριν από το συλλαλητήριο και την παράλειψη της
πρότασης µοµφής από το καλοκαίρι του 1997 µέχρι σήµερα;
Εγώ σε ένα σηµείο θα συµφωνήσω µε τον κ. Καραµανλή ότι τα
παιδιά δεν φταίνε σε τίποτα. Και το λέει µεν, αλλά δεν σκέπτεται τι
πρέπει να κάνει για να βοηθήσει τα παιδιά. Και η παιδεία δεν φταίει
σε τίποτα. Και ούτε τα παιδιά ούτε η παιδεία εξυπηρετούνται µε
τέτοιες προσπάθειες. Και ιδίως θα το τονίσω και πάλι µε την
υποκρισία η οποία χαρακτηρίζει αυτήν τη στάση ότι δήθεν τελευταία
στιγµή, τώρα ανακαλύψαµε ότι πρέπει να γίνει και η πρόταση
µοµφής, ελάτε πίσω στα σχολεία παιδιά, αλλά παρ'όλα αυτά
πρόταση µορφής, καταδίκη, κινητοποίηση για τη συµπεριφορά της
Κυβέρνησης, διαµάχη κλπ.
∆εν είναι αυτή στάση η οποία µπορεί να συµβάλει σε όλα αυτά τα
οποία είπε ο κ. Καραµανλής, για διάλογο, εξεύρεση λύσεων. Είναι
αντίθετα µια στάση, η οποία να προσπαθεί να µπλοκάρει την
οποιαδήποτε εξέλιξη, την οποιαδήποτε λύση. Είναι µια στάση
συνεχούς αναµέτρησης.
Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως δηλώσαµε και στη
συζήτηση της ∆ευτέρας θέλουµε µια γενιά µε ικανότητες, µε
δυνατότητες, µια νέα γενιά, η οποία αντιµετωπίζει τις προκλήσεις
της νέας εποχής, µια νέα γενιά, η οποία κατοχυρώνει το µέλλον του
τόπου. Γι'αυτό αγωνιζόµαστε.
Επειδή δε θέλουµε να το πετύχουµε αυτό, έχουµε πάρει αποφάσεις
πολλές φορές δυσάρεστες. 'Εχουµε πάρει αποφάσεις για δύσκολα
θέµατα. 'Εχουµε πάρει αποφάσεις οι οποίες προκαλούν
αντιδράσεις. ∆εν διστάζουµε, γιατί ξέρουµε ότι η επιτυχία στον
κόσµο µόνο µε προσπάθεια γίνεται και έχει και κόστος. Και είµαστε
πρόθυµοι να πληρώσουµε το κόστος για την Ελλάδα, για τα παιδιά,
για τον τόπο αυτό.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
Είναι η Νέα ∆ηµοκρατία πρόθυµη να πληρώσει το κόστος; 'Οχι.
∆ιότι µίλησε ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και επί της
ουσίας των θεµάτων ούτε σήµερα ούτε τη ∆ευτέρα είπε απολύτως
τίποτα, γιατί θέλει να τα συγκαλύψει όλα και το µόνο που θέλει να
εκθρέψει είναι η αντιπαράθεση για να σταµατήσει η µεταρρύθµιση.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας κ. Καραµανλής έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Κύριε Πρόεδρε, εκείνο που µου κάνει εντύπωση
είναι ότι ο κύριος Πρωθυπουργός επιχείρησε να δικαιολογήσει τα
αδικαιολόγητα, αλλά για τα αµείλικτα ερωτήµατα δεν είπε τίποτα.
Για τις υποδοµές, για τη χρηµατοδότηση, για το κύµα προς τα
φροντιστήρια, για το αδιέξοδο των νέων ανθρώπων δεν είχε να πει
τίποτα. Αρέσκεται απλώς σε µια γενικόλογη αναφορά, "εµείς
θέλουµε τη νέα γενιά να πάει µπροστά".
∆εν αµφισβητούµε ότι το θέλετε και εσείς. 'Οµως µε την πολιτική
σας υπονοµεύετε αυτήν τη νέα γενιά και το µέλλον της.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Είπατε ότι δεν φταίνε τα παιδιά. Βεβαίως δεν φταίνε τα παιδιά,
ακόµα και αν ενίοτε µε τον τρόπο που διαµαρτύρονται και
διεκδικούν ξεπερνούν τα όρια. Ποιος φταίει όµως;

Εσείς µας είπατε κατά τη γνώµη σας ποιος φταίει. Φταίνε όλοι οι
άλλοι, εκτός από σας. Εµείς σας λέµε λοιπόν ότι µε την πολιτική
που εφαρµόζετε αποδεικνύεται ανάγλυφα ότι φταίτε εσείς. Και αυτό
είναι κοινή εντύπωση σήµερα της πλειοψηφίας των Ελλήνων,
ακόµα και εκείνων που αναγνωρίζετε ότι δεν φταίνε.
Πράγµατι οι νέοι άνθρωποι δεν φταίνε, αλλά εκείνοι λένε, και ορθώς
το λένε, ότι φταίτε εσείς και για την πολιτική σας και για την
προχειρότητα και την για την έλλειψη διαλόγου και για την έλλειψη
γενναιότητας και βούλησης να κάνετε πίσω σε κάτι που
αποδείχθηκε ότι είναι λάθος και δεν το κάνει δεκτό ούτε η
εκπαιδευτική κοινότητα ούτε η ελληνική κοινωνία.
Είπατε και ήταν ατόπηµα αυτό ότι δεν σας είπαµε θέσεις. Μα, τις
θέσεις µας σας τις έχουµε πει επανειληµµένα. Εν πάση περιπτώσει,
δεν είναι ώρα να επαναλάβω όλο τον κατάλογο των θέσεών µας.
Αρκούµαι στη δική σας παραδοχή πριν από λίγες ηµέρες ότι
µελετάτε το πρόγραµµα της Νέας ∆ηµοκρατίας. Αυτό τουλάχιστον
είναι θετικό, είναι βέβαιο ότι κάτι καλό θα προκύψει και για σας από
αυτό.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Είναι λάθος, κύριε Σηµίτη, το ότι για µια ακόµα φορά µιλήσατε για
καπέλωµα των νέων ανθρώπων. Και είναι όχι µόνο λάθος, αλλά
συνάµα προσβολή για τους νέους και δείχνει και την απόλυτη
πολιτική αποξένωση.
'Εχει κανείς την εντύπωση στην Αίθουσα αυτή ή εκτός Αιθούσης ότι
µπορεί οποιοδήποτε πρόσωπο, κόµµα, φορέας, να καπελώσει, να
κατευθύνει και κοµµατικά να ποδηγετήσει τους νέους;
Εγώ σας λέω ότι είναι αδιανόητο και αδύνατο αυτό και ευτυχώς
αυτά που ξέρατε πριν από είκοσι χρόνια έχουν οριστικά τελειώσει.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Οι νέοι άνθρωποι έχουν πολύ καλά γνωρίσει τι σηµαίνει κοµµατικό
καπέλωµα. Και το αρνούνται αυτό.
Είπατε, αν έχουµε ενηµερώσει τα στελέχη µας. Εσείς τι κάνατε,
αφού η ΟΛΜΕ έχει στη µεγάλη της πλειοψηφία στελέχη που
ανήκουν στο δικό σας πολιτικό χώρο; 'Οχι απλώς δεν τους πείσατε,
όχι απλώς δεν τους ενηµερώσατε, αλλά εσείς δεν θέλετε ούτε καν
να κουβεντιάσετε µαζί τους. Με αυτήν τη νοοτροπία πιστεύετε ότι
µπορείτε να δώσετε λύση στα θέµατα της παιδείας;
Και τέλος, θέλω να πω µια λέξη ακόµα: Φοβούµαι ότι χάνετε µια
µεγάλη ευκαιρία, κύριε Σηµίτη. Και χάνετε µια µεγάλη ευκαιρία που
σας προσφέραµε, αναδεικνύοντας το πρόβληµα και φέρνοντάς σας
ενώπιον των ευθυνών σας.
Σας θυµίζω ότι πριν από πολύ καιρό σας είχαµε επισηµάνει την
ανικανότητα και την ανεπάρεκια του τότε Υπουργού Γεωργίας.
∆ιαρρήδην το αρνηθήκατε. Μέχρι που ήλθε η ώρα να τον
καρατοµήσετε εσείς!
Τα ίδια σας λέγαµε για τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης. Για τα µάτια
του κόσµου, τον υποστηρίξατε. Και όταν ήλθε η ώρα, τον
καρατοµήσατε εσείς!
( Θόρυβος στην Αίθουσα )
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μη διακόπτετε,
παρακαλώ!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Τούτην την ώρα σας λέµε ότι είναι προϋπόθεση για
να εκτονωθεί η κρίση και να εκτονωθεί όχι πρόσκαιρα, αλλά για να
ξεκινήσει ένας διάλογος που µπορεί να οδηγήσει κάπου, να
αντικατασταθεί ένας Υπουργός, όχι γιατί έχουµε τίποτε προσωπικό
µαζί του, αλλά γιατί προσωποποιεί την κρίση αυτή και την
αναξιοπιστία και του κράτους και της Κυβέρνησης. Το αρνείσθε.
Φοβούµαι ότι δεν θα περάσει πολύς καιρός, που, όχι µόνο θα
αναγνωρίσετε την ορθότητα της θέσης, αλλά και θα υποχρεωθείτε
να πάτε εκεί που σήµερα ισχυρίζεστε ότι δεν θέλετε και δεν θα πάτε.
Κύριε  Πρόεδρε,  εµείς  το  χρέος  µας  το  κάναµε  και  θα
συνεχίσουµε  να  το  κάνουµε.  ∆υστυχώς  και  σήµερα  όµως  η
Κυβέρνηση  ανέδειξε  το  κακό  της  πρόσωπο,  το  πρόσωπο  της
αδιαλλαξίας  και  της  αλαζονείας.  Υπογραµµίζω  απλώς  ότι  οι
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ευθύνες της απέναντι στον τόπο, απέναντι στους νέους
ανθρώπους, απέναντι στα αδιέξοδα των µαθητών είναι τεράστιες,
είναι βαρύτατες, είναι εθνικές ευθύνες.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κύριος
Πρωθυπουργός έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κύριε
Καραµανλή, εφόσον δίνετε σηµασία στη µελέτη, που κάνω, του
προγράµµατος της Νέας ∆ηµοκρατίας, θέλω να σας πω ότι το
κοίταξα αυτό το πρόγραµµα και διαπίστωσα ότι είναι εξαιρετικά
αόριστο σε κρίσιµα σηµεία και εξαιρετικά κενόλογο. Είναι ένα
πουκάµισο, το οποίο µπορεί να φορεθεί από τον καθένα όπως
θέλει. Και εκεί είναι το πρόβληµα της ελληνικής πολιτικής ζωής ότι
δεν παίρνετε θέση, αλλά µόνο επί της διαδικασίας.
( Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ )
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Κύριε Πρόεδρε, µια λέξη µόνο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ας έχει ο
Πρωθυπουργός, όµως, το κλείσιµο του διαλόγου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Μια λέξη µόνο.
Εγώ σας συνιστώ να το ξαναδιαβάσετε, κάτι καλό θα βγάλετε.
Σε κάθε περίπτωση όµως µην επιχειρείτε να µετασείετε τις ευθύνες
σας στο πρόγραµµα της Νέας ∆ηµοκρατίας. Την ευθύνη και για την
εφαρµοσµένη πολιτική και για το αδιέξοδο και για την κρίση και για
τα αδιέξοδα, την έχετε εσείς και προσωπικά και συλλογικά ως
Κυβέρνηση.
(Ζωηρά χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Υπουργός Εθνικής
Παιδείας και Θρησκευµάτων έχει το λόγο.
Θα έλθετε στο Βήµα, κύριε Υπουργέ ή θα κάνετε παρέµβαση;
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ (Υπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Θα κάνω µια παρέµβαση, κύριε Πρόεδρε,
ολιγόλεπτη.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Καλώς.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας, κ.
Κωνσταντίνος Καραµανλής, αποχωρεί από την Αίθουσα)
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ (Υπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Ο κ. Καραµανλής αποχωρεί.
( Θόρυβος στην Αίθουσα )
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ!
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ (Υπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, στη µονότονη υποτονική οµιλία
του κ. Καραµανλή, δεν ακούσαµε τίποτε καινούριο. Και περίµενα,
εγώ τουλάχιστον προσωπικά, µια και µου έκανε την τιµή να
καταθέσει την πρόταση δυσπιστίας εναντίον µου, να εξηγήσει τους
λόγους που τον οδήγησαν σ'αυτήν την γκάφα.
Ο κ. Καραµανλής έδωσε σήµερα και χθες δείγµα γραφής, τι εννοεί
µε το διάλογο. Μιλάει συνέχεια για διάλογο. Κατέθεσε πρόταση
δυσπιστίας εναντίον ενός Υπουργού και, πριν ανέλθω στο Βήµα να
του απαντήσω, απεχώρησε από τη Βουλή. 'Ηταν απών από τη
Βουλή και χθες, όταν του δόθηκε απάντηση σε πολλά ζητήµατα που
τέθηκαν.
( Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ )
Αυτά είναι τα δείγµατα κοινοβουλευτικής ευαισθησίας και
δηµοκρατίας του νεαρού Αρχηγού της Νέας ∆ηµοκρατίας.
(Θόρυβος -έντονες διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας
∆ηµοκρατίας)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Ευπρέπεια.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ (Υπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Η ευπρέπεια θα απαιτούσε ο κ. Καραµανλής να
είναι εδώ και να παρακολουθεί τη συζήτηση.
(Θόρυβος -έντονες διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας
∆ηµοκρατίας - κωδωνοκρουσίες)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ, µη

διακόπτετε!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Εσείς να είστε περισσότερο ευπρεπής.
('Εντονες διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ µη
διακόπτετε!
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Προκαλεί ο κύριος Υπουργός
απευθυνόµενος σε εµένα.
(Θόρυβος -διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας -
κωδωνοκρουσίες)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ καθίστε,
κύριοι συνάδελφοι.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ (Υπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): ∆ιότι σήµερα επανέλαβε θέσεις για ζητήµατα τα
οποία απαντήθηκαν χθες.
(Θόρυβος -έντονες διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας
∆ηµοκρατίας - κωδωνοκρουσίες).
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ, µη
διακόπτετε! Σας παρακαλώ!
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ (Υπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): ∆εν µπορούµε εµείς συνεχώς να απαντούµε
στον κ. Καραµανλή και να έρχεται µετά από µέρες να ξαναλέει τις
ίδιες ανακρίβειες, διότι ούτε άκουσε ούτε διάβασε.
('Εντονος θόρυβος -διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας
∆ηµοκρατίας - κωδωνοκρουσίες).
Εγώ θα συνιστούσα στον κ. Καραµανλή...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι! Σας παρακαλώ!
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ (Υπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Εγώ θα συνιστούσα στον κ. Καραµανλή...
('Εντονος θόρυβος -διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας
∆ηµοκρατίας - κωδωνοκρουσίες)
Κύριε Πρόεδρε...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, κύριοι
συνάδελφοι, θα διακόψουµε για λίγα λεπτά τη συνεδρίαση.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ (Υπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Ελπίζω, κύριε Πρόεδρε και ο κ. Καραµανλής να
επανέλθει στην Αίθουσα.
(∆ Ι Α Κ Ο Π Η )
(ΜΕΤΑ ΤΗ ∆ΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, επαναλαµβάνεται η διακοπείσα συνεδρίαση.
Είναι η πρώτη φορά στη διάρκεια των πέντε ετών θητείας µου, ως
Προέδρου του Σώµατος, που αναγκάζοµαι να διακόψω τη
συνεδρίαση.
Και τούτο οφείλεται στο γεγονός ότι ο Υπουργός Εθνικής Παιδείας
και Θρησκευµάτων, εναντίον του οποίου έχει κατατεθεί πρόταση
δυσπιστίας από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, δεν κατέστη
δυνατόν, λόγω των διακοπών και του θορύβου, να συνεχίσει την
απάντησή του που άρχισε να δίδει, σε όσα από το Βήµα, επί µισή
ώρα, ανέφερε επί του θέµατος της δυσπιστίας ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως.
Την ίδια ώρα, µέσα στην Αίθουσα, συνάδελφοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και
της Νέας ∆ηµοκρατίας, αδιαφορώντας για τη διαδικασία και τον
Κανονισµό του Σώµατος, προέβησαν σε αµοιβαίους
διαπληκτισµούς, φραστικούς βεβαίως. Γιατί πιστεύω ότι δεν θα
επιστρέψουµε στην εποχή που είχαµε άλλα φαινόµενα µέσα σε
αυτήν την Αίθουσα.
Οφείλω, ως Πρόεδρος του Σώµατος, να καταδικάσω αυτήν τη
συµπεριφορά και να κάνω έκκληση σε όλες και όλους τους
συναδέλφους.
∆εν είναι δυνατόν, όταν οµιλεί οποιοσδήποτε από το Βήµα ή από τη
θέση του, να µην του επιτρέπεται να διατυπώσει ελευθέρως και µε
πλήρη νηφαλιότητα -όπως δικαιούται ο καθένας- τις απόψεις του,
αλλά να διακόπτεται, να προπηλακίζεται, να υβρίζεται, έστω και εν
σιωπή. Γιατί γνωρίζουµε πολύ καλά ότι µπορούµε να
προσβάλλουµε οποιονδήποτε, έστω και σιωπώντες.
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Παρακαλώ, λοιπόν, πάρα πολύ να σεβασθούµε τον Κανονισµό του
Σώµατος και πρωτίστως τον ελληνικό λαό, τον οποίον
εκπροσωπούµε σε αυτήν την Αίθουσα.
Ο κύριος Υπουργός Παιδείας έχει το λόγο και παρακαλείται να
συνεχίσει.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ (Υπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, επιφυλάσσοµαι να επεκταθώ σε
ορισµένα ουσιαστικά θέµατα στη δευτερολογία µου. Λίγα λόγια
µόνον τώρα.
Πρώτον, όσον αφορά το διάλογο, εµείς το διάλογο τον εννοούµε ως
εξής. Στα πλαίσια της νοµιµότητας, της εφαρµογής του νόµου,
συζητούµε µε όλους τους κοινωνικούς φορείς για την πορεία του
κυβερνητικού έργου και για την εφαρµογή των νόµων. Και
αναζητούµε, µέσα από το διάλογο, τον εµπλουτισµό, την εµπειρία
όλων και της Κυβέρνησης, έτσι που το κυβερνητικό έργο να γίνει
πιο αποδοτικό.
∆εν εννοούµε διάλογο, κύριε Πρόεδρε, συζητήσεις ατέρµονες που
αποσκοπούν να καθηλώσουν την Κυβέρνηση σε απραξία και να
ακυρώσουν ουσιαστικά τη λειτουργία των νόµων.
Ο διάλογος γίνεται για ένα συγκεκριµένο σκοπό: Για να προωθηθεί
το έργο της δηµοκρατίας.
Με αυτήν την έννοια, όταν πέρασε ο ν.2525 αναζητήσαµε -και
αναζητούµε πάντοτε- διάλογο µε όλους τους φορείς που είναι
διατεθειµένοι να συζητήσουν µαζί µας, όχι την ανατροπή του νόµου
που ψήφισε το ελληνικό Κοινοβούλιο, αλλά την εφαρµογή του
νόµου και τις παρατηρήσεις τους από την εµπειρία της εφαρµογής
του νόµου. Και µε βάση αυτές τις εµπειρίες, να δούµε εάν
χρειάζονται αλλαγές και βελτιώσεις στην εφαρµογή του νόµου, για
να γίνει το έργο πιο αποτελεσµατικό.
Με αυτήν την προσέγγιση, έχουµε πλούσιο διάλογο, τακτικό
διάλογο µε όλα τα πανεπιστήµια, µε όλα τα Τ.Ε.Ι., µε όλους τους
εκπαιδευτικούς φορείς. Και επαναλαµβάνουµε την πρόσκλησή µας
και προς την ΟΛΜΕ για διάλογο πάνω σε µια σειρά από σηµαντικά
θέµατα, που αφορούν την επαγγελµατική εξέλιξη των
εκπαιδευτικών και στην οικονοµική τους κατάσταση, στα πλαίσια
βέβαια της εφαρµογής του νόµου και της εκπαιδευτικής
µεταρρύθµισης.
∆ιάλογο κάναµε και µε τους µαθητές και πριν και µετά την
εφαρµογή του νόµου. Και ο διάλογος αυτός µε τους κοινωνικούς
φορείς αποδίδει αποτελέσµατα.
Σήµερα έχουµε µία συµφωνία, παραδείγµατος χάριν µε τα
πανεπιστήµια και µε τα ΤΕΙ για τα συγκεκριµένα προγράµµατα
διεύρυνσης της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, για τη συγκρότηση
εβδοµήντα νέων τµηµάτων µέχρι το 2000. Αυτά δεν είναι αυθαίρετες
πράξεις της Κυβέρνησης, είναι αποτέλεσµα ενός διαλόγου στα
πλαίσια της εφαρµογής της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης,
αποτελέσµα του διαλόγου που έκανε µε τους µαθητές στα σχολεία
και αλλού.
'Εγινε η χειρονοµία από τη µεριά της Κυβέρνησης, η οποία µπορεί
να µην είναι ουσιαστικά αναγκαία, αλλά ήταν ψυχολογικά αναγκαία
για να βοηθήσει το κλίµα αντιµετώπισης των εξετάσεων στη Β'
λυκείου. Και αυτό το διάλογο, αυτήν τη µορφή του διαλόγου θα
συνεχίσουµε να κάνουµε και στο µέλλον.
Η Νέα ∆ηµοκρατία δεν επιδιώκει το διάλογο µαζί µας. Η Νέα
∆ηµοκρατία προσπαθεί να καλλιεργήσει την όξυνση προς δικό της
πολιτικό όφελος, ή έτσι νοµίζει, και κάνει µία θλιβερή επανάληψη
της εµπειρίας της ΕΡΕ το 1963-1964.
Και τότε, κύριοι συνάδελφοι, στη µεταρρύθµιση Γεωργίου
Παπανδρέου, Ακρίτα, Παπανούτσου, ήταν λυσσώδης η αντίδραση
από την ΕΡΕ να σταµατήσει πάση θυσία η εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση. Και κατηγορήθηκε και τότε από την ΕΡΕ η
κυβέρνηση για προχειρότητα και εγκληµατικότητα, όσον αφορά την
παιδεία.
Θα σας διαβάσω ένα µικρό απόσπασµα από µια οµιλία του
Παπανούτσου που κατηγορήθηκε, όπως µερικοί κατηγορούµεθα
σήµερα, για προχειρότητα και εγκληµατικότητα, για τη
µεταρρύθµιση που τώρα όλοι τιµούµε και η Νέα ∆ηµοκρατία τιµά.
'Ελεγε τότε που τον κατηγορούσαν για εγκληµατικές πράξεις

εναντίον της παιδείας και των νέων, για την εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση του 1963-1964, "εάν είναι εγκλήµατα αυτά, η ευχή και
η ελπίδα µας είναι να έλθουν άλλοι ύστερα από εµάς να κάνουν
τέτοια εγκλήµατα, περισσότερα και µεγαλύτερα".
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Η δική µας η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση -εις πείσµα της ΕΡΕ τότε,
της Νέας ∆ηµοκρατίας σήµερα- είναι µία εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση για τη νέα γενιά. Και θα ήταν σήµερα ιστορική
ευκαιρία για τη Νέα ∆ηµοκρατία να έλθει κοντά µας, παρά τις όποιες
αντιρρήσεις µπορεί να έχει για ορισµένα θέµατα του ν.2525 να
συνεργαστεί µαζί µας. Να παρακολουθήσει µαζί µας την υλοποίηση
της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης και να κάνει συγκεκριµένες
προτάσεις.
Εµείς θέλουµε να έχουµε µία ανοικτή αξιολόγηση της πορείας µας
και του έργου και είµαστε ανοικτοί σε προτάσεις, όχι πριν
εφαρµοστεί η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, αλλά µε βάση την
εµπειρία και τα αποτελέσµατα που θα έχουµε.
Τι προσπαθεί να κάνει σήµερα η Νέα ∆ηµοκρατία; Η Νέα
∆ηµοκρατία προσπαθεί, µε κάθε τρόπο, να υποδαυλίσει ένα κλίµα
οξύτητας για να σταµατήσει η πορεία της εκπαιδευτικής
µεταρρύθµισης. Ε, αυτό εµείς δεν θα το επιτρέψουµε! Η Κυβέρνηση
του ΠΑΣΟΚ θα προχωρήσει στην υλοποίηση της εκπαιδευτικής
µεταρρύθµισης και θα κάνει διάλογο µε αυτούς που πραγµατικά
εννοούν το διάλογο στην πραγµατική του έννοια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε εγκαλεί η Νέα ∆ηµοκρατία -και
αυτό είναι τουλάχιστον αφελές και παιδαριώδες- διότι εφαρµόζω το
νόµο.
Με εγκαλεί διότι, όπως λέει, εφαρµόζω µε πείσµα, άτεγκτα το
ν.2525. ∆ηλαδή αν δεν εφήρµοζα το νόµο, θα µπορούσα να µείνω
Υπουργός µιας Κυβέρνησης που θέλει να εφαρµόσει το νόµο; Το
αντίθετο ακριβώς θα συνέβαινε.
Εάν, όµως, η Νέα ∆ηµοκρατία δεν θέλει την εφαρµογή του νόµου,
τότε η πρόταση µοµφής δεν είναι προς τον Υπουργό, είναι προς την
Κυβέρνηση. Και είχαµε συζήτηση στη Βουλή και είχαµε την
ψηφοφορία στον προϋπολογισµό. Αυτές οι εσωτερικές αντιφάσεις
στην πρόταση µοµφής δείχνουν τον εκνευρισµό σας και την
προχειρότητά σας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να αναφερθώ σε δύο
πράγµατα, επειδή και αυτά είναι ανακρίβειες. Είπαµε ότι η
εκπαιδευτική µεταρρύθµιση είναι αποτέλεσµα διεργασιών από το
1993. Αν παρατηρήσετε το έργο της Κυβέρνησης από το 1993 και
µετά και τη νοµοθεσία θα δείτε ότι η νοµοθεσία δεν έχει ανατραπεί.
Η νοµοθεσία του Γιώργου Παπανδρέου στο Υπουργείο Παιδείας
ισχύει και σήµερα, όπως και η προηγούµενη νοµοθεσία του κ.
Φατούρου. Εµείς κτίζουµε βήµα βήµα την εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση και το σηµερινό έργο είναι συνέχεια της προσπάθειας
που έκανε ο Γιώργος Παπανδρέου. Υπάρχει µια συνέπεια και µια
συνέχεια στην εκπαιδευτική µας πολιτική.
Ανέφερε ο κ. Καραµανλής ότι είπα πως τα παιδιά χάνουν το χρόνο
τους. Εγώ δεν είπα τέτοιο πράγµα. Βέβαια ούτε διαβάζει ούτε
ακούει.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΝ∆ΡΕΟΥΛΑΚΟΣ: Είναι αγράµµατος!
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ (Υπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): ∆εν είπα ότι είναι αγράµµατος. Είπα ότι δεν είναι
αρκετά κοινοβουλευτικός, όσο θα έπρεπε να είναι.
Εγώ είπα ότι, ακριβώς επειδή έχει χαθεί χρόνος σε αρκετές
σχολικές µονάδες, υπάρχει κίνδυνος κάποια παιδιά να µη µπορούν
να λάβουν µέρος στις εξετάσεις του Ιουνίου. Αυτό δεν σηµαίνει ότι
χάνουν χρονιά. Υπάρχει νόµος, ο οποίος προσδιορίζει και πώς
αναπληρώνεται ο χρόνος και τις δυνατότητες εξετάσεων µετά τον
Ιούνιο, το Σεπτέµβριο.
Ποιος, λοιπόν, υποδαυλίζει ένα κλίµα όξυνσης και αντιπαράθεσης;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ,
ολοκληρώστε την απάντησή σας.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ (Υπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Τελειώνω µε µια φράση.
Ο κ. Καραµανλής είπε ότι είµαι ηθικός αυτουργός της
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όξυνσης. Φοβάµαι ότι συµβαίνει το αντίθετο. Ο κ. Καραµανλής
καλλιεργεί την όξυνση. 'Οταν λέει "προσπαθούµε µέσα από τη
Βουλή να αποπέµψουµε τον Υπουργό Παιδείας για να υποχωρήσει
η Κυβέρνηση, να σταµατήσει η λειτουργία του νόµου" προσπαθεί να
δηµιουργήσει προσδοκίες ότι µε τη συνέχιση των κινητοποιήσεων
κάτι θα γίνει.
Πρέπει, λοιπόν, να τον πληροφορήσουµε ότι ο νόµος θα
εφαρµοστεί. Η εφαρµογή του νόµου δεν είναι έργο ενός Υπουργού.
Η εφαρµογή του νόµου είναι έργο της Κυβέρνησης και η Κυβέρνηση
θα συνεχίσει να εφαρµόζει το νόµο στο δηµοκρατικό πνεύµα και στο
πνεύµα του διαλόγου, στο οποίο αναφέρθηκα πριν.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Η Πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
έχει το λόγο.
Μετά την κ. Παπαρήγα θα δώσω το λόγο στον κ. Κωνσταντόπουλο,
κατόπιν στον κ. Σιούφα για µια παρέµβαση και µετά θα αγορεύσετε
εσείς, κύριε Τσοβόλα, γιατί είπατε ότι θέλετε να αγορεύσετε. Αν
θέλατε να κάνετε παρέµβαση, σας είπα να σας δώσω το λόγο και
πιο πριν.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, σήµερα
όλοι ζήσαµε ένα συγκεκριµένο και πολύ πραγµατικό γεγονός. Οι
δρόµοι της Ελλάδας γέµισαν από µαθητικά νιάτα που έδωσαν ένα
µάθηµα σε αυτούς που τους λένε υποκινούµενους, ανώριµους,
έδειξαν ότι ξέρουν γιατί αγωνίζονται, ξέρουν να περιφρουρούν τις
κινητοποιήσεις τους, ξέρουν τι θέλουν και ταυτόχρονα διατηρούν το
δικαίωµα του αυθορµητισµού και της πρωτοβουλίας.
Οι σηµερινές κινητοποιήσεις είναι η καλύτερη απάντηση στην
υποτιµητική, το λιγότερο που µπορώ να πω και χλευαστική στάση
της Κυβέρνησης απέναντι σε µία ολόκληρη γενιά. Βεβαίως, τα
δελτία ειδήσεων, ιδιαίτερα η κρατική τηλεόραση, ξεκίνησαν να
δείξουν την ηµέρα των κινητοποιήσεων προβάλλοντας ορισµένα
περιθωριακά και περιφερειακά, αναµφισβήτητα καταδικαστέα,
φαινόµενα µε µασκοφόρους ή κάτι παρόµοιο. Απέφυγε βεβαίως να
ξεκινήσει όπως δηµοσιογραφικά είναι το σωστό δείχνοντας πρώτα
την κινητοποίηση και µετά αν θέλεις, δείχνεις και τα "έκτροπα".
Νοµίζω ήρθε η ώρα να αναρωτηθεί ο καθένας εντός και εκτός
Βουλής, ποιον συµφέρουν αυτά τα λίγα αριθµητικά φαινόµενα της
καταστροφής των κτιρίων ή κάτι παρόµοιο.
Κύριε Υπουργέ της Παιδείας, βεβαίως µπορεί ο καθένας -ούτε εσεις
ούτε ίσως κανένας άλλος, να µην έχετε απτά στοιχεία- να λέει
"αυτός έφτιαξε αυτόν το µηχανισµό, αυτός τον έστειλε να κάνει
αυτές τις καταστροφές". Εγώ θέτω το εξής ερώτηµα: Ποιον
συµφέρουν; Συµφέρουν παραδείγµατος χάρη το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας οι καταστροφές των κτιρίων, των λίγων ή των
περισσότερων, των θρανίων και των πινάκων; Το συµφέρουν;
Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας έχει σαφή θέση υπέρ των
αγώνων και σαφή θέση για το δικαίωµα των αγωνιζοµένων να
καθορίζουν τη µορφή πάλης τους.
'Εχει κανένα συµφέρον ή κερδίζει το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας, ένα κόµµα που ξέρει εδώ και ογδόντα χρόνια ότι ένας από
τους τρόπους υπόσκαψης των αγώνων είναι αυτές οι µέθοδοι και οι
προβοκάτσιες;
Εγώ θα έλεγα ότι µέσα σε αυτήν την Αίθουσα, αν το πάρουµε σε
πολιτικό επίπεδο, αντικειµενικά αυτά τα φαινόµενα συµφέρουν µόνο
την Κυβέρνηση. Απόδειξη ότι η Κυβέρνηση όταν θέλει να κτυπήσει
τους αγώνες, σε πρώτο πλάνο βάζει τρία κτίρια που είναι
καταστραµµένα και ανάλογα γεγονότα, αλλά και τους µασκοφόρους
προπάντων. Αυτούς πια τους βλέπουµε κάθε µέρα. Είναι πέντε,
δέκα άνθρωποι που αφού τελειώσει η πορεία κάνουν ό,τι κάνουν.
Αντικειµενικά αυτά τα φαινόµενα συµφέρουν την Κυβέρνηση και ας
προβληµατιστεί ο καθένας. ∆εν είναι καινούριο το πρόβληµα.
Εµείς έχουµε πει και από αυτό το Βήµα ότι στην αυλή της η
Κυβέρνηση εκτρέφει αυτούς τους µηχανισµούς.

Θέλω να προσθέσω και κάτι άλλο. Είδαµε ορισµένα άλλα
φαινόµενα. Κάποιος να παίρνει την καραµπίνα κλπ. ∆εν λέµε ότι τον
έβαλε η Κυβέρνηση. Αλλά όταν καλλιεργείς ένα τέτοιο κλίµα, όταν
προβάλλεις τους µασκοφόρους, όταν στην πρώτη γραµµή βάζεις
αυτές τις ενέργειες, όταν υποθάλπεις τις εντάσεις, όταν προκαλείς
το διαίρει και βασίλευε, τότε θα βρεθούν αρρωστηµένοι άνθρωποι,
οι οποίοι θα δράσουν ακόµη περισσότερο ανεξέλεγκτα.
Για άλλη µια φορά, λοιπόν, λέµε, καταδικάστε εσείς ως Κυβέρνηση
αυτά τα γεγονότα, µην τα προβάλλετε στην πρώτη γραµµή. Και τα
υποθάλπετε και τα χρησιµοποιείτε και τα αξιοποιείτε για να
τσακίσετε τους αγώνες και να τους συκοφαντήσετε.
Νοµίζω ότι τα δεκαπεντάχρονα και τα δεκαεξάχρονα παιδιά
απέδειξαν σήµερα ότι ξέρουν τι θα πει όχι µόνο αγώνας, αλλά και
περιφρούρηση του αγώνα. Ουδέποτε δηµιουργήθηκαν προβλήµατα
όταν ο λαός µαζικά αγωνίστηκε. Εξ ου και η αντίδρασή µας προς τη
σκόπιµη συκοφαντία που έκανε ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας, ο
οποίος ήθελε να στηρίξει τον Υπουργό Παιδείας και τον
Πρωθυπουργό σε αυτά τα ζητήµατα.
Είπατε ότι κάνατε ένα πρώτο βήµα καλής θέλησης προκειµένου να
αντιµετωπισθεί το πρόβληµα των κλειστών σχολείων δίνοντας
κάποιες παροχές.
Εγώ θα έλεγα ότι αυτές οι παροχές για ένα χρόνο ή δεν ξέρω πως
θα υπολογισθεί ο βαθµός κλπ., είναι κοροϊδία.
Είναι σαν τις παροχές που δώσατε κάποτε στους εργαζόµενους,
που όταν σας ζητούσαν δικαίωµα στην αύξηση, τους δίνατε τις
πλαστές εφηµερίες και υπερωρίες, προκειµένου να έρθει η ώρα να
τους συκοφαντήσετε ότι αποδέχονται να παίρνουν λεφτά χωρίς να
προσφέρουν αντίστοιχο έργο.
Προσφέρατε αυτά στους µαθητές και έρχεστε τώρα και λέτε: µα,
γιατί παλεύουν οι µαθητές και οι µαθήτριες; Ζητούν λιγότερη
µόρφωση, έχουν τη λογική της ήσσονος προσπάθειας. Και αυτό το
λέτε δείγµα καλής θέλησης!
Πού το λέτε αυτό, κύριε Υπουργέ; Το λέτε στα παιδιά αυτά, τα οποία
κυριολεκτικά µορφώνονται δύο οκτάωρα, αρχίζουν το πρωί και
τελειώνουν το βράδυ το σχολείο, το φροντιστήριο, την ξένη γλώσσα
και όλα τα άλλα;
Θα πρέπει κανείς πραγµατικά να θεωρήσει τη νεολαία µας
αρρωστηµένη -και δεν είναι αρρωστηµένη, είναι υγιέσταση- να θέλει
να κάνει λιγότερα µαθήµατα στο σχολείο, να πηγαίνει δηλαδή
τέσσερις, πέντε ώρες στο σχολείο και να κάθεται πάνω στο θρανίο
και µετά να πηγαίνει στο φροντιστήριο. 'Οµως, αυτό που θέλει η
νεολαία είναι καλή και σύγχρονη µόρφωση σε ένα σχολείο και από
εκεί και πέρα στο σπίτι να έχει και ελεύθερο χρόνο και να µπορεί, αν
θέλετε, να ασχολείται πιο δηµιουργικά για να αφοµοιώσει και να
αναπτύξεις τις γνώσεις της.
'Οταν λέτε, λοιπόν, ότι η ελληνική νεολαία παλεύει για την τεµπελιά,
µετά σας ενοχλεί αν ένας µαθητής ή µια µαθήτρια πουν µια
κουβέντα παραπάνω στα µικρόφωνα! Μάλιστα, έγινε µία διάκριση,
ειπώθηκε ότι η γαλλική µαθητική νεολαία ήθελε περισσότερη
γνώση, ήθελε εντατικοποίηση. Αυθαίρετα πράγµατα! Στην ουσία τα
ίδια προβλήµατα κίνησαν και τη γαλλική νεολαία.
∆εύτερον, λέτε ότι οι κινητοποιήσεις τονώνουν την ιδιωτική παιδεία.
Εσείς να αναλάβετε την ευθύνη σας για το φούντωµα της ιδιωτικής
παιδείας! Εγώ σας βάζω το εξής ζήτηµα: Γιατί τονώνεται η ιδιωτική
παιδεία; 'Ισα-ίσα εάν υλοποιηθούν τα µισά για τα οποία
αγωνίζονται, η ιδιωτική παιδεία -όχι οι µαθητές της- αλλά οι
ιδιοκτήτες της ιδιωτικής παιδείας- θα χάσουν πάρα πολλά κέρδη.
Λέτε ότι τώρα υπάρχουν δύο ταχύτητες µαθητών, των ιδιωτικών και
των δηµοσίων σχολείων. Το ίδιο υπήρχε και πριν! Απλώς θέλετε να
µην αγωνίζονται στο δηµόσιο σχολείο, για να διατηρηθεί η
κατάσταση και να διευρυνθεί. Και γιατί είναι δύο ταχύτητες;
Με την ευκαιρία αυτή θα σας πω το εξής: 'Εχετε ελέγξει ως
Υπουργείο Παιδείας πόσο πολύ υψηλό και άρτιο παιδαγωγικό έργο
γίνεται στα ιδιωτικά σε διάκριση από τα δηµόσια σχολεία;
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Μου επιτρέπετε να σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι βεβαίως µπορεί να
υπάρχουν και µερικά ιδιωτικά σχολεία που µπορεί να γίνεται
καλύτερη δουλειά. Αλλά για ψάξτε το καλύτερα. 'Εργο βιτρίνας
γίνεται εκεί! Βεβαίως γίνονται περισσότερα µαθήµατα όταν πηγαίνει
το παιδί στο ιδιωτικό σχολείο και αρχίζουν να του λένε: φέρε το τάδε
βιβλίο για να κάνουµε συµπληρωµατική διδασκαλία, αγόρασε τα
τάδε υλικά για να κάνουµε χειροτεχνία, φέρε λεφτά για να σε πάω
στο θέατρο, στον κινηµατογράφο, για να πάµε εκδροµή. Βεβαίως
πληρώνουν περισσότερο οι οικογένειες και έτσι το σχολείο
σύµφωνα µε το νόµο της αγοράς προσφέρει περισσότερη βιτρίνα.
Μην υποτιµάτε την όλη δουλειά που έχει γίνει όλα αυτά τα χρόνια
στο εκπαιδευτικό σύστηµα, παρά τα χάλια που υπάρχουν, χάρη -αν
θέλετε- στους ζωντανούς οργανισµούς, στους εκπαιδευτικούς,
στους γονείς, στους µαθητές γίνεται ένα έργο. Γιατί το µηδενίζετε;
Γιατί εµφανίζεστε εραστές της ιδιωτικής παιδείας; Ας ξεφύγουµε
από αυτόν το µύθο. Και η ιδιωτική παιδεία κατήφορο παίρνει. Γιατί
εκεί δεν γίνονται απεργίες και κινητοποιήσεις; Ρωτήστε τους
εκπαιδευτικούς τι τραβάνε µε τους ιδιοκτήτες! Εκεί είναι όροι
εργοστασίου! Είναι και άλλοι παράγοντες εκεί. Σε αυτά τα σχολεία
σε ένα βαθµό πηγαίνουν παιδιά στρωµάτων που έχουν µια
εισοδηµατική δυνατότητα, δεν πηγαίνουν βέβαια µαζικά. Εξαιρέσεις
είναι τα παιδιά των ανέργων, του εργάτη, του αγρότη, του πιο
φτωχού. Εποµένως µη µας φέρνετε το επιχείρηµα, γιατί δεν γίνονται
στα ιδιωτικά απεργίες και γίνονται στα δηµόσια! ∆εν λειτουργεί
ενιαία το εκπαιδευτικό σύστηµα. Είναι ταξικό. Και είναι ταξικό και
µέσα στο δηµόσιο σχολείο και πολύ περισσότερο στη σύγκριση
δηµόσιο, ιδιωτικό. Γι'αυτό το λόγο εµείς είµαστε αντίθετοι µε το νόµο
της Κυβέρνησης.
∆εν ξέρω, αλλά επειδή περισσεύει η έπαρση, έχετε δικαίωµα να
υπερασπιστείτε το νόµο σας και την πολιτική σας!
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Β'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
Εγώ µπορώ να σας πω ότι το πιστεύετε πραγµατικά, αλλά η
διαφωνία µε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ή µε τους µαθητές
είναι στο εξεταστικό; 'Η θυµηθήκατε σήµερα την επετηρίδα; Γιατί
λέτε συνέχεια για την επετηρίδα και την αξιολόγηση;
Αποπροσανατολίζετε τον κόσµο.
Αφού πολεµάτε ένα εκπαιδευτικό σύστηµα, στο οποίο έχετε
συµβάλει και εσείς, αφού το καταρρακώνετε λέτε ότι το καινούριο
είναι καταπληκτικό. 'Ετσι µας λέγατε και για τα παλιά. Λέτε ότι τώρα
πια αυτό είναι το σχολείο της πραγµατικής µόρφωσης και της
κρίσης, όχι της αποµνηµόνευσης.
Εγώ, λοιπόν, θα σας διαβάσω και θα σας αποδείξω τι παιδαγωγική
πρόνοια έχετε πάρει για τις εξεταστικές διαδικασίες, "που
προωθούν την κριτική ικανότητα" αφορά και τα τρία τεύχη για τις
εξετάσεις µε πάνω από τριακόσιες σελίδες που κυκλοφορούν µε
ευθύνη του Υπουργείου, (το έχουν ετοιµάσει οι διάφοροι
εµπειρογνώµονες), στο µάθηµα της Ιστορίας. ∆είτε τώρα δείγµατα
που επιβεβαιώνουν το αντίθετο από αυτά που λέτε εσείς, τα περί
κρίσης.
Τρίτο τεύχος, σελίδα 18. Η ερώτηση είναι: "Το δικαίωµα του
ρωµαίου πολίτη παραχωρήθηκε σε όλους τους ελεύθερους
κατοίκους της αυτοκρατορίας. Πότε; α) Το 212 µ.Χ. από τον
Καρακάλα; β) Το 180 µ.Χ. από το Μάρκο Αυρήλιο; γ) Το 264 µ.Χ.
από το ∆ιοκλητιανό; δ) Το 313 µ.Χ. από το Μαξέντιο; ε) Το 270 µ.Χ.
από τον Αυρηλιανό;
Ο µαθητής, λοιπόν, καλείται να βάλει σε κύκλο το γράµµα της
δήλωσης, που νοµίζει πως είναι σωστή. Ξέρετε τι λείπει; Να πείτε
πως όποιος απαντήσει καλά, θα πάρει και ένα µηχανάκι, θα πάρει
ένα αυτοκίνητο, ξέρω εγώ, θα πάρει και ένα µίξερ. Τι σας θυµίζουν
αυτά; Εµένα µου θυµίζουν τον "Τροχό της τύχης" κλπ. και τα
διάφορα τηλεπαιχνίδια.
Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, από τη δική του σκοπιά
βεβαίως, ξέρει γιατί καταψηφίζει το νόµο και λέει ότι αυτός δεν
παίρνει γιατριά, πρέπει να καταργηθεί. Αλλά εν πάση περιπτώσει,
παγώστε τον, ξανανοίξτε τη συζήτηση µε τους ανθρώπους, που

τώρα είναι πιο ώριµοι µέσα από τους αγώνες.
Λέτε πως "αν καταργήσουµε το νόµο, καταργούµε το ολοήµερο"
κλπ. Πέρα από το ότι αυτό το ολοήµερο έχει και αρκετά στοιχεία
καρικατούρας, αν στον καινούριο νόµο που θα φέρετε, ξαναγράψτε
τα, τα πέντε θετικά στοιχεία. ∆εν το καταλαβαίνω αυτό. ∆ηλαδή,
αυτό που µας λέτε είναι επιχείρηµα; 'Οτι όποιος λέει να καταργηθεί,
να παγώσει ο νόµος, λέει να καταργηθεί το ολοήµερο σχολείο;
Ξαναγράψτε τα από την αρχή και να βελτιωθούν. ∆εν είναι
επιχειρήµατα αυτά.
Προτάσεις υπάρχουν και αφήστε αυτό το παιχνίδι ότι δεν σας
γίνονται προτάσεις. Εν πάση περιπτώσει, όταν σας ακούω,
αισθάνοµαι πως ή εµείς µιλάµε και δεν ακούτε εσείς ή κάτι
συµβαίνει. Φέρτε καινούριο νόµο. ∆είξτε καλή θέληση, όχι στη
λογική "ανοίξτε τα σχολεία και µετά βλέπουµε", γιατί υπάρχει µία
εµπειρία. 'Οπου σας άκουσαν οι αγωνιζόµενοι, έπαθαν τα
χειρότερα. 'Οχι µόνο λύθηκαν τα προβλήµατα, αλλά κεραµίδες τους
έπεσαν στο κεφάλι. ∆είξτε καλή θέληση σε ορισµένα ζητήµατα.
'Οµως, εµείς θέλουµε να θέσουµε ένα πρόβληµα και αν θέλετε,
αυτός είναι ο πρόσθετος λόγος, που όχι απλώς µεµφόµεθα, αλλά
κατακρίνουµε την Κυβέρνηση και τον Υπουργό της βεβαίως.
Σαφώς, κύριε Υπουργέ, δεν σας θεωρούµε εκτελεστικό όργανο.
Είσθε πρωτεργάτης στα πλαίσια της συλλογικής ευθύνης και µε
αυτήν την έννοια, δεν είναι θέµα βεβαίως Υπουργού.
Αν θέλετε, κύριε Υπουργέ, µπορείτε να µε παρακολουθήσετε στο
συγκεκριµένο θέµα.
Υπάρχει το εξής πρόβληµα: Εγώ δεν σας µέµφοµαι. Εµείς
µεµφόµαστε την Κυβέρνηση και εσάς στα πλαίσια των ευθυνών.
Φέρατε αυτό το νοµοσχέδιο. Είναι σύµφωνο µε τη Λευκή Βίβλο, τις
εντολές του ΟΟΣΑ κλπ. Εντάξει, δεν τα ξανανοίγω αυτά τα θέµατα.
Βάζω όµως ένα ερώτηµα, κύριε Υπουργέ: ∆εν µπορούσατε να
αποφύγετε το νοµοσχέδιο και τελικά το νόµο; ∆εν µπορούσατε να
αποφύγετε, αν θέλετε, την απέχθεια προς τις κινητοποιήσεις; Είναι
πια απέχθεια συνολικά της ηγεσίας του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και της
Κυβέρνησης προς κάθε κινητοποίηση.
∆εν µπορούσατε, κύριε Υπουργέ, να είσθε πιο προσεκτικός σε
ορισµένα ζητήµατα; Γιατί αυτά τα περί υποκίνησης, εγκαθέτων,
αυτός ο αντικοµµουνισµός; Μπορούσατε να ήσαστε οξύς στην
κριτική, όχι µόνο µε αυτόν τον τρόπο.
∆εύτερον, όλα αυτά τα τροµοκρατικά που λέτε ότι "χάνετε χρονιά".
Ακόµη δεν σας είδα, κύριε Υπουργέ, να ευαισθητοποιηθείτε όταν
εξέθεσε την Κυβέρνηση, µε την ειλικρίνειά του όµως, ο κ.
Ροκόφυλλος που είπε χθες "εµείς τα ΜΑΤ τα πληρώνουµε για να
τηρούν το νόµο". Εγώ ψάχνω να δω αν είχε τολµήσει
µεταπολιτευτικά η Νέα ∆ηµοκρατία να πει κάτι τέτοιο. 'Οχι ότι δεν το
σκεφτόταν -και το σκεφτόταν και το έκανε βεβαίως- αλλά έτσι να
βγεις µέσα στη Βουλή και να πεις "εγώ τα ΜΑΤ τα έχω για να
τσακίζουν τους αγωνιζόµενους"!
Ξέρετε τώρα τι µε απασχολεί; Θα µου πείτε, αφού το κάνουµε, γιατί
να µην το πούµε; Βρισκόµαστε σε µία περίοδο που όταν πια δεν
είναι κανείς συγκρατηµένος, έστω και στα λόγια, δείχνει τι έχουµε να
αντιµετωπίσουµε στην πράξη. ∆εν είµαστε υπέρ της διγλωσσίας και
των καλλιστείων του πολιτικού λόγου, όπως σας είπα και
προηγούµενα, αλλά όταν βγαίνει ωµά κάποιος και λέει ουσιαστικά
ότι εµείς έχουµε τα ΜΑΤ για να σας σπάνε τα κεφάλια" και το λέει σε
δεκαπεντάχρονα και δεκαεξάχρονα παιδιά, καταλαβαίνετε ότι τα
πράγµατα θα γίνουν πολύ χειρότερα.
Να ξέρετε όµως ότι σε ένα τµήµα του λαού προσωρινά ο φόβος
πιάνει. Υπάρχουν και γονείς, οι οποίοι µισούν τη µεταρρύθµιση,
έχουν πείρα πόσο έχει αδειάσει η τσέπη τους τα τελευταία χρόνια ή
αν θέλετε έχουν προβληµατισµό για τη λεγόµενη µεταρρύθµιση,
αλλά φοβούνται µην "µπλέξουν" τα παιδιά τους και τους συστήνουν
να µην παίρνουν µέρος στις κινητοποιήσεις.
'Οπως  σας  είπα  και  προηγούµενα  υπάρχει  ένα  τµήµα  του
λαού  που  ο  φόβος  πιάνει.  Να  ξέρετε  όµως  ότι  η  δύναµη  των
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προβληµάτων είναι ο πρώτος παράγοντας που µειώνει το φόβο. Τι
έχουν να χάσουν;
Και δεύτερον, το φοβερό είναι αυτό που πάτε να κάνετε στη νεολαία
να τη διαπαιδαγωγήσετε να φιλάει το χέρι που δεν µπορεί να
δαγκώσει, να λέει συνεχώς "Yes men" -και όχι µόνο στα
εκπαιδευτικά, αλλά και σε άλλα ζητήµατα για τα σύνορα, σε ό,τι
αφορά το Αιγαίο, την άµυνα, στα πάντα. ∆ηλαδή µία νεολαία που
σκύβει το κεφάλι. Αυτά όλα θα µετατραπούν σε µία συνειδητή
θέληση της νεολαίας, για δράση όχι µόνο για να αλλάξει ένας νόµος,
αλλά για πολύ περισσότερα.
Αυτό το ζήτηµα µας ανησυχεί. Θεωρούµε ότι ο κύριος λόγος µαζί µε
το νόµο το συγκεκριµένο, που πρέπει να καταδικαστεί η Κυβέρνηση
και ο Υπουργός της, είναι αυτός ο τροµοκρατικός, αντιδηµοκρατικός
και αντικοµµουνιστικός κατήφορος.
Με πρόσχηµα τις µορφές πάλης -αυτό αφορά και τη Νέα
∆ηµοκρατία- στην ουσία λέτε καταργούνται οι αγώνες. Ο καθένας
θα µπορεί να πει "εµένα δεν µου αρέσει αυτή η µορφή πάλης". Πείτε
µου τώρα ποια µορφή πάλης σας αρέσει; Η απεργία δεν σας
αρέσει, η συγκέντρωση δεν σας αρέσει. Τι σας αρέσει; Με το
Internet να στέλνουµε γράµµατα ότι δεν µας αρέσει ο νόµος!
Καταργείτε το δικαίωµα του αγώνα.
Και κάτι πιο σοβαρό. Λέτε ότι όταν ψηφίζεται ένας νόµος δεν
υπάρχει δικαίωµα πάλης εναντίον του. Μα, η κίνηση του κόσµου
ολόκληρου, της κοινωνίας, γίνεται µέσα από την πάλη.
Να σας πω κάτι; Είναι ένα πρόβληµα ότι ο ελληνικός λαός σε ένα
µέρος, η εργατική τάξη, η αγροτιά, η νεολαία, παλεύει στο παρά
πέντε ή εκ των υστέρων συνειδητοποιεί τι σηµαίνει ένας
αντιδραστικός και ταξικός νόµος και δεν παλεύει έγκαιρα για να
βάλει φραγµό. Ποιος φταίει;
Πριν από όλα ένα συµπέρασµα πρέπει να βγει. Η µεγάλη
πλειοψηφία του ελληνικού λαού είναι σκόπιµα απληροφόρητη και
σκόπιµα παραπληροφορηµένη και είναι φυσικό να αντιδρά αργά.
Μπορεί ένα µεγάλο µέρος του ελληνικού λαού να συµφωνήσει σε
ένα νόµο, αλλά στην πορεία να δει ότι δεν τον συµφέρει. Θα
έρχεστε και θα του λέτε "αυτός είναι ο νόµος"; ∆ιαπάλη θα γίνει.
Θέµα συσχετισµού δύναµης είναι. 'Η θα νικήσετε ή θα σας
νικήσουν.
Πρέπει να πω ότι αυτές οι απόψεις είναι βαθύτατα αντιδραστικές.
Βεβαίως µπορεί κανείς να κρίνει τη µία µορφή πάλης ή την άλλη,
αλλά όχι να απαγορεύει.
Νοµίζω ότι αυτός που πρέπει να προβληµατιστεί ιδιαίτερα είναι ο
κόσµος του ΠΑ.ΣΟ.Κ. 'Οχι ότι ο κόσµος της Νέας ∆ηµοκρατίας δεν
αξίζει να προβληµατιστεί για αυτήν τη στάση του κ. Καραµανλή ότι
"έχουν δίκιο οι νεολαίοι, αλλά είναι λάθος οι µορφές πάλης αλλά
ιδιαίτερα ο κόσµος του ΠΑ.ΣΟ.Κ. που έχει µία πείρα πρέπει να
προβληµατιστεί "πού το πάει η Κυβέρνηση".
Αυτό το ερώτηµα βάζουµε. Πού το πάει πολιτικά ξέρουµε. 'Αγρια
νεοφιλελεύθερη πολιτική και διαχείριση. Πού το πάει στα θέµατα της
δηµοκρατίας;
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως του
χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού).
'Ενα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καλώς, κυρία
Παπαρήγα. Τελειώστε µε την ανοχή αυτή.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): Πραγµατικά τις τελευταίες µέρες δύο
φορές απο κάτω φώναξα -όντως δεν το συνηθίζω, είµαι γενικά
χαµηλών τόνων- γιατί ανησύχησα σοβαρά. Ανησύχησα όχι γιατί µας
κάνουν κριτική και πολεµική ούτε και οι χαρακτηρισµοί µας
απασχολούν -υπάρχουν πολιτικοί χαρακτηρισµοί που µπορεί να
µας θίγουν, αλλά δεν είναι εκεί το θέµα. Το ζήτηµα είναι ότι µπήκε
δύο φορές µια από τον Πρωθυπουργό και ακόµα πιο
ολοκληρωµένα από τον κ. Παπαντωνίου ότι το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδος ή οποιοδήποτε άλλο Κόµµα στηρίζει τις
κινητοποιήσεις στην ουσία δρα εκτός νόµου, είναι παράγοντας
ανωµαλίας.

Επειδή τώρα έχουµε και τη νέα Σύνοδο το ΝΑΤΟ τον Απρίλη, που
στο όνοµα της πάλης κατά της τροµοκρατίας θα αποφασίζει να
γεµίσει η γη τάγµατα ασφαλείας που να τσακίζουν λαϊκά κινήµατα -
γιατί τα λαϊκά κινήµατα είναι δήθεν οι τροµοκράτες- καταλαβαίνετε
πού πάει το πράγµα.
Πού το πάτε; Ξεκαθαρίστε το. Εµείς έχουµε γνώµη, αλλά πρέπει να
σας πω, όσο εξαρτάται από εµάς ότι µε την πολιτική µας πάλη και
µε τα επιχειρήµατά µας δεν θα σας αφήσουµε να µας γυρίσετε τόσο
πίσω ή δεν θα σας αφήσουµε να κάνετε αυτό που έχετε στο νου
σας, να διαχωρίσετε τα κόµµατα και τους ανθρώπους σε νοµοταγείς
και µη.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε, κυρία
Παπαρήγα.
Ζήτησε ο κ. Κωνσταντόπουλος µια παρέµβαση πενταλέπτου.
Ορίστε, κύριε Κωνσταντόπουλε, έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου): Κύριε Πρόεδρε
θα µιλήσω αύριο επί της ουσίας. Εκείνο που ήθελα σήµερα να
επισηµάνω είναι πως και µε όσα προηγήθηκαν εδώ σ'αυτήν την
Αίθουσα γίνεται φανερό ότι η αναστάτωση της παιδείας έχει πια
µετατοπιστεί από το κοινωνικό πεδίο στο πεδίο της πολιτικής
πόλωσης. Ο κάθε πολίτης προβληµατίζεται και καταλαβαίνει γιατί
και προς τι αυτό το σκηνικό της πόλωσης.
Εµείς από την πλευρά του Συνασπισµού της Αριστεράς και της
Προόδου επισηµαίνουµε ότι αυτό το χιλιοπαιγµένο παιχνίδι της
πόλωσης τούτην την ώρα θα έχει εκρηκτικές και διαλυτικές
συνέπειες. Γιατί µε όσα προηγήθηκαν πάνω από το κεφάλι της
κοινωνίας, πάνω από τις ζωές των παιδιών, ΠΑ.ΣΟ.Κ. και Νέα
∆ηµοκρατία, Κυβέρνηση και Αξιωµατική Αντιπολίτευση, στέλνουν
υπαινικτικά µηνύµατα προς εαυτούς και αλλήλους, προς θεατούς
και αθέατους εξωθεσµικούς παράγοντες. Αλλού είναι το πεδίο της
αναµέτρησης πλέον, και υπάρχει πλήρης πολιτική αδιαφορία για τα
θέµατα τα οποία σχετίζονται µε την κοινωνική αναστάτωση που
παίρνει τις διαστάσεις εθνικής κρίσης.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι της Κυβέρνησης, ο Συνασπισµός και όταν
συνεζητούντο τα νοµοσχέδια και µέχρι σήµερα σας έχει επισηµάνει
τις αντιρρήσεις του, σας έχει καταθέσει τις προτάσεις του, σας έχει
υποδείξει τους εναλλακτικούς δρόµους. ∆εν θέλετε να ακούσετε.
Σας λέµε λοιπόν και σήµερα µε τρόπο υπεύθυνο ότι έτσι όπως
έχουν εξελιχθεί τα πράγµατα ο νόµος αυτός δεν µπορεί να
εφαρµοστεί. Και οι συνέπειες από τη µη δυνατότητα εφαρµογής
επιτίθενται και εξαντλούν τη ζωή και την προοπτική των παιδιών.
Επιµένετε εσείς. Την ίδια ώρα το αδιέξοδο είναι δεδοµένο. 'Ακουσα
από Υπουργούς της Κυβερνήσεώς σας να λένε, "περιµένουµε, θα
έχουµε υποµονή". Σεις είπατε, "ο χρόνος να κάµψει τις αντιρρήσεις".
Ο χρόνος, κύριε Υπουργέ, θα σαπίσει και θα κακοφορµίσει το
πρόβληµα και οι συνέπειες θα είναι απρόβλεπτες.
Σας είπαµε, λοιπόν, από την πλευρά του Συνασπισµού της
Αριστεράς και της Προόδου, µε δεδοµένο ότι δεν µπορεί να
εφαρµοστεί εκ των πραγµάτων ο νόµος, να τον αναστείλετε για να
αρχίσει µια διαδικασία αξιόπιστου πολιτικού διαλόγου προκειµένου
όχι να γυρίσουµε στο παρελθόν, αλλά να προχωρήσουµε στις
αλλαγές και τις βελτιώσεις που χρειάζονται.
Και προχθές, κύριε Υπουργέ, έκανα µια συγκεκριµένη πρόταση.
Ανεξαρτήτως των κοινοβουλευτικών διαδικασιών πολιτικού ελέγχου,
ανεξαρτήτως των διαδικασιών µοµφής, τι εµποδίζει να δεχθείτε να
βγει από τη Βουλή υπό την αιγίδα και την ευθύνη του Προεδρείου
διακοµµατική κοινοβουλευτική επιτροπή µε αναλογική σύνθεση,
προκειµένου αυτή η επιτροπή, να αναζητήσει και να αποκαταστήσει
αξιόπιστες διαδικασίες ελέγχου, διαλόγου, για να µην πλανάται
πάνω από το κεφάλι των οικογενειών και των παιδιών ο φόβος
απώλειας της χρονιάς;
Θα  ήθελα  να  σας  επισηµάνω  και  κάτι  άλλο,  γιατί  και  τώρα
βλέπω  ότι  αυτό  σας  απασχολεί.  Ρωτήσατε  και  προχθές  -και
σήµερα  σας  απασχολεί-  και  λέτε:  "Με  καταλήψεις  ή  χωρίς
καταλήψεις;".  Αυτό  ήταν  το  ερώτηµά  σας.  Να  σας  διαβάσω,
λοιπόν,  την  απάντηση  που  έχω  να  σας  δώσω  σε  αυτό  το
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ερώτηµα που σας απασχολεί και το βάζετε ως πρόκριµα.
"Θέτετε το ερώτηµα "καταλήψεις ή όχι καταλήψεις;" Το ερώτηµα "ναι
ή όχι στις καταλήψεις" - σας διαβάζω την απάντηση- "µπορώ
κάλλιστα να το αντιστρέψω και να το απευθύνω σε σας. Εάν εσείς
είστε κατά την καταλήψεων, κάντε επιτέλους κάτι να σταµατήσει
αυτό το φαινόµενο". ∆εν είναι δική µου απάντηση, είναι απάντηση
στις 11.10.91 του κ. Σηµίτη στον τότε Υπουργό Σουφλιά, o oποίος
του έθετε το ίδιο ερώτηµα: "Με καταλήψεις ή χωρίς καταλήψεις;".
Λέτε: "Με ανοικτό ή κλειστό σχολείο;". ∆εν υποχωρούµε. Να σας
διαβάσω την απάντηση: "Το ότι υπάρχει µία ισχυρή κοινωνία
απέναντι στην κρατική εξουσία είναι ένα ελπιδοφόρο µήνυµα σε
αυτήν τη ζοφερή εποχή". ∆εν είναι δική µου απάντηση. Είναι
απάντηση του κ. Σηµίτη στις 28-8-92, όταν τότε αντέκρουε τα όµοια
επιχειρήµατα τα οποία του απηύθυνε προκλητικά η Νέα
∆ηµοκρατία. Την απάντηση να την αναζητήσετε στον εαυτό σας και
να δείτε αυτήν τη στιγµή τη διέξοδο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Τελειώστε, κύριε
Κωνσταντόπουλε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου): ∆εν µπορεί να
λέτε ότι ο χρόνος θα περάσει και θα κάµψει το πρόβληµα, όταν ο
χρόνος ξέρετε ότι θα έχει αυτές τις συνέπειες. Αποδεχθείτε την
πρόταση. Η Βουλή µε διακοµµατική επιτροπή να αποκαταστήσει το
διάλογο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): 'Ηταν
άλλες οι συνθήκες τότε.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ (Υπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Υπουργέ, µισό
λεπτό. Ζήτησαν πεντάλεπτες παρεµβάσεις µε την εξής σειρά: Ο κ.
Σιούφας, ο κ. Γιαννόπουλος και µετά εσείς, κύριε Υπουργέ. Οι
πεντάλεπτες παρεµβάσεις γίνονται µε τη σειρά που ζητούνται. Εάν
θέλετε να προηγηθείτε και εφόσον συµφωνεί το Σώµα, να
προηγηθείτε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: 'Εχει µιλήσει ο Υπουργός.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆εν δέχεται ο κ.
Σιούφας. Ορίστε, κύριε Σιούφα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Ζητώ την παρέµβαση των δέκα λεπτών,
κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Θα προηγηθούν οι
παρεµβάσεις των πενταλέπτων.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Να προηγηθούν.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Να προηγηθούν.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, και µετά εσείς, κύριε Γιαννόπουλε.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ (Υπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Κωνσταντόπουλος σε κάθε
νοµοσχέδιο, που ψηφίζεται από τη Βουλή, ζητάει την αναστολή του
και ζητάει και διάλογο.
Με επεσκέφθη στο γραφείο µου το περασµένο καλοκαίρι, πριν από
το διαγωνισµό για τους εκπαιδευτικούς. Μου ζήτησε την αναστολή
της εφαρµογής του σχετικού άρθρου του νοµοσχεδίου, για να τα
συζητήσουµε, για να τα συζητήσουµε και για να µην κάνουµε
τίποτα.
Φυσικά, η Κυβέρνηση είχε καθήκον να προχωρήσει και ο
διαγωνισµός έγινε και οι διαγωνισθέντες που πέτυχαν έχουν
διοριστεί. Η ζωή προχωράει µπροστά µε διάλογο, αλλά κάποια
στιγµή αποφασίζουµε.
Κύριε Κωνσταντόπουλε, η Βουλή αποφασίζει. Ο νόµος είναι
αντικείµενο εφαρµογής της Κυβέρνησης. Και πρέπει να είσαστε και
συνεπής και στο δικό σας το χώρο για το διάλογο, κύριε
Κωνσταντόπουλε.
Είσαστε ο µεγάλος µέτοχος, εάν θέλετε η Κυβέρνηση, στην εταιρεία
"ΑΥΓΗ". 'Εχετε το 60% των µετοχών. Υπήρχε διαµάχη µέσα στην
"ΑΥΓΗ". Εσείς επιβάλατε µε το 60% την άποψή σας και ζητήθηκε
από τους εργαζόµενους ο διάλογος. ∆εν δέχθηκε λέει ο κ.
Κωνσταντόπουλος καµία συζήτηση ή τροποποίηση της πρότασής
του ούτε την ολιγοήµερη αναβολή που του πρότειναν οι
εργαζόµενοι, ώστε να βρεθεί συµβιβαστική λύση. 'Οχι δύο µέτρα,

λοιπόν, και δύο σταθµά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου): Κύριε Πρόεδρε,
επιτρέπετε για ένα λεπτό;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆εν θα µπορέσουµε να
συνεχίσουµε το διάλογο µε αυτόν τον τρόπο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου): 'Ενα λεπτό σας
παρακαλώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ορίστε, έχετε το λόγο,
για ένα λεπτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Κύριε
Πρόεδρε, παραβιάζεται ο Κανονισµός έτσι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου): Λυπάµαι, διότι
επαναλαµβάνει ο κύριος Υπουργός µία ατυχή εµφάνιση όλης της
Κυβερνήσεως.
Θα πληροφορηθείτε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι ο Συνασπισµός
δεν είναι µεγάλος µέτοχος στην ανώνυµη εταιρεία και ότι εγώ πήγα
στην Γ.Σ. κατ'εξουσιοδότηση των µετόχων για να βγει διοίκηση.
Κάνετε πολύ σοβαρό λάθος και µε τον ανεπίτρεπτο τρόπο µε τον
οποίο επιχειρείτε ανόµοια πράγµατα να τα χρησιµοποιήσετε για να
λύσετε το µεγάλο κοινωνικό θέµα της παιδείας και της ελληνικής
νεολαίας, δείχνετε πράγµατι και την -επιτρέψτε µου να πω-
κοντόθωρη αντίληψη, αλλά και την αντιπαιδαγωγική,
αντιεπιστηµονική και αντιδηµοκρατική εµµονή σε λαθεµένες θέσεις.
Μπράβο σας, για το παράδειγµα το οποίο χρησιµοποιήσατε. ∆είχνει
ευρύτητα πνεύµατος και ευρύτητα οριζόντων. Μπράβο σας!
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ (Υπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Να κάνετε διάλογο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Γιαννόπουλος έχει
το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): 'Ηθελα
να απαντήσω στην κ. Παπαρήγα για εκείνα τα οποία είπε, σχετικά
µε την πολιτική µας, ότι ασκούµε αντικοµµουνισµό ή όταν µιλάµε και
κάνουµε µία κριτική πράξεων ή παραλείψεων ή πολιτικής
συµπεριφοράς είναι αντικοµµουνισµός. Αυτό δεν είναι
αντικοµµουνισµός. Είναι πολιτική κριτική για κάθε πράξη ή
παράλειψη, όπως εµφανίζεται εκείνη η πράξη ή η παράλειψη.
'Οσον αφορά δε αυτά που αποδίδει στον κ. Ροκόφυλλο, νοµίζω ότι
πρέπει να τον αδικεί, διότι όπως άκουσα -εγώ δεν άκουσα τον κ.
Ροκόφυλλο τι είπε ακριβώς- είπε η κ. Παπαρήγα ότι ανέφερε ο κ.
Ροκόφυλλος πως έχουµε τα ΜΑΤ για την εφαρµογή των νόµων.
Ο νόµος µπορεί να αµφισβητηθεί από οποιονδήποτε πολίτη, γιατί
δεν του αρέσει ή γιατί δεν πήρε µέρος στην ψήφισή του. 'Οσον
αφορά, όµως, τη διάπραξη αδικηµάτων εκεί επεµβαίνει το όργανο ή
τα όργανα. Εκεί ο εισαγγελέας του Αρείου Πάγου παραδείγµατος
χάρη, πήρε την πρωτοβουλία να διατάξει προκαταρκτική εξέταση,
να βρεθούν οι υπεύθυνοι της καταστροφής αντικειµένων του
δηµοσίου στα σχολεία. 'Ηταν ζηµιές ενός δισεκατοµµυρίου
πεντακοσίων εκατοµµυρίων (1.500.000.000) δραχµών. Πήρε την
πρωτοβουλία εκ του νόµου. Του δίνει ο νόµος όχι το δικαίωµα, αλλά
τον επιτάσσει να υπερασπίζεται την έννοµη τάξη και να διώκει τα
αδικήµατα. Η πρωτοβουλία, λοιπόν, αυτή ήταν εκ του νόµου.
Επαναλαµβάνω, κάθε πολίτης, κύριε Κολοζώφ, έχει δικαίωµα να
αρνείται ένα νόµο που δεν του ταιριάζει, που δεν το θέλει. ∆εν έχει
το δικαίωµα, όµως, να διαπράττει αδικήµατα τα οποία προβλέπει ο
Ποινικός Κώδικας.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Γιατί απευθύνεστε σε µένα, κύριε Υπουργέ;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Εκεί,
λοιπόν, εάν υπάρξει παράβαση, όσον αφορά τον Ποινικό Κώδικα
διάπραξης αδικηµάτων, έχει δικαίωµα πλέον ο εισαγγελέας και η
έννοµη τάξη να παρέµβει για να υπερασπιστεί και να
περιφρουρήσει την έννοµη τάξη. Αυτή είναι η διαφορά.
Κατά  τα  άλλα  υπάρχει  τρόπος  να  εκφραστεί  κανείς  µε  όλα  τα
µέσα  εναντίον  ενός  νόµου,  εναντίον  του  περιεχοµένου  ενός
νόµου.  Μπορεί  να  εκφραστεί  µε  διαµαρτυρίες,  µε  άρθρα
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σε εφηµερίδες, µε διαδηλώσεις, µε όλα τα µέσα, αρκεί να µη
διαπράττει αδικήµατα τα οποία προβλέπει ο Ποινικός Κώδικας.
Αυτή είναι η τήρηση της έννοµης τάξης και αυτό -νοµίζω- το νόηµα
πρέπει να είχε η δήλωση του κ. Ροκόφυλλου.
Επειδή απουσιάζει και επειδή δεν θέλω να παραµείνει αυτή η
αντίληψη, ότι ξέρετε έχουµε τα ΜΑΤ για να εφαρµόζουµε τους
νόµους, θέλω να πω ότι υπάρχουν τα ΜΑΤ προς υπεράσπιση
εκείνων, οι οποίοι αδικούνται από παραβάσεις ή διαπράξεις
αδικηµάτων του νόµου, όπως έχει ο εισαγγελέας, ο οποίος είναι
επικεφαλής βέβαια όλων των οργάνων της δηµοσίας εξουσίας και
της δηµοσίας τάξεως.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Eυχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.
Κύριε Σιούφα, αν θέλετε να κάνετε παρέµβαση, θα τη δικαιωθείτε.
Αν ζητάτε να δευτερολογήσετε, προηγείται ο κ. Τσοβόλας.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Κολοζώφ,
εξηγείστε µας σε τι συνίσταται το προσωπικό.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Ο κύριος Υπουργός αναφέρθηκε σε µένα
αποδίδοντάς µου φράσεις σχετικά µε την παραβίαση ή όχι των
νόµων, την οποία εγώ ουδέποτε µέσα σ' αυτήν την Αίθουσα έχω ...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): 'Οχι,
σε εσάς. Απήντησα στην κ. Παπαρήγα.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Απαντήσατε σε µένα, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Απήντησε στην κ.
Παπαρήγα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Στην
κ. Παπαρήγα απήντησα.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Εγώ άκουσα το όνοµά µου και σε µένα
απευθυνόταν η απάντηση.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Κύριε
Κολοζώφ, απήντησα στην κ. Παπαρήγα, όχι σε εσάς.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Υπουργέ, µην
παίρνετε το λόγο αυθαιρέτως.
Κύριε Κολοζώφ, δεν αναφέρθηκε σε εσάς.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: ∆έχοµαι την εξήγηση που δίνει τώρα ο
κύριος Υπουργός. Πάντως η κ. Παπαρήγα δεν είπε αυτά τα
πράγµατα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης):Καλώς.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Kύριε Πρόεδρε, εφόσον ο Πρόεδρος του
∆Η.Κ.ΚΙ. θα κάνει την οριστική του οµιλία, θα ήθελα να κάνω τώρα
µία παρέµβαση πέντε λεπτών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης):'Εχετε κάνει
παρεµβάσεις τόσες φορές, κύριε Σιούφα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: 'Οχι καµία, κύριε Πρόεδρε. Πότε έκανα;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Θέλετε να σας βγάλω
από τον κατάλογο πόσες φορές έχετε κάνει παρέµβαση;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Βεβαίως.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης):'Eχετε κάνει
τουλάχιστον τέσσερις φορές παρέµβαση ...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ:'Οχι, κύριε Πρόεδρε, κάνετε λάθος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Oρίστε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι,
εκτιµούσαµε ότι η παρουσία του Πρωθυπουργού σήµερα στην
Εθνική Αντιπροσωπεία θα ήταν καταλυτική και χρήσιµη για να
κατανοήσει το µέγεθος του προβλήµατος και την πραγµατική
κόλαση που ζει η ελληνική κοινωνία και ότι η παρέµβασή του θα
οδηγούσε στην εκτόνωση της κρίσης και δυστυχώς, είδαµε να
επιµένει στην αδιέξοδη πολιτική, που οδήγησε τα πράγµατα εδώ
που τα οδήγησε και µε όλους τους κινδύνους που υπάρχουν για
περαιτέρω όξυνση της κατάστασης.

Αλλά το σηµαντικότερο από την αποψινή συζήτηση ήταν ότι ο
Υπουργός Εθνικής Παιδείας ουσιαστικά απείλησε τον
Πρωθυπουργό ότι δεν µπορεί να τον αλλάξει.
Στην αποστροφή της οµιλίας του είπε ότι θα παρέµενα Υπουργός
εάν άλλαζε ο νόµος, έστω και κατ' ελάχιστον; 'Εστειλε, δηλαδή, το
µήνυµα στον Πρωθυπουργό που καθόταν δίπλα του ότι δεν µπορεί
να τον αντικαταστήσει πολώνοντας ακόµα περισσότερο το κλίµα και
την κατάσταση, η οποία έχει δηµιουργηθεί.
Αλλά εάν ο κ. Αρσένης θέλει σώνει και καλά να παραµείνει στην
Κυβέρνηση ...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): ∆εν
έχετε παρακολουθήσει τι γίνεται τόσο καιρό στην Ελλάδα από
συγκρούσεις και αναστατώσεις, αλλά οι Υπουργοί µένουν στη θέση
τους.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ:... δεν έχει παρά να ζητήσει από τον
Πρωθυπουργό να του αναθέσει το Υπουργείο Αναστατώσεων και
Συγκρούσεων όπου εκεί θα ήταν ιδιαίτερα αποτελεσµατικός.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Γιατί, κύριε Πρόεδρε, η συζήτηση η οποία γίνεται στην Εθνική
Αντιπροσωπεία είναι συζήτηση για τη νεολαία και την παιδεία που
στηρίζεται το µέλλον του έθνους. Εδώ αποτυγχάνει η Κυβέρνηση
καθηµερινά.
Εδώ εµείς επιµένουµε -και όλα τα κόµµατα- σε εθνική συνεννόηση
και η Κυβέρνηση την αρνείται. Εµείς θα επιµείνουµε µέχρι τέλους
γιατί εκφράζουµε την ελληνική κοινωνία, ενώ η Κυβέρνηση και ο
Πρωθυπουργός µε τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων είναι αποκοµµένοι από την ελληνική κοινωνία.
Πρέπει ακόµα να σηµειώσω και άλλα δύο ζητήµατα, κύριε Πρόεδρε.
Αναρωτήθηκε ο Πρωθυπουργός τι συνέβη από τη ∆ευτέρα και
οδήγησε τη Νέα ∆ηµοκρατία να καταθέσει την πρόταση δυσπιστίας
στον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων;
Προφανώς οι συνεργάτες του δεν τον ενηµέρωσαν -γιατί απουσίαζε
τρεις µέρες στο εξωτερικό- το τι συνέβει µετά τη ∆ευτέρα το βράδυ,
την έκρηξη των αναστατώσεων, την έκρηξη των συγκρούσεων, την
έκρηξη των βιαιοτήτων που σηµειώνονται σε όλες τις ελληνικές
πόλεις, στους δρόµους, µέσα και έξω από τα σχολεία.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα που οδήγησε τη Νέα ∆ηµοκρατία να
καταθέσει, ασκώντας συνταγµατικό και πολιτικό δικαίωµα, την
πρόταση δυσπιστίας για τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων.
Αλλά, κύριε Πρόεδρε, όταν οι Υπουργοί παύουν να εµπνέουν, τότε
θα πρέπει να εκπνέει και η θητεία τους. Αυτό ζητούµε µε την αίτηση
την οποία κάναµε για άρση της εµπιστοσύνης από το πρόσωπό
του.
Η νέα γενιά δεν διδάσκεται µόνο από τα βιβλία ή το σχολείο. Θα
έλεγα ότι διδάσκεται λιγότερο από το εκπαιδευτικό σύστηµα. Η νέα
γενιά διδάσκεται περισσότερο από το ήθος και τη συµπεριφορά των
µεγαλύτέρων και ιδιαίτερα µάλιστα εκείνων που βρίσκονται στην
εξουσία και την Κυβέρνηση. Τι διδάσκει σήµερα η Κυβέρνηση και ο
Υπουργός Εθνικής Παιδείας; Την προχειρότητα, τη στενοκεφαλιά,
την έλλειψη γνώσεων και προοπτικής του µέλλοντος, την έλλειψη
ευθυκρισίας και ευαισθησίας;
Να, γιατί ζητούµε την αντικατάστασή του. Η παιδεία, η διαδικασία
της εκπαίδευσης, είναι η πλέον κρίσιµη για το µέλλον εθνική
λειτουργία. Ταυτόχρονα όµως από τη φύση της είναι η περισσότερο
συναινετική διαδικασία στο πολιτικό σύστηµα.
Οι άνθρωποι, ιδιαίτερα οι νέοι δεν µπορούν να εκπαιδευτούν διά
της βίας. Πρέπει ο εκπαιδευόµενος να συναινεί στη διαδικασία της
εκπαίδευσης. Οφείλει το εκπαιδευτικό σύστηµα να δώσει στους
νέους όραµα πειστικό, κίνητρα γοητείας και να πείσει ότι έχει
άµεµπτο λογική. Αλλά όλοι οι χειρισµοί, οι οποίοι έχουν γίνει
οδήγησαν στο σηµείο που οδήγησαν τα πράγµατα.
Η Βουλή εκφράζοντας τη δυσπιστία της προς τον κ. Αρσένη θα
εκφράσει απλά το κοινό αίσθηµα.
Τέλος, κύριοι συνάδελφοι, ήθελα να πω ότι η παιδεία δεν
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µπορεί να προχωρήσει µε σύγκρουση. Σας καλούµε και τώρα, τη
δωδεκάτη ώρα. Ελάτε να φτιάξουµε µια παιδεία για όλο το έθνος,
για όλους τους νέους, για το µέλλον.
Ο Υπουργός της Παιδείας προσπαθεί να πείσει εαυτόν και
αλλήλους ότι αξίζει να είναι στην πολιτική. Πράττει πολιτικώς
διαπράττοντας λάθη λογικής, προκειµένου να πείσει ότι υπάρχει.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα των δυο ηµερών που γίνεται η
συζήτηση. ∆υστυχώς αποδεικνύει ότι είναι ο άνθρωπος του χθες,
στον οποίο ο κ. Σηµίτης ανέθεσε το αύριο. Αν ο κ. Σηµίτης επιθυµεί
να τον κρατήσει στην Κυβέρνηση, επαναλαµβάνω αυτό το οποίο
σας είπα στην αρχή, να αναθέσει στον κ. Αρσένη το Υπουργείο
Αναστατώσεων και Συγκρούσεων.
Εκεί, κύριε Υπουργέ, θα είσθε ιδιαίτερα αποτελεσµατικός.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο Πρόεδρος του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Τσοβόλας έχει το λόγο για
είκοσι λεπτά.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κυρίες και
κύριοι συναδέλφοι, είναι γνωστό ότι η νεολαία αποτελεί το ζωντανό
κοµµάτι κάθε κοινωνίας και όχι µόνο της ελληνικής κοινωνίας.
Επίσης, είναι γνωστό σε όλους ότι η νεολαία έχει ως κύρια
χαρακτηριστικά -και είναι ανιστόρητοι όσοι νόµισαν ότι δεν
υπάρχουν αυτά τα χαρακτηριστικά- την επαναστατικότητά της, την
αµφισβήτηση. Αλίµονο άλλωστε στις κοινωνίες, αλίµονο στις χώρες
που οι νεολαίες τους δεν έχουν αυτήν την αµφισβήτηση και αυτήν
την επαναστατικότητα, γιατί αυτές οι κοινωνίες οδηγούνται σε
διάλυση και µαζί µε τη διάλυση των κοινωνιών διαλύονται και οι
χώρες.
Η Κυβέρνηση του νέου ΠΑΣΟΚ, όπως και η ηγεσία της Νέας
∆ηµοκρατίας, αλλά κυρίως οι µεγαλοοικονοµικοί, οι εξωθεσµικοί
παράγοντες που στηρίζουν για τα δικά τους συµφέροντα τις ηγεσίες
των δυο µεγάλων κοµµάτων πολιτικά, νόµισαν -και το διέδιδαν όλα
αυτά τα χρόνια- ότι η ελληνική νεολαία, η σηµερινή νεολαία δεν έχει
αυτά τα χαρακτηριστικά, ότι έχει δήθεν αποστασιοποιηθεί από τα
κοινά, δεν την ενδιαφέρουν τα κοινά, είναι η νεολαία η οποία έχει
µπει στο περιθώριο µέσα από τις απογοητεύσεις που
δηµιούργησαν σ' αυτή τα δυο πρώην µεγάλα κόµµατα. Πίστευαν οι
µεγάλοι οικονοµικοί παράγοντες ότι θα µπορέσουν, µε µια νεολαία
πτώµα πολιτικά, να περάσουν ανεµπόδιστα, όπως έκαναν µέχρι
σήµερα τις αντιλαϊκές, τις αντίθετες προς τη νεολαία, προς τις
ανθρώπινες αξίες, προς τον πολιτισµό µας επιλογές, για να
ωφελούνται εκείνοι σε βάρος της νεολαίας και του λαού και στα
οικονοµικά ζητήµατα και στα εθνικά ζητήµατα, αλλά και στα
ζητήµατα της νεολαίας.
Πίστευαν ότι µπορούν να οικοδοµήσουν ένα εκπαιδευτικό σύστηµα,
το οποίο θα υπηρετούσε απόλυτα και στυγνά τις ανάγκες του
νεοφιλελευθερισµού, µε άλλα λόγια τα συµφέροντα και τις ανάγκες
των µεγάλων τραπεζιτών και των µεγάλων χρηµατιστών στην
Ελλάδα, στην Ευρώπη και διεθνώς.
Και πράγµατι, αφού επεχείρησαν τα τελευταία χρόνια να
αποπροσανατολίσουν τη νεολαία µε την προπαγάνδα τους, µέσω
των µεγάλων καναλιών και εκδοτικών συγκροτηµάτων, τώρα
αναγκάζονται να δουν -άλλο αν δεν το οµολογούν- ότι η νεολαία
µας -όπως κατ'επανάληψη αυτά τα δύο χρόνια έχω τονίσει απ'αυτό
το Βήµα- είναι και ευαίσθητη και επαναστατηµένη και
αγανακτισµένη από αυτήν την περιφρόνηση, από αυτήν τη
συγκεκριµένη πολιτική, από αυτήν την υποτίµηση σε τελική
ανάλυση της νοηµοσύνης της.
Επαναστάτησε, λοιπόν, όταν είδε ότι η Κυβέρνηση και όχι µόνο ο
Υπουργός Παιδείας, µε επικεφαλής το µαέστρο της ορχήστρας, τον
κύριο Πρωθυπουργό, µε έκτακτες διαδικασίες, σε Τµήµα ∆ιακοπών,
το Σεπτέµβρη του 1997, αγνοώντας τη νεολαία και την εκπαιδευτική
κοινότητα στο σύνολό της -εκπαιδευτικούς κλπ.- ψήφισε µε την
κυβερνητική πλειοψηφία ό,τι αυτή ήθελε, βάζοντας στο περιθώριο
τα ουσιαστικά ζητήµατα, που θα έπρεπε να απασχολήσουν µια
κυβέρνηση, µια πολιτεία, τα κόµµατα που σέβονται τον εαυτόν τους,
σέβονται την αποστολή τους και θέλουν πράγµατι µια παιδεία, όπου

πρώτος και βασικός της στόχο να έχει τη δηµιουργία του τύπου
ανθρώπων, του συστήµατος κοινωνικών αξιών, της κοινωνίας που
θέλουν να φτιάξουν.
∆εύτερος στόχος της να είναι το εκπαιδευτικό σύστηµα, αλλά όχι
σύστηµα παραγωγής µηχανών, όχι σύστηµα παραγωγής άφθονων
στελεχών για να τα ρίξουν στην αγορά εργασίας -όπως λέει σε µια
οµιλία του τώρα στις 15 ∆εκέµβρη που έκανε στο Παιδαγωγικό
Ινστιτούτο, ο κύριος Υπουργός Παιδείας- ώστε αντί οποιασδήποτε
οικονοµικής απολαβής και µε τρόπο που υποτιµά την ανθρώπινη
αξιοπρέπεια, την αξιοπρέπεια του νέου, να τον παραδώσει για
εκµετάλλευση στη µεγάλη επιχείρηση, η οποία λειτουργεί στα
πλαίσια του απάνθρωπου συστήµατος.
Αντί, λοιπόν, η Κυβέρνηση, τα κόµµατα και κυρίως η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση να δουν το εκπαιδευτικό σύστηµα ενταγµένο σε ένα
συγκεκριµένο αναπτυξιακό σχεδιασµό, που να υπηρετεί τον
άνθρωπο, τις ανθρώπινες αξίες, τον ελληνικό πολιτισµό, τον
ευρωπαϊκό πολιτισµό και να δίνει όραµα και προοπτική, ώστε µε τα
στελέχη που θα παραχθούν µέσα από το συγκεκριµένο
εκπαιδευτικό σύστηµα που θα µελετήσει και θα φέρει στη Βουλή
µέσα από ένα εθνικό διάλογο, να τροφοδοτείται η ανάπτυξη και να
προωθείται η ιδεολογία της παιδείας. Αυτή η ιδεολογία που παράγει
τύπο ανθρώπου, όπως είπα πριν, που παράγει αξίες και όχι
αριθµούς, όχι εκµεταλλεύσεις, µέσα και από λογικές που τις ζούµε,
όχι µόνο στην Ελλάδα, στην Ευρώπη και διεθνώς, όπου επτά, δέκα
και δώδεκα χρονών παιδιά δουλεύουν, κάτω από άθλιες συνθήκες
και απαθή τα συντηρητικά κόµµατα φανερά ή κρυφά
παρακολουθούν αυτά τα γεγονότα.
Η νεολαία µας όµως, η ελληνική νεολαία, που πράγµατι ήταν σαν
ένα καζάνι που έβραζε όλα αυτά τα χρόνια, βλέποντας Κυβέρνηση
και Αξιωµατική Αντιπολίτευση να της υποτιµούν τη νοηµοσύνη κι αν
θέλετε, να περνάνε ρυθµίσεις, σαν αυτή του νόµου 2525, που
υποθήκευαν οριστικά και αµετάκλητα του µέλλον τους, τις αξίες, το
όραµα, την ελπίδα και την προοπτική, στο βωµό της εξυπηρέτησης
συγκεκριµένων ταξικών συµφερόντων, εξερράγη.
Το καζάνι, λοιπόν, υπερχείλισε και τώρα τι κάνει η Κυβέρνηση, αλλά
και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση και από πίσω οι µεγαλοοικονοµικοί
παράγοντες, εκείνοι που ωφελούνται απ'όλη αυτήν την ιστορία του
νεοφιλελευθερισµού, για να γίνονται φτωχότεροι οι πολλοί, για να
αυξάνεται η ανεργία στη νεολαία, που στην Ελλάδα ο ένας στους
τρεις νέους είναι άνεργος, στην Ευρώπη ένας στους πέντε νέους.
Τώρα διαπιστώνει ότι τα πράγµατα δεν είναι έτσι. Και ξέρουν πολύ
καλά και ας κάνουν τους ανήξερους. ∆εν είναι αφελείς, όπως
παρουσιάζονται και όπως ο καθένας µπορεί να αναρωτιέται.
Βλέπουν ότι αν µπει µπροστά σ'αυτούς τους κοινωνικούς, τους
θεσµικούς αγώνες, ενάντια στην εξαθλίωση του
νεοφιλελευθερισµού, η νεολαία αν πάρει την πρωτοπορία, αν πάρει
τη σκυτάλη του αγώνα, τότε το σύστηµα του νεοφιλελευθερισµού
καταρρέει. Τα συµφέροντά τους επίσης καταρρέουν, προς όφελος
του λαού και κυρίως της νεολαίας. Ξέρουν όπως θα γίνει αν
επιµείνει η Κυβέρνηση και σήµερα, θα ακολουθήσουν πίσω πιο
έντονα και πιο συγκροτηµένα και αποτελεσµατικά οι αγρότες και δεν
θα µπορούν αποµονωµένως, όπως την προηγούµενη χρονιά, να
τους αντιµετωπίζουν µε σκάσιµο των ελαστικών και µε αυταρχικές
και κατασταλτικές µεθοδεύσεις.
Γι'αυτόν ακριβώς το λόγο η Κυβέρνηση επιµένει δήθεν ή µε
πρόσχηµα την ψευδεπίγραφη εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, δεν θέλει
την ηρεµία στο εκπαιδευτικό σύστηµα. Θέλει να τσακίσει τη νεολαία
εν τη γενέσει των αγώνων της, προκειµένου να καθυποτάξει
συνολικά τον ελληνικό λαό, την ελληνική κοινωνία, τα πλατιά λαϊκά
στρώµατα που υφίστανται τις συνέπειες αυτής της απάνθρωπης,
της αδιέξοδης, οικονοµικά και κοινωνικά, πολιτικής.
Γι'αυτό  Κυβέρνηση  και  Αξιωµατική  Αντιπολίτευση  παίζουν  ένα
παιχνίδι  αυτήν  τη  στιγµή,  εν  ονόµατι  της  νεολαίας,  εν  ονόµατι
της  δήθεν  επίλυσης  των  προβληµάτων  της  νεολαίας  και  του
εκπαιδευτικού  συστήµατος  που  κάθε  µία  πλευρά  διαγκωνίζεται
ποιος  θα  κερδίσει  κοµµατικά  και  ασφαλώς  οι  εξωθεσµικοί
παράγοντες  πώς  θα  καθυποτάξουν  το  κίνηµα  της
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νεολαίας, το µαθητικό κίνηµα και µαζί και όλο το λαϊκό κίνηµα, το
οποίο είναι έτοιµο να ξεσηκωθεί λόγω των µεγάλων προβληµάτων,
που έχει δηµιουργήσει επί δέκα χρόνια αυτή η νεοφιλελεύθερη
συντηρητική πολιτική.
Η Κυβέρνηση, λοιπόν, επιµένει σε κάτι που ξέρει ότι είναι πεθαµένη
υπόθεση. ∆ιερωτώµουν όλες αυτές τις µέρες, µα, είναι δυνατόν; Ο
Πρωθυπουργός έχει χρόνια στην πολιτική. 'Ηταν πάντα στα ηγετικά
κλιµάκια, στο εκτελεστικό γραφείο του ΠΑ.ΣΟ.Κ. από το 1974. Ο
κύριος Υπουργός Παιδείας πανέξυπνος, χρόνια στην πολιτική. Και
έλεγα και λέω και αυτήν τη στιγµή που παρακολούθησα και χθες και
σήµερα τις ψεύτικες, υποκριτικές αντιπαραθέσεις, είναι δυνατόν να
µην ξέρουν όλοι αυτοί ότι η νεολαία είναι ένα ευαίσθητο κοµµάτι της
κοινωνίας, επαναστατηµένο µε πολλά προβλήµατα που υποκριτικά
τα διαπιστώνουν, αλλά τα πολλαπλασιάζουν µε τη συγκεκριµένη
πολιτική.
Κατά συνέπεια, είναι δυνατόν να µην καταλαβαίνει ο κύριος
Πρωθυπουργός, οι Υπουργοί του ότι µε το να λέτε "υποκινείται η
νεολαία από την Αριστερά", οµολογείτε κύριοι ότι δεν είσθε πλέον
Αριστερά; Και το ΠΑ.ΣΟ.Κ. το προοδευτικό έλεγε -µεγαλώσαµε
µέσα από το ΠΑ.ΣΟ.Κ.-ότι είναι αριστερό κόµµα.
Τότε η Νέα ∆ηµοκρατία του αείµνηστου Κωνσταντίνου Καραµανλή,
είχε αποκαλέσει το ΠΑΣΟΚ "η αριστερά της Αριστεράς".
Οµολογείτε, λοιπόν, πανηγυρικά πλέον ότι είστε ∆εξιά. Είστε η νέα
∆εξιά στην Ελλάδα. Είστε η συντηρητική παράταξη µαζί µε τη Νέα
∆ηµοκρατία, που είναι γνωστή στον ελληνικό λαό ότι είναι
συντηρητική παράταξη που έκανε αγώνες αυταρχικούς για
σκοταδισµό, για οπισθοδρόµηση του πολιτισµού, που έκανε αγώνες
και σήµερα χύνει κροκοδείλια δάκρυα όταν θέλει να µιλήσει για
εκπαιδευτικό σύστηµα που να υπηρετεί τη νεολαία.
Είναι δυνατόν να λέτε ότι η νεολαία καπελώνεται; Εµείς, οι δικές µας
γενιές του 1-1-4 είχαµε καπελωθεί από κανέναν; 'Αρα, κάνετε ότι
δεν καταλαβαίνετε. Προσπαθείτε να βρείτε προσχήµατα για να
δικαιολογήσετε τα αδικαιολόγητα.
'Ελεγα και διερωτώµαι αυτήν τη στιγµή αν είναι δυνατόν, όταν
σήµερα η νεολαία, όπως και οι αγρότες της Θεσσσαλίας που
έκαναν εντυπωσιακές συγκεντρώσεις, και παράλληλα το απόγευµα
που ερχόµουν εδώ άκουσα στις ειδήσεις ότι το συντονιστικό όργανο
της νεολαίας των µαθητών, έβγαλε απόψε νέα απόφαση που λέει
ότι την επόµενη εβδοµάδα, Τρίτη και Πέµπτη θα κάνουν άλλα
πανελλαδικά, πανεκπαιδευτικά συλλαλητήρια, αν είναι δυνατόν -και
θέλετε να αποσείσετε ευθύνες πρώτα ο Πρωθυπουργός και µετά
όλοι οι υπόλοιποι- εσείς να πιστεύετε ότι θα εκτονωθεί η κατάσταση;
Και µετά υποκριτικά να εµφανίζεστε εδώ ότι τάχα θέλετε να
ανοίξουν τα σχολεία;
∆εν αντιλαµβάνεσθε τη µεγάλη ευθύνη που έχετε, κύριοι της
Κυβέρνησης, για το κλείσιµο των σχολείων, για την αναστάτωση του
εκπαιδευτικού συστήµατος, µέσα από ψευδεπίγραφες
µεταρρυθµίσεις;
Είναι δυνατόν επίσης να µην υπάρχει στοιχειώδης πολιτική κρίση
και λογική για να αντιληφθείτε ότι όταν λέτε εδώ και δυο µέρες ως
Κυβέρνηση ότι θα χάσουν τη χρονιά οι µαθητές σε κάποια σχολεία,
αυτό πυροδοτεί την κατάσταση;
'Αρα δικαιούµαι να πω αυτό που το πιστεύω πλέον και είναι θέση
µου πολιτική, που τη λέει υπεύθυνα απ'αυτό το ναό της
δηµοκρατίας ότι, κύριοι δεν θέλετε να ανοίξουν τα σχολεία. ∆εν
θέλετε την ηρεµία, γιατί παίζετε από την πλευρά σας το δικό σας
πολιτικό παιχνίδι, το παρασκηνιακό. Και από τη δική της πλευρά,
παίζει το δικό της παρασκηνιακό παιχνίδι η ηγεσία της Νέας
∆ηµοκρατίας.
Το ∆Η.Κ.ΚΙ., κύριοι συνάδελφοι, ιδρύθηκε για να µην κλείνει το
στόµα του, για να αποκαλύπτει στο λαό και κυρίως στη νεολαία
αυτά τα βρώµικα πολιτικά παιχνίδια που παίζονται αυτήν τη στιγµή
αδιαφορώντας οι ηγεσίες των δυο µεγάλων κοµµάτων για την τύχη
της νεολαίας, για την τύχη της Παιδείας, την τύχη του εκπαιδευτικού
συστήµατος.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καθαρά και ξεκάθαρα πράγµατα: Ο
µεν κ. Καραµανλής έκανε αυτήν την πρόταση δυσπιστίας τρεις

µέρες µετά τη συζήτηση σε επίπεδο Αρχηγών κοµµάτων,
προκειµένου να δηµιουργήσει πρόβληµα σε άλλα πράγµατα που
εξελίσσονται πολιτικά στο παρασκήνιο και παράλληλα να δώσει ένα
δείγµα προς την άλλη οµάδα, των µεγαλοοικονοµικών και
εκδοτικών παραγόντων ότι θα οξύνει την κατάσταση αν εκείνοι, που
είναι οι ίδιοι που στηρίζουν τη σηµερινή Κυβέρνηση, στηρίζουν και
κάποιον άλλο εκκολαπτόµενο µεσσία για να τον εµφανίσουν στο
λαό, αν το επιχειρήσουν και το προωθήσουν.
Αυτό το µήνυµα ήθελε να στείλει προς τους µεγαλοεκδότες και
µεγαλοεπιχειρηµατίες και στην Κυβέρνηση. Και από την άλλη µεριά,
χύνει κροκοδείλια δάκρυα ότι ενδιαφέρονται για την εκτόνωση της
κατάστασης στην Παιδεία.
Η δε Κυβέρνηση, ακριβώς θέλει την όξυνση και όχι το άνοιγµα των
σχολείων, προκειµένου να πείσει εκείνους που ανέφερα πριν, τους
εξωθεσµικούς παράγοντες που τη στηρίζουν και κάνουν την
προπαγάνδα υπέρ της τόσο καιρό ότι αυτοί θα είναι σκληροί
απέναντι στη νεολαία, απέναντι στην κοινωνία, απέναντι στο λαό,
άρα, πρέπει να προωθήσουµε εκείνο που τους βολεύει πολιτικά,
κοµµατικά εις βάρος της Νέας ∆ηµοκρατίας.
Ε, όχι,κύριοι συνάδελφοι. 'Οταν µ' αυτόν τον τρόπο λειτουργείτε και
χρησιµοποιείτε τα νιάτα της Ελλάδος για να παίξετε τέτοια
παρασκηνιακά παιχνίδια είσαστε και οι δυο επικίνδυνοι. Και είµαστε
υποχρεωµένοι εµείς τουλάχιστον να το επισηµάνουµε, γιατί δεν
είχαµε και δεν πρόκειται να έχουµε ποτέ εξαρτήσεις από
οποιονδήποτε παράγοντα.
Η πρόταση την οποία κάνει το ∆Η.Κ.ΚΙ., που αποτελεί παράλληλα
και έκκληση προς την Κυβέρνηση: Iδού η Ρόδος, ιδού και το
πήδηµα: Αν θέλετε πράγµατι να ανοίξουν τα σχολεία αµέσως
αναστείλετε την εφαρµογή των άρθρων 1 και 2 του σχετικού νόµου,
αλλά και εκείνων των άρθρων εναντίον των οποίων παλεύει η
νεολαία και η εκπαιδευτική κοινότητα -και η οποία σήµερα µε το
µαζικό παρόν απέδειξαν ότι αποτελεί και την πλειοψηφία- και
αρχίστε αµέσως διάλογο.
Εµείς ως υπεύθυνο κόµµα σας παραδώσαµε πριν από τρεις µέρες -
και την καταθέσαµε και στη Βουλή και συνιστώ και σε σας αλλά και
στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση να τη διαβάσετε- συνολική πρόταση
για την παιδεία, για το εκπαιδευτικό σύστηµα και των τριών
βαθµίδων. Συνολική πρόταση ταυτόχρονα για την έρευνα, την
πληροφορική, την παιδεία κατά τρόπο αναλυτικό και όχι γενικό και
αόριστο. Την κατέθεσα. 'Αρα τα επιχειρήµατα ότι δεν έχετε
προτάσεις είναι προφάσεις εν πολιτικαίς αµαρτίαις.
Ανέπτυξα προχθές κατά τη συζήτηση για τα θέµατα της παιδείας
επιγραµµατικά κάποιους άξονες. Στην πρότασή µας, αν τη
διαβάσετε, που είναι ογδόντα µια σελίδες, θα δείτε, κύριοι,
λεπτοµερειακή τοποθέτηση για τον τρόπο προαγωγών στα ΑΕΙ, το
σύστηµα που πρέπει να χρησιµοποιηθεί, µιλάµε για την προσχολική
αγωγή, πώς πρέπει να είναι και να λειτουργεί στα πλαίσια µιας
παιδείας που θα παράγει συγκεκριµένους τύπους ανθρώπων και
συγκεκριµένη κοινωνία µέσα στα πλαίσια ενός συγκεκριµένου
αναπτυξιακού σχεδιασµού που θα υπηρετεί τον άνθρωπο και θα
έχει µαζί της το λαό, τη νεολαία και τους εκπαιδευτικούς.
Αφήστε τα, λοιπόν, αυτά. Αν θέλετε να ανοίξουν τα σχολεία και να
µην επαναλαµβάνετε τα ίδια, αναστείλετε την εφαρµογή του νόµου.
∆εν πρόκειται να κάνει πίσω η νεολαία. Είτε θέλετε είτε δεν θέλετε,
είτε σας αρέσει είτε δεν σας αρέσει θα αναγκαστείτε µε την πορεία,
στην οποία εσείς οδηγήσατε τα πράγµατα και δεν ακούσατε τι σας
έλεγε και ο υποφαινόµενος και το ∆Η.Κ.ΚΙ. συνολικά από το 1997
µέχρι σήµερα, θα αναγκαστείτε, επαναλαµβάνω, ατάκτως, αφού
έχετε κάνει πολλαπλάσια ζηµιά στη νεολαία, στα σχολεία, στα
παιδιά, στους γονείς, και στην οικονοµία, ακόµη και σ' αυτό το
λαθεµένο εκπαιδευτικό σύστηµα που χρειάζεται ριζική αλλαγή και
προσαρµογή σε άλλα πρότυπα και σε άλλη φιλοσοφία, να
επανακάµψετε.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του Προέδρου του ∆Η.Κ.ΚΙ. κ. Τσοβόλα)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
'Αλλωστε, κύριε Πρωθυπουργέ, κύριοι της Κυβέρνησης, δεν
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αντιλαµβάνεστε ότι εκεί που έχουν φθάσει τα πράγµατα, ακόµη και
αν πάρω ως δεδοµένο χάρη της συζήτησης, παρ' ότι είµαστε
αντίθετοι σ' αυτό ότι έχετε εσείς δίκιο, ότι η νεολαία δεν ξέρει τίποτε,
ότι οι εκπαιδευτικοί, όπως τους εµφανίσατε εδώ όλη αυτήν την
εβδοµάδα, είναι άχρηστοι, ότι εµείς κάνουµε αντιπολίτευση και τα
λέµε αυτά, δεν έχετε καταλάβει, κύριοι, ότι ακόµη και αν κάνουµε
αποδεκτό αυτό, έχετε κάνει λάθος τουλάχιστον στην τακτική που
χρησιµοποιήσατε; Και αφού δεν πείσατε τη νεολαία, τους
εκπαιδευτικούς και το λαό, τότε ο µόνος τρόπος, αν θέλετε
πραγµατικά να δώσετε λύση στο αδιέξοδο να ανοίξουν τα σχολεία
...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Τσοβόλα,
παρακαλώ τελειώστε µε µια φράση.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Ναι, κύριε
Πρόεδρε, να ολοκληρώσω.
Θα πρέπει να αναστείλετε -εκεί που το φθάσατε το θέµα- το νόµο,
να ανοίξετε ένα διάλογο και να ενηµερώσετε τους µαθητές,
συστηµατικά οργανωµένα, µέσα από τη διαδικασία του εθνικού
διαλόγου για τα καλά δήθεν της ψευδεπίγραφης εκπαιδευτικής
µεταρρύθµισης.
Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφού κάνω και πάλι
αυτήν την έκκληση, περιµένω την απάντηση µέχρι αύριο το βράδυ,
ως Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ. και η Κοινοβουλευτική Οµάδα του
∆Η.Κ.ΚΙ., από την Κυβέρνηση για να δώσει λύση που µόνη λύση
είναι η αναστολή και έναρξη άµεσα εθνικού διαλόγου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καλώς, κύριε Τσοβόλα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Ναι, κύριε
Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Μα, σας παρακαλώ,
κύριε Τσοβόλα!
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): 'Ενα λεπτό,
κύριε Πρόεδρε.
Εµείς θεωρούµε ότι η πρόταση δυσπιστίας προς τον Υπουργό
Παιδείας από την πλευρά της Νέας ∆ηµοκρατίας ήταν για το
θεαθήναι. Γιατί υπεύθυνος γι' αυτήν την πολιτική δεν είναι µόνο ο
Υπουργός Παιδείας. Είναι ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση. Και
όταν έρχεται ο ίδιος ο κ. Καραµανλής και λέει ότι είναι προσωπικά
υπεύθυνος ο Πρωθυπουργός, άρα η Κυβέρνηση, δεν µπορεί να
κάνει πρόταση δυσπιστίας όπως την έκανε, µόνο στον Υπουργό
Εθνικής Παιδείας. 'Επρεπε να κάνει, αν εννοούσε αυτά που λέει και
αν ήθελε πράγµατι να υπάρξει διέξοδος και πίεση, να κάνει προς
όλη την Κυβέρνηση και πρώτα και πάνω από όλα στον
Πρωθυπουργό και ασφαλώς τότε και στον Υπουργό Παιδείας. Γι'
αυτό περιµένουµε ποια θα είναι η τελική θέση και του
Πρωθυπουργού µέχρι αύριο βράδυ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καλώς, κύριε Τσοβόλα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): ... για να
καθορίσουµε την τελική θέση, αφήνοντας έτσι ανοικτό το παράθυρο,
µήπως προβληµατίσουµε την Κυβέρνηση να αλλάξει στάση για να
εκτονωθεί η κατάσταση και να υπάρξει πράγµατι ένας εθνικός
διάλογος που θα δώσει λύση στο µεγάλο πρόβληµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριε
Τσοβόλα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Ευχαριστώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΗΜΑΡΑΣ: 'Εγινε αυτό και πριν. ∆εν χάθηκε ο κόσµος!
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Πρόεδρος
της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Εγώ όµως δεν
αντιλαµβάνοµαι τη διάθεση που υπάρχει, ό,τι και αν πει το
Προεδρείο, πρέπει να υπάρξει κάποιος συνάδελφος από κάτω να
απαντήσει. Γιατί αυτό το κλίµα εδώ σ' αυτή την Αίθουσα;
Φαντάζεσθε ότι µπορεί ένα τόσο πολυµελές Σώµα να εργάζεται
χωρίς να υπάρχει κάποιος ο οποίος δίδει το λόγο, καθορίζει τη
σειρά των οµιλητών, υπενθυµίζει κάποια πράγµατα; Σας παρακαλώ
επιτέλους. Είναι πάρα πολύ άσχηµο αυτό, κουράζει το Προεδρείο,
δεν το βοηθάει να κάνει τη δουλειά του. Και τι κερδίζει κανείς;

Γράφεται εκεί κάτι στα Πρακτικά, ότι είπε µία διακοπή. 'Οπως
παλαιότερα το γνωστό ανέκδοτο που έγραφαν τα Πρακτικά, "ο
κύριος τάδε οµιλεί µη ακουόµενος". Και πήγαινε εκείνος στην
περιφέρειά του και έλεγε, "κοιτάξτε εδώ, αυτά που τους λέω είναι
τόσο σοβαρά και βαριά, που γράφουν αποσιωπητικά".
Λοιπόν, δεν είµαστε στην εποχή εκείνη πριν από τριάντα - σαράντα
χρόνια. 'Εχουν αλλάξει πολλά σ' αυτόν τον τόπο.
Ο Υπουργός Εθνικής Αµύνης κ. Τσοχατζόπουλος έχει το λόγο.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είχα ζητήσει, εδώ και ώρα,
µία παρέµβαση πέντε λεπτών. Φαίνεται όµως ότι εδώ ακούγεται
µόνο όποιος φωνάζει.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, µε
συγχωρείτε.
Σ' αυτό πρέπει να πω ότι ίσως έχει δίκιο ο κ. Κουβέλης.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Κύριε Πρόεδρε, εσείς αποφασίζετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Εγώ σας ζητώ
συγγνώµη, κύριε Υπουργέ.
Ο κ. Κουβέλης εφόσον θέλει να κάνει µία παρέµβαση, ας την έχει
και να αγορεύσει µετά ο κύριος Υπουργός.
Αλλά θα µου επιτρέψει ο κ. Κουβέλης να πω ότι ο κανόνας, όπως
ξέρετε, είναι "λέγων και αντιλέγων". Και εφόσον ο Αρχηγός ενός
κόµµατος οµίλησε, καλό θα ήταν να απαντήσει η Κυβέρνηση. Αλλά
τώρα καλύψτε το πεντάλεπτο και να έρθει ο κύριος Υπουργός.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι ξέρετε πόσο
σέβοµαι τον Κανονισµό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Πράγµατι και πρέπει να
το αναγνωρίσω και από αυτήν τη θέση.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: 'Εχω ζητήσει το λόγο για παρέµβαση και
επαναλαµβάνω, φαίνεται ότι γίνεται αποδεκτή η πρόταση µόνο απο
εκείνους που φωνάζουν.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Οχι, δεν έχετε σ' αυτό
δίκιο. ∆εν είναι ανάγκη να φωνάξετε. Σας εξήγησα το λόγο, τον
οποίο είµαι βέβαιος ότι κατανοείτε.
Μίλησε η Αντιπολίτευση διά του Προέδρου ενός κόµµατος, θα
απαντήσει η Κυβέρνηση δι' ενός Υπουργού. Αλλά αφού έχετε
ζητήσει ήδη αρκετή ώρα το λόγο, ορίστε, τον έχετε.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν παίρνω το λόγο γι' αυτήν
την παρέµβαση, είναι γιατί θέλω να κάνω µία ερώτηση, συναφή
βέβαια προς το θέµα το οποίο συζητάµε, προς τον κύριο Υπουργό
Παιδείας.
Ο Υπουργός Παιδείας, κύριοι συνάδελφοι, έκανε επανειληµµένα την
αναφορά στη βούλησή του για διάλογο. Αλλά αυτό το οποίο είπε ο
κύριος Υπουργός είναι προσχηµατικό και ακούστε γιατί.
Απο καιρό έχει ζητηθεί, από τις παραµονές των Χριστουγέννων, η
σύγκλιση του Εθνικού Συµβουλίου Παιδείας από τον Πρόεδρό του
κ. Ιωάννη Πανάρετο.
Ο κ. Ιωάννης Πανάρετος µάλιστα, ο Πρόεδρος του Εθνικού
Συµβουλίου Παιδείας, έχει απευθύνει πρόσκληση σε όλους εκείνους
οι οποίοι µετέχουν του Εθνικού Συµβουλίου Παιδείας -και είναι
πάρα πολλοί, το γνωρίζετε, είναι εκπρόσωποι κοµµάτων,
εκπρόσωποι κοινωνικών οργανώσεων και φορέων, εκπρόσωποι
της ∆ΟΕ, της ΟΛΜΕ, της ΟΙΕΛΕ- προκειµένου να καθίσουν σε ένα
τραπέζι και να συζητήσουν, όπως έχουν δικαίωµα ως µετέχοντες
στο ΕΣΥ, για τα ζητήµατα της παιδείας και όπως αυτήν την ώρα
αναδεικνύονται αυτά εξαιρετικά κρίσιµα.
Σπεύδει,  όµως,  ο  Υπουργός  Παιδείας  και  στέλνει  διά  του
Γενικού  Γραµµατέα  του  Υπουργείου  Παιδείας  επιστολή  προς
όλους  εκείνους  οι  οποίοι  µετέχουν  στο  Εθνικό  Συµβούλιο
Παιδείας  και  τους  λέει:  "µη  µετέχετε,  γιατί  είναι  παράνοµη,  δεν
είναι  επιτρεπτή  η  σύγκλιση  της  ολοµελείας  του  Εθνικού
Συµβουλίου  Παιδείας,  διότι  αντίκειται  στις  διατάξεις  του  ν.  2327
και  του  π.δ.  326/1996".  Και  επικαλείται  γνωµοδότηση,  ο  κύριος
Υπουργός,  του  Νοµικού  Συµβουλίου  του  Κράτους,  την
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οποία και αποδέχεται.
Και λέει το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους ότι δεν είναι δυνατή η
σύγκλιση του Εθνικού Συµβουλίου Παιδείας και ακούστε γιατί: ∆ιότι
µέχρι σήµερα δεν έχουν τεθεί σε λειτουργία οι υπηρεσιακές µονάδες
του και δεν έχει εκδοθεί η υπό του νόµου απαιτούµενη διαπιστωτική
πράξη του Υπουργού Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων.
Και το ερώτηµα εγείρεται δικαιολογηµένο, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι: Εάν ο κύριος Υπουργός ήθελε πράγµατι το διάλογο,
εάν ο κύριος Υπουργός ήθελε πράγµατι να συναντηθούν οι
εκπρόσωποι των κοινωνικών οργανώσεων, των κοινωνικών
φορέων, της ΟΙΕΛΕ, της ΟΛΜΕ, της ∆ΟΕ, των κοµµάτων, να
συζητήσουν για το κρίσιµο πρόβληµα της παιδείας και να βρουν
λύση, γιατί, κύριοι συνάδελφοι, γιατί, κύριε Υφυπουργέ, που
αναπληρώνετε αυτήν την ώρα τον κύριο Υπουργό Παιδείας, που
απουσιάζει, από το 1995 δεν δροµολογήσατε τις διαδικασίες, ώστε
να µη συντρέχουν τα αρνητικά τα οποία επισηµαίνει µε τη
γνωµοδότησή του το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): ∆ιότι
δεν πάνε οι Οργανισµοί, ούτε η ΓΣΕΕ ούτε η Α∆Ε∆Υ ούτε οι
πρυτάνεις. ∆εν το αναγνωρίζουν.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Σας παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, µη µε
διακόπτετε.
Περαιτέρω, αυτό σας µάρανε; Το γεγονός ότι δεν συντρέχουν ο
τυπικές προϋποθέσεις; Και δεν ακούτε τον πρόεδρο του Εθνικού
Συµβουλίου Παιδείας, που θέλει τη σύγκληση για αύριο το πρωί,
κύριοι συνάδελφοι, για το Σάββατο και την Κυριακή, σε µια κρίσιµη
στιγµή για την παιδεία; Πώς πιστεύετε, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι
θα εκτονώσετε την κατάσταση; Πώς πιστεύετε ότι είναι δυνατόν να
εξασφαλίσετε την αναγκαία συναίνεση και των κοµµάτων και των
φορέων και των συντελεστών της εκπαίδευσης, που είναι οι
εκπαιδευτικοί, προκειµένου να ηρεµήσει ο χώρος της παιδείας, ο
τόσο ταραγµένος;
∆εν τη θέλετε τη συναίνεση, δεν θέλετε το διάλογο, κινείστε στον
αλαζονικό µονόδροµό σας. Το τέλος, όµως, του µονοδρόµου αυτού
είναι η σύγκρουσή σας µε τα ίδια τα νιάτα της χώρας, τα οποία
ασφυκτιούν µέσα στις δικές σας πολιτικές, οι οποίες είναι αδιέξοδες
και οι οποίες δεν ικανοποιούν το αίτηµα για µία σύγχρονη και
αποτελεσµατική παιδεία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Υπουργός Εθνικής
'Αµυνας έχει το λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Αγαπητοί συνάδελφοι, θα ήθελα να
ευχαριστήσω το Προεδρείο, διότι µου έδωσε τη δυνατότητα να
µιλήσω σήµερα, ενώ δεν ήταν προγραµµατισµένο. Και ζητώ την
κατανόησή σας, διότι δεν θα βρίσκοµαι αύριο εδώ. Θα είµαι σε
προγραµµατισµένο ταξίδι στο Εξωτερικό και αυτός είναι ο λόγος για
τον οποίο έστω σήµερα το βράδυ θέλησα να συµβάλω µε την
άποψή µου σε αυτά που συζητούµε.
Κύριε Κουβέλη, δεν θα σας απαντήσω εγώ σε αυτά που θέσατε.
Είµαι βέβαιος ότι συνάδελφός µου θα σας απαντήσει επί της
ουσίας. Επιτρέψτε µου, όµως, να πω τα εξής: Μην υπερβάλλουµε.
∆ιάλογο διακοµµατικό για ∆ηµόσια ∆ιοίκηση και για παιδεία
κατοχύρωσε το ΠΑ.ΣΟ.Κ. εδώ και αρκετά χρόνια µε τις µόνες
διακοµµατικές επιτροπές οι οποίες υπήρξαν και λειτούργησαν από
το 1995 τόσο για τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση όσο και για την παιδεία. Είναι
µάλιστα γνωστό ότι µια σειρά από νοµοθετήµατα ήταν αποτέλεσµα
συµφωνίας όλων των κοµµάτων.
Το γιατί εδώ ένα-ενάµιση χρόνο δεν επιθυµούν κάποιοι τη
συµµετοχή στις διακοµµατικές επιτροπές, αυτό δεν είναι ευθύνη του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. Μην προσπαθήσετε να το ψάξετε και να το βρείτε σε
εµάς.
∆εύτερον, επιτρέψτε µου να απαντήσω στον αξιότιµο Αρχηγό της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ. Καραµανλή, έστω και εάν δεν είναι
σήµερα εδώ. Τον άκουσα σε µια στιγµή να λέει ότι σήµερα η Νέα
∆ηµοκρατία έκανε το χρέος της και θα συνεχίσει να το κάνει.

Επιτρέψτε µου να πω ότι µε αυτόν τον τρόπο, µε την κατάθεση της
πρότασης δυσπιστίας κατά του Υπουργού Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων κ. Αρσένη, το χρέος σας το πράττετε ίσως στο
κοµµατικό σας συµφέρον, όχι όµως απέναντι στην παιδεία, όχι
όµως απέναντι στον ελληνικό λαό. Και προπαντός, µε αυτήν την
πρόταση, όχι µόνο συµβάλλετε στη συνέχιση του χάους, αλλά
επιπλέον στερείτε και τη δυνατότητα ενός ουσιαστικού διαλόγου,
τον οποίο διάλογο έχει ανάγκη ο ελληνικός λαός, έχουν ανάγκη οι
νέοι, έχουν ανάγκη τα κόµµατα, έχει ανάγκη η ελληνική κοινωνία.
Γιατί µόνο µε διάλογο, που είναι διαφορετικός από τις κοµµατικές
άναρθρες κραυγές και τις καταγγελίες που ακούστηκαν εδώ µέσα,
θα µπορέσουµε να προχωρήσουµε.
Τέλος, κύριε Τσοβόλα, επιτρέψτε µου να πω ότι κατανοώ την
ανάγκη αντιπολίτευσης. 'Οµως, η αντιπολίτευση που επεκτείνεται
στο να καταγγείλει συλλήβδην το ΠΑ.ΣΟ.Κ., ότι είµαστε η νέα δεξιά
και ότι δεν θέλουµε να ανοίξουν τα σχολεία γιατί είµαστε η νέα
δεξιά, ε, επιτρέψτε µου να πω ότι αυτό ξεπερνάει τα όρια.
Γιατί τα τελευταία είκοσι πέντε χρόνια σε αυτήν την Αίθουσα το
ΠΑ.ΣΟ.Κ. έχει συνδράµει καθοριστικά µε συγκεκριµένα νοµοσχέδια
στην αντιµετώπιση προβληµάτων της παιδείας, της εκπαίδευσης.
Και χειρίσθηκε το θέµα της παιδείας ως υψίστης σηµασίας εθνικό
θέµα µε µία σειρά από νοµοθετικές παρεµβάσεις, αλλαγές και
τροποποιήσεις ριζικότατες, που νοµίζω ότι ο αρµόδιος Υπουργός
έχει ήδη παρουσιάσει. Αυτό και µόνο φθάνει για να καταλάβετε ότι
αυτό που είπατε δεν ευσταθεί.
∆εν προωθούµε την ουσία του διαλόγου µε γενικούς αφορισµούς.
'Οµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ δεν ήλθα εδώ σε αυτό το
Βήµα σήµερα για να κάνω κριτική στην κριτική της αντιπολίτευσης.
Εκείνο που θέλω να πω είναι ότι πιστεύω -ίσως να κάνω και λάθος-
ότι η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση της Κυβέρνησης δεν είναι η αιτία
των µαθητικών κινητοποιήσεων. Είναι η αφορµή για τη νεολαία µας,
που γενικά θέλει να αντιδράσει. Γιατί βρίσκεται και µε το δίκιο της σε
µία κατάσταση -όπως πολύ σωστά και εσείς επισηµάνατε, κύριε
Τσοβόλα- σε µια θέση, κάτω από την οποία αµφισβητεί το αύριο
που διαφαίνεται ότι εµείς της προσφέρουµε. Είναι ευθύνη της
νεολαίας να αµφισβητεί, ιδιαίτερα όταν βρισκόµαστε σε µία
µεταβατική περίοδο µε τόσο µεγάλες και ριζικές αλλαγές.
Εάν θέλουµε λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, ουσιαστική παρέµβαση
στο χώρο της παιδείας, στο χώρο της εκπαίδευσης, τότε πρέπει
συνολικά να δούµε το θέµα της νέας γενιάς. Πρέπει να
συνοµιλήσουµε µε τους νέους. Πρέπει να προτείνουµε αξιόπιστα
δικαιότερο και ασφαλέστερο κόσµο πολλαπλών και ίσων ευκαιριών
κοινωνικής προστασίας, διαφάνειας και αποτελεσµατικότητας. Και η
Κυβέρνηση αυτό προσπαθεί να προωθήσει µε το δικό της τρόπο.
Κοιτάξτε, είναι µακριά από την εποχή που ζούµε η εποχή της
µεταπολίτευσης που τότε -όπως θα θυµάστε- πολλοί εξ ηµών
ήµασταν πολύ κοντά και σε συνεχή επαφή ως κοµµατικά στελέχη µε
τις κοµµατικές νεολαίες. Τότε ήταν πολύ πιο εύκολες και πολύ πιο
αξιόπιστες οι συνολικές στρατηγικές λύσεις που επιδιώκαµε.
'Οµως σήµερα, µέσα στο πλαίσιο των αλλαγών, οι θεσµοί
συλλογικότητας αµφισβητούνται. Η ανάγκη για δεύτερη και τρίτη
εργασία των γονιών αµβλύνει το οικογενειακό περιβάλλον, την
οικογενειακή προστασία, την επικοινωνία. Ο ατοµικός δρόµος
προβάλλει ως πρότυπο. Και ο νέος αισθάνεται αδύναµος να τον
ακολουθήσει.
Να, λοιπόν, γιατί η νεολαία αµφισβητεί, ιδιαίτερα όταν βλέπει ότι το
σύστηµα δεν ξεπερνιέται εύκολα, όταν βλέπει ότι κερδισµένος είναι
αυτός που έχει του "λούκι" και το "βίσµα". Η πίεση για ατοµική λύση
και συµβιβασµό φαντάζει αφόρητη.
Να, λοιπόν, γιατί στην ηλικία των παιδιών του λυκείου, που σήµερα
εξεγείρονται,  ο  νέος  για  πρώτη  φορά  βλέπει  κατάφατσα  το
ατοµικό  του  µέλλον.  Και  µια  και  µιλάµε  για  παιδεία,  ένα  από
τα  πρώτα  πράγµατα  που  βλέπει  είναι  η  παιδεία  σε  σχέση  µε
το  επαγγελµατικό  του  µέλλον.  Και  εδώ  πρέπει
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πολλές φορές να οµολογήσουµε ότι η εισαγωγή στο πανεπιστήµιο
είναι η σύνδεση µε το επάγγελµα, όµως συγχρόνως είναι η για
πρώτη φορά επιβεβαίωση της ατοµικής αξίας, τόσο από το
οικογενειακό περιβάλλον όσο και από την κοινωνία γενικότερα.
Να, λοιπόν, γιατί εµείς κατανοούµε συνολικά ως κόµµα και ως
Κυβέρνηση την ευαισθησία που υπάρχει από το µαθητή και το
περιβάλλον του και ως προς το σύστηµα και ως προς το εξεταστικό
σύστηµα, από το πόσο δίκαιο φαίνεται και από το πόσες ευκαιρίες
του δίνει.
Θέλω, λοιπόν, να είµαι εντελώς ξεκάθαρος. Θεωρώ αιτία των
κινητοποιήσεων τα γενικότερα προβλήµατα της νέας γενιάς και
αφορµή µόνο το εξεταστικό σύστηµα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας είµαστε ειλικρινείς, η
µεταρρύθµιση στηρίζεται σε σωστές αρχές. Και δεν αναιρούνται οι
αρχές αυτές, έστω και αν υπάρχουν ρυθµίσεις, για τις οποίες θα
µπορούσε να συζητήσει κανείς. Και επιπλέον ο Υπουργός, όπως
είπε, είναι ανοικτός σε συνεχή διάλογο, για να υπάρξει η
µεγαλύτερη δυνατή βελτίωση, αποδοχή και στήριξη.
'Οµως η µεταρρύθµιση είναι σωστή. 'Εχει σκοπό να ανταποκριθεί το
λύκειο στον ουσιαστικό του ρόλο -επιµένω το λύκειο και όχι το
φροντιστήριο- που είναι η παροχή ολοκληρωµένης παιδείας στους
νέους ανθρώπους.
Η µεταρρύθµιση έχει βασικό σκοπό και στόχο να περιορίσει την
ανάγκη για φροντιστήριο, να επαναφέρει το ουσιαστικό
εκπαιδευτικό ενδιαφέρον του µαθητή. Η µεταρρύθµιση προϋποθέτει
την παροχή διευκολύνσεων στους εκπαιδευτικούς, να εκτελέσουν
µέσα στο σχολείο τον ουσιαστικό ρόλο που τους αρµόζει. Γι'αυτό
άλλωστε και η τελική βαθµολογία του µαθητή εξαρτάται κατά
κρίσιµο τρόπο από τους καθηγητές και τις καθηγήτριες. Αυτόν το
στόχο νοµίζω ότι δεν µπορεί να τον αποκρούσει κανένας.
Η ίδια η Νέα ∆ηµοκρατία -κύριε Σιούφα, το ξέρετε- είχε υποβάλει
προτάσεις πριν από ορισµένα χρόνια από συνάδελφο που δεν είναι
σήµερα µαζί σας, οι οποίες όµως κινούνται στην ίδια κατεύθυνση.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Εσείς όµως τότε, δυστυχώς, τις
απορρίψατε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Κοιτάξτε, η συζήτηση είναι ελεύθερη. Κάποτε
συµφωνούµε, κάποτε διαφωνούµε. Αλλά έχουµε ευθύνη συλλογικά
να συµβάλουµε για την προσέγγιση ορθών, αποδεκτών,
αποτελεσµατικών λύσεων.
Λυπούµαι, γιατί σήµερα βλέπω ότι µε τη διαδικασία αυτή
καταφύγατε σε ένα είδος δηµοκοπίας. 'Οπως είπα προηγουµένως,
αναιρεί ακόµα και χρήσιµες σκέψεις, που σε νηφαλιότερες στιγµές,
όπως είπα, η ίδια η Νέα ∆ηµοκρατία είχε διατυπώσει. Και δυστυχώς
επιδίδεσθε και σε µια συνειδητή παραπληροφόρηση δηµοκοπίας,
στο µόνο ίσως έδαφος που δεν επιτρέπεται καµία δηµοκοπία. Και
αποδεικνύεται για µια ακόµη φορά η κραυγαλέα, επιτρέψτε µου να
πω, αφερεγγυότητα, το µέγεθος της κοροϊδίας µε την οποία
προσπαθεί να πείσει ότι επειδή φωνασκεί, είναι και ικανή για κάτι
άλλο. ∆υστυχώς όµως για σας, αποδεικνύεται ότι δεν είσθε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολύ φοβούµαι ότι η στρατηγική της
Νέας ∆ηµοκρατίας επιβεβαιώνεται και σήµερα ότι είναι πάση θυσία
η διαχείριση της εξουσίας, όµως χωρίς δεσµεύσεις πολιτικής, µε
απόκρυψη του περιεχοµένου της πολιτικής της, που είναι
συντηρητική και αναχρονιστική, όπως έχουµε δει επανειληµµένως
στο παρελθόν, µε ανευθυνότητα, γιατί πιστεύουν ότι "άσε το
ΠΑ.ΣΟ.Κ. να µπει στα µεγάλα προβλήµατα, στα δύσκολα, να πάρει
το κόστος, εµείς θα τα βρούµε λυµένα". 'Οµως αυτά είναι
ψευδαισθήσεις εξουσίας, από τις οποίες υποφέρετε και γι'αυτό
συµπεριφέρεσθε µ'αυτόν τον τρόπο.
Ξεχάστε το καλύτερα και αλλάξτε τη δική σας τακτική, µε την οποία
σήµερα εκτίθεστε, γιατί αποκαλύπτεται ότι προσπαθείτε να πετύχετε
µόνο κοµµατικούς στόχους µε αυτήν τη συµπεριφορά.
Θέλετε, πολύ απλά, να εκµεταλλευτείτε τη δυσαρέσκεια των λαϊκών
στρωµάτων, θέλετε µε παραδοσιακό δεξιό λαϊκισµό να υπερβείτε
την ουσία των πραγµατικών προβληµάτων που υπάρχουν στο

χώρο της εκπαίδευσης και της νεολαίας. Θέλετε να συγκαλύψετε τα
ενδοπαραταξιακά σας προβλήµατα και µε τη συνεχή ανάδειξη
προσώπων και Αρχηγών να συγκαλύψετε την αδυναµία
παραγωγής πολιτικού λόγου. 'Ετσι όµως να είσαστε βέβαιοι ότι δεν
κερδίζετε.
Γιατί τα λέω αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Γιατί ο ελληνικός
λαός γνωρίζει την εναντίωση της Νέας ∆ηµοκρατίας σε
µεταρρυθµίσεις της εκπαίδευσης σταθερά µετά το 1981, όπως και
την εµµονή σε συντηρητικές λύσεις. Θυµόσαστε που φθάσαµε το
1991 σε τραγικά αποτελέσµατα, που είχαµε το θάνατο του
καθηγητή Τεµπονέρα; Το 1998-1999 φθάσαµε σε λιγότερο, θέλω να
ελπίζω, τραγικά αποτελέσµατα και αυτό είναι ευθύνη όλων µας,
διότι η ζηµιά και στους µαθητές και στην εκπαιδευτική κοινότητα
είναι σαφής και είναι διευρυµένη. Γι'αυτό πρέπει να βρούµε τρόπο
να την αντιµετωπίσουµε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να πω ότι η εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση είναι µεγάλο εθνικό θέµα, ισοδύναµο της πορείας
προς την Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση, ισοδύναµο του
εκσυγχρονισµού της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και του κράτους,
ισοδύναµο -επιτρέψτε µου να πω- της ενίσχυσης των Ενόπλων
∆υνάµεων. Επειδή εµείς στις 'Ενοπλες ∆υνάµεις έχουµε συνεχή
επαφή µε δεκάδες χιλιάδες νέα παιδιά κάθε χρόνο, βλέπουµε πώς
συµπεριφέρονται, πώς αγωνιούν, πώς συνδέουν το µέλλον τους και
την εξέλιξή τους µε το περιεχόµενο της παιδείας, της µόρφωσης,
της κατάρτισης, της εξέλιξης.
Να, λοιπόν, γιατί το πρόβληµα είναι κατά πόσο η µεταρρύθµιση
µπορεί να ικανοποιήσει τους στόχους των γονέων, των µαθητών και
να αντιµετωπίσει το περιορισµένο φαινόµενο παθογένειας,
παραπαιδεία, να ικανοποιήσει τις απαιτήσεις και τις ανάγκες των
καθηγητών και των εκπαιδευτικών φορέων και συγχρόνως να
ικανοποιήσει την ανάγκη ανόδου του πολιτιστικού επιπέδου της
χώρας.
Από αυτούς τους στόχους κρίνεται η επιτυχία µιας µεταρρύθµισης
και πάνω σε αυτά τα θέµατα οφείλαµε να συζητήσουµε και όχι στη
συνολική απόρριψη και άρνηση.
Να, λοιπόν, γιατί εµείς επιµένουµε. Η µεταρρύθµιση είναι θετική,
όπως όλες οι µεταρρυθµίσεις στις οποίες προχώρησε το ΠΑ.ΣΟ.Κ.
Τα ερωτήµατα που προκύπτουν για µας κατ'ουσίαν δεν αφορούν
την ίδια τη µεταρρύθµιση. Μπορεί να υπάρχουν θέµατα χειρισµών.
Πάνω σε αυτά, όµως, πρέπει να έχει κανείς τη δυνατότητα να
συζητήσει. Οι µεγάλες πολιτικές µεταρρυθµίσεις επιβάλλονται, διότι
οδηγούν σε ευρύτατα αποδεκτές λύσεις. Το µόνο µέσον για να
καταλήξουµε σε αυτά είναι ένας ουσιαστικός αντικειµενικός και
ειλικρινής διάλογος. Είναι το µόνο µέσον, µε το οποίο εµείς δεν θα
κουραστούµε να καταθέτουµε και να προσφέρουµε, όχι διότι πρέπει
να σταµατήσουµε τη µεταρρύθµιση, αλλά διότι πρέπει να πείσουµε
ότι θα υπάρξει αποδοχή στην εφαρµογή της.
Πρέπει να πω ότι, όπως ανέφερα και προηγουµένως, οι µεγάλες
µεταρρυθµίσεις εντάσσονται σε ένα γενικότερο σχεδιασµό και
κατατάσσονται ανάλογα και µε τις προτεραιότητες. Ο σχεδιασµός
δεν είναι ένα σύνολο πολιτικών, αλλά είναι συνδυασµός πολιτικής,
χρόνου εφαρµογής, στήριξης και συνεχούς προσπάθειας,
συνεννόησης για τον τρόπο εφαρµογής του.
Σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δύσκολη και λεπτή
κατάσταση που υπάρχει στην παιδεία, όχι τόσο από αστοχίες στην
υλοποίηση µίας σωστής πολιτικής όσο και από τη φρενίτιδα,
ανευθυνότητα της Νέας ∆ηµοκρατίας, ίσως και άλλων, απαιτεί να
σταθούµε στο ύψος της ευθύνης. Χρειάζονται µέτρα που θα
καθησυχάσουν τις εύλογες ανησυχίες των µαθητών, γιατί πρέπει να
ξαναγυρίσουν στα θρανία, να επανέλθει η νηφαλιότητα και η
υπευθυνότητα, που είναι αναγκαίες, για να γίνει κατανοητή η ουσία
της µεταρρύθµισης.
Πρέπει όλοι να πεισθούν ότι χωρίς µεταρρύθµιση και τοµή στην
παιδεία, αυτό δεν γίνεται.
Αυτό  είναι  το  ζητούµενο.  Και  ευχόµαστε  όλοι  ο  σηµερινός
διάλογος,  παρ'  όλο  που  δεν  πείθει  -διότι  πριν  από  µία
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εβδοµάδα, την προηγούµενη ∆ευτέρα, είχαµε ουσιαστικό διάλογο
επί της παιδείας, όλα τα κόµµατα- να µπορέσει να συµβάλει προς
αυτήν την κατεύθυνση.
Παράλληλα πιστεύω, όπως είπε και ο κύριος Υπουργός
επανειληµµένα και σας το τόνισε, ότι διάλογος µε βάση τα νέα
δεδοµένα γίνεται ή µπορεί να γίνει. Είµαι βέβαιος ότι υπάρχουν
έµπειροι, ώριµοι και καθηγητές και νέοι, που µπορούν να
συµβάλουν στην κατανόηση της αναγκαιότητας της τοµής και της
µεταρρύθµισης στην παιδεία, ότι αποτελεί συµφέρον της µαθητικής
κοινότητας, των γονιών και των εκπαιδευτικών, να αναβαθµιστεί
θεσµικά και ουσιαστικά το λύκειο, καθώς και στην κατανόηση της
αλήθειας ότι αυτή η τοµή δεν µπορεί να γίνει ούτε χωρίς κόπο ούτε
χωρίς κόστος.
'Οπως είπα προηγουµένως, το ΠΑ.ΣΟ.Κ. επί είκοσι πέντε χρόνια
έδειξε εµπράκτως το έργο του στην παιδεία, τις µεγάλες
εκπαιδευτικές αλλαγές σε όλα τα επίπεδα. ∆εν µπορεί να
αµφισβητηθεί το σύγχρονο συµµετοχικό πανεπιστήµιο. Η
πλουραλιστική δευτεροβάθµια εκπαίδευση, η µεταπανεπιστηµιακή
εκπαίδευση δεν αποτελούν παρά έργο των Κυβερνήσεων του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. Κανείς βέβαια δεν µπορεί να αµφισβητήσει και τα
προβλήµατα που υπάρχουν σήµερα.
Το θέµα µας δεν είναι, κατά συνέπεια, αν οι όποιες ρυθµίσεις της
σηµερινής εκπαιδευτικής προσπάθειας είναι λιγότερο ή
περισσότερο σωστές, εάν συνολικά η φιλοσοφία και οι στόχοι της
εξυπηρετούν την παιδεία. Γι' αυτό ακριβώς η ευθύνη όλων µας
απέναντι σ' αυτά τα θέµατα είναι τεράστια. ∆εν έχει θέση ούτε ο
φθηνός µικροκοµµατικός συνδικαλισµός ούτε το ανεύθυνο σύνθηµα
και η δηµαγωγία. ∆εν µπορούν να υπάρξουν νικητές και ηττηµένοι
σ' αυτό που σπεύδουν επιπόλαια ορισµένοι να ονοµάσουν
αναµέτρηση στο χώρο της παιδείας.
Είναι ήττα της παιδείας και νίκη κανενός, όταν το πρόβληµα
επιχειρείται να λυθεί µε συγκρούσεις των µεν και των δε µέσα ή έξω
από τα σχολεία ή στους δρόµους. Είναι ήττα της παιδείας και νίκη
κανενός, αν υπάρξουν οι νόµιµες έστω συνέπειες στην εξέλιξη της
εκπαιδευτικής διαδικασίας για λίγους έστω µαθητές. Είναι ήττα της
παιδείας και νίκη κανενός, όταν αυτός ο ριζοσπαστισµός και ο
ενθουσιασµός της ελληνικής νεολαίας εξαντλείται σε συνθήµατα,
καυγάδες και δεν µπορεί να αξιοποιηθεί δηµιουργικά στην
παραγωγική ένταξη των νέων στη συνολική ανασυγκρότηση της
ελληνικής κοινωνίας.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Η κ. Ανδριανή Λουλέ έχει
το λόγο.
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Κύριε Πρόεδρε, πριν πω τη γνώµη µου για τη
συζήτηση, που έχουµε µαζευτεί σήµερα εδώ για πολλοστή φορά
βέβαια σε πολύ µικρό διάστηµα, θα ήθελα να σας πω ότι πέντε
ώρες οι απλοί Βουλευτές περιµένουν να µιλήσουν. Μας έχετε
ειδοποιήσει από το πρωί να είµαστε εδώ στις 18.00' ακριβώς και
έχουν περάσει πέντε ώρες και ακόµη δεν έχει µιλήσει σχεδόν
κανένας Βουλευτής.
Κατανοώ βέβαια ότι οι Υπουργοί µπορούν να µιλούν όποτε θέλουν,
έτσι λέει ο Κανονισµός της Βουλής. 'Οµως θα πρέπει και εκείνοι να
κατανοήσουν κάποτε ότι ταπεινώνονται οι απλοί Βουλευτές, όταν
περιµένουν τόση ώρα τη σειρά τους.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρία Λουλέ,
σπαταλήσατε χρόνο -θα κρατήσω το χρόνο σας τώρα...
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Σας ευχαριστώ. Αλλά αυτό αφορά όλους τους
συναδέλφους.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν είναι σωστό να
δηµιουργούνται κάποιες εντυπώσεις από το Βήµα. Σας πληροφορώ
ότι από το κόµµα σας έχουν µιλήσει, σε σχέση µε τη δυναµική του
Σώµατος, περισσότεροι.
∆εύτερον, οι Υπουργοί, όπως βλέπετε, µιλούν λιγότερο από το
χρόνο που δικαιούνται να µιλήσουν.
Τρίτον, γίνεται µία πρόταση µοµφής εναντίον ενός µέλους της
Κυβερνήσεως, όχι γιατί δεν είναι ωραίος ή για οποιονδήποτε άλλο
λόγο, αλλά για την πολιτική την οποία εφαρµόζει στο Υπουργείο

Παιδείας -η Κυβέρνηση προφανώς- και πρέπει να απαντήσει η
Κυβέρνηση.
∆εν είναι σωστά πράγµατα αυτά!
Συνεχίστε, παρακαλώ.
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σε
αυτήν την Αίθουσα για πολλοστή φορά µέσα σε µικρό διάστηµα,
όπως είπα και πιο πριν, για το αν είναι καλή ή όχι η µεταρρύθµιση
του κ. Αρσένη. Το θέµα, όµως, πια της συζήτησης έχει ξεφύγει, γιατί
τώρα δεν συζητάµε για τη µεταρρύθµιση, αλλά για τον τρόπο που η
Κυβέρνηση θέλει να την επιβάλει, µε τα ΜΑΤ, τους αγανακτισµένους
πολίτες κοµµατικά φερέφωνα, τους συλλόγους γονέων και µε
ποινικές διώξεις από τους εισαγγελείς.
Πριν, λοιπόν, συνεχίσω, θα µου επιτρέψετε να καταθέσω κάτι που
ήλθε πριν από λίγο στο γραφείο µας από έναν εισαγγελέα της
Σύρου, που απευθύνεται στον Αστυνοµικό ∆ιευθυντή των
Κυκλάδων και τον παρακαλεί µε τρόπο διακριτικό -όπως λέει- να δει
και να καταγράψει τα ονόµατα των καθηγητών και των µαθητών
που έλαβαν µέρος στις καταλήψεις.
Καταθέτω τα παρακάτω έγγραφα.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ανδριανή Λουλέ καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία έχουν ως εξής:
"ΕΙΣΑΓΓΕΛΕΑΣ ΠΡΩΤΟ∆ΙΚΩΝ

α) Παρ.αρθρ.33403 του Ποιν.Κωδ.
ΣΥΡΟΥ β) Παράβαση καθήκοντος (άρθρ.299 Π.Κ.)

Προς
Τον κ. Αστυνοµικό ∆/ντή Κυκλάδων

Σας γνωρίζουµε ότι µε την παρούσα παραγγελία µας, ασκούµε
ποινική δίωξη κατά παντός υπευθύνου για α) διατάραξη οικιακής
ειρήνης -περίπτωση παράνοµης κατάληψης δηµόσιας υπηρεσίας
(παρ.άρθρου 33403 του Ποιν. Κώδικος) και β) παράβαση
καθήκοντος (άρθρ. 259 Π.Κ.) που αφορά τα υπό κατάληψη
τελούντα δηµόσια σχολεία δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης της
περιφερείας µας. Είναι γνωστό ότι µε την εξακολουθούσα επί
πολλές ηµέρες τώρα παράνοµη και αξιόποινη πράξη της
κατάληψης η λειτουργία του δηµόσιου σχολείου έχει καταλυθεί ως
εκ τούτου δε και η συνταγµατική υποχρέωση της Πολιτείας για
παροχή δηµόσιας δωρεάν παιδείας στους πολίτες της. Στα πλαίσια
της αποστολής µας για την πρόληψη τελέσεως αξιοποίνων
πράξεων καλέσαµε στην υπηρεσία µας εκπροσώπους των
συλλόγων γονέων, τους διαπράττοντες την κατάληψη µαθητές, τους
εκπροσώπους των καθηγητών ως επίσης και τους διευθυντές των
υπό κατάληψη σχολείων, όσους εξ αυτών προσήλθαν,
προειδοποιήσαµε για τον αξιόποινο χαρακτήρα των καταλήψεων
και τις τυχόν συνέπειες από την τέλεσή τους στους διευθυντές δε
των σχολείων υποµνήσαµε την παράλειψη της υποχρέωσής τους
να αναφέρουν την τέλεση των πράξεων αυτών σε µας από τη
στιγµή που άρχισαν να τελούνται. Μας απάντησαν ότι δεν γνώριζαν
για την υποχρέωσή τους αυτή, µολονότι είναι εκ του νόµου
υπεύθυνοι για την οµαλή διεξαγωγή της λειτουργίας του σχολείου
και έχουν την εκ του άρθρου 3702 του Κ.Π.∆. υποχρέωση να
ανακοινώνουν χωρίς χρονοτριβή στον αρµόδιο εισαγγελέα τις
αξιόποινες πράξεις που υπέπεσαν στην αντίληψή τους κατά την
εκτέλεση των καθηκόντων τους. Είναι δε βέβαιον ότι εάν είχαν
τηρήσει την υποχρέωσή τους αυτή, πολλές περιπτώσεις
καταλήψεων σχολείων θα είχαν αποσοβηθεί και µεµονωµένες
περιπτώσεις γρήγορα θα τερµατίζονταν, αφού η πλειοψηφία της
εκπαιδευτικής κοινότητας (γονείς, µαθητές και καθηγητές) είναι
αντίθετοι στη διακοπή της λειτουργίας του σχολείου και στην
κατάλυση της εκπαίδευσης ανεξάρτητα από το δίκαιο ή µη των
αιτηµάτων των µαθητών. Κατόπιν των ανωτέρω παρακαλούµε να
ενεργήσετε, µε διακριτικό πάντοτε τρόπο, προανάκριση στα πλαίσια
της οποίας να διασφαλίσετε, αφού έλθετε σε επικοινωνία µε τους
επικεφαλής  των  καταλήψεων  -  µαθητές  και  τους  διευθυντές
κάθε  σχολείου,  την  είσοδο  των  µαθητών  στους  χώρους
διδασκαλίας  για  διεξαγωγή  των  µαθηµάτων.  Ταυτόχρονα  να
επεκτείνετε  την  έρευνά  σας,  προς  την  πλευρά  των  διευθυντών
και  καθηγητών  των  υπό  κατάληψη  σχολείων  και  αναζητήσετε
τυχόν  συµµετοχή  τους  στην  ανωτέρω  υπό  στοιχεία  (α)  πράξη
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έστω και υπό την µορφή της ψυχικής συνέργειας και λάβετε
απολογίες κατηγορουµένων από τους υπαιτίους εκπαιδευτικούς
γι'αυτήν, καθώς και για την αναφεροµένη ανωτέρω παράβαση
καθήκοντος που αφορά τους διευθυντές.
Να ολοκληρώσετε την παρούσα το συντοµότερο δυνατόν και σε
κάθε περίπτωση να µας ενηµερώσετε για τις ενέργειές σας.

Σύρος 18.12.1998
Ο Εισαγγελέας

Απόστολος Μακρόπουλος
Εισαγγελέας Πρωτοδικών")

ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Επιδιώκει µε αυτόν τον τρόπο να µετατρέψει
τους καθηγητές από εκπαιδευτικούς σε χαφιέδες, ζητώντας τους να
καταγράφουν τα ονόµατα των µαθητών που συµµετέχουν στις
καταλήψεις. Προσπαθεί να επιβληθεί µε απειλές, όπως η
προχθεσινή του δήλωση ότι κάποιοι έχουν ήδη χάσει τη χρονιά
τους, οδηγώντας την αντιπαράθεση στα άκρα, αδιαφορώντας για τις
συνέπειες που µπορεί αυτή να έχει. Μαθητές εναντίον µαθητών,
γονείς εναντίον γονέων, κατεστραµµένες σχολικές αίθουσες,
αστυνοµικός διευθυντής να επιτίθεται εκτός υπηρεσίας σε µαθητές
χειρονοµώντας και βρίζοντάς τους µπροστά στις κάµερες, οδηγός
να τραβάει καραµπίνα µέρα µεσηµέρι σε µπλόκο µαθητών, ή
αλλιώς, όπως το είπε ο κ. Γιαννόπουλος, η κοινωνία θα δώσει τη
λύση! Αυτό είναι το έργο των εκσυγχρονιστών στο χώρο της
εκπαίδευσης!
Αδιαφορεί ακόµα και µε το γεγονός ότι έχει να κάνει µε ανήλικους,
εφαρµόζοντας τακτικές παρόµοιες µε εκείνες που εφαρµόζει ενάντια
στους αγρότες, τους ναυτεργάτες και τους συνταξιούχους. Ωθεί τα
πράγµατα στην πόλωση επί τούτου, προκειµένου να αναγκάσει
τους µαθητές να επιστρέψουν στα σχολεία και εκείνο που
καταφέρνει είναι ξυλοδαρµοί και τραυµατισµοί. ∆εν σκέφτεται,
βέβαια, ότι αυτό µπορεί να επιφέρει και άλλα πράγµατα. Μπορούµε
να θρηνήσουµε και θύµατα, όπως συνέβη στην περίπτωση
Τεµπονέρα, διότι οι προβοκάτορες δεν είναι µακριά, είναι δίπλα µας
και τους είδαµε και σήµερα στις διαδηλώσεις. Πενήντα γνωστοί µας
άνθρωποι έκαναν αυτά που έκαναν µπροστά σε µία διαδήλωση,
που θύµιζε τις εποχές του Πολυτεχνείου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είµαι από εκείνους που ζητούν
την κεφαλήν επί πίνακι κάποιου. Εξάλλου, ο αναµάρτητος πρώτος
τον λίθον βαλέτω.
'Οµως, δεν µπορώ να δεχθώ πια έναν Υπουργό, που επί δύο µήνες
είναι αδιάλλακτος, αµετακίνητος στις θέσεις του, παρακολουθεί
πίσω από το θολό παράθυρο του γραφείου -διότι αν δεν ήταν θολό
θα έβλεπε και καλύτερα- τα όσα συµβαίνουν καθηµερινά στους
δρόµους και στα σχολεία µε πλήρη απάθεια! Απεναντίας κατηγορεί
τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης ότι ωθούν τους µαθητές στις
καταλήψεις, σε µία προσπάθεια να µεταφέρει τις δικές του ευθύνες
αλλά και να ευτελίσει τις µαθητικές κινητοποιήσεις, παρουσιάζοντάς
τες ως κατευθυνόµενες.
Ξεχνά, όµως, ο κ. Αρσένης ότι το ΠΑ.ΣΟ.Κ υποστήριζε ανοικτά τις
καταλήψεις των σχολείων το 1991 και το 1992, καταλήψεις στις
οποίες συµµετείχαν δικά του στελέχη στο χώρο της εκπαίδευσης,
όπως και ο κοµµατικός του µηχανισµός στις πορείες και στις
συγκεντρώσεις που γίνονταν την εποχή εκείνη.
Σήµερα, λοιπόν, κατηγορεί τα κόµµατα της Αριστεράς ότι
ξεσηκώνουν την εκπαιδευτική κοινότητα. Εάν έχουµε τόσο µεγάλη
δύναµη εµείς οι είκοσι εννέα Βουλευτές των τριών µικρών
κοµµάτων, τότε γιατί δεν φεύγει η Κυβέρνηση, να µας δώσει εµάς
την εξουσία;
Γνωρίζετε όµως καλά, κύριε Υπουργέ, ότι τα πράγµατα δεν είναι
καθόλου έτσι! Εσείς ευθύνεστε και µόνο µε την αδιάλλακτη στάση
σας! Αντίθετα, διαρκώς επιµένετε ότι ο νόµος θα εφαρµοσθεί,
θέλουν δεν θέλουν οι ενδιαφερόµενοι. 'Ετσι µας είπατε χθες!
Ακόµα και ο Πρωθυπουργός στην προχθεσινή του οµιλία είπε, να
ανοίξουν τα σχολεία και αν υπάρχει κάτι που πρέπει να διορθωθεί,
θα διορθωθεί. 'Ετσι και για τους τύπους το είπε! Εσείς ούτε αυτό δεν
κάνετε!

Η βία που ξεσπά τις τελευταίες ηµέρες στα σχολεία είναι δικό σας
δηµιούργηµα. Περιφρονείτε ανοιχτά τους θεσµούς, κύριε Υπουργέ,
τον τελευταίο καιρό και τον εκπαιδευτικό και το σχολείο. Με τον
τρόπο που συµπεριφέρεσθε δυστυχώς µόνο Υπουργό Παιδείας δεν
θυµίζετε!
Ακούσαµε σε αυτήν την Αίθουσα ότι η Πρόταση ∆υσπιστίας
υπονοµεύει και τη δηµοκρατία. Τι είναι αυτό πάλι;
Ο Κανονισµός δηλαδή της Βουλής και το Σύνταγµα -γιατί βάσει
αυτού έγινε η πρόταση της Νέας ∆ηµοκρατίας- υπονοµεύει τη
δηµοκρατία; Οι µόνοι υπονοµευτές είσαστε εσείς οι ίδιοι, που
προσπαθείτε να επιβάλετε σε δεκαεξάχρονα παιδιά µε τη βία τη
µεταρρύθµισή σας. Τότε και αυτά σας απαντάνε µε το ίδιο νόµισµα.
Και βέβαια κανείς µας δεν θέλει να καταστρέφεται, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η δηµόσια περιουσία. Και βέβαια κανείς µας δεν θέλει
να βλέπει αυτές τις εικόνες βίας. Εσείς απορυθµίσατε όµως πλήρως
τον εκπαιδευτικό χώρο και από πάνω χρεώνετε γι' αυτό τους
µαθητές, εκβιάζοντάς τους ότι θα χάσουν τη χρονιά τους. Αλήθεια,
περιµένατε να σας απαντήσουν διαφορετικά, να βάλουν δηλαδή τη
γραβάτα;
Σας άκουσα να λέτε ότι "πρέπει να κερδίσω το στοίχηµα". Ποιο
στοίχηµα; Στην πλάτη των µαθητών, στο µέλλον τους; 'Η µήπως
στοίχηµα για το αν θα θέσετε υποψηφιότητα για τη προεδρία του
ΠΑΣΟΚ στο συνέδριο του κόµµατός σας; Βιάζεσθε, κύριε Αρσένη,
να συνδέσετε το όνοµά σας µε τη µεταρρύθµιση του εκπαιδευτικού
συστήµατος, όπως και οι άλλοι προκάτοχοί σας, αγνοώντας τους
άµεσα ενδιαφερόµενους. Εκείνο που µετράει είναι το να αφήσετε τη
σφραγίδα σας και να το πετύχετε µε το χειρότερο τρόπο. Ξεκινήστε
ένα διάλογο µαζί τους και ας αφήσετε τη µισή σφραγίδα. ∆εν
πειράζει.
Κατηγορείτε συλλήβδην τα υπόλοιπα κόµµατα ότι δεν έχουν
προτάσεις. ∆εν έχετε κανένα δικαίωµα να το λέτε. Ξέρετε πολύ καλά
ότι όλοι σάς έκαναν προτάσεις. Μου φαίνεται τελικά ότι θα πρέπει οι
Αρχηγοί των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, κύριοι συνάδελφοι, να
βγάλουν µπροσούρες µε τις προτάσεις που έκαναν στον κ. Αρσένη
και δεν δέχθηκε καµία και να τις µοιράσουν στα σχολεία να τις δουν
και οι µαθητές και οι γονείς, για να µην έρχεται εδώ πέρα και να λέει
"αυτές είναι ανακρίβειες".
Το εκπαιδευτικό µας σύστηµα έχει ανάγκη από βαθιές τοµές και
αλλαγές, αλλά κατά τα φαινόµενα δεν είσθε εσείς αυτοί που θα τις
κάνετε. Γιατί αυτές µεταφράζονται σε καινούρια βιβλία, εργαστήρια,
αίθουσες, καθηγητές. Αυτά απαιτούν κονδύλια, που εσείς δεν τα
διαθέτετε. Απαιτούν οι εκπαιδευτικοί να είναι σύµµαχοι και όχι
εχθροί της µεταρρύθµισης. Απαιτούν πλήρη ετοιµότητα όλων των
αρµοδίων φορέων.
Εσείς απεναντίας ήρθατε µέσα στο καλοκαίρι και εν µια νυκτί και
παρά τις αντιδράσεις όλης της Αντιπολίτευσης, αλλά και
συναδέλφων του ΠΑΣΟΚ, περάσατε το νόµο µε τη γνωστή φράση
"κατά πλειοψηφία" όπως συνηθίζετε να λέτε. Και όχι µόνο διάλογο
δεν κάνατε, όχι µόνο δε δώσατε σηµασία στην όποια διαφορετική
άποψη, αλλά έχετε και το θράσος να έρχεσθε εδώ και µπροστά στις
κάµερες να λέτε στον ελληνικό λαό ότι ψηφίστηκε αυτό το
νοµοσχέδιο απ' όλην τη Βουλή. 'Οχι, κύριοι! 'Ενοχοι και συνένοχοι
είσθε µόνο εσείς.
Ισχυρίζεσθε ακόµη ότι η δική σας µεταρρύθµιση είναι καλύτερη απ'
αυτήν του κ. Παπανούτσου. Οποία µετριοφροσύνη! Φαίνεται ότι το
καλάµι στο χωριό σας, κύριε Αρσένη, είναι σε πρώτη ζήτηση!
Μας είπατε επίσης ότι οι µαθητές, µε τις συναντήσεις που είχατε
µαζί τους µέσω Internent ή τον πρωϊνό καφέ που πίνατε στα
σχολεία, δεν έχουν να φοβηθούν τίποτε από τη µεταρρύθµιση και
έχουν πεισθεί. Τότε γιατί αυτή η λαοθάλασσα σήµερα σε όλες τις
διαδηλώσεις στη χώρα;
Αυτές  τις  µέρες,  αλήθεια,  µε  κάνατε  να  θυµηθώ  και  µια  εικόνα,
όταν  στη  θέση  σας  ήταν  ο  Γιώργος  ο  Σουφλιάς,  τότε  που  οι
µαθητές,  και  µε  τη  δική  σας  υποστήριξη,  έκαναν  καταλήψεις
και  κατέλαβαν  το  γραφείο  του.  Εκείνος  λοιπόν,  κυρίες  και
κύριοι  συνάδελφοι,  κάθησε  στην  καρέκλα  του  και
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άρχισε να εργάζεται, όπως έκανε κάθε µέρα. ∆εν φώναξε ούτε
αστυνοµικούς ούτε εισαγγελείς. Και δεν θέλω να πω εδώ βέβαια, αν
είναι ο κ. Σουφλιάς πιο δηµοκρατικός από σας, όµως σίγουρα
αντιµετώπισε το θέµα µε καλύτερη διάθεση. Εσείς αντίθετα ως
σοσιαλιστική Κυβέρνηση, όπως θέλετε να λέτε ότι είσθε, οδηγήσατε
την παιδεία και την εκπαιδευτική κοινότητα σε αδιέξοδο. Προσέξτε
όµως, διότι έτσι όπως πάτε θα θρηνήσουµε πάλι θύµατα. Και µην
έρθετε και πείτε σ' αυτήν την Αίθουσα ότι φταίνε πάλι τα µικρά
κόµµατα. Γιατί τότε θα είναι τέτοια η αποδοκιµασία στο πρόσωπό
σας, που δεν θα χρειάζεται καµία πρόταση µοµφής για την
αποποµπή σας. Τότε θα φύγετε µόνος σας.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. ∆ηµήτριος
Ντούσκας έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΤΟΥΣΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, συζητάµε για δεύτερη µέρα στη Βουλή την πρόταση
δυσπιστίας της Νέας ∆ηµοκρατίας κατά του Υπουργού Εθνικής
Παιδείας και Θρησκευµάτων, η οποία κατατέθηκε, όπως αναφέρεται
στο κείµενο της πρότασης, σαν διέξοδος στο αδιέξοδο που έχει
οδηγήσει την παιδεία και την κοινωνία ο κ. Αρσένης µε την
αδιαλλαξία του, τις παρωπίδες του και το φόβο του πολιτικού
κόστους.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήταν επιτακτική ανάγκη και πολιτική
ευθύνη της Κυβέρνησης του Κώστα Σηµίτη και του Υπουργού
Παιδείας να τολµήσουν την αλλαγή του εκπαιδευτικού συστήµατος
της χώρας. Και αυτή η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση αποτελεί
τολµηρό ιστορικό βήµα, που στηρίζεται στις αρχές του
δηµοκρατικού χαρακτήρα της εκπαίδευσης, του δηµόσιου και
δωρεάν χαρακτήρα, της ανθρωπιστικής παιδείας, της εκπαίδευσης
των ίσων ευκαιριών για όλους και της πολιτικής αναβάθµισης της
παιδείας.
Η ελληνική κοινωνία ήταν έντονα προβληµατισµένη και
αγανακτισµένη από το αποτέλεσµα της εκπαιδευτικής διαδικασίας
της δηµόσιας δωρεάν παιδείας και ειδικότερα από την εικόνα
διάλυσης στα λύκεια µε τα µαθήµατα της δέσµης από τη µια µεριά
και τα άχρηστα µαθήµατα από την άλλη.
Η ελληνική κοινωνία βρισκόταν σε απόγνωση µε τον
τουριστικοφροντιστηριακό χαρακτήρα του λυκείου και µάλιστα υπό
κρατική προστασία και µε τη λεηλασία του οικογενειακού
εισοδήµατος από τα οµαδικά φροντιστήρια ή τα ιδιαίτερα στο σπίτι,
δέκα χιλιάδες (10.000) την ώρα.
'Ολοι σήµερα υποστηρίζουν ότι το εκπαιδευτικό σύστηµα µιας
χώρας είναι το βασικό θεµέλιο πάνω στο οποίο κτίζεται η κοινωνική,
η πολιτιστική και η οικονοµική της ανάπτυξη. Αυτή η επένδυση
ξεκίνησε και στη χώρα µας µε το νοµοσχέδιο για την παιδεία και θα
συνεχιστεί και µε άλλα, που θα περιλαµβάνουν επενδύσεις και σε
κτίρια και σε βιβλία και στο εκπαιδευτικό προσωπικό για τον
εκσυγχρονισµό του εκπαιδευτικού µας συστήµατος και την ποιοτική
αναβάθµισή του.
Κύριοι συνάδελφοι, κάθε µεταρρύθµιση, όπως είναι επόµενο,
δηµιουργεί προβλήµατα σε κατεστηµένες νοοτροπίες, δηµιουργεί
αβεβαιότητα, επιφυλάξεις, δισταγµούς, ήπιες ή έντονες αντιδράσεις
και ειδικότερα στην πατρίδα µας που έχει γίνει αξίωµα το καθεστώς
των βολεµένων και τρόπος ζωής η αδράνεια και η απραξία.
Και η επιτυχία µιας εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης και µάλιστα σε
όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης δεν κρίνεται µόνο από τις
προθέσεις του Υπουργού Παιδείας και των αρχιτεκτόνων της ούτε
από τις εξαγγελίες και τα σχέδιά τους, κρίνεται και στην εφαρµογή
της, κρίνεται και στην πράξη. Γι'αυτό και ο κύριος Υπουργός έχει
διακηρύξει σ'όλους τους τόνους ότι είναι ανοικτός και έτοιµος για
διάλογο και βελτιώσεις στην πορεία εφαρµογής της. ∆ιάλογο όµως
όχι για να κερδίζουµε τις εντυπώσεις, ούτε στη λογική ότι εµείς λέµε
αυτό, εµείς προτείνουµε αυτό, εµείς θέλουµε αυτό και αυτό πρέπει
να γίνει, όπως επιµένουν οι συνδικαλιστικές ηγεσίες των
εκπαιδευτικών. Τότε, ως προς τι ο διάλογος; Και είναι εξοργιστικό
να παρουσιάζεται η Νέα ∆ηµοκρατία κοπτόµενη για διάλογο, όταν
συστηµατικά τον απέφευγε µέχρι και την ψήφιση του νοµοσχεδίου.

Ο νέος νόµος για την παιδεία στοχεύει στην αναβάθµιση της
δηµόσιας εκπαίδευσης µε την εντατικοποίηση των προσπαθειών
µαθητών, καθηγητών και στην ανακούφιση και των παιδιών και των
γονιών. Με την εκπαιδευτική µεταρρύθµιση ανοίγουν οι δρόµοι για
όλους τους νέους, για όλους τους µεγάλους, για τους
παλιννοστούντες, για τους οικονοµικούς µετανάστες. Η
µεταρρύθµιση ανοίγει τους δρόµους από το νηπιαγωγείο ως το
πανεπιστήµιο για όλους όσους θέλουν, όσους µπορούν - και
ευτυχώς για την Κυβέρνηση θέλουν πολλοί, θέλουν όλοι, παρά τις
κραυγές αγωνίας και την πρόταση δυσπιστίας της Νέας
∆ηµοκρατίας και τα καµώµατα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας.
Η µεταρρύθµιση θα ανακουφίσει και µάλιστα πολύ σύντοµα χιλιάδες
νοικοκυριά από το χαράτσι των φροντιστηρίων -µεγάλη φροντίδα
και µε το αζηµίωτο- και των ιδιαίτερων κατ'οίκον µαθηµάτων από
τους "ιδιαιτερατζήδες", που από τη µια κόπτονται για το δηµόσιο
χαρακτήρα της εκπαίδευσης και από την άλλη λεηλατούν το
οικογενειακό εισόδηµα στο όνοµα της "κοινωνικής τους" δήθεν
προσφοράς.
Κύριοι συνάδελφοι, η Νέα ∆ηµοκρατία δεν κόπτεται και δεν αγωνιά
για την πρόοδο και την προκοπή των παιδιών, ούτε αν χάσουν τη
χρονιά. Απλά πίστευε ότι η µεταρρύθµιση θα σκόνταφτε και θα
σταµατούσε στα σπάργανά της µε τις απεργίες των εκπαιδευτικών
τους πρώτους µήνες του '97 µε αφορµή το νέο µισθολόγιο, αλλά
βασικό λόγο και αιτία την αξιολόγηση και την επετηρίδα και
καµώνεται τώρα για άµεσους κινδύνους και επικίνδυνα φαινόµενα
και τρίβει τα χέρια της για τα χειρότερα.
∆εν είναι επικίνδυνη η µεταρρύθµιση, ούτε επικίνδυνος ο κ.
Αρσένης. Επικίνδυνη και καταστροφική είναι η υποκριτική
συµπεριφορά της Νέας ∆ηµοκρατίας, που µε την αναταραχή και τα
κλειστά σχολεία σκοπεύει να αβγατήσει τη σοδειά της και όχι να
αναβαθµίσει την παιδεία.
Βεβαίως και δεν είναι ευχάριστη η εικόνα που παρουσιάζεται σε
µερικά σχολεία της χώρας µε τις καταλήψεις και τις
προετοιµασµένες και προσχεδιασµένες απ'έξω πορείες των
µαθητών, αλλά είναι κοινή πεποίθηση ότι οι καταλήψεις και οι
ταραχές, αν δεν είναι υποκινούµενες, είναι µε τις ευλογίες των
κοµµάτων της Αντιπολίτευσης και αρκετών εκπαιδευτικών
συνδικαλιστών, που µε τη στάση τους ενθαρρύνουν τις αλυσίδες
στις πόρτες των σχολείων, για να µένουν ορθάνοικτες οι πόρτες
των φροντιστηρίων και των διαµερισµάτων για τα ιδιαίτερα.
Οι αλλαγές στην παιδεία δεν τραυµατίζουν τις ψυχές των νέων.
Κατάλοιπα στις ψυχές των παιδιών αφήνουν οι υποκρισίες των
κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, που πολύ όψιµα και για
ψηφοθηρικούς λόγους ανακάλυψαν το Γολγοθά τους και δεν έχουν
τίποτα να πουν για το άθλιο, όπως οι ίδιοι οι νέοι το έχουν
χαρακτηρίσει στη Βουλή των Εφήβων, εκπαιδευτικό σύστηµα, που
είχαµε µέχρι χθες.
Κύριοι συνάδελφοι, η λέξη "κατάληψη" δεν ξεχειλίζει ούτε από
αθωότητα ούτε από αφέλεια ούτε από δηµοκρατική ελευθερία.
Κλείνει µέσα της το σπέρµα της αυθαιρεσίας, της αντίστασης, της
πολεµικής. Αν τη συνδέσεις και µε τις λέξεις "πολιτική στήριξη",
τότε, κύριοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, σίγουρα παίζονται επικίνδυνα
παιχνίδια µε τα παιδιά µας και είναι αξιοκατάκριτη η συµπεριφορά
σας και η τακτική σας µέχρι σήµερα, είναι αξιοκατάκριτη η
υπερευαισθησία σας και η χοντροκοµµένη απαίτησή σας.
Αντί να συµµετάσχετε σε ένα διάλογο, όταν σας ζητήθηκε, για το
σχεδιασµό των αλλαγών στην παιδεία, ζητάτε να δούµε τώρα το
µέλλον των νέων της Ελλάδος µέσα από διάλογο και πέρα και έξω
από κόµµατα, µε παράλληλη εκπαραθύρωση του Υπουργού
Παιδείας και αναβολή για λίγο χρονικό διάστηµα της
µεταρρύθµισης, λες και έλαβε χαρτί να πάει φαντάρος η
µεταρρύθµιση και πρέπει να της δώσουµε αναβολή.
Αν,  πράγµατι,  ενδιαφέρεστε  για  αναβάθµιση  της  παιδείας,  αν,
πράγµατι,  ενδιαφέρεστε  για  το  καλό  των  παιδιών  και  για  την
Ελλάδα  του  νέου  αιώνα,  δεν  έχετε  παρά  να  στηρίξετε  τη
µεταρρύθµιση  και  στα  πρώτα  βήµατά  της  ας  καταθέσετε
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προτάσεις για συµπλήρωση, προτάσεις για βελτίωση και ας
υψώσουµε όλοι τη φωνή µας για γενναία αύξηση των δαπανών για
την παιδεία. Αφήστε τα κροκοδείλια δάκρυα για τα κλειστά σχολεία.
Αν, πράγµατι, πιστεύετε ότι είναι επικίνδυνη η µεταρρύθµιση και
καταστροφικό το έργο της Κυβέρνησης, επιτρέψτε µου µία
συµβουλή, κύριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας.
Αφήστε την Κυβέρνηση να ολοκληρώσει το καταστροφικό για σας
έργο της. Μην της ανοίγετε τα µάτια. Για να είστε σίγουροι ότι θα τη
διαδεχθείτε στις εκλογές του 2000. Με το να εξαντλείστε υποκριτικά
σε κινδυνολογίες, σε δραµατικές διαπιστώσεις και προτάσεις
δυσπιστίας, δεν βοηθάτε ούτε την ελληνική κοινωνία ούτε την
Κυβέρνηση ούτε την προσπάθεια για την παιδεία ούτε τον εαυτό
σας.
Η πρόταση δυσπιστίας για αποµάκρυνση του Υπουργού Παιδείας κ.
Αρσένη δηµιουργεί κλίµα δυσπιστίας στην ελληνική κοινωνία για την
ίδια τη Νέα ∆ηµοκρατία.'Οσοι µας βλέπουν και παρακολουθούν
αυτήν τη συζήτηση, χωρίς να θέλουν αναρωτιούνται, πού το πάει η
Νέα ∆ηµοκρατία.
Τι θέλει ο κ. Καραµανλής; Να ορίζει και να παύει τους Υπουργούς
της Κυβέρνησης του ΠΑ.ΣΟ.Κ.; ∆εν ξέρει ότι αυτή είναι δουλειά του
κ. Σηµίτη, του εκάστοτε Πρωθυπουργού; Εκτός και αν θέλει να
συγκυβερνήσει µε τον κ. Σηµίτη και να αναλάβει το Υπουργείο
Παιδείας. Αυτό όµως αβγατάει τη δυσπιστία γι'αυτόν και την
παράταξή του και πέρα από τη δυσπιστία, µας βάζει και σε υποψία.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τη πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Υπουργός ∆ηµόσιας
Τάξης κ. Φίλιππος Πετσάλνικος έχει το λόγο.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ (Υπουργός ∆ηµόσιας Τάξης): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, είχα αναρωτηθεί πραγµατικά γιατί η Νέα
∆ηµοκρατία κατέθεσε αυτήν την πρόταση άρσης εµπιστοσύνης για
τον Υπουργό Παιδείας.
Και πρέπει να οµολογήσω ότι δεν ήθελα να αποδεχθώ σχόλια ή
ισχυρισµούς που διατυπώνοντο περί πολιτικών λόγων, περί λόγων
ανασφάλειας ή φόβων του Αρχηγού της Νέας ∆ηµοκρατίας, ή
προβληµάτων στο χώρο της συντηρητικής παράταξης. Και τον
άκουσα µε ιδιαίτερη προσοχή απόψε τον κ. Καραµανλή. 'Ακουσα
επί δεκαπέντε λεπτά να προσπαθεί να εξηγήσει τους λόγους και
ακριβώς στο δέκατο έκτο λεπτό έσκασε το µυστικό. Και βέβαια
αποκαλύφθηκε, γιατί µια συγκεκριµένη φράση του χειροκροτήθηκε
µε ιδιαίτερη επιµονή, ένταση και διάρκεια, από ένα µέρος των
Βουλευτών της Νέας ∆ηµοκρατίας. 'Ηταν η φράση ότι οι εξελίξεις
δεν καθορίζονται από το παρασκήνιο, αλλά τις καθορίζει η κοινωνία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέµα όµως που µας απασχολεί
είναι πολύ πιο σοβαρό. Και γινόµαστε όλοι µάρτυρες της
αναταραχής στο χώρο της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, που µε τη
µορφή καταλήψεων σε έναν αριθµό των σχολείων διήρκησε επί
εβδοµάδες. 'Εχουν ειπωθεί πολλά τον τελευταίο καιρό για τα αίτια
αυτών των εκδηλώσεων των µαθητών.
Η Αντιπολίτευση ισχυρίζεται ότι φταίει η εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση. Η Αξιωµατική µάλιστα Αντιπολίτευση, προσπαθεί
ακόµη και τώρα να πείσει εµάς αλλά και τον ελληνικό λαό ότι βρήκε
τη λύση, δηλαδή την αποµάκρυνση του Υπουργού Παιδείας, την
αναστολή των διατάξεων που καθιερώνουν την µεταρρύθµιση και
"φτου και από την αρχή".
Σε τρία σηµεία πιστεύω ότι έχουµε υποχρέωση όλοι µας να
επικεντρώσουµε την προσοχή µας στο τόσο σηµαντικό θέµα της
παιδείας και της µεταρρύθµισης.
Πρώτα απ' όλα, αν το εκπαιδευτικό µας σύστηµα έχει ανάγκη
µεταρρυθµίσεων, ή αν είµαστε απόλυτα ευχαριστηµένοι,
ικανοποιηµένοι από το επίπεδο λειτουργίας των σχολείων, όπου
φοιτούν τα ίδια µας τα παιδιά.
∆εν είµαι βέβαια απ' αυτούς που θεωρούν ότι τα σχολεία µας έχουν
απαξιωθεί. ∆εν είµαι απ' αυτούς που επίσης ισχυρίζονται ότι όλοι οι
εκπαιδευτικοί σ' αυτήν τη χώρα άλλα έχουν στο µυαλό τους και στην
πράξη τους, εκτός από τη µε σωστό τρόπο άσκηση του
εκπαιδευτικού τους έργου. Κάθε άλλο µάλιστα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Β'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ).
Υπάρχουν όµως σηµαντικά προβλήµατα και υπάρχουν και σοβαρές
διαχρονικές αδυναµίες του εκπαιδευτικού µας συστήµατος. Και
θεωρώ ότι σε ό,τι αφορά τις βασικές αυτές διαπιστώσεις,
συµφωνούµε πλέον όλοι σ' αυτήν τη χώρα. Σε µια σειρά από τέτοιες
αδυναµίες και διαχρονικές στρεβλώσεις του εκπαιδευτικού
συστήµατος επιδιώκουν να δώσουν λύση οι επιχειρούµενες από το
Υπουργείο Παιδείας αλλαγές.
Ποιος αµφιβάλλει πλέον, αγαπητοί συνάδελφοι, σ' αυτήν τη χώρα
ότι η επετηρίδα ως σύστηµα έχει εκπνεύσει, αφού είχε οδηγήσει σε
πλήρη αδιέξοδα κυρίως τους ίδιους τους εκπαιδευτικούς;
Ποιος αµφιβάλλει ότι εκπαιδευτικό σύστηµα χωρίς αξιολόγηση,
βαδίζει ουσιαστικά στα τυφλά και συσσωρεύει ακόµη περισσότερα
προβλήµατα, αφού χωρίς αξιολόγηση δεν είναι δυνατόν να
αντιµετωπισθούν αδυναµίες, ώστε να ληφθούν τα κατάλληλα µέτρα,
να γίνουν απαραίτητες βελτιώσεις, για να ξεπεραστούν αυτές οι
τοµεακές ή περιφερειακές αδυναµίες του εκπαιδευτικού
συστήµατος;
Ποιος αµφιβάλλει πλέον ότι το δηµόσιο σχολείο είναι εκείνο που
πρέπει να φροντίζει, ώστε µαθησιακές αδυναµίες που πολλές
φορές οφείλονται σε κοινωνικές ανισότητες, να ξεπερνιούνται χωρίς
την ανάγκη προσφυγής σε φροντιστήρια, που φορτώνουν µε
δυσβάστακτα οικονοµικά βάρη ακριβώς τις οικογένειες οι οποίες δεν
ανήκουν στους έχοντες και κατέχοντες;
Ποιος αµφιβάλλει πλέον ότι οι δέσµες και η δοκιµασία των γενικών
εξετάσεων αναιρούσαν το ίδιο το λύκειο πλέον και εξαρτούσαν τα
πάντα από µια τρίωρη δοκιµασία;
Ακριβώς, η κατάργηση του συστήµατος επετηρίδας και η
αντικατάστασή του µε άλλο αξιόπιστο σύστηµα για τη στελέχωση
του εκπαιδευτικού συστήµατος, η αξιολόγηση εκπαιδευτικού έργου
και εκπαιδευτικών, η υποβοήθηση των µαθητών στα δηµόσια
σχολεία σε συγκεκριµένα γνωστικά αντικείµενα µε την ενισχυτική
διδασκαλία, η προσπάθεια να επανακτηθεί η παιδαγωγική
αυτοδυναµία του λυκείου και τέλος η διεύρυνση της προσφοράς για
τριτοβάθµια εκπαίδευση, καθώς και ο τρόπος µετάβασης σ' αυτήν
από τη δευτεροβάθµια, είναι τα βασικά χαρακτηριστικά. Αυτά
αποτελούν ουσιαστικά τον πυρήνα των επιχειρούµενων αλλαγών
αυτής της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης.
Η απάντηση λοιπόν στο πρώτο ερώτηµα, που έθεσα στην αρχή,
εξάγεται, θα έλεγα, αβίαστα. Χρειάζονται αλλαγές στο εκπαιδευτικό
µας σύστηµα µε βάση τις παραπάνω επισηµάνσεις, όπως
χρειάζονται και αλλαγές και στην κατεύθυνση του εκσυγχρονισµού
των βιβλίων, των προγραµµάτων σπουδών, της εκπαίδευσης των
εκπαιδευτικών, της επιµόρφωσής τους, του εκσυγχρονισµού, της
υποδοµής και του εξοπλισµού των σχολικών µονάδων στη χώρα
µας.
Το δεύτερο σηµείο, στο οποίο απαιτείται να επικεντρώσουµε την
προσοχή µας, είναι αυτές καθ' εαυτές οι αντιδράσεις των µαθητών.
Γιατί ένα µέρος των µαθητών αντιδρά και µάλιστα µε αυτήν την
ένταση; 'Ενα µέρος µόνο αντιδρά. Αλλά πράγµατι είναι ένα
σηµαντικό µέρος, ένα σηµαντικό µέγεθος και η ένταση είναι
ιδιαίτερα µεγάλη. Θα θεωρούσα πολύ εύκολη την απάντηση που
λέει ότι µόνο η υποκίνηση από κοµµατικούς µηχανισµούς ή η
παραπληροφόρηση από καθηγητές ευθύνεται για τις αντιδράσεις. Η
υποκίνηση υπήρξε, αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, σε
πολλές περιπτώσεις, όπως υπήρξε και η παραπληροφόρηση επί
µήνες από την έναρξη της σχολικής χρονιάς.
Θεωρώ µάλιστα -ας µου επιτραπεί η έκφραση- απαράδεκτο το να
κρυβόµαστε ως κόµµατα, ως συνδικαλιστές ή ο,τιδήποτε άλλο,
πίσω από τις πλάτες των δεκαεξάρηδων. Να τους χρησιµοποιούµε
ως εµπροσθοφυλακή για τις δικές µας επιδιώξεις, που κάθε άλλο
παρά µε τις πραγµατικές ανάγκες των νέων και της εκπαίδευσής
τους έχουν να κάνουν.
Θεωρώ  επίσης  απαράδεκτες  τις  κορόνες  περί  δήθεν
αυταρχικών  µεθόδων  και  αστυνοµοκρατίας  στα  σχολεία,  τη
στιγµή  που  όλοι  γνωρίζουµε  ότι  µε  πολλή  προσοχή  και  µε
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πολλή ευαισθησία απέναντι στους νέους χειρίστηκε η Κυβέρνηση το
όλο θέµα. Παράδειγµα, αν θέλετε, η στάση της Αστυνοµίας µε τη
διαµεσολάβηση στα σχολεία τις προηγούµενες ηµέρες, µε την
περιφρούρηση του ειρηνικού χαρακτήρα των εκδηλώσεων, όπως
επίσης και µε την περιφρούρηση βέβαια της δηµόσιας περιουσίας.
Ακόµα κατέστη δυνατό να είναι ειρηνική και η σηµερινή διαδήλωση
χάρις στην ψυχραιµία, τη νηφαλιότητα και την υψηλή αίσθηση
ευθύνης και καθήκοντος µε την οποία αντιµετωπίσθηκε από την
Αστυνοµία. Και η εικόνα του φλεγόµενου αστυνοµικού που, επίσης,
µε πολλή ψυχραιµία αντέδρασε και αντιµετώπισε το δικό του
πρόβληµα -γιατί εκείνη την ώρα κινδύνευε η ίδια του η ζωή-
αποδεικνύουν ότι και οι δυνάµεις της Αστυνοµίας ήταν σε
υψηλότατο επίπεδο ευθύνης και καθήκοντος και µε πολλή
ευαισθησία χειρίστηκαν το όλο θέµα αυτές τις ηµέρες.
Για να κατανοήσουµε, όµως, τα αίτια αντιδράσεων των παιδιών,
χρειάζεται να ψάξουµε ακόµη περισσότερο. Προσωπικά εκτιµώ ότι
τα παιδιά αυτά, που βιώνουν µία συγκεκριµένη καθηµερινότητα στο
σχολείο, έχουν δικαιολογηµένα το δικό τους προσωπικό άγχος. ∆εν
ανταποκρίνεται πλήρως το σχολείο σε αυτό που θέλουν, το σχολείο
που έχουν δικαίωµα στο κάτω-κάτω να ονειρεύονται. Ας µην
ξεχνάµε επίσης ότι οι µαθητές, ιδιαίτερα του λυκείου, σήµερα σ'
αυτήν τη χώρα, θα έλεγα, είναι µάλλον οι πλέον "σκληρά
εργαζόµενοι", φορτωµένοι µε την ανάγκη αποστήθισης της ύλης στο
σχολείο, φορτωµένοι µε τις ατέλειωτες επιπρόσθετες ώρες στα
φροντιστήρια, µε τις επιπρόσθετες ώρες εκµάθησης ξένων
γλωσσών σε ινστιτούτα κ.ο.κ.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο ∆'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ)
∆εν είναι ευχαριστηµένοι µε αυτό που ισχύει. 'Εχουν όµως
ταυτόχρονα και τον αυτονόητο φόβο µπροστά στο νέο, που είναι
άγνωστο γι' αυτούς, αφού τώρα επιχειρείται η αλλαγή, τώρα ξεκινάει
η µεταρρύθµιση. Και βέβαια είναι φυσικό να είναι δύσπιστοι ως νέοι
απέναντι σε όλους εµάς, στους ενήλικες. Και τη δυσπιστία τους
αυτή εκµεταλλεύονται όσοι προσπαθούν για δικούς τους λόγους να
αξιοποιήσουν τις αντιδράσεις των παιδιών. ∆εν έχουν όµως
αντιληφθεί τα παιδιά -όσα παιδιά ακοµα καταλαµβάνουν τα σχολεία-
ότι ο τρόπος αυτός αντίδρασης είναι λαθεµένος. 'Οτι έτσι δεν
µπορούν να ακουστούν οι ουσιαστικές τους αγωνίες, αφού µε
κλειστό σχολείο και κατειληµµένες διασταυρώσεις δρόµων θα
ακούγονται µεν κραυγές, θα υπάρχουν και σπρωξίµατα, ενίοτε θα
πέφτουν και γροθιές και κλωτσιές και βέβαια συνεχώς θα πλανάται
ο φόβος του τυχαίου, του απρόβλεπτου περιστατικού. Αλλά ο
αναγκαίος και ουσιαστικός διάλογος εκ των πραγµάτων θα είναι
αδύνατος κάτω από αυτές τις συνθήκες.
Πώς να διατυπωθεί και να ακουστεί ο ΛΟΓΟΣ (µε κεφαλαία) και ο
δικός τους λόγος µε αλυσίδες στις πόρτες και οδοφράγµατα από
θρανία, µε καταλήψεις σχολείων; Πώς να βρεθούν λύσεις για να µη
χαθεί η χρονιά, µία ολόκληρη χρονιά από το δικό τους µέλλον, όταν
όχι οι εβδοµάδες και οι ηµέρες, αλλά ούτε οι ώρες πλέον δεν
περισσεύουν; Και αυτή ήταν η έκφραση αγωνίας από την πλευρά
του Υπουργείου Παιδείας που είπε ότι υπάρχει πλέον κίνδυνος να
χαθεί η χρονιά, γιατί τα όρια εξαντλούνται και θα είναι κρίµα να
χάσουν µία ολόκληρη χρονιά από το ίδιο τους το µέλλον.
Εδώ αναδεικνύεται η ευθύνη όλων, κύριοι συνάδελφοι,
εκπαιδευτικών, γονέων, συνδικαλιστών, ακόµη και των κοµµάτων,
όλων ηµών, να συµβάλουµε σε αυτήν την κρίσιµη ακριβώς στιγµή,
ώστε να διαµορφωθούν οι αναγκαίες συνθήκες γι' αυτόν τον
ουσιαστικό διάλογο µε ανοικτά τα σχολεία. Μόνο τότε µπορεί να
διεξαχθεί διάλογος. Και πρέπει να µιλήσουµε τη γλώσσα της
ειλικρίνειας στα παιδιά. ∆εν χρειάζεται µόνο να τραβούµε τα αυτιά
των παιδιών, αλλά και δεν χρειάζεται µόνο να χαϊδεύουµε τα αυτιά
των παιδιών. Πρέπει να µιλήσουµε σε αυτά για µια ζωή που έχει τις
δικές της δυσκολίες και απαιτήσεις, σε έναν κόσµο που γίνεται όλο
και πιο απαιτητικός, σε µία αγορά εργασίας όπου τα σύνορα
πέφτουν γρήγορα και η γνώση αναδεικνύεται στο πολυτιµότερο και
πλέον αναγκαίο εφόδιο.
Πρέπει να µιλήσουµε για το ότι η κατάκτησή της προϋποθέτει

προσπάθεια συστηµατική µέσα από ένα σύγχρονο εκπαιδευτικό
σύστηµα, που έχουµε εµείς την υποχρέωση να διαµορφώσουµε.
'Ερχοµαι στο τρίτο σηµείο, στο οποίο επίσης πρέπει να στρέψουµε
την προσοχή µας: στην εφαρµογή της εκπαιδευτικής
µεταρρύθµισης. Ο ίδιος ο Υπουργός Παιδείας έχει υπογραµµίσει ότι
η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση δεν είναι µια ακαριαία και στατική
διαδικασία, αλλά µια συνεχής και συνεχιζόµενη πορεία που έχει
πιλοτικές φάσεις, έχει στάδια εφαρµογής και έχει βέβαια και βάθος
χρόνου. 'Αρα, πρέπει να παρακολουθήσουµε την υλοποίησή της,
να την αξιολογήσουµε, να συζητήσουµε µε βάση την αξιολόγηση και
να την βελτιώνουµε καθ'οδόν, να την διορθώνουµε, όπου χρειαστεί
και να τη συµπληρώσουµε, όπου θα είναι αναγκαίο.
Αλήθεια, για πόσα ακόµα θέµατα δεν είναι ανάγκη να συζητήσουµε;
Πρέπει να συζητήσουµε για πολλά ακόµα θέµατα, για θέµατα όπως
το περιεχόµενο σπουδών, το περιεχόµενο των βιβλίων, που έχουν
στα χέρια τους τα παιδιά σε αυτήν τη χώρα, να µιλήσουµε για τον
τρόπο διδασκαλίας των ξένων γλωσσών στο δηµόσιο σχολείο. Γιατί
τα παιδιά, ενώ διδάσκονται τις ξένες γλώσσες στο γυµνάσιο και στο
λύκειο, καταφεύγουν ταυτόχρονα για την εκµάθηση της ίδιας
γλώσσας και στο ιδιωτικό ινστιτούτο;
Πρέπει να µιλήσουµε για την αναγκαιότητα της αποκέντρωσης του
εκπαιδευτικού συστήµατος, για την αναγκαιότητα αποκέντρωσης
του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου, για την αποκέντρωση του
συστήµατος διορισµού των εκπαιδευτικών, να µιλήσουµε για τα
προβλήµατα που δηµιουργούνται δεκαετίες τώρα κάθε χρόνο στην
έναρξη της σχολικής χρονιάς από το υπάρχον σύστηµα
αποσπάσεων που αδειάζει ολόκληρες σχολικές µονάδες, να
µιλήσουµε ακόµα για την αναγκαιότητα της παιδαγωγικής
υποστήριξης του εκπαιδευτικού, να µιλήσουµε για την καταξίωση
του ρόλου του εκπαιδευτικού.
Αυτά είναι µερικά µόνο από τα θέµατα, για τα οποία θα χρειαστεί να
κάνουµε διάλογο, να συζητήσουµε, να συµφωνήσουµε, να
θεσµοθετήσουµε και να προχωρήσουµε.
Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση θα περίµενε κανείς να διατυπώσει
προτάσεις για όλα αυτά, και θα έλεγα ότι θα περίµενε κανείς να έχει
απόψεις ακόµα πιο προχωρηµένες, εάν θέλετε και από αυτές της
Κυβέρνησης. Αντί αυτού, ποια είναι η πρωτοβουλία που πήρε; Η
κατάθεση της πρότασης µοµφής κατά του Υπουργού Παιδείας
ζητώντας ενάµιση χρόνο µετά τη συζήτηση και ψήφιση του βασικού
νόµου να σταµατήσει η αλλαγή, να σταµατήσει η µεταρρύθµιση, να
επέλθει ακινησία τώρα, να ξαναγυρίσει η εκπαίδευση στο παλιό,
δοκιµασµένο µεν, αλλά ξεπερασµένο.
Η πρόταση όµως αυτή της Νέας ∆ηµοκρατίας, που κατατέθηκε
ειδικά αυτές τις µέρες µέσα σε αυτές τις συνθήκες, ενέχει και έναν
άλλον κίνδυνο, αυτόν της δηµιουργίας µετώπων στον ευαίσθητο
χώρο της παιδείας, της δηµιουργίας ακίνητων χαρακωµάτων
αντιπαραθέσεων στον ευαίσθητο χώρο της παιδείας.
Λυπάµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αλλά η πρόταση αυτή
αποδεικνύει τουλάχιστον περιορισµένης ευθύνης αίσθηση απόν τη
πλευρά της Νέας ∆ηµοκρατίας για ένα τόσο σηµαντικό θέµα, όπως
η ανάγκη αναβάθµισης της εκπαίδευσης των αγοριών και κοριτσιών
αυτής της χώρας.
Καλά θα κάνει η ηγεσία της Νέας ∆ηµοκρατίας να το ξανασκεφθεί,
αναγνωρίζοντας έστω και αυτήν την υστάτη στιγµή της συζήτησης
αυτής το λάθος της. Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Φούσας έχει το λόγο.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΦΟΥΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, αισθάνοµαι και εγώ την
ανάγκη και την υποχρέωση να αναφερθώ σε ένα διαδικαστικό
ζήτηµα.
'Εχω  σειρά  34  στον  κατάλογο  των  οµιλητών  και  παρακολουθώ
τη  συζήτηση  από  χθες  µέχρι  και  σήµερα,  έξι-επτά  ώρες
συνεχώς  και  δυστυχώς  µόλις  τώρα  οµιλώ.  Πρέπει  δε  να
σηµειώσω  ότι  το  σύνολο  των  συναδέλφων  Βουλευτών,  που
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αναφέρεται στον κατάλογο, είναι εκατόν τριάντα δύο. Εν τω µεταξύ
αύριο θα µιλήσει ο Πρωθυπουργός, θα µιλήσουν άλλοι Υπουργοί
και αρχηγοί Κοµµάτων, δηλαδή θα µιλήσουν ελάχιστοι ακόµα
Βουλευτές.
Εποµένως, είµαι υποχρεωµένος να διατυπώσω -δεν το κάνω
συνήθως αυτό, αλλά έχω χρέος σήµερα- την άποψη ότι κατ'αυτόν
τον τρόπο δεν αναβαθµίζεται ο ρόλος του Βουλευτή.
Και κάτι ακόµα. Αλήθεια, δεν κατάλαβα το εξής: Γιατί ήταν αναγκαία
η οµιλία του Υπουργού Εθνικής 'Αµυνας για ένα θέµα Eθνικής
Παιδείας; ∆εν κατάλαβα επίσης, γιατί ήταν αναγκαία η οµιλία του
Υπουργού ∆ηµόσιας Τάξης. Προς το παρόν σκέφθηκα ότι θα
ήθελαν να δικαιολογηθούν για κάποιες ενέργειες του Υπουργείου
τους που είδαµε να γίνονται αυτές τις µέρες. Το περίµενα αυτό,
αλλά όµως δεν έγινε.
'Αρα, λοιπόν, ποια σκοπιµότητα εξυπηρετούσαν αυτές οι
παρεµβάσεις; Για µεν του κ. Τσοχατζόπουλου, σαφώς είχε αρχηγικό
χαρακτήρα. Για τον κύριο Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης, δεν
αντιλαµβάνοµαι, αλλά έτσι και αλλιώς, ο χρόνος ήταν εις βάρος των
Βουλευτών.
Τώρα θέλω να κάνω µια δεύτερη παρατήρηση. Πράγµατι από τα
έγγραφα, τα οποία κατατέθηκαν σήµερα στη Βουλή, ανακύπτουν
δύο ιδιαίτερα σοβαρά θέµατα. Το ένα µάλιστα, κύριε Υφυπουργέ
Εθνικής Παιδείας, θα ήταν αρκετό αυτό και µόνο που προανέφερα
για να υποβληθεί η πρόταση δυσπιστίας, κατά του Υπουργείου σας,
κατά του Υπουργού.
Αυτό το οποίο ανέγνωσε ο κ. Κουβέλης, και εγώ το έχω, ότι δηλαδή
από 17.12.1998 ο πρόεδρος του Εθνικού Συµβουλίου Παιδείας
απευθύνει πρόσκληση προς όλα τα µέλη Εθνικού Συµβουλίου
Παιδείας -συνολικά είναι εβδοµήντα οκτώ- και εσείς αισθάνεσθε την
ανάγκη να ζητήσετε τη γνωµοδότηση της ολοµέλειας του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους και παίρνετε την απάντηση, ότι µε δική
σας ευθύνη, δεν µπορεί να λειτουργήσει αυτό το Συµβούλιο.
Αντιλαµβάνεσθε πόση ευθύνη έχετε, διότι πράγµατι δεν θέλετε ή
δεν µπορείτε να χειριστείτε τόσο σοβαρά θέµατα και στέκοµαι
ειδικότερα σε αυτό το οποίο λέει το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους.
Εν όψει των προεκδοθέντων, το Νοµικό Συµβούλιο έχει οµόφωνα
τη γνώµη, ότι ελλείψει συνδροµής των προβλεποµένων νοµίµων
προϋποθέσεων δεν είναι δυνατή η σύγκληση και λειτουργία της
ολοµέλειας του ΕΣΥΠ". Εποµένως εδώ τι παιχνίδια παίζονται; Ο κ.
Πανάρετος δικό σας στέλεχος είναι. Τι συµβαίνει; 'Αλλα
εσωκοµµατικά συµβαίνουν εδώ; Ο ένας λέει, πρέπει να συγκλιθεί το
Συµβούλιο Εθνικής Παιδείας, εσείς όµως, δεν δηµιουργείτε τις
προϋποθέσεις; Τι συµβαίνει επιτέλους εδώ; 'Αρα και αυτό
καταδεικνύει την τεράστια ευθύνη σας.
'Ενα δεύτερο θέµα, επειδή είναι και ο κύριος Υπουργός ∆ικαιοσύνης
εδώ. 'Εχω στα χέρια µου -έγινε ήδη αναφορά, αλλά το έχω και εγώ
στα χέρια µου- µια παραγγελία, κύριοι Υπουργοί, του Εισαγγελέως
από 18.10.1998 Πρωτοδικών Σύρου.
Προσέξτε, στο έγγραφο αυτό δεν διατάσσει µια προκαταρκτική
εξέταση, ασκεί ποινική δίωξη -κατά πάντων, παρακαλώ πολύ- και
βγαίνει και λέει µάλιστα, ότι ενεργεί και προανάκριση.
∆ιερωτώµαι, τι γίνεται εδώ επιτέλους. Κατ'αυτόν τον τρόπο θα
αντιµετωπιστεί το µέγα πρόβληµα της παιδείας; Κατά των
καθηγητών, κατά των µαθητών, κατά των γονέων, όπως αναφέρεται
στο έγγραφο µε την εισαγγελική αυτή παραγγελία;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Για ποιο λόγο; Για τη βία στα σχολεία. Γιατί δεν
το λέτε;
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΦΟΥΣΑΣ: Το είπα, θα το πείτε και εσείς. ∆εν λέει
µόνον αυτό. Λέει για άλλα αδικήµατα, όπως παράβαση καθήκοντος
και όχι για βία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Για καταστροφές σε δηµόσιες περιουσίες.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΦΟΥΣΑΣ: Σηµασία όµως έχει, εσείς, το ξέρετε αυτό
που το λέτε και πώς αντιδράσατε σ'αυτήν την ενέργεια; Τι συµβαίνει
επιτέλους εδώ στην προκειµένη περίπτωση; 'Ετσι νοµίζετε ότι θα
λυθεί το µέγα πρόβληµα της παιδείας;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Αν αυτές οι κατηγορίες γίνονταν σε ιδιωτικά
σχολεία, τι θα κάνατε;
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΦΟΥΣΑΣ: Σας παρακαλώ πολύ!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Θα µιλήσετε, κύριε
Υπουργέ, στη συνέχεια.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΦΟΥΣΑΣ: Επειδή έγινε πολύς λόγος αυτές τις µέρες -
άκουσα και τους προλαλήσαντες Υπουργούς, όπως άκουσα επίσης
και συναδέλφους να το αναφέρουν, ένας µάλιστα συνάδελφος είπε
ότι µέχρι τώρα ήταν άθλια η παιδεία και θα έπρεπε ασφαλώς να
έχουµε αυτήν την παρέµβαση- ορθώς διερωτώµαι και βεβαίως
διερωτάται και όλος ο ελληνικός λαός ο οποίος µας παρακολουθεί
και ασφαλώς και εσείς πρέπει να διερωτηθείτε, µέχρι τώρα τι
κάνατε; ∆εκαέξι χρόνια εσείς δεν κυβερνάτε τον τόπο; Εσείς δεν
έχετε την ευθύνη για τα θέµατα της παιδείας; Πώς, λοιπόν, έρχονται
τα στελέχη σας, οι Υπουργοί σας, οι Βουλευτές σας και
αναγνωρίζουν ότι µέχρι τώρα η παιδεία -σηµειώσατε- ήταν άθλια και
τώρα εσείς µε αυτήν σας την παρέµβαση, που ασφαλώς εσφαλµένη
είναι και αυτή, επιχειρείτε να εφαρµοστεί;
Στο λίγο χρόνο που έχω στη διάθεσή µου -δυστυχώς τα θέµατα
είναι πολλά- θέλω να δώσω µία συγκεκριµένη απάντηση στον
Υπουργό Παιδείας. Πρέπει να πω ότι ο πανικός του είναι πολύ
µεγάλος, ιδιαίτερα µεγάλος, γι' αυτό φαίνεται χρησιµοποίησε στην
αγόρευσή του λέξεις και φράσεις απαράδεκτες. ∆εν έχω ακούσει
ποτέ Υπουργό να οµιλεί για "γκάφα" στο χώρο αυτόν, στον Αρχηγό
τάχα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο οποίος ασφαλώς
διακρίθηκε, όπως διακρίνεται πάντοτε, για την ευπρέπειά του και για
την προσοχή του σε όσες λέξεις και φράσεις χρησιµοποιεί -και το
γνωρίζετε ασφαλώς πολύ καλά. Και ιδίως για µια άλλη λέξη την
οποία δεν θέλω να επαναλάβω, αλλά πάντως εµείς καµαρώνουµε,
κύριοι Υπουργοί, γιατί έχουµε νέο Αρχηγό, µε τεράστιες γνώσεις,
ιδιαίτερα δυναµικό και θα δοκιµάσετε ασφαλώς σε λίγο την
αποτελεσµατικότητα αυτής της πολιτικής του.
Η Νέα ∆ηµοκρατία όµως, κάνοντας χρήση του άρθρου 84 του
Συντάγµατος και του άρθρου 142 του Κανονισµού της Βουλής,
έκρινε ότι είχε χρέος, ασφαλώς και δικαίωµα, να καταθέσει την υπό
συζήτηση πρόταση δυσπιστίας κατά του Υπουργού Παιδείας. Ο
πανικός, επαναλαµβάνω, τον οποίο η Κυβέρνηση έδειξε ότι
αισθάνθηκε, είναι προφανής, όπως επίσης και ο αιφνιδιασµός. Και
για το λόγο αυτό βλέπουµε ότι κατέφυγε και καταφεύγει σε
περίεργες και ανεπίτρεπτες διαστροφές, τις οποίες, αν είχα το
χρόνο, ασφαλώς θα τις ανέφερα, αλλά δεν µε παίρνει ο χρόνος. Τις
άκουσε ο ελληνικός λαός, τις γνωρίζουµε, αλλά προεχόντως όµως
κάνετε διαστροφή, όταν θέλετε να καταλογίζετε ευθύνες αλλού για
την κατάσταση σήµερα της παιδείας, ενώ είναι προφανές ότι η
ευθύνη είναι δική σας για όσα µέχρι σήµερα έγιναν και γίνονται,
ιδίως όµως όπως αυτές τις ηµέρες αντιµετωπίζετε µε µία
υπερβολική αλαζονεία, µε µία υπερβολική ανευθυνότητα, µε µία
υπερβολική µη κατανόηση των προβληµάτων και ιδού τα
αποτελέσµατα.
Εµείς κατανοούµε ότι η παιδεία και ο πολιτισµός είναι από τα
καλύτερα συγκριτικά στοιχεία και πλεονεκτήµατα στη χώρα µας και
στα πλαίσια της Ευρώπης, αλλά ποιος 'Ελληνας όµως σήµερα
βλέπει και αναγνωρίζει ότι πράγµατι αυτό εσείς το αντιλαµβάνεστε
και ότι πράγµατι η παιδεία µας σήµερα κατά αυτόν τον τρόπο
αντιµετωπίζεται;
Μέχρι σήµερα είχαµε ένα σύστηµα πράγµατι αναχρονιστικό, που
εσείς το εφαρµόσατε. Μέχρι σήµερα δεν µπορέσατε να
απορροφήσετε δυστυχώς τα κονδύλια της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Μέχρι σήµερα, στα πλαίσια του ΟΟΣΑ, είµαστε κάτω ακόµα και από
την Τουρκία και από την Ινδία, για την οποία εσείς βασικά και
αποκλειστικά είστε υπεύθυνοι.
Θέλω όµως να τελειώσω, γιατί δυστυχώς ο χρόνος δεν µου το
επιτρέπει, µε την εξής παρατήρηση:
Εµείς  κάναµε  το  χρέος  µας,  ασκήσαµε  το  συνταγµατικό  µας
δικαίωµα,  καταλογίσαµε  τις  ευθύνες  τις  οποίες  έχετε,  αλλά
εκτιµώ,  µε  τον  τρόπο  µε  τον  οποίο  απάντησε  ο  Υπουργός,  ότι
πράγµατι  ο  νόµος  αυτός  δεν  πρόκειται  να  αλλάξει  ό,τι  και
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αν συµβεί, πέραν του ότι αποδεικνύει µίαν ανεπίτρεπτη αλαζονεία,
µία ανεπίτρεπτη ανελαστικότητα, µία ανεπίτρεπτη υπερβολή
εκτίµησης των συγκεκριµένων δεδοµένων. 'Εχω τη γνώµη ότι
οδηγεί την παιδεία µας σε επικείµενες και εκρηκτικές καταστάσεις.
Εµείς, επαναλαµβάνω, κάναµε το χρέος µας. Από εδώ και πέρα,
κύριοι συνάδελφοι, είναι δικό σας χρέος. Ο Πρωθυπουργός δεν
µπόρεσε, δεν µπορεί, δεν έχει τη δύναµη να αλλάξει τον Υπουργό,
ο οποίος απέτυχε µέχρι σήµερα. Εκείνος δεν βρίσκει τη δύναµη να
παραιτηθεί. Εµείς ασκήσαµε το συνταγµατικό µας δικαίωµα. Από
εδώ και πέρα δική σας είναι η ευθύνη για ό,τι συνέβη, ιδίως όµως
για ό,τι συµβεί στο µέλλον στο χώρο της Παιδείας.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Θωµόπουλος έχει το
λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΩΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
σηµερινή εσωτερική και διεθνής πραγµατικότητα µας επιβάλλουν να
στρέψουµε την προσοχή µας στους τοµείς της παιδείας και της
εκπαίδευσης, προσδίδοντάς τους ουσία και περιεχόµενο.
Αν συµφωνήσουµε, λοιπόν, ότι η µόρφωση αποτελεί κοινωνικό
αγαθό και όχι προνόµιο και ότι ο άνθρωπος που επιδιώκουµε να
επιµορφώσουµε, πρέπει να είναι ο ισορροπηµένος και
ολοκληρωµένος πολίτης, τότε στόχος µας πρέπει να είναι όχι πλέον
η περισσότερη γνώση αλλά η ποιοτικότερη γνώση και η σωστότερη
διαχείρισή της, αφού η γνώση αποτελεί εργαλείο του ανθρώπου και
όχι ο άνθρωπος εργαλείο της γνώσης.
Με δεδοµένο ότι σήµερα καµιά κοινωνία και κανένας ειδικός δεν
µπορεί να προβλέψει το τι µέλλει γενέσθαι, όχι στο απώτερο, αλλά
στο άµεσο µέλλον και µε υπαρκτές τις απειλητικά ραγδαίες εξελίξεις
στην τεχνολογία, αλλάζουν δραµµατικά και οι έννοιες της παιδείας
και της εκπαίδευσης.
'Ετσι στις ηµέρες µας δεν ισχύει η αρχή της εξειδίκευσης στην
αγορά εργασίας, καθώς τη θέση της παίρνει η αρχή της
µετατρεψιµότητας της γνώσης. ∆ηλαδή της ικανότητας του ατόµου
να ανταποκρίνεται στις απαιτήσεις των διαρκών µεταβολών.
Η νέα αυτή πραγµατικότητα, αβέβαιη όσο και ελπιδοφόρα, απαιτεί
και προϋποθέτει έναν διαφορετικό τύπο πολίτη, όχι απαραίτητα
εξειδικευµένο, όπως µέχρι πρότινος, αλλά ένα νέο τύπο πολίτη,
υπεύθυνο, δηµιουργικό, επινοητικό, ευέλικτο, συνεργάσιµο,
κοινωνικά ευαίσθητο, µε ποιοτική παιδεία, που θα του διασφαλίζει
συνεχή επαγγελµατική δραστηριότητα.
Αν λάβουµε δε υπόψη µας ότι το σχολείο σήµερα δεν συνιστά τη
µοναδική πηγή γνώσης, γιατί αυτή βρίσκεται αποθηκευµένη στους
ηλεκτρονικούς υπολογιστές, στις τράπεζες πληροφοριών, στα
διεθνή δίκτυα πληροφόρησης και στα ΜΜΕ, τότε γίνεται φανερό ότι
το σχολείο για να συνεχίσει να επιτελεί το ρόλο της οµαλής
κοινωνικοποίησης των νέων, αποκτά πλέον και µια πρόσθετη
ελπίδα, να µάθει το νέο πώς να αντλεί, να επεξεργάζεται και να
αξιοποιεί τις πληροφορίες, για να είναι µετά ικανός να συνθέτει και
να παράγει νέα γνώση.
Είναι εποµένως σαφές ότι ο νέος τύπος του ανθρώπου που έρχεται,
θα πάρει τη θέση του παλαιού που φεύγει. Και αυτό όποιος δεν το
αντιλαµβάνεται, δεν ξέρει πού πατεί και πού πηγαίνει.
'Αρα πριν εισβάλλει ξαφνικά και βίαια το καινούριο, είναι ανάγκη να
προετοιµάσουµε εµείς το έδαφος υποδοχής του και όχι αυτό να µας
επιβληθεί.
Ο άνθρωπος που φεύγει, ο σοφός άνθρωπος, είναι ο άνθρωπος
της συσσωρευµένης γνώσης. Φεύγοντας αυτός παίρνει µαζί του τα
εκπαιδευτικά συστήµατα, παίρνει σχολεία, παίρνει βιβλία, µεθόδους
διδασκαλίας.
Ο νέος άνθρωπος του 2000 είναι ο έξυπνος, ο δηµιουργικός, ο
συνθετικός άνθρωπος. Είναι ο άνθρωπος που µπορεί να
διαχειρίζεται την υπάρχουσα γνώση. Είναι ο άνθρωπος που µπορεί
µέσα από τις άπειρες γνώσεις να συνθέτει και να παράγει µια νέα

κοινωνικά χρήσιµη γνώση. Αυτός, λοιπόν, ο νέος τύπος ανθρώπου
απαιτεί να φέρει µαζί του και νέα εκπαιδευτικά συστήµατα, νέα
βιβλία, νέα προγράµµατα, καθώς και νέες µεθόδους µαθησιακής
προσέγγισης στην κοινωνία που έρχεται, την κοινωνία της
πληροφορίας και της γνώσης.
Και εδώ είναι που χρειάζεται η ευθύνη των πολιτικών και η
µελετηµένη παρέµβαση της πολιτείας. Και ο πολιτικός έχει δύο
επιλογές. 'Η να µην ασχοληθεί µε τα εκπαιδευτικά πράγµατα και τη
νέα πραγµατικότητα, που είναι δρόµος εύκολος, ακίνδυνος και
χωρίς κανένα πολιτικό κόστος, οπότε ο νέος τύπος ανθρώπου θα
προσπεράσει και θα φύγει, αφού δεν µπορεί να αναπτυχθεί και να
ευδοκιµήσει στο παλιό περιβάλλον, µε αποτέλεσµα η χώρα µας να
µείνει στο περιθώριο, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για το µέλλον µας, ή
να εστιάσει το συνολικό ενδιαφέρον του πάνω στο δίπολο παιδεία-
εκπαίδευση και να προχωρήσει µε την ενεργό συµµετοχή
ολόκληρης της εκπαιδευτικής κοινότητας στη δηµιουργία ενός
µεγάλου µεταρρυθµιστικού κινήµατος. Μόνο έτσι θα δηµιουργηθεί
το νέο κατάλληλο περιβάλλον υποδοχής και προετοιµασίας για το
νέο δηµιουργικό και παραγωγικό άνθρωπο της γνώσης. Και αυτό
κάνει η Κυβέρνηση σήµερα µε τη µεταρρύθµιση στην παιδεία. Μία
µεταρρύθµιση, που έχει ως όραµα το δηµιουργικό σχολείο, το
σχολείο που θα συνεγείρει, θα κινητοποιεί και δεν θα αναπαράγει το
υπάρχον, αλλά θα το υπερβαίνει και θα δίνει στην κοινωνία το
δηµιουργικό άνθρωπο, τον καλλιεργηµένο, τον ελεύθερο πολίτη, ο
οποίος θα βρίσκει τη χαρά και το νόηµα της ζωής του µέσα από την
ικανοποίηση της δηµιουργίας. Και το κάνει αυτό η Κυβέρνηση, γιατί
θεωρεί την παιδεία εθνικό µέγεθος, που πρέπει να το προσεγγίζει
κανείς µε υπευθυνότητα, ειλικρίνεια, εντιµότητα και συνέπεια.
∆εν θεωρούµε ότι ο χώρος της παιδείας θα πρέπει να είναι χώρος
πολιτικής αντιπαράθεσης και κοµµατικών επιδιώξεων. Η δηµαγωγία
πάνω στα θέµατα της παιδείας είναι κοινωνικά και εθνικά
επικίνδυνο. Και εσείς, κύριοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, δηµαγωγείτε.
∆ηµαγωγείτε ζητώντας την κατάργηση της εκπαιδευτικής
µεταρρύθµισης αρχικά, την αναστολή της ύστερα και τώρα την
αποποµπή του Υπουργού.
Τι προτείνετε; Γιατί δεν λέτε πού διαφωνείτε και τι αντί αυτών
προτείνετε; ∆ιαφωνείτε µε το ολοήµερο νηπιαγωγείο, µε τα νέα
προγράµµατα σπουδών, µε την αξιολόγηση των µαθητών σε νέα
πιο αντικειµενική και ουσιαστική βάση, µε την αξιολόγηση του
εκπαιδευτικού έργου της εκπαιδευτικής µονάδος και του
εκπαιδευτικού, µε το Ενιαίο Λύκειο και την κατάργηση των πολλών
τύπων σχολείων, µε την αύξηση των θέσεων για τους υποψηφίους
στα ΑΕΙ και ΤΕΙ, µε την κατάργηση των εισαγωγικών εξετάσεων, µε
το Ανοιχτό Πανεπιστήµιο, µε την κατάργηση της επετηρίδας και την
αξιοκρατική πρόσληψη των εκπαιδευτικών;
Θέλετε ανοιχτά τα σχολεία ή όχι; Ξεκαθαρίστε τη θέση σας. ∆εν
µπορεί να τα θέλετε και ανοιχτά και κλειστά, αφού ο µεν Αρχηγός
σας τάσσεται κατά των καταλήψεων δήθεν, ενώ όλος ο µηχανισµός
των στελεχών σας, µαζί µε το ΚΚΕ, καταβάλλουν συνεχείς
προσπάθειες για το κλείσιµο των σχολείων, προσβλέποντας σε
κοµµατικά οφέλη.
Εµείς µε ανεπτυγµένο το αίσθηµα της ευθύνης θα συνεχίσουµε να
κάνουµε τον αγώνα µας για να ανοίξει και το τελευταίo σχολείο, γιατί
θεωρούµε ότι κάθε λεπτό, κάθε διδακτική ώρα που χάνεται στο
σχολείο, είναι µια ώρα αναντικατάστατη. Θεωρούµε ότι είναι
εγκληµατική κάθε πολιτική που πριµοδοτεί µε επαναστατικοφανείς
µορφές αγώνα την άδολη αγωνιστικότητα των νέων παιδιών, που
χειρίζεται την αποχή από τη γνώση, ωσάν να µην αποτελεί η
κατάκτησή της µία αυθεντικά επαναστατική, µια γνήσια προοδευτική
πράξη.
Πώς κόµµατα της αριστεράς, κόµµατα που στο παρελθόν πάσχιζαν
ώστε  η  µόρφωση  να  είναι  δικαίωµα  και  όχι  προνόµιο,
συναινούν,  ενθαρρύνουν  αλλά  και  υποκινούν  τις  καταλήψεις
των  σχολείων;  Από  πότε  ο  αυτοαποκλεισµός  των  µαθητών
από  το  δικαίωµα  για  κατάκτηση  της  παρεχόµενης  γνώσης
συνιστά  προοδευτική,  φιλολαϊκή  αντίληψη;  Από  πότε  η  κολα-
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κεία της ήσσονος προσπάθειας δηµιουργεί πολίτες µε
αυτοπεποίθηση, που µπορούν να απαιτούν και να διεκδικούν; Από
πότε τα χαϊδέµατα προς τους καθηγητές, που αντέδρασαν στα
αυτονόητα, δηλαδή, στην αξιολόγησή τους, συνιστά προοδευτική
πολιτική, κύριοι της αριστεράς και της δεξιάς πτέρυγας;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Το 1991 αυτά έλεγε και η Νέα ∆ηµοκρατία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΩΜΟΠΟΥΛΟΣ: Γι' αυτά κάνετε τα ίδια τώρα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Γκατζή, θα σας
παρακαλέσω να σταµατήσετε όχι µόνο τις παρεµβάσεις αλλά και τις
συνοµιλίες.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΩΜΟΠΟΥΛΟΣ: Και από πότε τα κακώς κείµενα, το
γεγονός δηλαδή ότι ο έλεγχος των εκπαιδευτικών και παιδαγωγικών
ικανοτήτων των υποψηφίων καθηγητών δεν γινόταν εντός των
πανεπιστηµίων, διορθώνονται τώρα µε αδικίες σε βάρος των νέων
που γίνονται πειραµατόζωα, επί των οποίων θα πειραµατιστούν οι
απόφοιτοι των πανεπιστηµίων και όχι βέβαια οι καθηγητές;
Κρίµα, κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης. Κρίµα για τον τόπο,
που πρυτανεύει στην πρακτική των κοµµάτων το πώς θα
αποκοµίσουν κοµµατικά οφέλη, πατώντας ακόµα και πάνω στην
τραυµατισµένη παιδεία, που προσπαθεί ιδιαίτερα τα τελευταία
χρόνια να βρει το δρόµο της. Παρά τις προσπάθειές σας όµως,
προσπάθειες που καταδικάζει ο ελληνικός λαός, εµείς θα
συνεχίσουµε την πορεία µας για την εκπαίδευση µε σχέδιο, για την
παιδεία µε όραµα. Θα συνεχίσουµε την πορεία µας, διότι αυτή είναι
η εντολή που µας έδωσε ο ελληνικός λαός.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης
κ. Γιαννόπουλος έχει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Κύριε
Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, διεξάγεται η συζήτηση απόψε,
συνεχιζόµενη συζήτηση από χθες το βράδυ βεβαίως µε πρόταση
της Νέας ∆ηµοκρατίας, "πρόταση δυσπιστίας εναντίον του
Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Αρσένη".
Η πρόταση αυτή επεχειρήθη να δικαιολογηθεί από την πλευρά της
Νέας ∆ηµοκρατίας, ουχί βεβαίως επαρκώς καθ'ηµάς και δεν
συνεδέθη, όπως έπρεπε να γίνει βέβαια µε πρόταση δυσπιστίας
κατά της Κυβερνήσεως. ∆ιότι από τη στιγµή που η Κυβέρνηση
ολόκληρη, όχι µία φορά αλλά πολλές φορές, ολόκληρο το
Υπουργικό Συµβούλιο, πήρε τη θέση του Υπουργού Παιδείας και
Θρησκευµάτων, πάνω στα θέµατα αυτά, τα οποία προκάλεσαν
αυτές τις διενέξεις και τις κινητοποιήσεις, έπρεπε η Νέα ∆ηµοκρατία
να αφήσει τα προσχήµατα και να κοιτάξει το στόχο. Και ο στόχος
βέβαια είναι η Κυβέρνηση, όταν, επαναλαµβάνω, η Κυβέρνηση
ολόκληρη ανέλαβε την ευθύνη, την πολιτική ευθύνη, γενναία, τίµια,
καθαρά και ξάστερα µε αλλεπάλληλες δηλώσεις του ίδιου του
Προέδρου της Κυβερνήσεως, του ίδιου του Πρωθυπουργού µας.
Συνεπώς, δεν βρίσκω την αιτιολογία ότι είναι σύµφωνη µε τη
συνταγµατική τάξη η Νέα ∆ηµοκρατία µε αυτή την επίθεση που
κάνει εναντίον του Υπουργού Παιδείας. ∆ιότι, ναι, µεν η
συνταγµατική τάξη το προσδιορίζει, αλλά είναι και η πολιτική τάξη,
είναι και η ηθική τάξη, είναι και η τάξη της συµπεριφοράς. Και να µη
γελιόµαστε εδώ, το γεγονός ότι επεχειρήθη όχι εναντίον της
Κυβερνήσεως ύστερα από µία συζήτηση ευρύτατη που διεξήχθη
εδώ σχετικά µε τα θέµατα της παιδείας, δεν δικαιολογεί λοιπόν
αυτήν την αιτιολογία που προβάλλετε, κύριοι συναδελφοι της Νέας
∆ηµοκρατίας.
Θέλω να απαντήσω στον κ. Σιούφα, ο οποίος βέβαια έψεξε το
γεγονός γιατί µιλάνε οι Υπουργοί.
Εµείς είµαστε οι εγκαλούµενοι, κύριε Φούσα. Εµείς είµαστε και
δίδεται ο λόγος στους Βουλευτές. Και οι Βουλευτές...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Με
συγχωρείτε, ο κ. Φούσας. Σας µπλέκω, ξέρετε.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΦΟΥΣΑΣ: 'Αλλο Καρδίτσα και άλλο Γιάννενα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Μη διακόπτετε, σας

παρακαλώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): ...είναι
το Zapsus Liguen παραδροµή της γλώσσας µε τα ονόµατα. Το έχω
και άλλη φορά πάθει, καλά να πάθω, λοιπόν!
Λοιπόν, γιατί; ∆ιότι η Κυβέρνηση είναι η εγκαλούµενη, είναι, αν
θέλετε, η κατηγορούµενη, είναι η προσβαλλόµενη. Η Κυβέρνηση,
λοιπόν και ο κάθε Υπουργός έχει την ευχέρεια. Και για να µη λέτε,
ξέρετε, "εµείς ξέρουµε για τα δικά σας", ότι δεν βοηθάµε οι
Υπουργοί τον κύριο Υπουργό της Παιδείας, το άκουσα χθες και
προχθές µε ένα δηµοσιογράφο, µε τον οποίο είχα µία συνοµιλία εκεί
που µε κάλεσε. Επέµενε, "όχι, δεν τον βοηθάτε όλοι οι Υπουργοί και
τον αφήσατε µόνο του". Μα, λέω, "έχω µιλήσει εγώ, έχει µιλήσει ο
Ρέππας, έχει µιλήσει ο Βενιζέλος, έχει µιλήσει ο Παπαντωνίου".
'Οχι, απάντησε, "οι άλλοι δεν µιλάνε".
Ενεγράφησαν, λοιπόν, και οι άλλοι, κύριε Φούσα, να και ο
Τσοχατζόπουλος, αύριο θα είναι και ο Λαλιώτης, θα είναι και η
Βάσω, θα είναι και οι υπόλοιποι. Βέβαια ο κ. Βενιζέλος, ο ίδιος, έχει
πάρει θέση.
Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι. Τα θέµατα δεν είναι βέβαια απλά µε το
δρόµο που έχουν πάρει. Πρέπει, λοιπόν, να βρούµε τις αιτίες και
τους υπαίτιους και να δούµε πού θα καταλήξουµε, εάν πράγµατι
είναι τίµια και ειλικρινής η πρόθεσή σας ότι είσθε εναντίον των
καταλήψεων και εναντίον των αναστατώσεων. Και βέβαια όλοι
είµαστε -και όλα τα κόµµατα- εναντίον των βιαιοπραγιών και
εναντίον της καταστροφής του δηµοσίου πλούτου, της δηµόσιας
περιουσίας, των σχολείων, των αντικειµένων των σχολείων. Ενάµισι
δισεκατοµµύριο (1.500.000.000) δραχµές είναι η ζηµιά.
Πήρα ένα τηλεγράφηµα από αρµόδιο της Οµοσπονδίας ∆ικαστικών
Υπαλλήλων Θεσσαλονίκης ότι το ∆ικαστικό Μέγαρο Θεσσαλονίκης,
για το οποίο πληρώσαµε δυόµισι εκατοµµύρια (2.500.000) µόνο για
την πρόσοψη, για να το ευπρεπίσουµε, έπαθε σήµερα τέτοιες
ζηµιές, ώστε δεν φτάνει ένα εκατοµµύριο (1.000.000) δραχµές. Και
υπολογείστε ότι πρέπει να έχουν πέσει τρεις χιλιάδες αυγά στο
κτίριο. Και έγιναν καταστροφές. Γελάτε. Γελάτε!
Εάν, λοιπόν, αυτή είναι η έκφραση µιας διαδήλωσης, πρέπει να
ψάξουµε τι γίνεται µε τους διαδηλωτές. Εάν πράγµατι αυτοί είναι
παιδιά ή είναι κάποιοι άλλοι. Εγώ δεν πιστεύω ότι µαθητές κάνουν
αυτές τις πράξεις. Και θα έρθω και παρακάτω.
Κύριοι συνάδελφοι, είναι η τέταρτη επιχείρηση αναµόρφωσης πάνω
στην παιδεία που πράττει η προοδευτική δηµοκρατική παράταξη
από την εποχή του Ελευθέριου Βενιζέλου.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΣΠΥΡΟΥ: Γι' αυτό πάει καλά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Πάει
καλά και µάλιστα πάει πάρα πολύ καλά και θα προσκυνήσετε εκεί
που σήµερα, εν πάση περιπτώσει, βρίζετε ή µας προπηλακίζετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Σας παρακαλώ, να µην
ξαναδιακόψετε τον κύριο Υπουργό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Το
1917 - 1920 έγινε η πρώτη εκπαιδευτική µεταρρύθµιση του
Ελευθερίου Βενιζέλου µε τον αείµνηστο φιλόσοφο, σοφό
παιδαγωγό και βετεράνο κοµµουνιστή ηγέτη, όπως τον έχω
γνωρίσει εγώ, τον ∆ηµήτρη τον Γλυνό. Η πρώτη µεταρρύθµιση.
Η δεύτερη µεταρρύθµιση επιχειρήθηκε πάλι επί Ελευθερίου
Βενιζέλου µε Υπουργό Παιδείας τον αείµνηστο Γεώργιο
Παπανδρέου το 1928-1932.
Η τρίτη µεταρρύθµιση είναι πάλι από τον Γεώργιο Παπανδρέου µε
Υπουργό τον Λουκή Ακρίτα και παιδαγωγό τον Ευάγγελο
Παπανούτσο, το 1963-1964.
Η τέταρτη είναι η σηµερινή, είναι αυτής της εποχής, που αρχίζει από
το 1997-1998 και είναι η µεταρρύθµιση που κάνει η Κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ µε τον Κώστα Σηµίτη και Υπουργό Παιδείας τον Γεράσιµο
Αρσένη. Και θα δείτε ότι θα έρθει µέρα που και αυτοί οι δυο
πολιτικοί άνδρες, όσον αφορά την αναµόρφωση της παιδείας, θα
αναγνωριστούν και από την παράταξή σας, όπως έχουν
αναγνωριστεί οι προηγούµενες εκπαιδευτικές µεταρρυθµίσεις.
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Τα άλλα που συνέβησαν στο µεταξύ στο χώρο της Παιδείας είναι
διορθώσεις.
∆υστυχώς, δεν έχω αυτά που είπε ο Γλυνός το 1921, διότι είχα
καιρό να τα ιδώ στη βιβλιοθήκη µου και δεν υπάρχουν, όταν ο
µακαρίτης ο Γούναρης ανέλαβε την εξουσία και έκαψε τα βιβλία, τα
βιβλία τα προοδευτικά, τα "Ψηλά Βουνά", που εγώ τα πρόλαβα στο
δηµοτικό σχολείο µε τον Πέτρο τον Ανέζη τον ανθυπολοχαγό της
Τζουµαγιάς, τον ήρωα, το δάσκαλο, όπως ελέγετο το όνοµα και
ήταν πράγµατι δάσκαλος εκεί. Τα έκαψαν τα βιβλία τότε.
Τι γράφει, όµως, ο άλλος ο µεγάλος παιδαγωγός ο
Τριανταφυλλίδης; Είχαµε παιδαγωγούς πολύ µεγάλους στην
παράταξή µας και εκείνοι βοήθησαν τη παιδεία. "Θυµάστε τι έγινε το
1921 µετά τα δώδεκα εγγεκριµένα αναγνωστικά της δηµοτικής;" Λέει
σε οµιλία δασκάλων ο παιδαγωγός εκείνος: "Η επιτροπή που τα
έκρινε, τα έκρινε αναγνωστικά εξαµβλώµατα, εκχυδαϊστικά της
ψυχής και τη γλώσσα της µε τη γραµµατική της την εθνική την
ονόµασε βόρβορο των οδών και γλώσσα των φαυλοβίων". ∆ιαβάζω
µόνο µια παράγραφο, για να δείτε πώς αντέδρασε η παράταξη της
δεξιάς της εποχής εκείνης εναντίον της προόδου πάνω στα θέµατα
της παιδείας και πάνω στην εκπαιδευτική µεταρρύθµιση της εποχής
εκείνης.
Ο νόµος έχει γίνει. Τι ζητάτε; 'Αλλα κόµµατα ζητούν την αναστολή
των άρθρων 1 και 2 του ν. 2525/1997. Εσείς ζητάτε την κατάργηση.
'Αλλοι ζητούν την αναστολή. 'Αλλοι ζητούν την παράδοση της
µεταρρύθµισης στο πυρ το εξώτερον! ∆εν γίνεται, κύριοι
συνάδελφοι. Μην επιµένετε. Είσθε ανιστόρητοι. Είσθε έξω από την
ιστορία και έξω από την πορεία των πραγµάτων. ∆εν γίνονται αυτά
τα πράγµατα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Μη φράζετε το δρόµο του Πρωθυπουργού
να πάρει πρωτοβουλίες, κύριε Υπουργέ.
EYAΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): 'Οπου
έχετε παρατηρήσεις, παράπονα, διορθώσεις, να κάνετε εισηγήσεις,
να τις κουβεντιάσουµε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί δεν εφαρµόζεται, κύριε
Υπουργέ;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι.
EYAΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης):
Λυπάµαι για λογαριασµό σας, κύριε συνάδελφε. Γιατί διακόπτετε;
∆εν σας έθιξα. ∆εν σας πείραξα. ∆εν είπα για σας τίποτε. ∆εν είπα
ακόµη, δηλαδή, τίποτε. Μη νοµίζετε ότι θα τη βγάλετε έτσι!
(Γέλωτες στην Αίθουσα)
∆εν θέλω δηλαδή και εγώ να σας χαρίσω τίποτε. Θέλω όµως, να
έχω µια συζήτηση ήρεµη µαζί σας. Και τώρα, µια και εδώ είµαστε εν
στενώ οικογενειακώ κύκλω, µια και µείναµε µόνοι µας...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Μπροστά σε όλον τον
ελληνικό λαό!
EYAΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης):
Λυπάµαι, αλλά θέλω να απαντήσω πάλι στον κ. Φούσα για το θέµα
του εισαγγελέα. 'Ολους σας τιµώ, όλους σας αγαπώ, ειδικότερα
τους δικηγόρους, αλλά και όλους τους συναδέλφους, όµως µε τον κ.
Φούσα έχουµε και κάποιο σύνδεσµο µεταξύ µας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Κάνετε διακρίσεις!
EYAΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Είπα
ότι όλους σας αγαπώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Είπατε µόνο τους δικηγόρους.
EYAΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): 'Οχι,
είπα όλους, όλων των επαγγελµάτων.
Αναφέρθηκα για τον κ. Φούσα, γιατί έχουµε µια γνωριµία σαράντα
χρόνια τώρα. Τι να κάνουµε;
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΦΟΥΣΑΣ: Σαράντα όχι, αλλά τέλος πάντων.
EYAΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Εµείς
έχουµε µαλώσει στα πολιτικά, στα συνδικαλιστικά, στα δικηγορικά,
αλλά έξω είµαστε φίλοι. 'Εχουµε τις διαφορές µας, αλλά µιλιόµαστε,
χαιρετιόµαστε, τρώµε µαζί, πίνουµε καφέ µαζί.

Κοιτάξτε, δεν είναι δυνατόν ένας εισαγγελέας, όταν διαπράττεται
κάποιο αδίκηµα, κάποιο παράπτωµα, να µην επεµβαίνει. Πότε
ενήργησαν οι εισαγγελείς, κύριοι συνάδελφοι; 'Οταν ήρθαν στο φως
της δηµοσιότητας οι βιαιοπραγίες και οι βανδαλισµοί εναντίον της
περιουσίας του δηµοσίου. Εάν ο εισαγγελέας δεν έπαιρνε θέση, θα
κατηγορείτο για παράβαση καθήκοντος. Αυτεπαγγέλτως ενήργησε ο
εισαγγελέας.
Και όσοι είπατε ότι "στείλατε τους εισαγγελείς", "στείλατε την
Αστυνοµία" δεν λέτε την αλήθεια.
Οι εισαγγελείς επεµβαίνουν αυτεπαγγέλτως, όταν πρέπει να
επέµβουν.
Και είδατε µε πόση προσοχή ενήργησε ο εισαγγελέας της
πρωτευούσης κ. Κολιοκώστας πάνω στα θέµατα αυτά: "∆εν θα
επεµβαίνει η Αστυνοµία, εάν δεν έχει εντολή από τον εισαγγελέα."
Και αυτό, για να µη γίνουν παρατράγουδα. Και εκείνος ακόµη ο
εισαγγελέας, που αλλιώς θα περίµενε κανένας να ενεργήσει, είδατε
πόσο είναι σύµφωνος µε το πνεύµα της εποχής, ότι δεν πρέπει οι
νέοι, κατά οποιονδήποτε τρόπο, να προπηλακισθούν, να
στραπατσαρισθούν, να πληγεί ο εγωισµός τους ο προσωπικός, που
είναι και δικαιολογηµένος.
Μην τα βάζετε λοιπόν µε την Κυβέρνηση ότι έστειλε τους
εισαγγελείς, ότι έστειλε την Αστυνοµία.
Και προηγουµένως διόρθωσα κάτι που είπε η κ. Παπαρήγα.
Θα πω όµως και κάτι για να διορθώσω, που ειπώθηκε από την
πλευράς του Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου. Βέβαια,
δεν είναι εδώ η κ. Λουλέ. Αµόλυσε και εκείνη την κουβεντούλα της.
Είπε ότι την εποχή εκείνη "ο κ. Σουφλιάς δεν φώναζε ούτε
εισαγγελείς ούτε Αστυνοµία εναντίον των παιδιών". Ούτε εµείς
φωνάξαµε.
Και κάτι άλλο: ∆εν είπαµε ποτέ εµείς ότι η Αριστερά διαπράττει
οποιοδήποτε -ας επιτραπεί να πω- πολιτικό αδίκηµα ή ότι κάνει
οποιαδήποτε πολιτική πράξη, η οποία κατά οποιονδήποτε τρόπο
είτε ρίχνει λάδι στη φωτιά είτε δηµιουργεί προβλήµατα είτε
προτρέπει τους µαθητές να καταλάβουν τα σχολεία.
Ο Πρωθυπουργός µας είχε τη λεβεντιά και την παλικαριά -και εµείς
οι υπόλοιποι που έχουµε υπόψη µας ορισµένα πράγµατα, θα το
πούµε παλικαρίσια ότι το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
παροτρύνει τους µαθητές, παροτρύνει τους καθηγητές -και δεν είναι
όλοι καθηγητές, δεν φταίνε όλοι οι καθηγητές- για την αντιπαράθεση
αυτήν τη σκληρή, η οποία δηµιουργεί και τις καταλήψεις.
Και βέβαια, θα διαθέσω λίγο χρόνο για να διαβάσω µία εγκλητήρια
αναφορά ενός προϊσταµένου δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης του
Νοµού Μεσσηνίας.
Οι εισαγγελείς της Πάτρας, του Πύργου Ηλείας και της Μεσσηνίας
µε πολύ πραότητα και µειλιχιότητα αντιµετώπισαν αυτά τα θέµατα.
Πήραν µηνυτήριες αναφορές, κίνησαν προκαταρκτικές εξετάσεις για
την εξακρίβωση των υπαιτίων των βανδαλισµών και αλλού
κινήθηκαν και ποινικές διώξεις.
'Οταν έχεις µια µηνυτήρια αναφορά -και την παίρνει ο εισαγγελέας-
και καταγγέλλεις ορισµένα πράγµατα, δεν µπορεί να τη σκίσει ή να
την πετάξει ή να την βάλει στο αρχείο. Πρέπει να κάνει εκείνα που
ορίζει η ποινική δικονοµία. Αλλού ασκήθηκε και ποινική διώξη και
την έστειλε σε προανάκριση. Πότε θα τελειώσει η προανάκριση και
πότε θα γίνει η δίκη; Πάντως µην τα βάλετε µε τους εισαγγελείς.
Ακόµη και όταν δεν ήµουν Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ως δικηγόρος
πάντοτε υπερασίστηκα την αλήθεια και το ξέρετε. Ουδέποτε είπα
κάτι που δεν ήταν σύµφωνο µε τη δικονοµία. Εδώ υπήρξαν διώξεις
νόµιµες.
Ο προϊστάµενος δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης Νοµού Μεσσηνίας,
κάτοικος Καλαµάτας, αφού αναφέρεται σε περιστατικά σχετικά µε
τις  καταλήψεις  λέει:  "Στο  Νοµό  Μεσσηνίας  οι  καταλήψεις
σχολείων  εµφανίστηκαν  µετά  την  20η  Νοεµβρίου  1998.  Η
τακτική  αυτή,  η  τακτική  τυφλής  σύγκρουσης  ακραία  και
ανώφελη  έχει  εξόχως  βλαπτικές  συνέπειες  στη  διαδικασία
γνώσης  των  µαθητών,  αλλά  και  προφανέστατα  επιβλαβείς
επενέργειες  στην  κοινωνία  γενικότερα.  Σηµειωτέον  ότι  η
πλειοψηφία  των  µαθητών  στέκεται  θετικά  στο  ν.  2525/97  και
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επιθυµεί το τέλος των καταλήψεων και τη λειτουργία των σχολείων.
Είναι δε πλέον εναργής η διάθεση των µαθητών για συµφιλίωση και
αποδοχή της νέας θεσµικής πραγµατικότητας που έχει εκτονώσει
σε µεγάλο βαθµό την κατάσταση και ο συντριπτικός αριµός των
σχολείων λειτούργησε. Βέβαια συγκεκριµένες δυνάµεις πολιτικής
και συντεχνειακής βάσης µάχονται λυσσωδώς µε άνοµα µέσα να
συντηρήσουν τις καταλήψεις.
Κύριε Εισαγγελεύ,
Κατόπιν ενηµερώσεώς µου από τις κυρίες" -δεν θέλω να αναφέρω
ονόµατα- "το Σάββατο 9.1.1999 και περί ώραν 12.30' οι τρεις ως
άνω καθηγήτριες ήταν στο κτίριο του Α' Λυκείου Καλαµάτας εξαιτίας
ενός προσωπικού άγχους και αγωνίας, προκειµένου να
επαναλειτουργήσουν από ∆ευτέρα 11.1.1999 τα ως άνω σχολεία.
Μέσα στο κτίριο ευρίσκονταν τρεις ως τέσσερις µικροί µαθητές του
Εσπερινού Γυµνασίου, ένας µαθητής του Α' Λυκείου και ένας
µαθητής του Εσπερινού Λυκείου. Οι τρεις ως άνω καθηγήτριες µετά
από εκτεταµένο διάλογο έπεισαν τα παιδιά να αποχωρήσουν και
στη συνέχεια ειδοποίησαν τα συνεργεία καθαριότητας να
αποκαταστήσουν καθαριότητα και ζηµιές και τα σχολεία να
λειτουργήσουν απρόσκοπτα τη ∆ευτέρα 11.1.1999. Μετά από
χρονικό διάστηµα περισσότερο της µιας ώρας άρχισαν να
συγκεντρώνονται µαθητές, τους οποίους δεν γνώριζαν οι
διευθύντριες των σχολείων. Οι µαθητές πιθανών άλλων σχολείων
είχαν επικεφαλείς ενήλικα άτοµα. Οι δύο διευθύντριες και
υποδιευθύντρια έχοντας ήδη κλείσει την κεντρική σιδερένια πόρτα
του σχολείου ζήτησαν από τους συνωθούµενους ενήλικες και
µαθητές να αποχωρήσουν. Οι συγκεντρωθέντες µαθητές, οι οποίοι
δρούσαν κατόπιν φορτικής παροτρύνσεως και προτροπής των
ενηλίκων, άρχισαν να φωνασκούν και να επιδεικνύουν διαθέσεις
βιαιοπραγίας. Υπενθυµίζεται ότι εγκλωβισµένοι εντός του σχολείου
ήταν οι ως άνω καθηγήτριες", τρεις τον αριθµό, "καθώς και τα
συνεργεία καθαριότητας και αποκατάστασης ζηµιών. Εντέλει οι
συγκεντρωθέντες κατάφεραν να παραβιάσουν τη σιδερένια πόρτα
και να εισβάλουν στον εσωτερικό χώρο του σχολείου. Πρέπει να
σας καταθέσω ότι οι ενήλικες που πρωτοστάτησαν στα γεγονότα
παραβίασης της πόρτας, εφόδου στο χώρο του σχολείου,
ανακατάληψης ήταν:
1. ∆ιαµαντάκη Μαρία κάτοικος Καλαµάτας, εκλεγµένη νοµαρχιακή
σύµβουλος µε το συνδυασµό που στήριξε το ΚΚΕ, µη έχουσα
ουδεµία σχέση µε την εκπαίδευση και η οποία διακηρύσσοντας την
ιδιότητα του µέλους του ΚΚΕ και της νοµαρχιακής συµβούλου,
φωνασκώντας απαιτούσε να ανακαταληφθεί το σχολείο.
2. Τζαβάρας ∆ηµήτρης, δάσκαλος, κάτοικος Καλαµάτας.
3. Ρεϊτζόπουλος Ανδρέας, καθηγητής κάτοικος Καλαµάτας.
4. Ρεϊτζοπούλου Ασπασία, κάτοικος Καλαµάτας, σύζυγος του
ανωτέρω
∆ιευκρινίζεται ότι όλοι οι ανωτέρω είναι γνωστά στην Καλαµάτα
ενεργά µέλη του ΚΚΕ".
Και συνεχίζει. Στο τέλος υπογράφει: Μιχάλης Σούµπλης
προϊστάµενος δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης Νοµού Μεσσηνίας.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Αυτό είναι, για να σπηλωθούν πολιτικά
κόµµατα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης):
Υπάρχουν έντεκα τέτοιες µηνυτήριες αναφορές που έχουν
διαβιβαστεί µέχρι στιγµής, άλλες στο Υπουργείο Παιδείας άλλες στο
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης. ∆ιαβάζω µόνο µία, για να στοιχειοθετήσω
αυτό που είπα. Τι θα γίνει στη συνέχεια, αυτό είναι ένα άλλο θέµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Υπουργέ, επειδή
διαβάζατε γρήγορα, θα σας παρακαλέσω, για διευκόλυνση της
Γραµµατείας, να καταθέσετε την αναφορά για τα Πρακτικά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Θα το
κατεθέσω. 'Αλλωστε, αυτά είναι γνωστά. ∆εν θέλω τώρα να
αναφέρω ονόµατα, γιατί παραπονούνται. Τέτοιες αναφορές ο κ.
Ανθόπουλος έχει πάρα πολλές.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης κ. Ευάγγελος
Γιαννόπουλος καταθέτει την προαναφερθείσα µηνυτήρια αναφορά,
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Κύριε Εισαγγελεύ,
Σας είναι γνωστή η πραγµατικότητα που επικρατεί στο χώρο της
∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, το νέο νόµο 2525/97 για την παιδεία
και την υλοποίησή του που αντιµάχονται οργανωµένες συντεχνίες
και συµφέροντα, κείµενα πέραν των µαθητών. Οι δυνάµεις αυτές
αγνοώντας διαδικασίες διαλόγου και δηµοκρατικής αρχής επέλεξαν,
καταλύοντας κάθε έννοια νοµιµότητας, τις καταλείψεις των
σχολείων, σαν την πλέον "πρόσφορη" µορφή αντίδρασης στο νέο
νόµο. Στο Νοµό Μεσσηνίας οι καταλήψεις σχολείων εµφανίστηκαν
µετά τις 20 Νοεµβρίου 1998. Η τακτική αυτή, τακτική τυφλής
σύγκρουσης ακραία και ανώφελη, έχει εξόχως βλαπτικές συνέπειες
στην διαδικασία γνώσης των µαθητών αλλά και προφανέστατα
επιβλαβείς επενέργειες στην κοινωνία γενικότερα. Σηµειωτέον ότι η
πλειοψηφία των µαθητών, στέκεται θετικά στο νόµο 2525/97 και
επιθυµεί το τέλος των καταλήψεων και την λειτουργία των
σχολείων. Είναι δε πλέον εναργής η διάθεση των µαθητών για
συµφιλίωση και αποδοχή της νέας θεσµικής πραγµατικότητας, που
έχει εκτονώσει σε µεγάλο βαθµό την κατάσταση και ο συντριπτικός
αριθµός των σχολείων λειτούργησε. Βέβαια συγκεκριµένες δυνάµεις
πολιτικής και συντεχνιακής βάσης, µάχονται λυσωδώς, µε άνοµα
µέσα, να συντηρήσουν τις καταλήψεις.
Κύριε Εισαγγελεύ,
Κατόπιν ενηµερώσεώς µου από τις κ.κ. Αλεξάνδρα Βερράρου
∆ιευθύντριας του 1ου Λυκείου Καλαµάτας, που βρίσκεται στη
διασταύρωση των οδών Φαρών και Κρήτης, Μαρίας Παυλάκου -
Τσαγκαράκη, ∆ιευθύντριας Εσπερινού Λυκείου, που συστεγάζονται
στο ίδιο ως άνω κτίριο και Λυκουρέζου Ελένης Υποδιευθύντριας του
1ου Λυκείου Καλαµάτας, σας γνωρίζω τα εξής:
Το Σάββατο 9-1-99 και περί ώραν 12.30 µ.µ. οι τρεις (3) ως άνω
καθηγήτριες ήταν στο κτίριο του 1ου Λυκείου Καλαµάτας εξαιτίας
ενός προσωπικού άγχους και αγωνίας, προκειµένου να
επαναλειτουργήσουν από ∆ευτέρα 11-1-99 τα ως άνω σχολεία.
Μέσα στο σχολικό κρίριο ευρίσκονταν τρεις έως τέσσερις µικροί
µαθητές του Εσπερινού Γυµνασίου, 1 µαθητής του 1ου Λυκείου και
1 µαθητής του Εσπερινού Λυκείου. Οι τρεις ως άνω καθηγήτριες
µετά από εκτεταµένο διάλογο έπεισαν τα παιδιά να αποχωρήσουν
και στην συνέχεια ειδοποίησαν τα συνεργεία καθαριότητας να
αποκαταστήσουν καθαριότητα και ζηµιές και τα σχολεία να
λειτουργήσουν απρόσκοπτα τη ∆ευτέρα 11-1-99. Μετά από χρονικό
διάστηµα περισσότερο της µιας ώρας, άρχισαν να συγκεντρώνονται
µαθητές τους οποίους δεν γνώριζαν, οι διευθύντριες των σχολείων.
Οι µαθητές (πιθανόν άλλων σχολείων) είχαν επικεφαλείς ενήλικα
άτοµα. Οι 2 ∆ιευθύντριες και η Υποδιευθύντρια έχοντας ήδη κλείσει
την κεντρική σιδερένια πόρτα του σχολείου ζήτησαν από τους
συνωθούµενους ενήλικους και µαθητές να αποχωρήσουν. Οι
συγκεντρωθέντες µαθητές οι οποίοι δρούσαν κατόπιν φορτικής
παροτρύνσεως και προτροπής των ενηλίκων, άρχισαν να
φωνασκούν και να επιδεικνύουν διαθέσεις βιοπραγίας.
Υπενθυµίζεται  ότι  εγκλωβισµένοι  εντός  του  σχολείου  ήταν  οι
ως  άνω  καθηγήτριες  κ.κ.  Αλεξάνδρα  Βερράρου,  Μαρία
Παυλάκου  -  Τσαγγαράκη  και  Λυκουρέζου  Ελένη  καθώς  και  τα
συνεργεία    καθαριότητας    και    αποκατάστασης    ζηµιών.    Εν
τέλει    οι    συγκεντρωθέντες    κατάφεραν    να    παραβιάσουν
την    σιδερένια    πόρτα    και    να    εισβάλουν    στον    εσωτερικό
χώρο    του    σχολείου.    Πρέπει    να    σας    καταθέσω    ότι    οι
ενήλικες    που    πρωτοστάτησαν    στα  γεγονότα  παραβίασης
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της πόρτας, εφόδου στο χώρο του σχολείου, ανακατάληψης ήταν:
1. ∆ιαµαντάκη Μαρία, κάτοικος Καλαµάτας εκλεγµένη Νοµαρχιακή
Σύµβουλος µε τον συνδυασµό που στήριξε το ΚΚΕ, µη έχουσα
ουδεµία σχέση µε την εκπαίδευση και η οποία διακηρύσσοντας την
ιδιότητα του µέλους του ΚΚΕ και της Νοµαρχιακής Συµβούλου,
φωνασκώντας απαιτούσε να ανακαταληφθεί το σχολείο.
2. Τζαβάρας ∆ηµήτρης, ∆άσκαλος, κάτοικος Καλαµάτας.
3. Ρεϊτζόπουλος Ανδρέας, καθηγητής, κάτοικος Καλαµάτας.
4. Ρεϊτζοπούλου Ασπασία, καθηγήτρια, κάτοικος Καλαµάτας,
σύζυγος του ανωτέρω.
∆ιευκρινίζεται ότι όλοι οι ανωτέρω είναι γνωστά στην Καλαµάτα
ενεργά µέλη του ΚΚΕ.
Κύριε Εισαγγελεύ,
Επειδή πλέον είναι φανερό ότι τις καταλήψεις στα σχολεία τις
συντηρούν άτοµα εξωσχολικά µε προφανείς ιδιοτελείς πολιτικούς
σκοπούς.
Επειδή εν προκειµένω έχουν τελεσθεί ποινικά αδικήµατα από τους
ως άνω (4) τέσσερις καταγγελλόµενους.
Επειδή ως Προϊστάµενος της ∆ευτ/θµιας Εκπαίδευσης του Νοµού
Μεσσηνίας έχω υποχρέωση και έννοµο συµφέρον να σας
καταγγείλω τις ως άνω αδικηµατικές συµπεριφορές των (4)
τεσσάρων ενηλίκων "ηγετών" της εισβολής και καταλήψεως.
Επειδή πρέπει εν τέλει, να αποκατασταθεί η τάξη και η νοµιµότητα
στις σχολικές µονάδες προκειµένου να ξαναλειτουργήσουν.

∆ΙΑ ΤΑΥΤΑ
Σας ζητώ να προβείτε στις κατά νόµο ενέργειές σας, αναφορικά µε
την έννοµη δράση των (4) τεσσάρων ως άνω ενηλίκων
εξωσχολικών ατόµων και να λάβετε όλα τα απαραίτητα και
αναγκαία µέτρα για την απρόσκοπτη λειτουργία όλων των σχολικών
µονάδων του Νοµού Μεσσηνίας που τελούν υπό κατάληψη.
Μάρτυρες προτείνω τους:
1. Αλεξάνδρα Βερράρου, ∆ιευθύντρια 1ου Λυκείου Καλαµάτας
2. Μαρία Παυλάκου - Τσαγκαράκη, ∆ιευθύντρια του Εσπερινού
Λυκείου Καλαµάτας.
3. Λυκουρέζου Ελένη, Υποδιευθύντρια 1ου Λυκείου Καλαµάτας

Με εκτίµηση και σεβασµό
Μιχάλης Σούµπλης

Προϊστάµενος ∆ευτ/θµιας Εκπαίδευσης
Νοµού Μεσσηνίας")

ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: 'Εδειξε η τηλεόραση το Βουλευτή του
Κ.Κ.Ε....
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Παρακαλώ, να µη
γράφονται οι διακοπές.
Κύριε Κανταρτζή, δεν έχετε το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): ∆εν
είναι τίποτα, θα σας περάσει, κύριοι συνάδελφοι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Παρακαλώ, συνεχίστε,
κύριε Υπουργέ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Θα
σας περάσει. Τουλάχιστον µην τα λέτε σε µένα.
Προχθές άκουσα την οµιλία της κ.Παπαρήγα. 'Εχει ένα άλλο στιλ
στην οµιλία της και πάντοτε την παρακολουθώ. Θέλω και εγώ να
ξέρω ακριβώς περί τίνος πρόκειται και τι µας συµβαίνει. 'Οµως, έτσι
είναι τα πράγµατα, όπως τα λέω. 'Ακουσα µε ευχαρίστηση που είπε
ότι κάποτε την υπερασπίστηκα κιόλας. Και είπε ο κ.
Κωνσταντόπουλος τότε, που εµείς πολεµούσαµε µε το 1-1-4 κλπ.
Ναι, όµως εναντίον ποίων πολεµούσαµε όλοι τότε; 'Ηταν η
κατάσταση τέτοια σαν σήµερα ή ήταν κάτι άλλο; ∆εν θέλω να
επεκταθώ. 'Οχι δα! ∆εν µε παίρνει η ώρα και δεν θέλω να
επεκταθώ. Μην αναξαίσω πληγές, δεν κάνει και δεν θα σας βγει σε
καλό. Ούτε θέλω να πω τι συνέβη στην Αιτωλοακαρνανία µε την
ΕΡΕ και µε το µακαρίτη το Βλάχο, πώς σκοτώθηκε εκεί. Εµείς δεν
χύσαµε αίµα που λένε, ούτε χαστούκι δεν δώσαµε.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Υπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και παρακαλώ να µου δώσετε ένα λεπτό
για τις διακοπές που είχα.
Κύριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, έχετε πρόβληµα.
Βεβαίως, ο κύριος Πρωθυπουργός τα είπε µια χαρά.
Το ένα θέµα ήταν πώς εσείς να βοηθήσετε την εξέγερση και εν τίνι
µέτρο το πετύχατε, όχι βέβαια στην εντέλεια, έγιναν κάποιες
συγκεντρώσεις κλπ.
Το δεύτερο θέµα είναι το εσωτερικό πρόβληµά σας. Θα έχετε το
πρόβληµα. Εγώ δεν πίστευα ποτέ ότι θα γινόταν και άλλο ένα
κόµµα, αλλά βλέπω ότι επέρχεται. Εκείθε λοιπόν η στενοχώρια σας
και εκείθε τα χειροκροτήµατά σας, να παραγγείλετε προς τα έξω.
Γιατί άκουσα τον Αιµίλιο Λιάτσο σήµερα να ξεσηκώνει τα πλήθη
εναντίον του ∆ηµάρχου της Αθήνας. ∆εν θα σας περάσει όµως, δεν
θα κάνετε τίποτα. Θα το έχετε το πρόβληµα.
Κύριοι συνάδελφοι, σεβόµενος και το χρόνο θα πρέπει να
τελειώσω. Με συγχωρείτε, γιατί εµείς παίρνουµε το λόγο. Εγώ
έπρεπε να πάρω το λόγο. Αλλά µας προκαλέσατε ότι δεν
στηρίζουµε την παιδεία σύµφωνα µε τα δικά µας ιδεολογήµατα ή τις
ιδεολογίες µας και δεν βοηθάµε τον Αρσένη.
Είµαστε ένα σώµα, η Κυβέρνηση ολόκληρη. Και αν ζητάτε να
πάρουµε το νόµο πίσω, για να περάσετε εσείς, µην το περιµένετε.
Αυτό δεν γίνεται. Η Κυβέρνηση έχει µια πολιτική, την οποία
εφαρµόζει και όταν φθάσουν οι εκλογές στο 2001 κλπ., πότε λήγει η
θητεία µας, τότε θα σας δοθεί η ευχέρεια να βγείτε και να πείτε
"ξέρετε τι κάνανε τότε; Μαυρίστε την Κυβέρνηση του Σηµίτη". Αλλά
θα µαυρίσουν εσάς, γιατί θα είσαστε δύο κόµµατα τότε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ.Καραµάριος έχει το
λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Για το διευθυντή που έδειξε η τηλεόραση
δεν µας είπατε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Σας παρακαλώ, κύριε
Γκατζή. Μιλάτε, χωρίς να έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: ∆εν έχουµε το λόγο. Μίλησαν τόσοι µέχρι
τώρα και µόνο δύο από το κόµµα µας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Είναι θέµα δικό σας. Να
εγγράφεστε περισσότεροι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: 'Εχουµε εγγραφεί.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ωραία, θα έλθει η σειρά
σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Μιλάνε είκοσι πέντε και µετά ένας από το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Να περιµένετε, όπως
περιµένουν όλοι οι συνάδελφοι.
Ορίστε, κύριε Καραµάριε, έχετε το λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ
δεν θα ανατρέξω στο παρελθόν, για να θεµελιώσω τις απόψεις µου,
αλλά θα περιοριστώ στη σύγχρονη ιστορία της παιδείας και ειδικά
από τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ µέχρι και σήµερα.
Θέλω να διαβεβαιώσω τη Βουλή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι
εγώ τουλάχιστον από τα σχολεία που τελείωσα και τα γυµνάσια,
σέβοµαι µέχρι σήµερα τους καθηγητές µου και τον τρόπο
διδασκαλίας που είχαν. Νοµίζω ότι και σεις όλοι, που βρίσκεστε
σήµερα εδώ, θα µορφωθήκατε από παρόνοια σχολεία παρά τις
οποιεσδήποτε αδυναµίες τους.
Θέλοντας λοιπόν σήµερα εγώ να περιοριστώ σ'αυτό το θέµα και
µόνο που έχουµε σήµερα, την πρόταση δυσπιστίας που κάναµε
εναντίον προσωπικά του κυρίου Υπουργού Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων, θέλω να πω προς την Εθνική Αντιπροσωπεία ότι η
ευθύνη της Κυβερνήσεως είναι µεν συλλογική για τις πράξεις
άσκησης της κυβερνητικής πολιτικής, αλλά και κατά το Σύνταγµα ο
καθένας τους έχει ευθύνη προσωπική για τις πράξεις ή παραλείψεις
του.
Αυτές τις πράξεις και παραλήψεις του κυρίου Υπουργού Εθνικής
Παιδείας σήµερα κρίνουµε. Και η πρότασή µας είναι και ουσιαστικά
σωστή και νόµιµη τυπικά.



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΝΗ' - 15 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 1999 3397

Θέλω να υποµνήσω σε όλους σας ότι είχα την τύχη να είµαι
εισηγητής του νοµοσχεδίου όταν πέρασε η εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση και αντιλαµβάνεστε ότι κάτι µπορώ να θυµάµαι
περισσότερο από ορισµένους συναδέλφους. Γι' αυτό θα
προσπαθήσω σύντοµα να αποδείξω αυτές τις παραλήψεις του
Υπουργού Εθνικής Παιδείας, οι οποίες πράγµατι σήµερα τον θέτουν
υπό την κρίση της Εθνικής Αντιπροσωπείας.
Η παιδεία, αγαπητοί συνάδελφοι, έχει δύο σκέλη: Την παιδεία που
περιορίζεται στην εκπαίδευση των µαθητών κάθε κατηγορίας και
την παιδεία που αφορά την πρόσβαση των αποφοίτων του λυκείου
στην τριτοβάθµια Εκπαίδευση.
Συµβαίνει όλες οι µεταρρυθµίσεις από το '81 και εντεύθεν µέχρι
σήµερα, οι ουσιώδεις µεταρρυθµίσεις, από την πρώτη του κ.
Κακλαµάνη, τη δεύτερη του κ. Τρίτση και την τρίτη, αυτή που
συζητάµε σήµερα, του κ. Αρσένη, να τις έχουν κάνει οι κυβερνήσεις
του ΠΑ.ΣΟ.Κ. Και η δική µας θητεία των τριών ετών και οι Υπουργοί
της Παιδείας που παρήλασαν δεν έκαναν καµία ουσιώδη µεταβολή.
'Εκαναν δευτερεύουσες µεταρρυθµίσεις, για τις οποίες εσείς τότε
σαν αντιπολίτευση κάνατε δριµύτατη κριτική και είστε εσείς εκείνοι
που διδάξατε τις καταλήψεις και τις αντιδράσεις των φοιτητών.
Κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, η πρώτη µεταρρύθµιση του κ.
Κακλαµάνη, γιατί διεγράφη από το µακαρίτη τον Τρίτση; 'Ενα ήταν
το µειονέκτηµά της στην πρόσβαση προς την τριτοβάθµια
εκπαίδευση: Στις πανελλήνιες εξετάσεις συνυπολογίζονταν και οι
βαθµοί των τριών τάξεων του λυκείου, κατά ποσοστό µόνο 25%. Το
75% ήταν ο βαθµός των γενικών εξετάσεων. Αποτέλεσµα εκείνης
της µεταρρύθµισης ήταν η παραπαιδεία, η αύξηση των
φροντιστηρίων και η µεγάλη προσπάθεια των γονέων να πείσουν
τους καθηγητές να βάζουν µεγάλους βαθµούς, αυτό που πάλι έγινε
και επί του µακαρίτη του Τρίτση.
Εάν, λοιπόν, εκείνο το σύστηµα του Προέδρου της Βουλής σήµερα,
του κ. Κακλαµάνη, µε το 25% της αύξησης των µορίων για την
πρόσβαση στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, είχε τέτοιο αποτέλεσµα,
σήµερα που δεν υπάρχουν πανελλήνιες εξετάσεις, αλλά υπάρχουν
-προσέξτε το αυτό- διαρκείς εξετάσεις στη Β' και στην Γ' λυκείου, τι
θα γίνει; Σ' αυτές τις εξετάσεις οι βαθµοί προστίθενται για να βγουν
τα µόρια εκείνα που θα µπορούν να µπουν στις περιορισµένες
θέσεις της ανωτάτης παιδείας.
Τρεις ήταν οι βασικές διατάξεις, αγαπητοί συνάδελφοι, του ν.2525
τότε που συζητούσαµε: Μία το Eνιαίο Λύκειο, δεύτερη η πρόσβαση
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση και τρίτη η αξιολόγηση των
καθηγητών και των µαθητών. Για το Ενιαίο Λυκείο είπαµε όλοι, ότι
δεν συµφωνούµε γιατί δεν πρόκειται να γίνει τίποτα. Και το θέµα
πλέον είναι η πρόσβαση στην τριτοβάθµια εκπαίδευση και οι
παραλήψεις, οι σκοπιµότητες, η παραπλάνηση του κυρίου
Υπουργού.
Προσέξτε, κύριε Γιαννόπουλε, Υπουργέ της ∆ικαιοσύνης. Ο
εισηγητής του νοµοσχεδίου είναι ο αρµόδιος Υπουργός. Οι
µεταρρυθµίσεις στην παιδεία έχουν µείνει ως "µεταρρυθµίσεις
Αρσένη", ως "µεταρρυθµίσεις Κακλαµάνη, Τρίτση, Παπανούτσου".
∆εν λέµε "µεταρρυθµίσεις Κυβέρνησης".
Το οικοδόµηµα της παιδείας, που είναι πράγµατι οικοδόµηµα, θέλει
γερά θεµέλια, λένε οι εκπαιδευτικοί. Αλλά και όταν κτίζεις µια
οικοδοµή και πέσει η οικοδοµή µεθαύριο, δεν πιάνουν τη νοµαρχία
που εξέδωσε την άδεια, αλλά πιάνουν τον πολιτικό µηχανικό, ο
οποίος δεν έκανε καλή τη στατική µελέτη. 'Ετσι ο Υπουργός Εθνικής
Παιδείας παραπλάνησε τη Βουλή τότε. Και γιατί την παραπλάνησε;
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ (Υπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Μου επιτρέπετε µία διακοπή;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Ναι.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ (Υπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Μπορείτε να µου εξηγήσετε πού συνίσταται η
παραπλάνηση;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Παραπλάνηση, αγαπητέ κύριε
Υπουργέ, είναι όταν τα πραγµατικά γεγονότα, τα οποία επικαλείσθε
και θέλετε να ψηφίσει η Βουλή, δεν ανταποκρίνονται στην
πραγµατικότητα. ∆εν σας επισυνάπτω κανένα δόλο! ∆εν δώσατε
σωστή πληροφόρηση για τα θέµατα της παιδείας.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ (Υπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Παραπλάνηση είπατε!
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Ακριβώς, αυτό λέω!
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ (Υπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Γιατί την ελληνική γλώσσα τη χειρίζεσθε πολύ
καλά! Να ανακαλέσετε τη λέξη παραπλάνηση και αυτά που είπατε!
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Να σας πω ποια είναι η
παραπλάνηση, αγαπητέ κύριε Υπουργέ!
Λέτε σήµερα και είπατε τότε επανειληµµένως στην Εθνική
Αντιπροσωπεία, ότι κάνατε ένα µεγάλό διάλογο µε την ΟΛΜΕ. Θα
σας καταθέσω τα Πρακτικά της ∆ιαρκούς Επιτροπής για να δείτε τι
είπε ο Πρόεδρος της ΟΛΜΕ, για να µην τα διαβάζω όλα.
Περιορίζοµαι όµως σε κάποια συγκεκριµένα:
Στις 27 Αυγούστου του 1997 λέει ο Νικόλαος Τσούλιας: "Κύριε
Υπουργέ, θεωρούµε ότι είναι µία ιστορική στιγµή η σηµερινή
συνεδρίαση, µία στιγµή που σηκώνει το βάρος µίας µεγάλης
πολιτικής ευθύνης όλων των εκφράσεων της πολιτείας µας
απέναντι στο κοινωνικό αγαθό της δηµόσιας και δωρεάν παιδείας".
Παρακάτω φθάνουµε στο θέµα που µας ενδιαφέρει: "Εδώ ακόµη και
µε τα όργανα που έχουµε -αναφέροµαι ενδεικτικά στο ΕΣΥΠ- δεν
έγινε καµία διαδικασία διαλόγου για ένα ζήτηµα τέτοιας υφής, όπως
η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση. Η ΟΛΜΕ και ο πρόεδρός της
ενηµερώνονται για τις προτάσεις του Υπουργείου Παιδείας συνέχεια
από τα δηµοσιεύµατα και µέχρι τις 4 Αυγούστου. Την ίδια µέρα η
ΟΛΜΕ δίνει συνέντευξη τύπου, καταθέτοντας τις απόψεις της για
την εκπαιδευτική µεταρρύθµιση. Ζητά συνάντηση µε το Υπουργείο
Παιδείας, η οποία ορίζεται την εποµένη για τις 7 Αυγούστου. Στη
συνάντηση παρευρίσκεται µόνο ο Υφυπουργός Παιδείας, ο οποίος
αποφαίνεται στην ΟΛΜΕ ότι δεν υπάρχουν χρονικά περιθώρια
διαλόγου γιατί προτιθέµεθα να νοµοθετήσουµε µέσα στον
Αύγουστο. Η πρώτη συνάντηση ήταν και η τελευταία. Με τον
Υπουργό Παιδείας η τελευταία συνάντηση ήταν στις 24 Απριλίου για
ζητήµατα που αφορούσαν άλλα".
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Γ'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΟΥΚΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΙ∆ΗΣ)
'Ερχεσθε, λοιπόν, εσείς και λέτε σε όλη την Αντιπροσωπεία ότι
κάνατε διάλογο. 'Οταν εγώ πλέον σαν εισηγητής ρώτησα τον κ.
Τσούλια εάν πριν τελικά το νοµοσχέδιο διαµορφωθεί αυτός γνώριζε
το ακριβές περιεχόµενό του, είπε ότι είχε άγνοια γιατί στις δύο
συζητήσεις που έγιναν, στις 4 Αυγούστου και στις 7 Αυγούστου
1997 δεν µπήκαν σε θέµατα ουσίας. Και έρχεσθε εσείς και µας λέτε,
κύριε Υπουργέ, ότι έγινε διάλογος! Αυτή λοιπόν είναι η
παραπλάνηση!
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ (Υπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κύριε Καραµάριε, µου επιτρέπετε;
Ενθυµείσθε ότι στη Βουλή κατέθεσε τότε πριν από την ψήφιση του
νοµοσχεδίου, τις απόψεις του ο πρόεδρος της ΟΛΜΕ και έγινε
συζήτηση µέσα στο Κοινοβούλιο πριν από την ψήφιση του νόµου;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Κύριε Υπουργέ, αυτά είναι Πρακτικά
τα οποία θα τα καταθέσω για να υπάρχουν, διότι οι συνάδελφοι δεν
τα ξέρουν.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αν. Καραµάριος καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)
Πού θέλω να καταλήξω: 'Οτι πραγµατικά οι τροποποιήσεις των
νόµων, κύριε Υπουργέ και κύριοι συνάδελφοι, γίνονται από τις
αντιδράσεις διαφόρων τάξεων της κοινωνίας. Αλίµονο αν δεν
υπήρχε η δυνατότητα τροποποιήσης των νόµων. Τότε γιατί
αλλάζουµε το νόµο, όταν όπως π.χ. οι εργατικές τάξεις
διαµαρτύρονται και οι συνταξιούχοι;
Αυτό ζητήσαµε εµείς και ζητούµε τόσο καιρό, να τροποποιήσετε το
νόµο  αυτό,  ο  οποίος  είναι  εις  βάρος  σας.  Και  αν  θέλετε  και
κάτι  ακόµα,  θα  σας  διαβάσω  και  µία  επιστολή  ενός  κυρίου,
του  κ.  Σιγάλα,  ο  οποίος  νοµίζω  ότι  ήταν  διευθυντής
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δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης και παραιτήθηκε τελευταία. Σας κάνει,
λοιπόν, µία έκκληση και λέει: "Εκεί που έφθασαν τα πράγµατα,
κύριε Υπουργέ, δεν υπάρχει άλλη λύση. Αποσύρετε το νοµοσχέδιο,
για να αρχίσουµε από την αρχή µία συζήτηση µε όλους τους φορείς
που πρέπει να γίνει για το καλό της πολιτείας".
Αυτή είναι η θέση µας. ∆εν χρειάζεται να πούµε πολλά. Λέµε
συγκεκριµένες λέξεις: Επιχειρηµατολογία, αοριστολογία, όχι καλός
νόµος και ζητούµε σήµερα να τροποποιηθεί.
Κύριε Υπουργέ της Παιδείας, εγώ σας λέω ότι παραδείγµατος χάρη
µεθαύριο θα απορριφθεί η πρόταση µας. Λύνεται το πρόβληµα της
Παιδείας; Εγώ προσωπικά εάν δω σήµερα το οµοίωµά µου να
καίγεται στην Πλατεία Συντάγµατος, θα έλεγα αµέσως ότι
παραιτούµαι από Υπουργός! ∆εν υπάρχει άλλη λύση, κύριε
Υπουργέ. Το όνοµά σας θα µείνει "µεταρρύθµιση Αρσένη". 'Εµεινε
τώρα! Είτε καλώς είτε κακώς, εσείς θα µείνετε στην ιστορία ότι
κάνατε αυτό το ν. 2525. Σας λέµε ότι δεν περπατάει! Οι χιλιάδες
κόσµος, των µαθητών που αυτήν τη στιγµή διαµαρτύρονται, ένα και
µόνο αξιώνουν, την κατάργηση και την απόσυρση του νοµοσχεδίου!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Οι µαθητές
διαµαρτύρονται όχι οι φοιτητές!
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Οι µαθητές!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): 'Αλλο µαθητές και άλλο
φοιτητές!
Ο Υφυπουργός κ. Πασχαλίδης έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για την πρόταση
δυσπιστίας κατά του Υπουργού Παιδείας, που κατέθεσε η Νέα
∆ηµοκρατία, είναι µία ακόµη ευκαιρία στις τόσες που έχουν δοθεί σ'
αυτήν την Αίθουσα, να προσεγγίσουµε το θέµα της παιδείας κυρίως
στην πολιτική του διάσταση.
Το ποιες σκοπιµότητες εξυπηρετούνται από µία τέτοια κίνηση,
εκτιµώ πως είναι δευτερεύον ζήτηµα. Οι πολίτες που µας βλέπουν
στην τηλεόραση είναι λογικό να αναρωτιούνται αν λύνουµε δικά µας
εσωτερικά προβλήµατα ή αν λύνουµε τα προβλήµατα της ελληνικής
κοινωνίας. Και θεωρώ πως µε το τέλος αυτής της συζήτησης αύριο
το βράδυ, θα πρέπει να έχει απαντηθεί από όλες τις πλευρές αυτής
της Αίθουσας -θα πρέπει να έχει απαντηθεί θετικά- πως όλα τα
σχολεία τη ∆ευτέρα το πρωί θα είναι ανοικτά, βάζοντας τέλος σε µια
αναταραχή που ταλαιπώρησε επί µήνες τη χώρα.
Πέρα από τις µάχες των εντυπώσεων που δόθηκαν αυτές τις
ηµέρες στη Βουλή, στα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης, στους
δρόµους, υπάρχει η µάχη της ουσίας. Είναι κοινός τόπος πως το
εκπαιδευτικό σύστηµα στη χώρα µας, όπως εφαρµόστηκε σε
διάφορες παραλλαγές τις τελευταίες δεκαετίες, έχει κλείσει τον
κύκλο της ζωής του, είναι αναπόφευκτη η µεταρρύθµισή του. Το
ερώτηµα είναι σε ποια κατεύθυνση, µε ποιο περιεχόµενο, µε ποιο
δηµόσιο σχολείο.
Θα σταθώ σε κάποια χαρακτηριστικά συνθήµατα που έχει αναδείξει
η τελευταία κρίση, η τελευταία κινητοποίηση. Πρώτο σύνθηµα "δεν
θα περάσει". Η αλήθεια είναι πως στο 90%-95% των σχολείων της
χώρας, η µεταρρύθµιση περνά. Η αναταραχή έχει εστία ένα 5% έως
10% των σχολείων της χώρας.
Η Κυβέρνηση έχει ήδη νοµοθετήσει τις προγραµµατικές της
προτάσεις. Ειναι νόµοι που εφαρµόζονται. Μετράµε τις αντιδράσεις.
Ποτέ δεν είπαµε πως είµαστε αλάνθαστοι. Ποτέ δεν δείξαµε πως
είµαστε αδιάλλακτοι. 'Ηδη ο Υπουργός Παιδείας έχει δείξει το δείγµα
γραφής. 'Οµως δεν µπορούµε στο όνοµα του όποιου πολιτικού
κόστους να θυσιάσουµε τις σηµερινές γενιές, αφήνοντας τα
πράγµατα ως έχουν.
Θα έλεγα πως είναι πολύ εύκολο να χαϊδεύεις αυτιά, να κολακεύεις
τους νέους, να είσαι ευχάριστος, συµφωνώντας µε συνθήµατα
αυτού του τύπου "δεν θα περάσει" χωρίς τελικά να λες τι θα
περάσει. Μια τέτοια στάση, είναι µία συµφωνία στην ακινησία, στην
αδιαφορία για ό,τι συµβαίνει γύρω µας, για ό,τι τρέχει µε ιλιγγιώδεις
ταχύτητες στο γύρω κόσµο. Είναι µία επικίνδυνη ακινησία.

Εµείς, η Κυβέρνηση, το Υπουργείο Παιδείας δεν παραµυθιάζουµε
τους νέους. Σήµερα τους λέµε την αλήθεια. Και η αλήθεια είναι πως
ο πήχυς της εκπαιδευτικής προσπάθειας έχει ανέβει πολύ ψηλά.
'Εχει ανέβει όχι επειδή έτσι θέλει η Κυβέρνηση, αλλά επειδή έτσι
επιβάλλει η ανταγωνιστική εποχή µας. Κάποιοι βέβαια συνιστούν
στους νέους να περάσουν ξεκούραστοι και άνετοι κάτω από τον
πήχυ. Είναι όµως γνωστό πως κερδίζει αυτός που περνά πάνω
από τον πήχυ και θα έλεγα που περνά σωστά πάνω από τον πήχυ.
∆εύτερο σύνθηµα που έχει βγει µέσα από τις κινητοποιήσεις, ένα
σωστό σύνθηµα το "ναι στη γνώση, όχι στην απόγνωση". 'Οµως και
αυτό το σύνθηµα, όπως όλα τα ωραία συνθήµατα, δεν λέει όλη την
αλήθεια.
Υπάρχει σαφώς ένα ζήτηµα ελεύθερου χρόνου για τα παιδιά για
τους νέους µαζί µε το δικαίωµα στη µόρφωση, στην πρόσβαση στη
διαρκώς ανανεούµενη γνώση. Θα έλεγα λοιπόν πως η πρόσβαση
στη χρήσιµη γνώση σε συνδυασµό µε τον αναγκαίο ελεύθερο χρόνο
που ζητούν τα παιδιά, είναι η σωστή συνταγή για µία παιδεία
ποιοτικά αναβαθµισµένη και αποτελεσµατική.
Σήµερα όµως όλοι κινδυνεύουµε να γίνουµε οι αναλφάβητοι της
επόµενης πενταετίας. Ολοι ανεξαιρέτως παιδιά, νέοι, ενήλικες και
γι'αυτό η µεταρρύθµιση νοιάζεται για όλη την ηλικιακή κλίµακα απο
το ολοήµερο νηπιαγωγείο µέχρι δια βίου εκπαίδευση για τους
ενήλικες.
Η έµφαση σαφώς δίνεται στο Ενιαίο Λύκειο. Πολύ λογικά. Εδώ
βρίσκεται ο γόρδιος δεσµός του εκπαιδευτικού µας συστήµατος.
Εδώ έχουν στηθεί οι µεγάλες αγορές της παρασχολικής
εκπαίδευσης. Εδώ τελικά παίζεται η υπόθεση της δηµόσιας
παιδείας, της ποιοτικής αναβάθµισης, της αποτελεσµατικότητάς της.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή έκρηξη - εάν πρόκειται για
έκρηξη- είναισυνάντηση δύο ρευµάτων. Ενός υπόκωφου που
σιγόβραζε εδώ και χρόνια στα ελληνικά σχολεία και στις ελληνικές
οικογένειες και ενός κύµατος µεταρρυθµίσεων που συναντά κανείς
σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες. Φαινόµενα τέτοιων κινητοποιήσεων
τους τελευταίους µήνες έζησαν σχεδόν όλες οι ευρωπαϊκές χώρες
και ιδιαίτερα η Γαλλία. Να σηµειώσω βέβαια πως στη Γαλλία τα
σχολεία λειτουργούσαν, η φασαρία γινόταν στους δρόµους.
Εάν επιλέγαµε ως λύση του προβλήµατος µια γενικόλογη ή
ανώδυνη µεταρρύθµιση στο δηµοτικό ή στο γυµνάσιο θα αφήναµε
τις σηµερινές γενιές του λυκείου στο έλεος της µοίρας τους.
Προσπαθούµε λοιπόν να κερδίσουµε ένα µέρος από το πολύτιµο
χρόνο που χάσαµε. Αργήσαµε ως πολιτεία, έχουµε ευθύνες,
συντηρήσαµε ταµπού, συντηρήσαµε ψευδαισθήσεις.
Τρίτο σύνθηµα: 'Οχι στην παραπαιδεία.
Ποιος διαφωνεί µε αυτό το σύνθηµα; Το φαινόµενο της
παρασχολικής εκπαίδευσης όπως χαρακτήριζε την παραπαιδεία ο
Ευάγγελος Παπανούτσος δεν αντιµετωπίζεται µε εξορκισµούς και
διοικητικά µέτρα. Συνδέεται ευθέως µε την ποιότητα του δηµόσιου
σχολείου όσο και µε το ελληνικό όνειρο να µπει τελικά το παιδί στο
πανεπιστήµιο. Χρειαζόµαστε, λοιπόν, ένα σύστηµα συνολικής
αξιολόγησης και έγκυρης πιστοποίησης των γνώσεων.
Αυτό ακριβώς επιχειρεί η µεταρρύθµιση επαναφέροντας το κέντρο
της εκπαιδευτικής προσπάθειας από το φροντιστήριο µέσα στο
δηµόσιο σχολείο. Υπάρχουν όµως πολλά παράδοξα που βιώνουµε
αυτές τις µέρες και πρέπει να τα πούµε, παράδοξα που βρίσκονται
µέσα σε όλα τα σπίτια. 'Οπως η εικόνα των παιδιών που το πρωί
καταλαµβάνουν σχολεία και το απόγευµα πηγαίνουν πολύ φρόνιµα
στο φροντιστήριο να διδαχθούν ό,τι ακριβώς αρνούνται να
διδαχθούν το πρωί στο σχολείο. Η ύλη που διδάσκεται στα
φροντιστήρια είναι η ύλη που αρνείται ένα µεγάλο µέρος των
µαθητών να διδαχθεί στο σχολείο. ∆εν είναι παράδοξο αυτό; ∆εν
συντελεί στην απαξίωση της δηµόσιας παιδείας ακόµα
περισσότερο; ∆εν οδηγεί σε περισσότερο δυσβάστακτες
οικογενειακές δαπάνες, είτε ως συµπλήρωµα παρασχολικής
εκπαίδευσης είτε στη συνέχεια ως διαφυγή συναλλάγµατος, µία
τεράστια οικονοµική αιµορραγία;
Οι δηµόσιοι πόροι όπως αναφέρθηκε πολλές φορές σε
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αυτήν την Αίθουσα για την παιδεία πλησιάζουν το 3,7% αυξηµένοι
κατά µισή µονάδα όπως είπε και ο κ. Παπαντωνίου και ο κύριος
Υπουργός Παιδείας σε ποσοστό του ΑΕΠ. Εάν αθροίσουµε το
σύνολο των πόρων µαζί µε αυτούς της παρασχολικής εκπαίδευσης
και το συνάλλαγµα της φοιτητικής µετανάστευσης, φθάνουµε αισίως
στο 10% του ΑΕΠ Ας αναγνωρίσουµε αυτήν την πραγµατικότητα-
και θα έλεγα οδεύουµε και προς το 15% το περίφηµο ποσοστό -
σύνθηµα των παλαιότερων αγωνιστικών κινητοποιήσεων της
νεολαίας.
Η Ελλάδα κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει πλέον πολλά ιδιωτικά
πανεπιστήµια, παρά τα αντιθέτως λεγόµενα, µε τη διαφορά πως
αυτά τα πανεπιστήµια λειτουργούν σε ξένο έδαφος!
∆εκάδες χιλιάδες παιδιά ζουν σε ένα ιδιότυπο φοιτητικό
παιδοµάζωµα. Αυτό αφορά χώρες των Βαλκανίων, χώρες της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Αυτή η µεγάλη πίτα των εκατοντάδων
δισεκατοµµυρίων, αν πιάσει τόπο η µεταρρύθµιση, είναι αβέβαιο αν
θα συνεχίσει να υπάρχει. Και θα έλεγα στο σηµείο αυτό κρύβονται
πάρα πολλά µυστικά για τα αίτια της πρόσφατης αναταραχής. Αυτή
όµως η αναταραχή στρώνει το δρόµο για την εµπορευµατοποίηση
της παιδείας. Και η µοναδική απάντηση σε όλα αυτά είναι η
αναβάθµιση της δηµόσιας παιδείας, του δηµόσιου σχολείου.
Τέταρτο σύνθηµα. "Με ΜΑΤ και βια δεν γίνεται παιδεία". Σύµφωνοι.
Θα πρόσθετα για να είναι πιο ολοκληρωµένο το σύνθηµα, "ούτε µε
κλειστά σχολεία". 'Οσοι κτίζουν δήθεν πολυτεχνεία, πολυτεχνεία
µαϊµούδες γνωρίζουν πως παίζουν µε τη φωτιά, ανοίγοντας το
δρόµο για προβοκάτσιες, για δυσάρεστα, τυχαία γεγονότα. Και θα
σηµειώσω εδώ διαβάζοντας εκατοντάδες κείµενα αυτούς τους τρεις
µήνες πως υπάρχει µεγάλη υποκρισία στην υπεράσπιση της
δηµόσιας παιδείας απ' όσους εµπλέκονται σ' αυτήν την υπόθεση. Η
ακατάσχετη εµπορευµατοποίηση οδηγεί στην απαξίωση της
δηµόσιας παιδείας, απειλεί τον πυρήνα της δηµοκρατίας. Και θα
έλεγα πως οφείλουν όλοι να καταθέσουν το προσωπικό τους
ενδιαφέρον για τη δηµόσια παιδεία µε το δικό τους προσωπικό
παράδειγµα: Στηρίζουν ή όχι το δηµόσιο σχολείο;
'Ολα αυτά που συµβαίνουν σήµερα στη χώρα µας δεν αφορούν τα
παιδιά των άλλων, αφορούν τη δική µας νέα γενιά, δηλαδή το
παρόν και το µέλλον της χώρας. Τα κλειστά σχολεία δίνουν τη
χαριστική βολή στη δηµόσια παιδεία. 'Οσοι διαδηλώνουν, όσοι
διαµαρτύρονται είτε εκπαιδευτικοί είτε µαθητές είτε γονείς, θα
έπρεπε στη κορυφή των αιτηµάτων τους, στο πρώτο πανώ να
βάλουν το αίτηµα του ανοικτού δηµόσιου σχολείου. Τα κλειστά
σχολεία, οι κλειστοί δρόµοι, αναδεικνύουν ένα µείζον θέµα
δηµοκρατίας.
Αυτήν τη στιγµή που συζητάµε, αυτές τις µέρες που προηγήθηκαν,
παραβιάζονται βασικά ανθρώπινα δικαιώµατα. 'Οπως αναζητούµε
εµείς ως Κυβέρνηση τρόπους διακυβέρνησης περισσότερο
δηµοκρατικούς που βασίζονται στον κοινωνικό διάλογο, έτσι θα
πρέπει να επινοηθούν και νέοι τρόποι κοινωνικής διαµαρτυρίας που
δεν θίγουν, που σέβονται τα δικαιώµατα των άλλων. Και δεν εννοώ
βέβαια επιστολές µέσω internet όπως είπε η κ. Παπαρήγα. Κάθε
άλλο. 'Οµως, πιστεύω πως δέκα χιλιάδες µαθητές, που σήµερα στο
συλλαλητήριο κατέβηκαν στους δρόµους της Αθήνας ή στις άλλες
πόλεις της χώρας, µπορούν να βρουν άλλους τρόπους
πρωτότυπους να κάνουν αισθητή την παρουσία τους από το να
κλείνουν τους δρόµους ή και να προκαλούν σε ορισµένες
περιπτώσεις καρδιακά εµφράγµατα σε αθώους οδηγούς
αυτοκινήτων που θέλουν να πάνε στη δουλειά τους.
Στο όνοµα ποιας λογικής παρεµποδίζονται εργαζόµενοι που θέλουν
να πάνε στη δουλειά τους και βιάζονται γι' αυτό, ή µαθητές που
θέλουν να παρακολουθήσουν µαθήµατα;
Η πλειοψηφία λοιπόν θέλει τα σχολεία ανοικτά, τους δρόµους
ανοικτούς. Και θα έλεγα προς όλους όσους επιµένουν, για πόσο
καιρό µπορεί να µείνει κλειστό ένα σχολείο, που απευθύνεται σε
πολύ περισσότερους µαθητές από τους πέντε, δέκα, είκοσι που
είναι µια άτυπη επιτροπή κατάληψης;
Πιστεύω πως τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης αυτούς τους µήνες
κρύφτηκαν και εξακολουθούν να κρύβονται πίσω από τα παιδιά.
∆εν καταθέτουν θετικές εναλλακτικές προτάσεις. Μιλάνε αορίστως
για αναβολή, ακύρωση της µεταρρύθµισης, αγνοώντας το

σηµαντικό κόστος αυτής της οπισθοχώρησης. Μπορεί να πάει πίσω
σήµερα η µεταρρύθµιση, όταν το σύνολο των σχολείων της χώρας,
όπως είπα, ήδη τη διδάσκεται;
Υπάρχει τέλος και ένα µείζον θέµα επικοινωνίας ανάµεσά µας. Αν
συµφωνούµε όπως έδειξε η συζήτηση της ∆ευτέρας και όπως
δείχνει και η σηµερινή συζήτηση και η χθεσινή και η αυριανή στους
βασικούς στόχους της ποιοτικής αναβάθµισης της δηµόσιας
παιδείας, είναι τόσο δύσκολο να συµφωνήσουµε και στις
λεπτοµέρειες εφαρµογής αυτής της µεταρρύθµισης; 'Αρα, πιστεύω
πως το πρόβληµα δεν είναι εκεί. ∆εν είναι τελικά η κεντρική ιδέα της
αναταραχής η µεταρρύθµιση.
Πιστεύω ότι είναι ένα τυφλό αντικυβερνητικό µέτωπο πάνω στον
ευαίσθητο κρίκο, στο ευαίσθητο υπέδαφος της ελληνικής νεολαίας.
Θεωρώ λοιπόν πως θα πρέπει να σταθούν όλες οι πολιτικές
δυνάµεις στο ύψος των περιστάσεων, να πούµε όλοι µαζί "το πάρτι
τελείωσε" και ∆ευτέρα πρωϊ να γυρίσουµε στη δουλειά µας, τα
παιδιά στα σχολεία και όλοι οι άλλοι στα προγράµµατα και στις
άλλες προσπάθειες να δώσουν το πολιτικό τους παρόν µε ένα
διαφορετικό τρόπο.
Κλείνω κύριε Πρόεδρε, λέγοντας πως µόνο µέσα από τα ανοικτά
δηµόσια σχολεία µπορούµε να υπηρετήσουµε την υπόθεση, την
οποία σε διαφορετικούς τόνους, αλλά σε µια γενική συµφωνία, όλοι
στηρίζουµε. Αυτό επιχειρούµε µε τη µεταρρύθµιση, από το
νηπιαγωγείο µέχρι το πανεπιστήµιο µέχρι την δια βίου εκπαίδευση.
Η µεταρρύθµιση χρειάζεται και συναίνεση, που ζητείται, αλλά και
γενναιότητα. Ούτε µόνο το ένα ούτε µόνο το άλλο. Η µεταρρύθµιση
χρειάζεται πρωταγωνιστές που δεν µπορεί να είναι άλλοι από τους
καθηγητές και τους µαθητές.
'Ανοιξε ένα µεγάλο θέµα µε τον άλφα ή βήτα τρόπο. Πιστεύω πως
το ξύπνηµα της παιδείας µπορεί να οδηγήσει σε κάτι καλό όλη τη
χώρα, όµως µε τα σχολεία ανοικτά, αλλά και τα µυαλά ανοικτά, τα
µυαλά όλων µας.
Με πρωτοβουλία και κοινωνική ευθύνη η µεταρρύθµιση δείχνει
ακριβώς αυτό το δρόµο.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τη πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ.Γεωργόπουλος έχει
το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
πρόταση δυσπιστίας που κατέθεσε η Νέα ∆ηµοκρατία και συζητείται
στην Εθνική µας Αντιπροσωπεία, αποτελεί αναµφίβολα
συνταγµατικό της δικαίωµα και αναφέρεται ρητά σε συγκεκριµένες
διατάξεις. Πλήν όµως το δικαίωµα αυτό, λόγω της σοβαρότητας της
πρότασης δυσπιστίας, προβλέπεται ως γνωστόν, ότι µπορεί να
ασκείται όχι καθηµερινά, αλλά µετά πάροδον έξι µηνών, αν είχε
ασκηθεί προηγούµενα.
Στην προκειµένη περίπτωση δεν έχει ασκηθεί και συνεπώς δεν
υπάρχει κανένα πρόβληµα. Αυτή η αυτονόητη και αυταπόδεικτη
σοβαρότητα θεωρώ ότι επιβάλλει ολοκληρωµένη τεκµηρίωση της
υποβληθείσης και συζητούµενης πρότασης δυσπιστίας και µάλιστα
όταν έχει ως αντικείµενο θέµα εθνικό και ιδιαίτερα ευαίσθητο, όπως
είναι το θέµα της παιδείας.
Με αυτήν τη διαπίστωση θεωρώ, ότι η συζητούµενη πρόταση
δυσπιστίας περιλαµβάνει αντικειµενικά δύο τουλάχιστον µεγέθη. Το
ένα µέγεθος είναι το µέγεθος της ουσίας, της εφαρµοζόµενης
εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης. Το δεύτερο µέγεθος είναι το µέγεθος
του τρόπου, της διαδικασίας της εφαρµογής της.
Σε ό,τι αφορά την ουσία και το περιεχόµενο είναι σαφές, ότι η
εφαρµοζόµενη µεταρρύθµιση µεταξύ των άλλων περιλαµβάνει -
συνοπτικά το τονίζω- την αναβάθµιση της ποιότητας των σπουδών
στο λύκειο, την ελεύθερη πρόσβαση στην τριτοβάθµια εκπαίδευση,
την αξιολόγηση του µαθητή, του εκπαιδευτικού και του
εκπαιδευτικού έργου κ.λπ.
Σε ό,τι αφορά τη διαδικασία, τον τρόπο εφαρµογής της, είναι
καθόλα νόµιµος, καθόσον αποτελεί πιστή εφαρµογή του ν.
2525/1997 που ψηφίστηκε από τη Βουλή. Και ασφαλώς η
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εφαρµογή του νόµου από τον αρµόδιο Υπουργό δεν παρέχει ίχνος
στοιχείου, προκειµένου να θεµελιωθεί η οποιαδήποτε επίκριση
εναντίον του. Και τούτο διότι, αν θέλουµε να µας διακρίνει αίσθηµα
ευθύνης, πρέπει να γίνει κατανοητό προς κάθε κατεύθυνση και
ιδιαίτερα προς τους νέους ότι η νέα κοινωνία της πληροφορίας, του
σκληρού ανταγωνισµού, της παγκοσµιοποίησης, απαιτεί πολλά
εφόδια, πολλές γνώσεις, βαθιά και πολύπλευρη µόρφωση
προκειµένου να αντέξουµε ως κοινωνία και ως 'Εθνος στις
προκλήσεις των καιρών.
'Αλλωστε, οι νόµοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ρυθµίζουν
περιστάσεις και όταν οι περιστάσεις αλλάζουν, οι νόµοι αλλάζουν,
διότι είναι αδύνατον να αλλάξουν οι περιστάσεις. Το αντίθετο θα
έµοιαζε µε λύση κλίνης Προκρούστη.
Πλέον τούτου, το προηγούµενο σύστηµα, όπως εύστοχα τονίστηκε,
έχει πλέον ξεπεραστεί. ∆εν µπορεί να αντέξει τις απαιτήσεις των
ερχόµενων δεκαετιών και άλλος χρόνος για χάσιµο δεν υπάρχει,
γεγονός άλλωστε πανθοµολογούµενο.
Και ασφαλώς οφείλουµε µε αίσθηµα ευθύνης να παραδεχθούµε ότι
το φαινόµενο των καταλήψεων των σχολείων κάθε χρόνο είναι
ανάγκη να σταµατήσει, διότι αντί να προσεγγίζει το κρίσιµο και
σοβαρό θέµα της παιδείας µε νηφαλιότητα και κατά τρόπο
ολοκληρωµένο, αποπροσανατολίζει και συµβάλλει αρνητικά στην
ορθή αντιµετώπισή του. Αυτό θεωρώ µε κάθε δυνατή συντοµία ότι
είναι το ουσιαστικό πλαίσιο του συζητούµενου θέµατος.
Και αυτό το µεγάλο εθνικό και ιδιαίτερα ευαίσθητο θέµα της
παιδείας, κύριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, όχι µόνο δεν το
προσεγγίζετε µε την πρόταση δυσπιστίας που καταθέσατε και
συζητούµε, αλλά καταφεύγετε και σε αόριστες και γενικόλογες
αναφορές και µιλάτε, πρώτον, για εξοργιστική προχειρότητα,
δεύτερον, για άρνηση διαλόγου και τρίτον για πεισµατική
υποβάθµιση του συνοµιλητή, όπως ετόνισε η κ. Μπενάκη.
Ειδικότερα σε ό,τι αφορά το χαρακτηρισµό της προχειρότητας,
κανένα στοιχείο δεν προσκοµίσατε που να θεµελιώνει τον
ισχυρισµό σας.
Σε ό,τι αφορά την άρνηση διαλόγου, το ακριβώς αντίθετο έχει
συµβεί από την πλευρά σας και χωρίς υπερβολή τολµάτε µε τον
ισχυρισµό σας να προκαλείτε τη στοιχειώδη νοηµοσύνη του µέσου
ακροατή.
Τέλος, σε ό,τι αφορά τον αβάσιµο ισχυρισµό της δήθεν πεισµατικής
υποβάθµισης του συνοµιλητή, απλά τονίζω ότι τόσο ο
Πρωθυπουργός Κώστας Σηµίτης, όσο και ο Υπουργός Παιδείας
Γεράσιµος Αρσένης έχουν επανειληµµένα τονίσει, ότι στην πορεία
εφαρµογής της κάθε µεταρρύθµισης επιδέχεται διορθώσεις, ώστε
να ξεπερνιούνται οι δυσκολίες.
Τέλος, σε ό,τι αφορά τον ισχυρισµό του δεύτερου εισηγητή της Νέας
∆ηµοκρατίας, ότι νύχτα θα εγκαταλείψει ο Πρωθυπουργός και το
ΠΑ.ΣΟ.Κ. το Μέγαρο Μαξίµου, κακότεχνα ταυτίζει ανόµοια µεγέθη:
Την επιθυµία του µε την πραγµατικότητα. 'Αλλο µέγεθος, όµως το
ένα και εντελώς διαφορετικό το άλλο.
Και ακόµη θεωρώ αναγκαίο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να
τονίσω, για την ουσιαστική προσέγγιση του θέµατος, ότι ο νεανικός
ενθουσιασµός των µαθητών δεν είναι επιτρεπτό να γίνεται
αντικείµενο πολιτικής εκµετάλλευσης, ούτε µέσο συντεχνιακών
επιδιώξεων και αντιπαραθέσεων.
Εµείς πιστεύουµε ότι µία καινούρια αρχή γίνεται µέσα από τις
δυσκολίες και τελικά το καινούριο θα προχωρήσει. Και ασφαλώς οι
µαθητές, οι σύλλογοι γονέων και η ΟΛΜΕ, πιστεύω και εύχοµαι ότι
θα σταθούν επιτέλους, στο ύψος των περιστάσεων. Ειδικότερα η
ΟΛΜΕ ως ανώτερο συνδικαλιστικό όργανα, θέλω να ελπίζω ότι,
επιτέλους, θα συµβάλει ουσιαστικά στη σωστή προσέγγιση,
συναισθανόµενη την ιστορία της σε µεγάλους αγώνες για την
παιδεία και τη µεταρρύθµιση για δηµόσιο δηµοκρατικό σχολείο και
δεν θα επηρεαστεί από τα παραπλανητικά κηρύγµατα της Νέας
∆ηµοκρατίας, η οποία από τη µία µεριά κόπτεται για δηµόσιο
δηµοκρατικό σχολείο και από την άλλη υποβάλλει πρόταση στην
Επιτροπή Αναθεώρησης του Συντάγµατος για ίδρυση ιδιωτικών
πανεπιστηµίων.

Τέλος, θέλω να επισηµάνω ότι το καινούριο πάντα φοβίζει, γεννά
ανησυχίες, ίσως και πανικό και τίθεται αντιµέτωπο µε το εκάστοτε
κατεστηµένο. Αυτό άλλωστε έχει διαπιστωθεί από την
απελευθέρωση του Ελληνικού κράτους µέχρι σήµερα. Αδαµάντιος
Κοραής, Νεόφυτος Βάµβας, Ιωάννης Καποδίστριας,
κατηγορήθηκαν, απειλήθηκαν. ∆ελµούζος, Σαράτσης, βρέθηκαν
κατηγορούµενοι το 1914 στη δίκη του Ναυπλίου για το
Παρθεναγωγείο του Βόλου. Οι µεγάλοι παιδαγωγοί Γληνός,
∆ελµούζος, Τριανταφυλλίδης κλπ., δραστηριοποιούνται στον
εκπαιδευτικό όµιλο και επιχειρούν ριζοσπαστική εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση, η οποία ανακόπτεται από την επάνοδο του
Κωνσταντινισµού. Ο καθηγητής Κακριδής φιλοξενείται ως
κατηγορούµενος στην περίφηµη "δίκη των τόνων". Η κινητοποίηση
του 15% σηµατοδοτεί τη µεγάλη προσπάθεια του Γεωργίου
Παπανδρέου και των εγκρίτων συνεργατών του, Ακρίτα,
Παπανούτσου για τη δωρεάν παιδεία και την εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση. Λυσσαλέα η αντίδραση, τότε, της ΕΡΕ, όπως και
τώρα της Νέας ∆ηµοκρατίας. Η απριλιανή χούντα θέτει σε
εφαρµογή σχέδιο για την εκµηδένιση των µέτρων ως
κοµµουνιστικής έµπνευση. Και βεβαίως ισχυρίσθηκε από αυτό το
Βήµα, το Βήµα της Βουλής, ο Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας, ότι
το ΠΑ.ΣΟ.Κ. δίδαξε συµπεριφορές στο παρελθόν.
Καλείται να απαντήσει σε ένα και µοναδικό ερώτηµα, το οποίο
είχαµε θέσει στη συζήτηση του προϋπολογισµού, τόσο ο
υποφαινόµενος, όσο και ο Υπουργός ΠΕΧΩ∆Ε κ. Κωνσταντίνος
Λαλιώτης, επ' ευκαιρία της συζήτησης του θέµατος της παιδείας.
Η Νέα ∆ηµοκρατία αισθάνθηκε ποτέ την ανάγκη να ζητήσει
συγγνώµη από την οικογένεια Τεµπονέρα για τη στιγερή δολοφονία
του καθηγητή από επίλεκτο στέλεχός της, το οποίο καταδικάστηκε
πρωτόδικα, τελεσίδικα και αµετάκλητα και τον οποίο στήριξε
ανοιχτά στη µακρόχρονη διαδικαδία ενώπιον των ποινικών
δικαστηρίων; Ουδέποτε αποδοκιµάσατε αυτήν τη στυγερή
δολοφονία πολιτικά, ηθικά σαν αξιόποινη πράξη.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή).
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Βεβαίως, η αναφορά µου σ' αυτό το γεγονός δεν γίνεται µόνο µε την
ιδιότητα του Βουλευτή. Γίνεται και µε την ιδιότητα του συνηγόρου
πολιτικής αγωγής της οικογένειας Τεµπονέρα.
'Ετσι ισχυρίζεσθε ότι εκπροσωπείτε το αύριο; Αυτές οι στάσεις,
αυτές οι συµπεριφορές αποδεικνύουν ότι δεν εκπροσωπείτε, όχι
µόνο το αύριο, αλλά ούτε το σήµερα. Εκπροσωπείτε το χθες.
Βεβαίως, πριν τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να θυµηθώ ένα
επίγραµµα γραµµένο σε νοµικό περιοδικό. Λέει ότι υπάρχουν δύο
τρόποι αδύνατης περιγραφής. Ο ένας τρόπος είναι ότι αδυνατώ να
δω το αντικείµενο και να το περιγράψω, γιατί είναι το αντικείµενο
αυτό που είναι. Ο δεύτερος τρόπος αδύνατης περιγραφής είναι ότι
αδυνατώ να δω και να περιγράψω το αντικείµενο, γιατί είµαι αυτός
που είµαι.
Βεβαίως, από τη δεύτερη διάσταση εµφορείται το πνεύµα, το
νόηµα, το γράµµα της συζητούµενης πρότασης δυσπιστίας της
Νέας ∆ηµοκρατίας. Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Είναι αυτό που λέµε,
κύριε συνάδελφε, για το µισογεµάτο και το µισοάδειο ποτήρι.
Ο κ. Σκρέκας έχει το λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ακούγοντας το συνάδελφο που προηγήθηκε στο Βήµα,
µου θύµισε τα παιδιά µου που πολλές φορές, όταν κάθονται και µας
ακούν να µιλάµε στη Βουλή αναρωτιούνται, όσον αφορά τα
επιχειρήµατα που επικαλούνται κάποιοι, από ποιο πλανήτη έχουν
έρθει.
Πέρασε η εποχή, κύριε συνάδελφε, που οι πολιτικοί για να
ισχυροποιήσουν τον πολιτικό τους λόγο γυρίζουν στο παρελθόν. Το
παρελθόν είναι µία περίοδος που ιστορικά πλέον πρέπει να την
βλέπουµε και µέσα από την ιστορία µας να διδασκόµαστε.
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Σας τα λέει ένας άνθρωπος που είναι θύµα αυτής της περιόδου,
στην οποία εσείς αναφέρεσθε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ζητώ να καταδικάσετε. Αυτό
ζήτησα.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Κλείνω την παρένθεσή µου αυτή, που την
έκανα για την τάξη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα ∆ηµοκρατία βλέποντας την
τραγικότητα του τοπίου στην εκπαίδευση, αποφάσισε να καταθέσει
πρόταση µοµφής κατά του Υπουργού Παιδείας, µε στόχο να πιέσει
την Κυβέρνηση να προχωρήσει στην αποµάκρυνση του Υπουργού,
για να εκτονωθεί η ένταση και να ανοίξει ο αναγκαίος εθνικός
διάλογος για µια σωστή µεταρρύθµιση και όχι για πειράµατα.
Με έκπληξη όµως και απογοήτευση µαζί είδα τον Υπουργό
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, τον κ.
Παπαδόπουλο, Εκπρόσωπο της Κυβέρνησης να κάνει
πρωτόγνωρη επίθεση και ανεξήγητη προς τον Πρόεδρό µας κ.
Κωνσταντίνο Καραµανλή, γιατί αποφάσισε να καταθέσει πρόταση
µοµφής κατά του Υπουργού Παιδείας κ. Αρσένη.
Αναρωτήθηκα τι συµβαίνει µε τη συµπεριφορά του Υπουργού, γιατί
αυτή η αντίδραση και η ανεξέλεγκτη επίθεση.
Μήπως ο Πρόεδρός µας µε την ενέργεια αυτή, παραβίασε τον
Κανονισµό λειτουργίας της Βουλής; Μήπως παραβίασε τους
δηµοκρατικούς θεσµούς της χώρας και το Σύνταγµα; Μήπως, κύριοι
συνάδελφοι, η πρόταση αυτή, κατά τον Υπουργό, βλάπτει
περισσότερο την κακή εκπαιδευτική µεταρρύθµιση που επιχειρείται;
Μήπως η Αξιωµατική Αντιπολίτευση και τα άλλα κόµµατα έχουν
στερηθεί το δικαίωµα να ελέγχουν και να παρατηρούν την
Κυβέρνηση, για λάθη και παραλείψεις; Μήπως οι συµπατριώτες
µου και οι άλλοι πολίτες αυτής της χώρας έχουν χάσει το δικαίωµα,
να κάνουν γνωστά τα προβλήµατά τους στους εκπροσώπους τους;
'Ολα αυτά και µια σειρά άλλα πέρασαν από τη σκέψη µου, µέχρι την
ώρα που ο Πρόεδρος της Βουλής, ανέγνωσε το κείµενο της
πρότασης µοµφής και στη συνέχεια προσδιόρισε το χρόνο και τον
τρόπο διεξαγωγής της συζήτησης.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από αυτό και όταν
ολοκληρώθηκαν οι πρώτες αγορεύσεις των συναδέλφων, οι οποίες
κινήθηκαν αυστηρά, εντός του περιεχοµένου του προβλήµατος της
εκπαίδευσης και στη συνέχεια έλαβε το λόγο ο Υπουργός κ.
Αρσένης, διεπίστωσα, ότι από την αγόρευσή του, το 80% του
χρόνου του, το αφιέρωσε στη Νέα ∆ηµοκρατία µε το γνωστό
περιεχόµενο περί Αβραµόπουλου και όλα τα άλλα, αλλά και στα
άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Μας κατηγόρησε δηλαδή όλους,
ως υποκινητές των καταλήψεων και των αποκλεισµών των δρόµων,
ως λαϊκιστάς, ως ανεύθυνους και ανίκανους να αντιληφθούµε την
εκπαιδευτική µεταρρύθµιση που επιχειρείται.
Καλά, όλα αυτά που συµβαίνουν, τα κάνουν τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης και η κοινωνία δεν το έχει αντιληφθεί και
παρασύρεται σε έκνοµες πράξεις; ∆εν το έχουν δηλαδή αντιληφθεί
οι γονείς, τα παιδιά, οι καθηγητές, η πνευµατική ηγεσία του τόπου,
οι δηµοσιογράφοι, τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης, όλοι αυτοί, ότι η
εξέγερση είναι υποκινούµενη;
Σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ, γιατί καθηµερινά, µε παίρνουν από την
πατρίδα µου και µε ερωτούν γονείς, εκπαιδευτικοί, παιδιά για να
µάθουν τι πρόκειται να κάνετε; 'Ολοι αυτοί είναι υποκινούµενοι και
σαµποτάρουν την µεταρρύθµισή σας; Φαντάζοµαι ότι το ίδιο
συµβαίνει και µε τους άλλους συναδέλφους.
Με ρωτούν επίσης οι συµπατριώτες µου και άλλοι πολίτες, τι
κάνουµε εµείς εδώ κάτω, δεν βλέπουµε τα προβλήµατα, γιατί δεν
ασχολούµεθα µε αυτά;
∆εν ακούµε και δεν βλέπουµε καθηµερινά τα ραδιόφωνα, τα
κανάλια, τις εφηµερίδες που καταγράφουν σκηνές µοναδικές για το
πρόβληµα; Και αυτοί όλοι που σχολιάζουν και αναλύουν αυτό που
ζει όλος ο ελληνικός λαός αυτήν την περίοδο, είναι αντίθετοι µε τη
µεταρρύθµισή σας;
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή όλα αυτά συµβαίνουν στο
χώρο της παιδείας από την έναρξη του νέου σχολικού έτους, στο
χρόνο που µου µένει, θα προσπαθήσω να αναδείξω και να

σχολιάσω ορισµένα από τα προβλήµατα που µας οδήγησαν στην
σηµερινή κατάσταση.
∆εν είναι, όπως µας είπε ο κύριος Υπουργός, έργο ενός Υπουργού
η προγραµµατική δέσµευση του ΠΑΣΟΚ από το 1993. Αργήσατε
κύριε Υπουργέ και κύριοι της Κυβέρνησης και αργήσατε πολύ, να
υλοποιήσετε την προγραµµατική σας δέσµευση για εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση. Την εφαρµόσατε πρόχειρά, αποσπασµατικά και
απότοµα.
Η µεταρρύθµιση δεν είναι διακόπτης να τον γυρίσετε και να έχετε
αµέσως φως. Θέλει µελέτη, θέλει ειδικές γνώσεις ικανών
ανθρώπων, θέλει καλό σχεδιασµό, θέλει προετοιµασία και θέλει
προσεκτική εφαρµογή, γιατί απευθύνεται σε ζωντανούς
οργανισµούς. Αυτό, λυπούµεθα, αλλά δεν υπάρχει σε αυτό που
εσείς επιχειρήσατε µε τα δύο νοµοσχέδια.
Αντί αυτών, εσείς µε τα δύο νοµοσχέδια που φέρατε στα θερινά
τµήµατα οδηγήσατε την εκπαίδευση και το χώρο της παιδείας σε
ναυάγιο.
Στέλνετε τους νέους, κύριε Υπουργέ, απροετοίµαστους στο
δύσκολο και ανταγωνιστικό κόσµο που έχει διαµορφωθεί. Οι νέοι
µας έχουν µείνει πολύ πίσω όλα αυτά τα χρόνια στο χώρο της
γνώσης και έχετε µεγάλη ευθύνη γι' αυτό.
Σας καλούµε να ακούσετε, έστω και τώρα και να κάνετε αυτό που
έµεινε πλέον, να αναστείλετε την εφαρµογή αυτού του νόµου για τη
φετινή χρονιά, ώστε να δοθεί ο χρόνος να οργανωθεί η διαδικασία
ενός εθνικού διαλόγου, βάσει του οποίου θα καταστεί δυνατό να
δροµολογηθούν τα βήµατα που απαιτούνται, ώστε να µελετηθεί το
σύστηµα, να οργανωθεί η διαδικασία, να εξασφαλιστούν τα µέσα,
να προετοιµαστούν οι εκπαιδευτικοί, οι µαθητές, οι γονείς, η
κοινωνία.
Αρκετά θύµατα προκάλεσε ο νόµος του 1997 στο χώρο των
εκπαιδευτών. Μην αυξάνετε τα θύµατα και µε παιδιά, µε µαθητές.
Η καθυστέρηση, η προχειρότητα, οι πειραµατισµοί στον τοµέα της
παιδείας, κύριοι συνάδελφοι, είναι θανάσιµος κίνδυνος για την
πορεία µας ως έθνους, ιδιαίτερα για την περίοδο που διερχόµεθα,
αλλά και για τα χρόνια που έχουµε µπροστά µας, όπου η γνώση θα
αποτελεί την κυρίαρχη δύναµη στη θέση που θα διεκδικούµε στον
ανταγωνιστικό κόσµο που ζούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέµα της παιδείας είναι το
σηµαντικότερο κοµµάτι του έθνους µας, της ύπαρξής µας. Είναι ο
εαυτός µας. Είναι το ακριβότερο που έχουµε στη ζωή. Είναι τα
παιδιά µας. Ας µην τα θυσιάσουµε στο βωµό της προχειρότητας,
της αποσπασµατικότητας, της προσωρινότητας, του πείσµατος και
της επιµονής σ' αυτό το πείσµα.
Αφήσατε πολλά χρόνια να πάνε χαµένα. Αν τώρα προχωρήσετε
πρόχειρα, όπως το κάνατε, η ζηµιά θα είναι ανεπανόρθωτη.
Ανησυχούµε βαθύτατα γι'αυτό, ιδιαιτέρως να βλέπουµε παιδιά
δώδεκα έως δεκαεπτά ετών να έχουν στραφεί εναντίον των γονιών,
εναντίον των δασκάλων τους, δασκάλων εναντίον των µαθητών,
γονιών εναντίον των γονιών και µαθητών εναντίον των µαθητών.
Το πρόβληµα σήµερα δεν είναι αυτή καθεαυτή η εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση. Είναι το κύµα της βίας που κατακλύζει σήµερα την
Ελλάδα και τα παραδείγµατα, τα οποία παίρνουν οι νέοι άνθρωποι,
οι οποίοι οδηγούνται σ'αυτές τις βίαιες πράξεις.
Τι κοινωνία προετοιµάζετε, κύριε Υπουργέ και κύριοι της
Κυβέρνησης; Πώς θα προχωρήσει η χώρα µας στο µέλλον µ' αυτόν
τον τρόπο; Σας καλούµε να αντιστρέψουµε την πολιτική αυτή, να
υπηρετήσουµε και να προσπαθήσουµε να υποταχθούµε σε µια
άλλη λογική. Στην καθιέρωση αξιών και αρχών, γιατί απ' αυτά έχει
ανάγκη ο τόπος.
Κλείνοντας θέλω να αναφέρω ένα παράδειγµα, για να υποστηρίξω
την άποψη που επικαλέστηκα για την προχειρότητα.
Καλέσατε έναν αριθµό εκπαιδευτικών για να τους επιµορφώσετε,
ώστε να προωθήσουν τη µεταρρύθµιση. Ξέρετε τι επιµόρφωση
δέχτηκαν; Τους εδόθη ένα νοµοσχέδιο και τους είπαν να το
διαβάσουν. Και τις απορίες που είχαν τους απαντούσαν οι αρµόδιοι
να ρωτήσουν τον Υπουργό.
Σας ευχαριστώ πολύ.



3402 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Αλαµπάνος έχει το
λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν σας κάλυψαν οι συνάδελφοι;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΛΑΜΠΑΝΟΣ: Εσείς δεν καλυφθήκατε από τόσα
που ακούσατε να πάρετε την αίτηση πίσω, να πάνε και τα παιδιά
σχολείο, να λυθεί και το πρόβληµα; Τι θα κερδίσετε; 'Εχετε
ξεθωριάσει, τόσα χρόνια στο χρονοντούλαπο της ιστορίας. 'Εχει
δίκιο ο κ. Γιαννόπουλος. Τότε το 1981 σας έβαλε ο ελληνικός λαός
για τα κατορθώµατά σας. Τώρα, όµως παραµένετε στο
χρονοντούλαπο, γιατί έχετε µπαγιατίσει στην αντιπολίτευση, έχετε
αραχνιάσει στην αντιπολίτευση, έχετε σκουριάσει. Τι θέλετε πλέον;
Γιατί ταλαιπωρείτε την ελληνική κοινωνία; Κινδυνεύετε πλέον και
σαν παράταξη.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Πάντως, µπροστά δεν
πάµε, κύριε συνάδελφε, βλέποντας προς τα πίσω.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΛΑΜΠΑΝΟΣ: Μπορεί να πάµε, κύριε Πρόεδρε
µπροστά αν πάµε µε την όπισθεν. ∆εν µπορεί να πάµε όµως µε
ταχύτητα. Και δεν µπορεί να πάµε µε ταχύτητα καίτοι αυτήν την
απαιτούν οι περιστάσεις.
Και είναι αυτό ακριβώς που θα ήθελα να πω, κύριοι συνάδελφοι, ότι
πρέπει να αλλάξουµε λίγο αυτόν τον τόνο της καθηµερινότητας και
να δώσουµε µιαν άλλη διάσταση και να συσχετίσουµε το θέµα αυτό
µε τις εξελίξεις. ∆ιότι οι εξελίξεις είναι αυτές που προσδιορίζουν
πολιτικά τη δράση µας. Και οι εξελίξεις αυτές δεν είναι µόνο οι
πολιτικές ή οι οικονοµικές και οι κοινωνικές, αλλά είναι κύρια οι
τεχνολογικές που έχουν διαµορφώσει ένα περιβάλλον, το
παγκόσµιο περιβάλλον, το ευρωπαϊκό περιβάλλον που απαιτούν
αλλαγή και στον ελληνικό χώρο, στο ελληνικό περιβάλλον, ένα
περιβάλλον που διαµόρφωσε νέα δεδοµένα. 'Αλλα είναι σήµερα τα
δεδοµένα για την οικονοµία, για τη διοίκηση, για τη διαχείριση, για
την επικοινωνία, για την εκπαίδευση, για όλους τους τοµείς της
δράσης µας. Είναι ένα περιβάλλον το οποίο επιβάλλει νέους
τρόπους σκέψης, σύγχρονους ρυθµούς λειτουργίας,
αποτελεσµατικότερους και ταχύτερους, αφού πλέον όλος ο κόσµος
κινείται στα πλαίσια ενός καθεστώτος, το οποίο πολλοί
χαρακτηρίζουν ως καθεστώς αδυσώπητης επικοινωνίας.
∆εν γλιτώνει κανείς από αυτό το καθεστώς. Είναι ένα καθεστώς που
δεν επιτρέπει σε κανέναν µας να παρατηρεί τα γεγονότα ως θεατής
ή και παρατηρητής, αφού όλοι κρινόµαστε και όλα κρίνονται στο
δευτερόλεπτο, ούτε καν στο λεπτό.
Αυτή λοιπόν η εποχή της ταχύτητας έφερε ένα σύγχρονο
περιβάλλον το οποίο µας φέρνει σε ένα δίληµµα, µας φέρνει
µπροστά σε δύο δρόµους. Ο ένας δρόµος είναι ο δρόµος του
αδιεξόδου. Είναι ο δρόµος του περιθωρίου. Είναι αυτός του
ωχαδερφισµού, "δε βαριέσαι, η Ελλάδα ποτέ δεν πεθαίνει, έχει ο
Θεός". Ο άλλος δρόµος είναι ένας δρόµος αφιλόξενος µεν, αλλά
είναι ο δρόµος της καθηµερινής εγρήγορσης, της καθηµερινής
ενέργειας και δράσης. Και συνεπώς, όταν βρεθούµε µπροστά σε
αυτό το δρόµο πρέπει να επιλέξουµε, ότι το αδιέξοδο, όχι το δρόµο
που µας οδηγεί στο περιθώριο, αλλά το λιγότερο φιλόξενο δρόµο,
αυτόν της δράσης, των µεγάλων προσαρµογών, των µεγάλων
µεταρρυθµίσεων.
Τέτοιες µεταρρυθµίσεις που έπρεπε να γίνουν και στη χωρα µας
έχουν ξεκινήσει εδώ και πολλά χρόνια σε όλο τον κόσµο αλλά και
στην Ευρώπη. Εγώ θα προσέθετα ακόµα και σχηµατικά ότι αυτές οι
µεταρρυθµίσεις σε πολλές χώρες έχουν γίνει και κατά βίαιο τρόπο.
'Ετσι λοιπόν, πρέπει να βρεθούµε και εµείς σαν χώρα, σα λαός και
ιδιαίτερα η νεολαία µας το ταχύτερο δυνατό µέσα στο παιχνίδι της
µεγαλύτερης επανάστασης που γνώρισε ποτέ η παγκόσµιος
κοινότητα. Η επανάσταση αυτή έχει τρεις παραµέτρους, τη γνώση,
την ενηµέρωση και την πληροφορία.
Πρέπει λοιπόν να κινηθούµε µε µεγάλους και γρήγορους ρυθµούς.
∆εν δικαιολογείται σε καµιά περίπτωση εµείς εδώ οι Βουλευτές, που
είµαστε προβεβληµένα στελέχη της κοινωνίας µας, του έθνους µας,

να µην είµαστε κήρυκες, να µην είµαστε µπροστάρηδες, να µην
είµαστε πρώτοι στην προσπάθεια των µεγάλων αυτών αλλαγών,
των µεγάλων προσπαθειών, των µεγάλων µεταρρυθµίσεων όπως
είναι η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, η οποία µπορεί µεν να µην
οδηγεί τη νεολαία µας, το νέο κόσµο στον παράδεισο, όµως
σίγουρα τον δείχνει το δρόµο, ότι δηλαδή µε την προσπάθεια και τη
συµµετοχή µπορεί να φθάσει στην επιτυχία.
Αντί λοιπόν να είµαστε µπροστάρηδες στεκόµαστε κριτικοί ή και
αρνητικοί στην πρώτη και µοναδική όπως ειπώθηκε µεταρρύθµιση,
την πρώτη µετά τη Μεταπολίτευση. Και αυτό από λόγους
σκοπιµότητας και σε πολλές περιπτώσεις και από λόγους άγνοιας.
Η προσπάθεια όµως αυτή της µεταρρύθµισης µπορεί να µην είναι
τέλεια, είναι όµως µια προσπάθεια που επιχειρήθηκε εδώ και πολλά
χρόνια σε ολόκληρη την Ευρώπη.
Πρόσφατα, στη Σουηδία που βρέθηκα ρώτησα τους οµογενείς µας,
των ελληνικών κοινοτήτων, πώς είναι εκεί η εκπαίδευση και µου
απάντησαν ότι εδώ και δεκαπέντε χρόνια έχει εφαρµοσθεί και εκεί
ανάλογη µεταρρύθµιση.
∆εν ηταν εκείνοι πιο κουτοί. Φαντάζοµαι ότι ήταν πιο έξυπνοι, πιο
κοντά στα πράγµατα και κέρδισαν τη µάχη της µεταρρύθµισης. Γι'
αυτό λέω ότι αυτή η µεταρρύθµιση είναι αναγκαία και δεν πρέπει σε
καµία περίπτωση να ακυρωθεί, παρά τα όποια λάθη µπορεί να έχει
και παρά, θα έλεγα, το όχι και τόσο καλό επικοινωνιακό ύφος και
τρόπο µε τον όποιο επεχείρησε να τη περάσει η Κυβέρνηση.
Επαναλαµβάνω ότι η µεταρρύθµιση είναι αναγκαία και πρέπει να
προχωρήσει, γιατί το παγκοσµιοποιηµένο περιβάλλον στο οποίο
ζούµε επιβάλλει σ' όλους τους τοµείς δράσεις µας τα στελέχη, που
θα υπηρετήσουν αυτήν την παγκοσµιοποίηση να έχουν τον ίδιο
βαθµό και την ίδια ποιότητα εκπαίδευσης. 'Αρα λοιπόν, έχει ανάγκη
η χώρα µας να κάνει αυτήν την εκπαιδευτική προσαρµογή. Μια
προσαρµογή όµως που δεν αφορά την Παιδεία ή τη µόρφωση,
παρά µόνο την εκπαίδευση. Συνεπώς, η µεταρρύθµιση είναι
µεταρρύθµιση εκπαίδευσης διότι µόνο µε εκπαιδευµένους πολίτες
και στην ουσία µε επαγγελµατική κατάρτιση και εξειδίκευση
µπορούµε να προχωρήσουµε.
Το υποστηρίζω αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διότι
απαραίτητο στοιχείο είναι η γνώση. Η γνώση έρχεται και φεύγει
ταχύτατα. Από έρευνες που έχουν γίνει στην Αµερική οπου υπάρχει
και λειτουργεί το καλύτερο πανεπιστήµιο του κόσµου που είναι το
πανεπιστήµιο του Χάρβαρντ οι γνώσεις που παρέχει αυτό το
Πανεπιστήµιο έχουν χρονική διάρκεια µόνον δυο χρόνων. Εάν
δηλαδή τελειώσει κάποιος σήµερα το πανεπιστήµιο και παίρνει το
πτυχίο του, οι γνώσεις τις οποίες θα πάρει, αρκούν µόνο για δυο
χρόνια. Εάν ο πτυχιούχος δεν ασχοληθεί, δεν καταρτισθεί, δεν
παρακολουθεί µόνος του, δεν, δεν, δεν...τότε βγαίνει αυτόµατα έξω
από το παιχνίδι της γνώσης. Είναι µεγάλη η ταχύτητα της γνώσης.
Η γνώση πρέπει να υπάρχει στους εκπαιδευτικούς ολων των
βαθµίδων και της κατώτερης και της µεσαίας βαθµίδας και των ΑΕΙ.
Αυτή όµως, δεν υπάρχει σήµερα στην εκπαιδευτική κοινότητα όλων
των βαθµίδων. Και έτσι υπάρχει το πρόβληµα. Και το πρόβληµα
είναι η προπαρασκευή των. Αυτό το πρόβληµα δηµιούργησε
αγωνίες, φόβους, δυσκολίες, το οποίο όµως δεν το κράτησαν οι
εκπαιδευτικοί για τον εαυτό τους, αλλά το µετέφεραν στα παιδιά,
τους φοιτητές και στους σπουδαστές, µε αποτέλεσµα να έχουµε
σήµερα τις καταλήψεις, τις αποχές και γενικότερα να διαταράσσεται
η κοινωνική συνοχή µας.
'Ετσι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι σφοδρές κοινοβουλευτικές
αντιπαραθέσεις σήµερα δεν έχουν πλέον νόηµα στη χώρα µας, ούτε
οι σκοπιµότητες, γνωστές και άγνωστες, ηθεληµένες και αθέλητες.
Σήµερα έχει νόηµα να θέσουµε στον εαυτό µας το ερώτηµα και να
βάλουµε το στοίχηµα, πώς θα λύσουµε το πρόβληµα, τι θα κάνουµε
να πάνε τα παιδιά µας σχολείο. ∆ιότι, διαφορετικά, δεν έχει νόηµα
να κουβεντιάζουµε εδώ και ερωτώ αν έλθει η Νέα ∆ηµοκρατία στην
εξουσία και δεν θα κάνει µεταρρύθµιση; Είναι δυνατόν; Γι' αυτό
θέτω ορισµένες ερωτήσεις στη Νέα ∆ηµοκρατία. Θέλουµε να
ζήσουµε σ' αυτό το άχαρο, αλλά παγκόσµιο περιβάλλον, ή όχι
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και µε ποιες προϋποθέσεις; Μπορούµε να ζήσουµε χωρίς
προσπάθεια και προσαρµογές; Υπάρχει άλλος δρόµος να
κρατηθούµε όρθιοι σ' αυτό το ανταγωνιστικό περιβάλλον; Υπάρχουν
άλλες χώρες στον κόσµο χωρίς προσαρµογές ή µεταρρυθµίσεις; Η
απάντηση ασφαλώς είναι όχι.
Γι' αυτό εγώ πιστεύω, ύστερα κι απ' αυτά που είδαν τα µάτια µας
σήµερα, αλλά και του ελληνικού λαού, για όλα αυτά που συνέβησαν
στον τόπο µας, αλλά και για το καλό της νέας µας γενιάς, πρέπει να
βγούµε έξω από τις σκοπιµότητες, να κοιτάξουµε τον εαυτό µας µε
ειλικρίνεια στον καθρέφτη, να σταθούµε όρθιοι µπροστά στο
αληθινό και πατριωτικό χρέος µας να λύσουµε αυτό το πολιτικό
πρόβληµα και να πάνε τα παιδιά µας σχολείο. Τότε θα έχουµε κάνει
το καθήκον µας στο ακέραιο. Σας ευχαριστώ.
( Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ )
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ.Σπύρου έχει το λόγο.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΣΠΥΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι,
επειδή η ώρα πράγµατι είναι περασµένη και συζητάµε σε
οικογενειακό περιβάλλον, µας ακούει όµως και ο ελληνικός λαός,
όσοι µπορούν µέχρι τώρα να είναι ξύπνιοι, µε εντυπωσιάζει ότι
άνθρωποι πεπειραµένοι στην Αίθουσα αυτή µε πλούσια
κοινοβουλευτική πείρα και χρόνια, καταφεύγουν σε
εµφυλιοπολεµικές ιστορίες και εδράζονται σε τραυµατικές εµπειρίες
του παρελθόντος για να αρθρώσουν σύγχρονο ας θεωρηθεί
πολιτικό λόγο, που εκτιµώ ότι κανείς σήµερα δεν τον παρακολουθεί.
∆εν είναι δυνατόν, στηριζόµενοι σ' αυτήν την αντίληψη, να
βαδίσουµε µπροστά.
'Εχω όµως ορισµένα ερωτήµατα να θέσω στον κύριο Υπουργό, µια
και ο στόχος µας πράγµατι είναι η παιδεία σαν προοπτική για τον
τόπο.
Πιστεύετε, κύριε Υπουργέ, ότι τελειώνοντας αυτή η διαδικασία
µοµφής, που προσωπικά δεν έχει κανείς τίποτε απέναντί σας αλλά
πιστεύουµε ότι µπορούµε να διευκολύνουµε να ξεπεραστεί αυτή η
κρίση που υπάρχει στην κοινωνία µας και στην παιδεία, θα
ανοίξουν τα σχολεία; Θα προχωρήσει η εφαρµογή αυτού του νόµου,
τον οποίο απορώ και γιατί το λέτε µεταρρύθµιση;
Η εκτίµηση που έχω και η διαπίστωση αυτές τις ηµέρες τόσο από
την προ ηµερησίας διατάξεως σε επίπεδο Αρχηγών, συζήτηση για
την παιδεία όσο και η συζήτηση που γίνεται σήµερα πάνω σ' αυτήν
την πρόταση µοµφής, ότι δεν ιδρώνει το αυτί σας. ∆εν ιδρώνει η
Κυβέρνηση, δεν την απασχολεί. Και µε εντυπωσιάζει ότι σ' αυτήν
την προσπάθεια δεν είναι µόνο η Νέα ∆ηµοκρατία που ας θεωρηθεί
ότι σας αντιπαλεύεται ή κάνει πολιτικό παιχνίδι. Αλλά και οι άλλες
πολιτικές δυνάµεις, οι προοδευτικές, έπαψαν να είναι προοδευτικές;
Τελικά, ποιοι είναι προοδευτικοί σ' αυτόν τον τόπο; 'Η όταν τους
χρειάζεστε είναι προοδευτικοί, όταν δεν τους χρειάζεστε δεν είναι
προοδευτικοί;
Εκτιµώ ότι οι καταλήψεις είναι η κορυφή του παγόβουνου, µιας
σύγκρουσης µεταξύ της πραγµατικότητας και της προπαγάνδας εκ
µέρους της κυβέρνησης για δήθεν κατάργηση των φροντιστηρίων -
και δεν καταργείται αλλα αυξάνεται η παραπαιδεία- κατάργηση των
εξετάσεων στα ΑΕΙ, αναβάθµιση του λυκείου και της εκπαίδευσης
ενώ είναι όλα µια υποκρισία και τίποτε περισσότερο.
Και ρώτησα προηγουµένως, πώς σκοπεύετε να ανοίξετε τα σχολεία
µετά και από τις σηµερινές διαδηλώσεις; Με τον εισαγγελέα; Με την
αστυνοµία;
∆εν έχω τίποτε µε τον κύριο Υπουργό ούτε µε τον Υπουργό
∆ικαιοσύνης. Αλλά φαίνεται ότι η µνήµη σας έχει εξασθενήσει, και
παρουσιάζετε φαινόµενα κραυγαλέας ανευθυνότητας.
Εσείς πιστεύω -και το ζήσαµε και πρέπει να το παραδεχθούµε-
εσείς διδάξατε αυτά τα παιδιά να κλείνουν τα σχολεία. Εσείς τα
εξωθήσατε να συνδικαλίζονται από µικρή ηλικία. Εσείς φτιάξατε τα
δεκαπενταµελή. Εσείς είπατε στους συνδικαλιστές, ότι οποιαδήποτε
απόφαση και νόµο φέρνει η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, να
τον ανατρέψετε γιατί θα σας κάνουµε αργότερα Βουλευτές. Και
σήµερα θερίζετε αυτά που σπείρατε. Εποµένως µην παραξενεύεστε

εάν υπάρχει µια αντίρρηση εκ µέρους µας γιατί ήµουν στην
συζήτηση του νοµοσχεδίου το καλοκαίρι του 1997 ως µέλος της
κοινοβουλευτικής επιτροπής και δεν σας κρύβω ότι δεν τον
κατανόησα. Γιατί δεν έγινε συζήτηση για να καταλάβουµε τι
µεταρρύθµιση γίνεται, τι νόµος είναι αυτός. 'Εγινε προσπάθεια για
να αντιληφθούµε ποια βήµατα θετικά θα γίνουν. Και έτσι σήµερα
που έρχεται να εφαρµοστεί ο νόµος συναντώνται χίλιες δυο
δυσκολίες.
Και δικαίως η κ. Παπαρήγα έθεσε ένα σοβαρό θέµα. Πού το πάει το
ΠΑ.ΣΟ.Κ. µε τον αυταρχισµό;
'Εχουµε δίκιο, λοιπόν, όταν λέµε ότι έχετε ξεφύγει από την ιδεολογία
σας, έχετε αποκοπεί από τον ίδιο το λαό.
Είναι τραγικό και επικίνδυνο κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σ' ένα
τόσο σοβαρό θέµα, όπως η παιδεία και το µέλλον της, η Κυβέρνηση
και ο Υπουργός Παιδείας να µην αντιλαµβάνονται το µέγεθος του
προβλήµατος και το αδιέξοδο στο οποίο οδηγείται η νεολαία µας.
Και αρνείστε να αναγνώσετε τη λαϊκή δυσφορία και εµµένετε στη
λανθασµένη αντίληψη για υποκινητές και παραπληροφόρηση.
Και όµως, κύριοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ., οι αρχαίοι µας πρόγονοι που τους
διέκρινε η σοφία, πράγµατι θυσίασαν την Ιφιγένεια για να φυσήξει
ούριος άνεµος. Αλλά εσείς σήµερα συνηθίσατε σε θύελλες και έτσι
δεν ανησυχείτε. Γιατί εσείς σπείρατε ανέµους και θερίζετε σήµερα
θύελλες. Εσείς καλλιεργήσατε αυτές τις νοοτροπίες και αυτές τις
αντιλήψεις. Εποµένως δεν σας ζητάµε, όπως είπε ο προηγούµενος
οµιλητής, να θυσιάσετε την Ιφιγένεια, αλλά ζητάµε στοιχειώδη
ανάληψη ευθυνών, στοιχειώδη ευαισθησία.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από είκοσι πέντε
ηµέρες είχα επισηµάνει στην Αίθουσα αυτή κατά τη συζήτηση του
προϋπολογισµού, ότι ο κύριος υπεύθυνος για τις λαϊκές
κινητοποιήσεις, τις καταλήψεις των σχολείων και την κοινωνική
ένταση, είναι ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, που µε την πολιτική του
οδηγεί σε αδιέξοδο την κοινωνία και την πορεία της χώρας.
Ιδιαίτερα εκρηκτική είναι η κατάσταση στον τοµέα της παιδείας, που
επιβεβαιώνει κάθε µέρα όλο και περισσότερο την προχειρότητα µε
την οποία νοµοθετεί η σηµερινή Κυβέρνηση και την αδυναµία της να
πείσει ακόµα και τους οπαδούς της για την ορθότητα ή µη των
επιλογών της.
Αναδεικνύεται όµως και κάτι ακόµη, κύριοι της Κυβέρνησης. Η
νοοτροπία και η αλαζονεία των σηµερινών κυβερνώντων που
επέλεξαν σε έναν τοµέα ευαίσθητο που αφορά τα ίδια τα παιδιά
µας, να επιδείξουν τσαµπουκά όταν σε άλλους εξίσου ευαίσθητους
τοµείς επιδεικνύεται ενδοτικότητα, υποχωρητικότητα, παλινωδία
µέχρι και ταπείνωση. Το φιάσκο µε τους S-300 δεν έχει τελειώσει.
Επίσης, θελήσατε να καρπωθείτε όλη τη δόξα της
ψευδοµεταρρύθµισης και δεν αρπάξατε, δεν δράξατε την ευκαιρία,
δεν εκµεταλλευτήκατε αυτήν την ευκαιρία που σας έδωσε ο
Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Καραµανλής και τα άλλα
κόµµατα της Βουλής, να αποσύρετε το νοµοσχέδιο και να
προχωρήσουµε σε έναν εθνικό διάλογο µε αναλογική
εκπροσώπηση και µε συµµετοχή των φορέων και των
αντιπροσώπων της µαθητικής κοινότητας.
Αντ' αυτού, τι κάνατε; Κινητοποιήσατε όλο τον κοµµατικό σας
µηχανισµό, τους εισαγγελείς, την Αστυνοµία, για να τροµοκρατήσετε
τους νέους. Μα, οι νέοι µας δεν τροµοκρατούνται. Η ιστορία έδειξε
ότι οι νέοι όταν αγωνίζονται πάντα κερδίζουν.
Σας ευχαριστώ, κύριε Γιαννόπουλε, για την παραµονή σας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης):
Επειδή λέτε τα ίδια πάλι...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Εξαντλήθηκε ο κύριος
Υπουργός. 'Ολη την ηµέρα εδώ µέσα είναι, κύριοι συνάδελφοι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Είναι ακούραστος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Είναι ανεξάντλητος ο κ.
Γιαννόπουλος.
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ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΣΠΥΡΟΥ: 'Εχουµε τονίσει, κύριε Υπουργέ, κατ'
επανάληψη, ότι η παιδεία είναι εθνικής προτεραιότητας θέµα, γιατί
αποτελεί τον ισχυρό βραχίονα και την κινητήρια δύναµη της χώρας
µας στη µάχη για την ανάπτυξη σε µία ελεύθερη, αλλά σκληρά
ανταγωνιστική κοινωνία. Εκτιµούµε, όµως, ότι η παιδεία δεν είναι
υπόθεση ενός κόµµατος, ούτε ενός ανθρώπου. Είναι εθνική
υπόθεση και οφείλατε ως τέτοια να την είχατε αντιµετωπίσει.
Παρακάµπτω το κείµενο για να µπορέσω να σας εκθέσω αυτές τις
απόψεις που πιστεύω ότι βασανίζουν τον κάθε συνάδελφο ή και τη
σηµερινή κοινωνία.
(Στο σηµείο αυτό, την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Β'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
Για να ξεφύγουµε από τα δεδοµένα του νόµου, θα πάω στην
ιδιαίτερη πατρίδα µου την Κέρκυρα. Γνωρίζετε την ιστορία της στην
παιδεία, στην τέχνη, στον πολιτισµό. Είχε το πρώτο ελληνικό
πανεπιστήµιο και δεκάδες σχολών.'Ολα έχουν κλείσει.
Πριν από δεκατέσσερα χρόνια επανιδρύθηκε το Ιόνιο Πανεπιστήµιο,
το οποίο παραµένει σε εµβρυακή κατάσταση. Ούτε πρυτανικές
αρχές ούτε κτίρια, ούτε βιβλιοθήκη, ούτε πανεπιστηµιούπολη.
Η εικόνα στα λύκεια της υπαίθρου, αλλά και της πόλης, είναι
τραγική. Θυµίζει τη γειτονική µας χώρα την Αλβανία. Τριτοκοσµική
χώρα. ∆εν υπάρχει -και το έχω τονίσει και µε ερωτήσεις-
καθαρίστρια τις ώρες λειτουργίας του σχολείου µε αποτέλεσµα να
ρυπαίνονται οι κοινόχρηστοι χώροι µε κίνδυνο την υγεία των
µαθητών.'Ερχονται οι καθαρίστριες µετά το πέρας των
µαθηµάτων.'Ολο το πρωϊνό, όµως, που γίνονται τα µαθήµατα δεν
υπάρχει ούτε µία καθαρίστρια. ∆εν υπάρχει κλητήρας, δεν υπάρχει
γραµµατέας, δεν υπάρχει υλικοτεχνική υποδοµή, στις αίθουσες
τρέχουν τα απόβλητα από άλλους ορόφους.
Αυτή είναι δυστυχώς, η εικόνα της παιδείας και είναι περίεργο πώς
τους ευρωπαϊκούς πόρους, οι οποίοι θα έπρεπε να έχουν
απορροφηθεί και να έχουν επενδυθεί στην παιδεία, δεν µπορέσατε
να τους απορροφήσετε.
∆είχνετε, λοιπόν, µία αδιαφορία στο θέµα µισθοδοσίας των
δασκάλων και των καθηγητών. Στα θέµατα της υποδοµής έχουµε
τεράστια προβλήµατα. 'Εχουµε εστιάσει τώρα την προσοχή µας στις
καταλήψεις που όπως είπα, είναι η κορυφή του παγόβουνου και δεν
εξετάζουµε το µεγάλο πρόβληµα της µόρφωσης και της
προοπτικής, το όραµα της παιδείας.
Αυτό θα έπρεπε, έστω και αν το είχατε υπόψη σας, να το αναδείξετε
για να συµπλεύσει και ολόκληρη η Εθνική Αντιπροσωπεία, αλλά και
οι εκπρόσωποι και οι φορείς της µαθητικής κοινότητας, ώστε
σήµερα να µην είχαµε προβλήµατα. Και είµαι περίεργος πώς ένα
θέµα που είναι εύκολο να συµπλεύσουµε και να συµφωνήσουµε, το
παρακάµψατε, αιφνιδιάσατε και σήµερα η κοινωνία αντιµετωπίζει το
πρόβληµα αυτό.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Μιχελογιάννης έχει
το λόγο.
ΙΩΣΗΦ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,
όπως ασφαλώς συνιστά έλλειψη αισθητικής ένας αρχηγός
κόµµατος να µην χαιρετά τον 'Ελληνα Πρωθυπουργό και να µην τον
προσαγορεύει µε τον τίτλο του, αλλά µε το ονοµατεπώνυµό του,
ασφαλώς συνιστά έλλειψη αισθητικής και έλλειψη σεβασµού στους
θεσµούς, ο ίδιος αρχηγός µε έναν τρόπο αυθαίρετο να καθιστά
κατηγορούµενο τον Υπουργό Παιδείας και να ζητάει την αποποµπή
του. Και την ώρα που αυτός ο Υπουργός απολογείται, να αποχωρεί
απο την Αίθουσα και να µην τον ακούει.
'Οµως, σε αυτόν τον κόσµο, όλα είναι θέµα σχέσεως αιτίας-αιτιατού
ή, για να το πούµε στην απλή γλώσσα, σε αυτόν τον κόσµο
πληρώνονται όλα. Και έτσι, κατά τον ίδιο αυθαίρετο τρόπο, µπορεί
ένας άλλος πολιτικός να καταστήσει αυτόν τον αρχηγό
κατηγορούµενο ενώπιον της παράταξής του και να ζητήσει την
αποποµπή του.
Εγνώριζα, κύριοι συνάδελφοι, ότι µέσα στην Καραµανλική θεωρία

και πρακτική υπάρχει το ότι πολλά πράγµατα γίνονται και δεν
λέγονται. Και καταλαβαίνω ότι ήρθαµε σε αυτήν την Αίθουσα και
αντιµετωπίζουµε αυτή την πρόταση µοµφής, εξαιτίας του κ.
Αβραµόπουλου και ας µην είναι πουθενά γραµµένο το όνοµά του σε
αυτήν την πρόταση µοµφής.
∆εν εγνώριζα όµως, ότι στην ίδια πρακτική και θεωρία, υπάρχει η
έλλειψη στρατηγικής, η έλλειψη τακτικής και η έλλειψη λογικής.
Γιατί, όταν οι δύο πρώτοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας
ανέπτυξαν την πρόταση µοµφής, η µεν πρώτη οµιλήτρια η κ.
Μπενάκη κατηγόρησε τον Υπουργό Παιδείας ότι δίδει µικρά δώρα
και κάνει εκπτώσεις και καταρρακώνει την παιδεία, για να επηρεάσει
τα παιδιά να γυρίσουν στα σχολεία, ο δε δεύτερος οµιλητής κ.
Καλός εζήτησε περισσότερες εκπτώσεις, περισσότερα δώρα.
Νοµίζω ότι τουλάχιστον έπρεπε να µιλήσουν πρώτα µεταξύ τους.
Πρόταση µοµφής είναι αυτή.
'Οµως, κύριοι συνάδελφοι, όταν η πρόταση µοµφής περιέχει σαν
αίτηµα την απόσυρση αυτού του νοµοσχεδίου και την επάνοδο στο
παλαιό παπαγαλικό σύστηµα δεν υπάρχει πλέον σαν αίτηµα η
αποποµπή του Υπουργού Παιδείας, αλλά ο εχθρός είναι η ίδια η
παιδεία και η πρόταση µοµφής στρέφεται κατά της παιδείας.
'Οσον αφορά το Κ.Κ.Ε., εγνώριζα τη συνεργασία και την ταύτιση
µεταξύ Κ.Κ.Ε. και Νέας ∆ηµοκρατίας στις δηµοτικές εκλογές. Το
είχα ζήσει αυτό στο δήµο από όπου κατάγοµαι, στην Κρήτη. ∆εν
εγνώριζα όµως ότι µπορεί να υπάρξει µία ταύτιση τέτοια στα θέµατα
της παιδείας και το Κ.Κ.Ε. να στηρίζει τον αντιδραστικό, παλαιότερο
και παπαγαλικό νόµο που υπήρχε. Τι έγινε αυτό το περίφηµο
σύνθηµα "πρώτοι στα µαθήµατα και πρώτοι στον αγώνα";
'Οταν σε έναν κοµµουνιστή στην Ελλάδα λες "κέρδισες αρκετά
χρήµατα σε αυτό το καθεστώς και σε αυτήν την πατρίδα", σου
απαντάει: "Τί να κάνω; Ζω µέσα στο σύστηµα και κερδίζω αυτά τα
χρήµατα. 'Αλλωστε, µπορώ να τα χρησιµοποιήσω και υπέρ του
κόµµατος και κατά του συστήµατος." Ερωτώ: ∆εν ισχύει αυτό για
την παιδεία;
Είναι επιχείρηµα, όταν λέει το Κ.Κ.Ε. την εποχή της αποθέωσης της
πληροφορίας και της γνώσης, ότι είµαστε κατά του νέου
συστήµατος, λόγω της ανεργίας που θα υπάρχει για τους
περισσότερους πτυχιούχους, ενώ γνωρίζουµε ότι αυτά τα θέµατα
αντιµετωπίζονται µε την οικονοµική ανάπτυξη, µε ειδικά
προγράµµατα για την απασχόληση και όταν γνωρίζουµε, ότι σε όλο
τον κόσµο έχουν αποσυnδεθεί οι σπουδές από το επάγγελµα και το
νέο σύστηµα δίδει περισσότερες εναλλακτικές λύσεις στους
φοιτητές και τους µαθητές;
Και γίνεται το προκλητικό, να υπάρχουν φοιτητές καθοδηγητές των
σηµερινών µαθητών στις καταλήψεις και να τους λένε, ενώ οι ίδιοι
σπουδάζουν: Μην γίνετε φοιτητές. Μην µπείτε στα Πανεπιστήµια.
Το σύστηµα θα σας κάνει δυστυχισµένους".
Πάντως, αυτήν την ταύτιση µε τη Νέα ∆ηµοκρατία το Κ.Κ.Ε. θα την
πληρώσει. Γιατί µη νοµίζετε πως, όταν ο Αρχηγός της Νέας
∆ηµοκρατίας λέει ότι έχουν καταργηθεί οι διαχωριστικες γραµµές, το
λέει αυτό από κάποια ιδεολογική θέση ή αντίληψη. Από τα γκάλοπ
το λέει. Από τα προγνωστικά το βγάζει. Τις ψήφους της
δηµοκρατικής παράταξης και του Κ.Κ.Ε. ακόµη, ονειρεύεται. Αυτή
είναι η αλήθεια.
Σωστά ο κύριος Υπουργός Παιδείας είπε ότι υπάρχει
αυθορµητισµός σε αυτές τις αντιδράσεις. 'Οµως, πάνω σε αυτόν τον
αυθορµητισµό των νέων, επενδύουν τα κόµµατα και φέρνουν την
αντιπαράθεση, ενώ δεν θα έπρεπε στο χώρο της παιδείας να
υπάρχουν αυτές οι αντιπαραθέσεις. Εκεί επενδύουν αυτήν τη στιγµή
και η Νέα ∆ηµοκρατία και το Κ.Κ.Ε.
'Αλλωστε, κύριοι συνάδελφοι, µέσα στις τάξεις, την ώρα του
µαθήµατος υπάρχουν κάποιοι ελάχιστοι µόνον καθηγητές που
υβρίζουν και κυβέρνηση και υπουργό και την πολιτική και τους
πολιτικούς γενικότερα. 'Ολοι ξέρουµε, ο καθένας το ξέρει από το
νοµό του, ότι αυτοί οι καθηγητές ανήκουν µόνο στο Κ.Κ.Ε. και στη
Νέα ∆ηµοκρατία. Αυτός ο φανατισµός µεταφέρεται από αυτά τα
κόµµατα στο χώρο της παιδείας.
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Είναι ασφαλώς παράλογο, αντί να ζητάµε να διορθωθεί στην πράξη
και στην εφαρµογή του αυτός ο νόµος, να ζητάµε την απόσυρσή
του και την µαταίωση της µεταρρύθµισης την ώρα που
εφαρµόζονται απο το 1997 ο 2525 και απο το 1998 ο 2640 και
έχουν εν τω µεταξύ παραχθεί τόσα έννοµα αποτελέσµατα από την
εφαρµογή τους σε ένα µεγάλο χρονικό διάστηµα.
Που οφείλεται όµως αυτό το "όχι στη µεταρρύθµιση"; Είναι το εθνικό
σπόρ της γκρίνιας; Θα έλεγα ότι είναι κάτι βαθύτερο. Μου θυµίζει
αυτό που είπε ο οικονοµολόγος ο Κέϋνς "δεν είναι τόσο δύσκολο να
δεχθούµε τις νέες ιδέες, όσο δύσκολο είναι να αποβάλουµε τις
παλιές που είναι βαθιά ριζωµένες µέσα µας."
Κύριοι συνάδελφοι, ασφαλώς είναι απογοητευτικό χάρη στο
λαϊκισµό κάποιοι να γίνονται πανίσχυροι πολιτικά και πολύ
δηµοφιλείς. Και αυτο το ξέρουν καλά οι συνάδελφοι της Νέας
∆ηµοκρατίας. Είναι όµως εξίσου αποθαρρυντικό εάν αυτός ο
λαϊκισµός και αυτές οι µέθοδοι µεταφέρονται στο χώρο της
παιδείας.
Είναι απογοητευτικό εάν πάνω στη νεολαία µας µεταφέρουµε το
λαϊκισµό και απλώς τη χαϊδεύουµε και την κολακεύουµε την ώρα
που το µέλλον όλων µας είναι στηριγµένο πάνω σε αυτήν. Εάν
επικρατήσει αυτό, τότε θα έχουµε σαν συµπέρασµα ότι δεν µας
ενδιαφερει η αντιµετώπιση των προβληµάτων, αλλά µας ενδιαφέρει
απλώς η περιγραφή τους.
Το πρόβληµα στη σωστή του αντιµετώπιση στον χώρο της
ανωτάτης παιδείας υπάρχει στα Χανιά, στο Πολυτεχνείο Κρήτης και
το ξέρει ο κύριος Υπουργός. Εκεί εµείς µαζί µε τους φοιτητές
αγωνιζόµαστε για την σωστότερη εφαρµογή του νέου νόµου µε το
θέµα των προγραµµάτων σπουδών επιλογής στα πανεπιστήµια.
Εµείς έχουµε συνταυτιστεί πολλές φορές µε τους φοιτητές και
έχουµε στενοχωρήσει και εγώ ίσως προσωπικά τον κύριο Υπουργό.
Αγωνιζόµαστε όµως για να βελτιώσουµε αυτό το νόµο πάνω στην
εφαρµογή του.
'Εχει λοιπόν και το νέο ενιαίο Λύκειο το δικαίωµα να έχει µία
ευκαιρία εφαρµογής αυτής της µεταρρύθµισης και πάνω στην
εφαρµογή µε κλίµα συναίνεσης να κάνουµε τις όποιες διορθώσεις.
Με το νέο τύπο λυκείου ξέρουµε ότι θα έχουµε περισσότερη δουλειά
και περισσότερη υπευθυνότητα. Θα µπούµε στον παγκόσµιο
ανταγωνισµό, θα έχουµε καλύτερη και σύγχρονη εκπαίδευση, νέους
τρόπους διδασκαλίας και αξιολόγησης, µία πολυπολιτισµική
παιδεία, ανάπτυξη της κριτικής σκέψης, πρόσβαση στην ανώτατη
παιδεία και ένα απολυτήριο µε αξία και χρησιµότητα. Θα έχουµε
βελτίωση της υλικοτεχνικής υποδοµής, ένα στεγαστικό πενταετές
πρόγραµµα, ανοικτές σχολικές βιβλιοθήκες και αίθουσες
µαθηµάτων που θα είναι και εργαστήρια.
'Οπως ξέρετε αυξήθηκαν οι µισθοί των καθηγητών. 'Εχουµε το
θαύµα των νέων βιβλίων. 'Εγιναν περισσότεροι διορισµοί,
καταργήθηκε η επετηρίδα, έχουµε ένα νέο τρόπο αξιολόγησης των
καθηγητών.
Κύριοι συνάδελφοι, ας αφήσουµε ανοικτό αυτό το καινούριο
παράθυρο να µπει ήλιος και φως για το λύκειο. Ας το κάνουµε µία
µεγάλη θύρα από την οποία θα µπει περισσότερο φως για την
παιδεία µας και για το λύκειο. Ας προχωρήσουµε όλοι µαζί, χωρίς
νικητές και ηττηµένους.
Ο Γκαίτε, αυτός ο πραγµατικός άνθρωπος, όπως τον ονόµασε ο
Ναπολέων, όταν τον γνώρισε, ζήτησε πεθαίνοντας ένα πράγµα
µόνο, "φως, περισσότερο φως". Αλλά και σε εµάς όπως ξέρετε, ο
Κοραής και ο Ρήγας ο Βελεστινλής ονειρευτήκανε το φωτισµό αυτού
του 'Εθνους.
Μόνο µε τη συνεχή µεταρρύθµιση, την αύξηση των δαπανών για
την παιδεία, µε την συνεχώς παρεχόµενη καλύτερη παιδεία θα
µπορέσει ο 'Ελληνας να κάνει µε ασφάλεια και σιγουριά το ταξίδι για
την Ιθάκη. Η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση δεν είναι ασφαλώς θέµα
του ΠΑΣΟΚ, δεν είναι ασφαλώς θέµα του Πρωθυπουργού, δεν είναι
ασφαλώς θέµα του Υπουργού Παιδείας. Είναι θέµα όλων των
Ελλήνων. Μόνο έτσι θα αξιοποιήσουµε τη µοναδική, την πιο
σπουδαία πρώτη ύλη που έχουµε, την πρώτη ύλη του πνεύµατος,
στην εποχή της αποθέωσης της πληροφορίας και της γνώσης.
Μόνο έτσι οι κοινότητες των Ελλήνων θα λάµψουν απανταχού της

γης και θα κάνουν το ταξίδι προς το µέλλον.
Κύριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, πιστεύω ότι πρέπει να
εγκαταλείψετε τώρα την πρόταση µοµφής. Η θέση σας είναι µαζί µε
εµάς. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τη πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Η κ. Βασιλική Αράπη-
Καραγιάννη έχει το λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: Τί ώρα θα τελειώσουµε, κύριε
Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Στις 02.00'.
Ορίστε, κυρία Καραγιάννη.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΑΡΑΠΗ-ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι
συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, µέσα στο γενικότερο κλίµα του
πολιτικού εκφυλισµού που ξεκινά από την κυβερνητική παράταξη,
βλέπουµε τον τελευταίο καιρό όλο και πιο έντονα στο πρόσωπο του
Υπουργού Παιδείας να συσσωρεύονται τα προβλήµατα στο µέγιστο
βαθµό και φυσικά, αυτό φάνηκε και µε την πρόταση µοµφής της
Νέας ∆ηµοκρατίας.
Παρ' όλη όµως την κριτική που έγινε στην προ ηµερησίας διάταξης
συζήτηση, ο κύριος Υπουργός και η Κυβέρνηση δεν
ευαισθητοποιήθηκαν, δεν κατανόησαν, αλλά και δεν µετάνιωσαν για
τίποτα, για όλα όσα συµβαίνουν σήµερα στην παιδεία.
Παραµένει όµως ο κύριος Υπουργός άκαµπτος στη γραµµή
αδιαλλαξίας, ενισχύοντας την έκρηξη των µαθητών, οδηγώντας
τους στη µετωπική σύγκρουση.
Εγώ σαν εκπαιδευτικός µε είκοσι δύο χρόνια υπηρεσίας στο
Υπουργείο Παιδείας, µπορώ να πω µία κατηγορία εναντίον του
Υπουργού. Φταίει το Υπουργείο Παιδείας και η ηγεσία του για την
ανικανότητα στη συγκρότηση στρατηγικής για την παιδεία και για
την έλλειψη ουσιαστικού διαλόγου µε όλους τους εµπλεκόµενους
φορείς, καθηγητές, µαθητές και γονείς.
Κύριε Υπουργέ, αφού µιλάµε για διάλογο, θα ήθελα να πω ότι από
τη µία πλευρά η Κυβέρνηση λέει ότι έγινε διάλογος και από την
άλλη πλευρά όλοι οι άλλοι φορείς λένε ότι δεν έγινε διάλογος.
∆ιάλογος έγινε για την αξιοκρατία, για την επιµόρφωση των
καθηγητών, για την επετηρίδα, για το περιεχόµενο σπουδών
επιλογής; Τελικά, για ποιο θέµα, κύριε Υπουργέ, έγινε διάλογος,
πότε έγινε, κρατήθηκαν Πρακτικά; Αν υπάρχουν οι θέσεις αυτών
που συµµετείχαν στο διάλογο, να τις ακούσουµε και εµείς.
Θα συνεχίσω τώρα µε τα θέµατα στα οποία το Υπουργείο Παιδείας
δεν έδωσε πολύ µεγάλη σηµασία και εξακολουθεί να µην δίνει.
∆εύτερον, κατηγορούµε την Κυβέρνηση για τον αυταρχισµό στις
µεθοδεύσεις και τα κατασταλτικά µέτρα που χρησιµοποιεί η
διοίκηση.Φυσικά γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, µε τι κριτήρια µπαίνουν
οι διευθυντές των σχολείων και οι προϊστάµενοι και τι µέτρα
χρησιµοποιούν για να καταστείλουν τις κινητοποιήσεις των
µαθητών. Φυσικά δεν είναι µόνο η καταστολή των κινητοποιήσεων,
είναι να επιτύχουν το δικό σας στόχο, τον κυβερνητικό, διότι οι
περισσότεροι είναι κοµµατικά σας στελέχη.
Τρίτον, υπάρχει αδυναµία να παρακολουθήσει από κοντά τις
δυσκολίες που θα προέκυπταν από το νέο νόµο και να κατανοήσει
την ψυχική εξόντωση των νέων. ∆εν στάθηκε στο ύψος των
περιστάσεων και δεν έδωσε µία δυνατότητα συµβιβασµού,
προκειµένου να εκτονωθεί η κρίση. 'Ετσι, φθάσαµε σήµερα σε µία
κρίση χωρίς διέξοδο και προκαλέσαµε τα παιδιά, τα οποία δείχνουν
µία άρνηση γι' αυτό το θεσµό και ειδικά για το σχολείο.
Τέταρτον, κατηγορούµε την Κυβέρνηση για σοβαρά λάθη µε τις
απειλές που εξαπέλυσε δίχως νοµική και θεσµική κατοχύρωση, ότι
δηλαδή θα χαθεί η σχολική χρονιά, κάτι που αποδεικνύει την
αναλγησία της Κυβέρνησης, φυσικά, έτσι που µάνιασαν
περισσότερο τα παιδιά.
Ο  νυν  Πρωθυπουργός  ζητούσε  το  1991  από  την  κυβέρνηση
της  Νέας  ∆ηµοκρατίας  και  τον  τότε  Υπουργό  κ.  Σουφλιά  να
εκτονωθεί  η  κρίση  που  είχαν  προκαλέσει  οι  καταλήψεις  των
µαθητών,  λέγοντας  ότι  κάνει  λάθος  η  Νέα  ∆ηµοκρατία.  Σήµερα
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όµως δείχνει ότι δεν τον ενδιαφέρει µία τέτοια εκτόνωση, παρά µόνο
η εφαρµογή του νόµου, λέγοντας "παραµένουµε σταθεροί στο
νόµο".
Σας διαβάζω το οικείο απόσπασµα από την εφηµερίδα της
συνεδρίασης της Βουλής, της 12.10.91. Απευθυνόµενος στον κ.
Σουφλιά λέει: "Είµαστε εµείς υποκινητές των καταλήψεων; Καλούµε
εµείς σε καταλήψεις; Είναι οι µαθητές οι οποίοι κάνουν τις
καταλήψεις εξαρτηµένοι από τα όργανά µας; Εσείς, κύριε Υπουργέ,
µε την πολιτική που έχει ακολουθήσει η Κυβέρνησή σας επί ενάµιση
χρόνο έχει οδηγήσει σε αυτήν την κατάσταση, µε την κακή πολιτική
σας, την προχειρότητά σας και τα αποσπασµατικά σας µέτρα".
Συνεχίζει ο κ. Σηµίτης: "Μας ρωτάτε "ναι" ή "όχι" στις καταλήψεις ως
φαινόµενο; Το ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, δεν πρέπει να το
απευθύνετε σε µας. Εάν είσαστε υπέρ των καταλήψεων, κάντε
επιτέλους κάτι να σταµατήσει αυτό το φαινόµενο. Ποιος µετέτρεψε
το σχολείο σε κέντρο αναταραχής;
∆εν το µετέτρεψε η πολιτική που ακολουθείτε εδώ και δέκα οκτώ
µήνες;"
'Εχω και το απόσπασµα της εφηµερίδας, το οποίο είναι
πληρέστερο. Εγώ απλώς διάβασα αποσπάσµατα.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Βασιλική Αράπη-Καραγιάννη
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής).
Ο καθένας µας µέσα στη Βουλή, λέει ο κ. Σηµίτης, αλλά και ο κάθε
πολίτης που µας παρακολουθεί, ας αναρωτηθεί αν είναι υπέρ ή
κατά των καταλήψεων και κυρίως η Κυβέρνηση. Αυτό είναι ακριβώς
το ερώτηµα που θέτει όλο αυτόν τον καιρό τόσο ο Υπουργός
Παιδείας κ.Αρσένης όσο και ο Πρωθυπουργός.
Επανέρχοµαι στο κατηγορητήριο κατά του Υπουργείου Παιδείας.
Πέµπτον, θα αναφερθώ στη θητεία που δεν έγινε, που δεν είχε
συγκεκριµένο προγραµµατισµό, σπαταλώντας τα ελάχιστα
χρήµατα, κύριε Υπουργέ, που απορροφήσατε από τα κονδύλια της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Μόνο 33% αυτών απορροφήσατε. Φυσικά
και αυτό οφείλεται στην ανικανότητα του Υπουργείου σας αλλά και
της Κυβέρνησης γενικότερα να τα απορροφήσει από την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Και αυτή η απορροφητικότητα που υπήρξε,
έγινε χωρίς έλεγχο και διαφάνεια.
'Εστειλα κάποιο έγγραφο στον Υπουργείο όσον αφορά τις
επιτροπές και µου έχουν έρθει τα σχετικά χαρτιά. Είδα
συγκεκριµένα ονόµατα σε όλες τις επιτροπές σε ό,τι αφορά τα
κονδύλια της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
'Εκτον, συντήρησε η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Παιδείας στους
κόλπους της διοίκησης το κλίµα της αναξιοκρατίας µέσα από
διάτρητα προεδρικά διατάγµατα, για την αξιολόγηση και την επιλογή
προϊσταµένων και σχολικών συµβούλων. Φτάσαµε δε στο σηµείο
µέσα από δικά σας κριτήρια που εξυπηρετούσαν στενή κοµµατική
λογική, να επιλεγούν στελέχη διοίκησης µε µειωµένα προσόντα:
Προϊστάµενοι γραφείων χωρίς να κατέχουν πτυχίο ανώτατης
σχολής. Προϊστάµενοι διεύθυνσης µε µηδενική επιστηµονική και
παιδαγωγική κατάρτιση µε µοναδικό προσόν τη συνδικαλιστική
δράση στο κόµµα που βρίσκεσθε. Σχολικοί σύµβουλοι χωρίς
µεταπτυχιακές σπουδές και χωρίς συγγραφικό έργο γύρω από τη
διδακτική πράξη, ώστε να µπορούν να καθοδηγούν τους καθηγητές.
Ασφυκτικός κοµµατικός έλεγχος στη λειτουργία των ΠΙΣ∆Ε, µε
αποτέλεσµα να διορίζονται διευθυντές εκπαιδευτικοί µε µειωµένα
τυπικά και ουσιαστικά προσόντα.
Εδώ θα κάνω µια παρένθεση, κύριε Υπουργέ. Λέτε ότι πάµε στον
21ο αιώνα και ότι είναι η εποχή της τεχνολογίας, της εξέλιξης και
πρέπει να ακολουθήσουµε τα ευρωπαϊκά µοντέλα κλπ. Γνωρίζετε
πολύ καλά ότι υπάρχουν σχολεία που έχουν τις σχετικές υποδοµές
και δεν έχουν ακόµη ηλεκτρονικούς υπολογιστές. Υπάρχουν
σχολεία που δεν έχουν καµία υλικοτεχνική υποδοµή.
Και το σπουδαιότερο είναι ότι, ενώ µιλάτε για αξιοκρατία, δύο
χιλιάδες πτυχιούχοι της πληροφορικής είναι αδιόριστοι, έχουν
εξωστρακιστεί. ∆εν τους αφήσατε το καλοκαίρι να συµµετάσχουν µε
αίτησή τους στο διαγωνισµό του ΑΣΕΠ.
'Οσον αφορά την κάλυψη των θέσεών τους, είχα κάνει µια επίκαιρη
ερώτηση στον Υφυπουργό κ. Ανθόπουλο στην οποία µου απάντησε

ότι αυτός που θα διδάξει πληροφορική στα σχολεία, δεν χρειάζεται
να είναι της πληροφορικής και ότι µπορεί να είναι από άλλες
σχολές, όπως της Θεολογίας, της Φυσικής Αγωγής κλπ.
'Εχω εδώ µια καταγγελία αυτών των φοιτητών. Και κάποια άλλα
στοιχεία που θα τα δείτε, κύριε Υπουργέ -δεν ξέρω αν τα γνωρίζετε-
τα καταγγέλλουν αυτοί οι καθηγητές. Και όχι µόνον τα καταγγέλλουν
αλλά ήδη έχουν πάει στα δικαστήρια από τα οποία έχουν πάρει
αποφάσεις ότι πρέπει να διοριστούν. Ακόµη το Υπουργείο δεν τους
έχει διορίσει.
Τα καταθέτω και αυτά για να τα δείτε, κύριε Υπουργέ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Βασιλική Αράπη-Καραγιάννη
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα στοιχεία, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Κατόπιν όλων αυτών, κύριε Υπουργέ, σας µένει µόνο µια διέξοδος,
η παραίτησή ας, διότι είναι αίτηµα όλου του µαθητικού κόσµου. Και
όχι µόνο του µαθητικού κόσµου, αλλά και των γονέων. Αυτό είναι το
αίτηµα που διαχέεται από άκρη σε άκρη και υποκρίνεσθε ότι δεν το
ακούτε.
Παραιτηθείτε για να διευκολύνετε τη δηµοκρατία, για να ξαναδώσετε
στους µαθητές τη διάθεση να επανασυνδεθούν ψυχικά µε το
σχολείο, για να αποκαταστήσετε την τραυµατισµένη αξιοπρέπειά
τους.
Να ανασταλεί ο νόµος, να συζητηθεί να γίνει ο πραγµατικός
διάλογος. Φυσικά µετά να επαναφέρετε το νόµο.
∆ιότι, κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε πολύ καλά, ότι και για την
αξιολόγηση και για το ολοήµερο σχολείο και για όλα τα άλλα µας
βρίσκετε σαν ∆ηµοκρατικό Κοινωνικό Κίνηµα σύµφωνους.
Ευχαριστώ πολύ
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Σαατσόγλου έχει
το λόγο.
ΑΝΕΣΤΗΣ ΣΑΑΤΣΟΓΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
τελευταίο διάστηµα πυροβολείται ή ρίπτεται στην πυρά τελείως
υποκριτικά και δηµαγωγικά από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης,
µείζονος και ελάσσονος, ο εκσυχρονιστικός νόµος του ΠΑ.ΣΟ.Κ. για
την εκπαιδευτική µεταρρύθµιση.
Η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση είναι απαίτηση των καιρών. Η
εκπαιδευτική µεταρρύθµιση πρέπει να προχωρήσει. Η Ελλάδα µας
δεν πρέπει να µείνει πίσω στη γνώση έναντι των ευρωπαϊκών
κρατών, των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Οι
ευρωπαίοι εταίροι µας, οι Γερµανοί, οι 'Αγγλοι, οι Γάλλοι, έκαναν την
εκπαιδευτική τους µεταρρύθµιση πριν από είκοσι χρόνια και πλέον.
Εµείς καθυστερήσαµε αρκετά βέβαια και τώρα που ήρθε η ώρα
βάλλεται αυτή από σύσσωµη την Αντιπολίτευση. ∆εν είναι σοβαρά
πράγµατα αυτά! Θέλει δηλαδή η Αντιπολίτευση να πάµε την
πατρίδα µας µισό αιώνα πίσω και όχι µπροστά στο λυκαυγές του
21ου αιώνα;
Η Κυβέρνηση και εγώ προσωπικά δέχοµαι ότι οι µαθητές πρέπει και
µπορούν να αµφισβητούν. Θέλω τη νεολαία µας να είναι ζωντανή
και ζωηρή, να παίρνει πρωτοβουλίες, να δοκιµάζει την εξουσία και
την Κυβέρνηση, να συνδικαλίζεται, γιατί όχι; Να αγωνίζεται και να
διεκδικεί.
Αλλά η κατάληψη των σχολείων δεν καταστρέφει µόνο τη δηµόσια
περιουσία, δεν πάει πίσω τα προγράµµατα σπουδών σε βάρος των
µαθητών, αλλά δηµιουργεί και σοβαρότατα προβλήµατα στους
ίδιους τους µαθητές.
H Kυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. ζητά από τους µαθητές, τώρα που έχει
γίνει κατανοητό τι κρύβεται πίσω από τις καταλήψεις, να πάνε στα
σχολεία, να συνεχίσουν τα µαθήµατά τους µαζί µε τους καθηγητές
τους και όλοι µαζί, Κυβέρνηση, µαθητές, καθηγητές, να
προχωρήσουν σε ένα ανοιχτό διάλογο για τα πολλά προβλήµατα
που είναι συσσωρευµένα, εδώ και πολλά χρόνια, στο χώρο της
παιδείας. Πρόκειται για προβλήµατα που µπορούν να λυθούν µε
πραγµατικό διάλογο.
Θεωρώ δεδοµένο ότι οι µαθητές θα προχωρήσουν προς αυτήν την
κατεύθυνση, στην κατεύθυνση της αναβάθµισης των
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σπουδών τους, που είναι και η σωστή κατεύθυνση.
Ας δούµε, όµως, µαζί, εδώ και τώρα, τι προτείνουν για την Παιδεία η
ΟΛΜΕ, η Νέα ∆ηµοκρατία και το Κ.Κ.Ε.:
Η ΟΛΜΕ µιλάει για το εξεταστικό σύστηµα. Στο όγδοο συνέδριό της
πρότεινε Ενιαίο Λύκειο. Αυτό κάνει και η Κυβέρνηση. Πρότεινε η
ΟΛΜΕ για πρόσβαση στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, εξετάσεις στην
Γ' λυκείου µέσα στο λύκειο και η βαθµολογία στην Β' και Γ' λυκείου
να συνυπολογίζεται για τα κριτήρια πρόσβασης στην τριτοβάθµια
εκπαίδευση.
Συγκρίνεται, λοιπόν, το εξεταστικό σύστηµα που προτείνει το
Συνέδριο της ΟΛΜΕ, εξετάσεις στην Γ' λυκείου για εισαγωγή στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση, εξετάσεις στην Γ' λυκείου για απολυτήριο
και εξετάσεις στη Β' λυκείου για προαγωγή, µε το σύστηµα της
Κυβέρνησης.
Ο Υπουργός της Παιδείας κατέθεσε κείµενο µε τις θέσεις της ΟΛΜΕ
για τα Πρακτικά της Βουλής.
Η Νέα ∆ηµοκρατία και ο κ. Καραµανλής µίλησαν και υποστηρίζουν
και αυτοί εξεταστικό σύστηµα. Το πρόγραµµα της Νέας
∆ηµοκρατίας λέει ότι πρέπει να διευρυνθεί ο κύκλος των γενικών
εξετάσεων και να έχουµε περισσότερα από τέσσερα µαθήµατα.
Περισσότερες εξετάσεις λοιπόν και εκεί. Πρέπει, λέει, επιτέλους να
παγιωθεί ένα σύστηµα επιλογής, που να στηρίζεται στην
εκπαιδευτική διαδικασία µέσα στο λύκειο, τουλάχιστον στις δύο
τελευταίες τάξεις του, όπως συµβαίνει σε όλες τις χώρες του
κόσµου. Εξετάσεις, λοιπόν, στη Β' λυκείου, εξετάσεις στη Γ' λυκείου
και γενικές εξετάσεις διευρυµένες για εισαγωγή στην τριτοβάθµια
εκπαίδευση.
Κατέθεσε ο Υπουργός Παιδείας κείµενο µε το πρόγραµµα για την
Παιδεία της Νέας ∆ηµοκρατίας για τα Πρακτικά της Βουλής.
Τι λέει τώρα το Κοµµουνιστικό Κόµµα για όλα αυτά: Το Κ.Κ.Ε.
αναφέρεται επίµονα στο ενιαίο δωδεκάχρονο σχολείο.
Τι ακριβώς εννοεί; 'Οχι αορίστως, αλλά συγκεκριµένα, ποιο είναι το
πρόγραµµα σπουδών, πώς γίνεται η προαγωγή των µαθητών, πώς
παίρνουν απολυτήριο και πώς µέσα στο αταξικό Ενιαίο
δωδεκάχρονο λύκειο κατατάσσονται οι µαθητές;
Η Κυβέρνηση ζήτησε διάλογο για την παιδεία από τα κόµµατα της
Βουλής, όπως είπε και ο κύριος Πρωθυπουργός, για την κατάθεση
του σχετικού νοµοσχεδίου, και αυτά αρνήθηκαν. Γιατί λοιπόν τόση
υποκρισία από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης; Γιατί δεν βγαίνουν
να πουν την αλήθεια στον ελληνικό λαό παρά µόνο καθοδηγούν τις
καταλήψεις των σχολείων από τους µαθητές;
Πυροβολούν τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, πυροβολούν οι
επιρροές τους έξω από τη Βουλή. Πυροβολούν τι; Την εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση. Ποιο είναι το περιεχόµενο το οποίο πυροβολείται
αυτό το καιρό; Το περιεχόµενο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
επιγραµµατικά είναι: ολοήµερο σχολείο, δηµοτικό και νηπιαγωγείο,
µέσα στο οποίο διδάσκονται ξένες γλώσσες και καλλιτεχνικά
µαθήµατα. Να το καταργήσουµε αυτό;
∆ύο νέοι τύποι πανεπιστηµίου -µιλάµε για το ανοιχτό πανεπιστήµιο
και για τα προγράµµατα επιλογής σπουδών- προσφορά προς τη
νεολαία µας. Να τα καταργήσουµε και αυτά; Αυτή είναι η πρότασή
σας;
Αύξηση του αριθµού θέσεων στα πανεπιστήµια. Μετά το έτος 2000
όσοι αποφοιτούν από τα λύκεια θα εισάγονται στην τριτοβάθµια
εκπαίδευση. 'Ορεξη να υπάρχει µόνο για µάθηση. ∆ηλαδή, θα
εισάγονται ένας προς έναν, όταν σήµερα είναι ένας προς δύο και
όταν στην εποχή µου ήταν ένας προς οκτώ.
Παρέχουµε µόρφωση στον ελληνικό λαό, χωρίς περιορισµούς µέσα
από δηµόσια ιδρύµατα και όχι όπως η Νέα ∆ηµοκρατία που µέχρι
πρόσφατα µιλούσε και µιλά για ιδιωτικά πανεπιστήµια. Μέχρι
πρότινος κατά χιλιάδες απόφοιτοι λυκείων προσέτρεχαν σε
πανεπιστήµια του εξωτερικού, που είναι αµφιβόλου δυνατότητας να
παρέχουν σπουδές. Υπάρχει εκροή συναλλάγµατος και είναι παιδιά
συνήθως εύρωστων οικονοµικά οικογενειών. Να συνεχίσουµε να
τους στέλνουµε στο εξωτερικό; Να καταργήσουµε την εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση;
Ενισχυτική διδασκαλία δηµόσια και δωρεάν σε όλη τη
δευτεροβάθµια εκπαίδευση, στα γυµνάσια και στα λύκεια, για να
ετοιµάζεται η ελεύθερη είσοδος των µαθητών στα πανεπιστήµια. Να

την καταργήσουµε και αυτή προς όφελος των επιχειρηµατιών
φροντιστών;
Ανέφερα νωρίτερα τα προγράµµατα επιλογής σπουδών. Πολλά νέα
τµήµατα στα πανεπιστήµια, νέα µεταπτυχιακά τµήµατα. Να τα
καταργήσουµε όλα αυτά; Αυτή είναι η πρόταση της Αντιπολίτευσης;
Περιορισµός στη µόρφωση του ελληνικού λαού;
Κάποια κόµµατα εδώ µέσα κάνουν αγώνα να παραµείνουν κλειστά
τα σχολεία. Εµείς τα παιδιά τα θέλουµε στα σχολεία. Τα θέλουµε µε
το δάσκαλο, τα θέλουµε µε τον άνθρωπο που θα τους µεταφέρει τη
γνώση, θα τους κάνει αγωγή, θα τους συµπεριφερθεί σαν δικά του
παιδιά. Γι' αυτό εµείς προσδοκούµε στους εκπαιδευτικούς,
πιστεύουµε σ' αυτούς και δίνουµε µάχη µαζί µε αυτούς και µαζί µε
τους µαθητές.
Μέχρι σήµερα οι υποψήφιοι για την τριτοβάθµια εκπαίδευση
εξετάζονταν σε τέσσερα ή πέντε µαθήµατα µόνο. Εξαρτιώταν η
εισαγωγή τους από αστάθµητους παράγοντες, συγκυρίας, τύχης
κλπ. µε ολιγόωρες εισαγωγικές εξετάσεις και υπήρχε περιορισµένος
αριθµός εισακτέων σε ΑΕΙ και ΤΕΙ. Υπήρχε φραγµός στη µόρφωση.
Σήµερα διευρύνθηκε το γνωστικό πεδίο των υποψηφίων για ΑΕΙ και
ΤΕΙ και η µάθησή τους. ∆εν υπάρχουν αστάθµητοι παράγοντες
πλέον, συγκυρίας, τύχης κλπ. για την εισαγωγή τους στα
πανεπιστήµια και εισάγονται όλοι σ' αυτά από το έτος 2000 και
έπειτα, µετά από µαθησιακές συνεχείς κρίσεις και δοκιµασίες επί
διετία τουλάχιστον, ώστε να µπορούν να ανταποκριθούν στις
απαιτήσεις των καιρών.
Η Νέα ∆ηµοκρατία ισχυρίζεται ότι σήµερα επί ΠΑΣΟΚ το κράτος
είναι αυταρχικό στην αντιµετώπιση των µαθητικών κινητοποιήσεων,
ψευδόµενη ασύστολα και καταδηµαγωγώντας ανεύθυνα. "Αιδώς
Αργείοι", κύριοι της Νέας ∆ηµοκρατίας! Τι υποκρισία αλήθεια και
ασέβεια της µνήµης και της ιστορίας! Στο σπίτι του κρεµασµένου
δεν µιλάνε για σκοινί.
Το Γενάρη του 1991 επί κυβερνήσεως Νέας ∆ηµοκρατίας έπεφτε
νεκρός στην Πάτρα ο καθηγητής Τεµπονέρας χτυπηµένος από το
λοστάρι του επικεφαλής της νεολαίας της Νέας ∆ηµοκρατίας του
Νοµού Αχαϊας του Καλαµπόκα, επίλεκτου στελέχους της,
θυµίζοντας άλλες εποχές, εποχές Κοτζαµάνη επί ΕΡΕ του
Καραµανλή. Αναφέροµαι στη δολοφονία του Λαµπράκη.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: Είστε πολύ εκσυγχρονιστές!
ΑΝΕΣΤΗΣ ΣΑΑΤΣΟΓΛΟΥ: Η ιστορία τα έχει καταγράψει αυτά. Είναι
γεγονότα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: Είσαστε οι ηθικοί αυτουργοί για τον
Τεµπονέρα. Εσείς τον σκοτώσατε.
ΑΝΕΣΤΗΣ ΣΑΑΤΣΟΓΛΟΥ: Κύριε συνάδελφε, µην εκτίθεστε
περαιτέρω. Είναι ντοκουµέντα ιστορικά καταγεγραµµένα στη
νεότερη ιστορία. Και ο Γκοτζαµάνης και ο Καλαµπόκας και πολλοί
άλλοι που ανήκουν στο δεξιό χώρο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι.
ΑΝΕΣΤΗΣ ΣΑΑΤΣΟΓΛΟΥ: 'Ετσι, αντιµετώπιζε η Νέα ∆ηµοκρατία
τις κινητοποιήσεις του λαού και το λαϊκό κίνηµα όταν ήταν
κυβέρνηση.
Κύριοι της Αντιπολίτευσης, η παιδεία είναι εθνικό κεφάλαιο µείζονος
σηµασίας και θέλει προσοχή, θέλει ευαισθησία και υπευθυνότητα
όταν το προσεγγίζει κανείς. ∆εν είναι θέµα που προσφέρεται για
λαϊκισµούς και δηµαγωγία. ∆εν είναι θέµα πάνω στο οποίο µπορεί
να οικοδοµήσεις αντιπολίτευση για να εισπράξεις κοµµατικά οφέλη.
Κύριοι της Αντιπολίτευσης, µείζονος και ελάσσονος, αποτύχατε
οικτρά!
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Λαµπρόπουλος
έχει το λόγο.
Τελευταίος οµιλητής θα είναι ο κ. Βούλγαρης, ο οποίος θα κλείσει
και τη σηµερινή µας συνεδρίαση.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε  Πρόεδρε,  κύριοι
συνάδελφοι,  ακούσαµε  τους  συναδέλφους  του  ΠΑΣΟΚ  απόψε
να  ασχολούνται  πολύ  µε  την  ιστορία.  Η  ιστορία  είναι  µία  και
αυτό  δεν  πρέπει  να  το  ξεχνούν  και  δεν  πρέπει  να  το  ξεχνάει
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κανένας στον τόπο µας. Αν απ' αυτήν την παράταξη, τη µεγάλη
δηµοκρατική παράταξη δεν υπήρχαν παλικάρια να δώσουν το αίµα
τους, σήµερα ο τόπος µας και η Ελλάδα θα ήταν Αλβανία, θα ήταν
Βουλγαρία, θα ήταν Ρωσία, θα ήταν Ρουµανία. Αυτό, λοιπόν, µην το
ξεχνάτε, κύριοι συνάδελφοι, ποτέ. Αυτή είναι η ιστορία του τόπου
µας!
(Θόρυβος-διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: 'Οχι, µόνο απ' αυτήν την παράταξη!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆ιαµαρτυρόσασταν,
κύριοι, για τις διακοπές προηγουµένως που γινόταν από την
απέναντι πτέρυγα. Τώρα θα πρέπει να διαµαρτύρονται και αυτοί.
Σας παρακαλώ!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ: Συζητάµε σήµερα την πρόταση
δυσπιστίας που εµείς καταθέσαµε κατά του Υπουργού Παιδείας.
Μερικοί ενδεχοµένως να αναρωτηθούν, γιατί, τι χρειαζόταν η
πρόταση κατά του Υπουργού. Η απάντηση είναι απλή: Εδώ και
πολλές βδοµάδες η νεολαία µας βρίσκεται στους δρόµους, απέχει
από τα µαθήµατά της και η κατάσταση αντί να οδεύει προς
εκτόνωση, δυστυχώς χειροτερεύει. Βλέπουµε και ακούµε από τα
Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης µαθητές να διαπληκτίζονται µεταξύ
τους, γονείς να διαπληκτίζονται µε άλλους γονείς, µαθητές να
διαπληκτίζονται µε γονείς, καθηγητές και οδηγούς αυτοκινήτων
στους δρόµους, κοµµατικούς απεσταλµένους να παριστάνουν τους
γονείς, µε ψαλίδια να κόβουν αλυσίδες. Βλέπουµε στα σχολεία
αστυνοµίες και περιπολικά. Αλήθεια, πώς άλλαξαν οι καιροί µε το
ΠΑΣΟΚ στην εξουσία!
Ακόµη είδαµε τραυµατισµούς και εδώ που έχουµε φθάσει µη δούµε
και χειρότερα.
Σε όλη, λοιπόν, αυτήν την αναταραχή ο Υπουργός Παιδείας όχι
µόνο δεν συµβάλλει στην εκτόνωση, αλλά µε καθηµερινές απειλές
και εγωϊστικές και ακατανόητες εµφανίσεις ρίχνει λάδι στη φωτιά για
το κακό.
∆εν έχει, λοιπόν, αυτός ο Υπουργός ευθύνες; ∆εν αποδεικνύεται η
ανικανότητά του και όχι µόνο, αλλά και η επικινδυνότητά του; ∆εν
πρέπει να φύγει το ταχύτερο από τη θέση του, ώστε να ξεκινήσει
κάποιος σοβαρός διάλογος που θα φέρει και την εκτόνωση, ώστε
να γίνουν κάποια βήµατα συνδιαλλαγής και να υπάρξουν κάποιες
αλλαγές που έχουν επισηµανθεί από µαθητές, από καθηγητές, από
τον Τύπο, από τα κόµµατα; Με αυτόν τον Υπουργό δεν
περιµένουµε πλέον τίποτα και γι' αυτό πρέπει να φύγει από το
Υπουργείο. Πρέπει γρήγορα να ξαναλειτουργήσουν τα σχολεία και
η παραµονή του δεν βοηθάει προς αυτήν την κατεύθυνση. 'Εχετε
φθάσει σε αδιέξοδο, πρέπει να το συνειδητοποιήσετε. Τι θα κάνετε
την άλλη εβδοµάδα;
Πώς ξεκίνησε όµως αυτή η διαβόητη µεταρρύθµιση, που πιστεύω
πως στην πορεία την ονόµασαν µεταρρύθµιση; Αλλιώς ξεκίνησαν,
αλλού κατέληξαν. 'Αλλωστε µην ξεχνάµε ότι ο προηγούµενος
Υπουργός Παιδείας της Κυβέρνησης Σηµίτη, ο κ. Γεώργιος
Παπανδρέου, άλλα είχε ξεκινήσει, που σηµαίνουν όλα αυτά έλλειψη
προγράµµατος και σχεδιασµού σε έναν τόσο κρίσιµον τοµέα, όπως
είναι η παιδεία.
Ξεκίνησαν λοιπόν χωρίς συζήτηση, χωρίς διάλογο, που έπρεπε να
διεξαχθεί µε άνεση χρόνου µεταξύ ειδικών επιστηµόνων,
καθηγητών, κοµµάτων, µαθητών και γονιών. Βιαστικά και πρόχειρα
ήρθε το νοµοσχέδιο στη Βουλή και ψηφίστηκε στο θερινό τµήµα.
Αυτό και µόνο, ότι ψηφίστηκε στο θερινό τµήµα, δείχνει την
υποβάθµιση του όλου εγχειρήµατος. 'Ετσι, οδηγηθήκαµε σε
αιφνιδιασµό όλων των ενδιαφεροµένων, στην έλλειψη κάθε
προετοιµασίας των µελών της εκπαιδευτικής κοινότητας, σε
καθυστερήσεις στα βιβλία, καθυστερήσεις στην κάλυψη των κενών
από καθηγητές και γενικά σε άγνοια γύρω από το καινούριο
εκπαιδευτικό σύστηµα.
Σήµερα το λύκειο µετατρέπεται σε συνεχές εξεταστικό κέντρο, ειδικά
για τους µαθητές της Β' λυκείου. Οι εξετάσεις ήταν σε τέσσερα
µαθήµατα των δεσµών. Τώρα αντικαθίστανται από είκοσι έξι
εξετάσεις επί δύο χρόνια. Αυξάνεται υπερβολικά η ύλη, αφού
ενσωµατώνεται στην ύλη της Β' λυκείου και η µισή ύλη των πρώην
δεσµών δηλαδή της Γ' λυκείου. ∆ηµιουργούνται προϋποθέσεις

αθέµιτης συναλλαγής λόγω της µεγάλης συµµετοχής του
προφορικού βαθµού.
'Ολα αυτά έχουν δηµιουργήσει άγχος σε µαθητές και γονείς, έλλειψη
χρόνου και υπέρογκα έξοδα. Αν θέλει κάποιος µαθητής να πάει
Νοµική, αναγκάζεται τώρα να κάνει φροντιστήριο µέχρι και
µαθηµατικά. Αγνοείτε κύριε Υπουργέ, αυτήν την πραγµατικότητα;
Θησαυρίζουν τα φροντιστήρια σήµερα, ναι ή όχι; Υποφέρουν οι
γονείς; ∆εν θα σπουδάζουν οι φτωχοί;
Ακόµη καταργείτε τα ΤΕΕ, τα Ενιαία Πολυκλαδικά Λύκεια και τις
τεχνικές επαγγελµατικές σχολές. Εξαγγείλατε τα ΤΕΕ.
Νοµοθετήσατε το καλοκαίρι του 1998 για να λειτουργήσουν το
Σεπτέµβριο του 1998. Αν είναι δυνατό να µιλάµε για σοβαρότητα!
Τα προβλήµατα στην παιδεία είναι µεγάλα και για να
αντιµετωπισθούν χρειάζεται σωστός σχεδιασµός, διάλογος,
συναίνεση, υπευθυνότητα, υποδοµή και οικονοµική στήριξη.
Κύριοι συνάδελφοι, το µεγαλύτερο ίσως πρόβληµα της λεγόµενης
µεταρρύθµισης είναι ο αποκλεισµός από την εισαγωγή στην
ανώτατη εκπαίδευση των µαθητών, που δεν θα µπορέσουν µε τη
µιάµιση ευκαιρία που τους δίδεται να πετύχουν ικανοποιητική
βαθµολογία στο απολυτήριο του λυκείου, που η Κυβέρνηση είχε
υποσχεθεί ότι θα είναι ανοικτή για όλους από το 2000. Πού
συµβαίνει αυτό και ποιος µαθητής θα δεχθεί τον αποκλεισµό του
από τη µεταλυκειακή εκπαίδευση στα δεκαεννιά του χρόνια; Παντού
οι ευκαιρίες για πανεπιστηµιακή µόρφωση είναι απεριόριστες και
πρέπει να είναι. Εδώ, γιατί µιάµιση ευκαιρία µόνο και µετά
αποκλεισµός, κύριε Υπουργέ; Είναι δίκαιο σύστηµα αυτό -σας το
γράφουν οι εφηµερίδες καθηµερινώς- η µιάµιση ευκαιρία;
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ (Υπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Επειδή εγώ δεν το καταλαβαίνω...
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ακούστε, κύριε Υπουργέ, να
καταλάβετε καλύτερα, από ό,τι να διακόπτετε.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ (Υπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Να µου εξηγήσετε πως υπολογίζετε το "µιάµιση
ευκαιρία".
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ: Προτιµώ, κύριε Υπουργέ, να
ακούσετε, παρά να διακόπτετε.
Η αποσύνδεση του απολυτηρίου του λυκείου από την εισαγωγή στη
µεταλυκειακή εκπαίδευση είναι µία λύση τώρα για να λυθούν τα
προβλήµατα. Μία άλλη λύση είναι αυτή που δεν θα υπολογίζεται η
βαθµολογία της Β' τάξεως στο απολυτήριο. Σας προτείνουµε,
επιλέξτε, αποφασίστε. Σας το ζητάνε. Σας το ζήτησαν κόµµατα, σας
το ζήτησαν εφηµερίδες, σας το ζητάνε οι µαθητές.
Μπροστά σε αυτήν την εκρηκτική κατάσταση, που η Κυβέρνηση µε
την πεισµατική πολιτική της έχει δηµιουργήσει, εµείς, όπως και όλος
ο ελληνικός λαός στεκόµαστε µε ανησυχία και λύπη. Προτείνουµε
διάλογο και αναγκαίες υποχωρήσεις για έναν καλύτερο νόµο και ένα
καλύτερο σύστηµα.
Η µεγάλη µας δηµοκρατική παράταξη για λόγους αρχής δεν
συµφωνεί µε καταλήψεις σχολείων και δρόµων. Είµαστε ξεκάθαροι.
Εσείς, κύριοι του ΠΑΣΟΚ, τα διδάξατε αυτά όµως. Εσείς
πρωτοστατούσατε, οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ ήταν µπροστά σε κάθε
έξαλλη κινητοποίηση. Εσείς καίγατε νοµαρχίες. Πληρώστε τώρα.
Αλλά ο λαός τι φταίει; Η πατρίδα, που κατρακυλάει, τι χρωστάει; Το
σηµερινό χάος στην Αθήνα ποιος το πλήρωσε; Ο κοσµάκης ο
απλός.
Εµείς δεν υποκινούµε. Πιστεύουµε στην οµαλότητα, στην τάξη, στη
συνύπαρξη, στο δηµιουργικό διάλογο, στη λειτουργία των
σχολείων.
Ο κ. Τσούλιας ο πρόεδρος της ΟΛΜΕ, που τον καταγγείλατε ότι
υποκινεί τις καταλήψεις, είναι στέλεχος του ΠΑ.ΣΟ.Κ., κύριε
Υπουργέ.
Πάντως, εδώ που φθάσαµε, δεν υπάρχει άλλη λύση. Το αδιέξοδο
είναι πλήρες. Σήµερα πρέπει να φύγει, κύριοι συνάδελφοι του
ΠΑ.ΣΟ.Κ., ο Υπουργός σας και όπου να 'ναι και η κουρασµένη και
ανήµπορη Κυβέρνησή σας. Φτάνει πια. Τέσσερις τετραετίες
κυβερνάτε. Σας βαρέθηκε ο λαός. Φύγετε µία ώρα γρηγορότερα.
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Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Υπουργέ, µήπως
θέλετε να δώσετε κάποια εξήγηση στα µαθηµατικά του κ.
Λαµπρόπουλου;
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ (Υπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Ο κύριος συνάδελφος µε παρέπεµψε σε µία εφηµερίδα. Θα τον
παραπέµψω εγώ να ξανακάνει πάλι την αριθµητική του και ίσως
χρειάζεται φροντιστήριο. Τα φροντιστήρια κάπου-κάπου
χρειάζονται. Ο κύριος συνάδελφος έχει οπωσδήποτε ανάγκη
φροντιστηρίου.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ: Πλουτίσανε τα φροντιστήρια, κύριε
Υπουργέ!
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ (Υπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Αν θέλετε, µπορώ να σας κάνω φροντιστήριο
κατ'ιδίαν.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Βούλγαρης έχει το
λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, τις ηµέρες αυτές ζούµε µε µεγάλη οδύνη τις σκηνές
που διαδραµατίζονται στα σχολεία και στους δρόµους της Αθήνας
και των άλλων µεγάλων αστικών κέντρων της χώρας µας. Σκηνές
όµως οι οποίες δεν τιµούν όχι την Κυβέρνηση, όπως θέλουν
κάποιοι να ρίξουν το ανάθεµα, αλλά ολόκληρη την κοινωνία µας και
το δηµοκρατικό µας πολίτευµα. ∆εν τιµούν τους αγώνες του λαού
µας και κυρίως της νεολαίας µας που έχυσε ακόµα και το αίµα της
στην εξέγερση του Πολυτεχνείου ενάντια στη χούντα, για την
αποκατάσταση της δηµοκρατίας στη χώρα µας και µε κυρίαρχο
σύνθηµα το "ψωµί, παιδεία, ελευθερία".
Οι σκηνές αυτές, κύριοι συνάδελφοι, που ζούµε σήµερα είναι
σκηνές καταστροφής και όχι δηµιουργίας. Αποσύνθεσης των
κοινωνικών κινηµάτων και όχι σύνθεσης πολιτικών και αρχών.
Τροµοκρατίας και όχι δηµοκρατίας. Είναι σκηνές που οδηγούν σε
ανεξέλεγκτες καταστάσεις για τις οποίες η κοινωνία συνολικά φέρει
ακέραια την ευθύνη.
Πρέπει να µας προβληµατίσει και το ανησυχητικό κοινωνικό
φαινόµενο της από κοινού διαδήλωσης στους δρόµους καθηγητών
και µαθητών, δηλαδή διδασκόντων και διδασκοµένων. Αυτό είναι
ένα πρωτοφανές, θα έλεγα, φαινόµενο.
Σήµερα τα κινήµατα των µαθητών αναπτύσσονται, διαµορφώνονται
και εξαπλώνονται µε συνθήκες και όρους ζωής και όχι µόνο µε
όρους εκπαίδευσης. Αυτό το µήνυµα ήρθε πριν από λίγους µήνες
µε την εξέγερση των Γάλλων µαθητών.
Οι µαθητές, µε την επαναστατικότητα της νεανικής τους ψυχής -
όπως είχε πει και ο Ελευθέριος Βενιζέλος για την επαναστατικότητα
των νέων- δεν κρίνουν το περιεχόµενο της εκπαιδευτικής
µεταρρύθµισης, αλλά ανησυχούν για το µέλλον, αναζητώντας µέσα
από την εξέγερση το βίωµά τους, τα ίχνη τους, το πρόσωπό τους
και την προοπτική επιβίωσης. Αυτό το εκµεταλλεύονται κάποιοι για
να αποδείξουν ότι η νεολαία είναι ενάντια στην κοινωνική
µεταρρύθµιση.
Αυτές οι γενιές που βιώνουν τις κοσµογονικές αλλαγές, τη ραγδαία
εξέλιξη της τεχνολογίας, που είναι ένα δεδοµένο σήµερα, τους
γρήγορους ρυθµούς κοινωνικών αλλαγών, που η διεθνοποίηση της
οικονοµίας έχει επιβάλει στους λαούς, τις αντιφάσεις, τους φόβους
για το άγνωστο αύριο, τις αγωνίες και τις ελπίδες, µπαίνοντας -γιατί
βρισκόµαστε ήδη στο κατώφλι- στον 21ο αιώνα, είναι διαφορετικές.
Στην τελευταία συνεδρίαση της Βουλής των Εφήβων, τη µεγαλύτερη
εντύπωση, κύριοι συνάδελφοι, µου έκανε η τοποθέτηση ενός
µαθητή του Λυκείου Καρπενησίου, ο οποίος αναφέρθηκε στη
δυστυχία της έλλειψης ελεύθερου χρόνου, γιατί οι καθηµερινές
υποχρεώσεις στη µαθητική του ζωή υποθηκεύουν την εφηβεία του
ανάµεσα στο σπίτι, στο σχολείο και το φροντιστήριο.
Πρέπει, λοιπόν, να πείσουµε τους νέους, τους µαθητές ότι η
εκπαιδευτική µεταρρύθµιση δεν τους στερεί τη ζωή, τη χαρά, τα

όνειρα, τα αισθήµατά τους, αλλά και τους έρωτες που έχουν οι νέοι
σε αυτήν την ηλικία. ∆εν τους κλέβει τον ελεύθερο χρόνο της
εφηβείας τους που είναι, θα έλεγα, οι ώρες του φροντιστηρίου.
Πρέπει να πείσουµε τους νέους ότι η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση,
όπως στο παρελθόν έτσι και τώρα, είναι µια απαραίτητη θετική και
σύγχρονη απάντηση στις προκλήσεις της εποχής µας, όπου η
γνώση και η τεχνολογία συµβολίζουν µια ακαταµάχητη δύναµη και
τη µεγαλύτερη, θα έλεγα, επένδυση και δυνατότητα ανάπτυξης για
κάθε έθνος και κάθε λαό.
Σήµερα όλες οι πολιτικές και κοινωνικές δυνάµεις, όλοι οι πολίτες -
το γνωρίζετε πολύ καλά αυτό, ανεξάρτητα το τι λέµε- στη µεγάλη
τους πλειοψηφία συµφωνούν στην αναγκαιότητα της εκπαιδευτικής
µεταρρύθµισης. Να δώσουµε µε πειθώ και κατανόηση τις µάχες
µιας επιθετικής, θα έλεγα, ενηµέρωσης γιατί, όπως φαίνεται
βασιλεύει η άγνοια, η ηµιµάθεια και η παραπληροφόρηση. Πρέπει
να είµαστε αντίθετοι σε τυφλές διαδικασίες σύγκρουσης που
οδηγούν σε αδιέξοδα χωρίς αποτέλεσµα βέβαια, αλλά που έχουν
όµως στόχο την εξυπηρέτηση πολιτικών ή και άλλων σκοπιµοτήτων
-αναλύθηκαν ορισµένες απ' αυτές σ' αυτήν την Αίθουσα σήµερα- και
την καπηλεία της φωνής των νέων ανθρώπων.
Είναι βέβαιο, κύριοι συνάδελφοι, ότι στις κινητοποιήσεις των
µαθητών και των φοιτητών καθώς και την κλιµάκωσή τους, όπως
αυτές εξελίσσονται, υπάρχει όπως πάντα και πολιτική και κοµµατική
παρέµβαση. Οι κοµµατικοί όµως ινστρούχτορες των όποιων
κοµµάτων είναι µια µειοψηφία που δεν µπορούν βέβαια να
καθοδηγήσουν και να κλιµακώσουν τα κινήµατα, όπως αποδείχθηκε
και στο Πολυτεχνείο αλλά και στις κινητοποιήσεις του 1992.
Σήµερα, όπως και παλαιότερα, αποδεικνύεται ότι οι πολιτικές
διαχωριστικές γραµµές και υπάρχουν και συγκρούονται. Από τη µια
υπάρχει η προοδευτική άποψη και θέση που επιθυµεί ένα
εκπαιδευτικό σύστηµα ανοικτό µε εξασφάλιση του δικαιώµατος
όλων των πολιτών για πρόσβαση σε αυτό, µε διασφάλιση ίσων
ευκαιριών για όλους τους εκπαιδευτικούς, µορφωµένους και ικανούς
µε αξιοκρατία, διαφάνεια και έλεγχο βέβαια της δηµιουργικότητας
των εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, µε συνοχή των εκπαιδευτικών
βαθµίδων και παροχή πολύπλευρων γνώσεων, µε λειτουργίες όµως
που θα έχουν σαν επίκεντρο τον άνθρωπο και τις ανάγκες του µε
ενίσχυση και των συλλογικών και των δηµοκρατικών διαδικασιών
και του δηµόσιου και δωρεάν χαρακτήρα. Αυτήν την αντίληψη
υπηρετεί το ΠΑΣΟΚ.
Από την άλλη, υπάρχει η συντηρητική άποψη που προτείνει τη
διατήρηση της σηµερινής συντεχνιακής κατάστασης, τη διαιώνιση
των προσωπικών και µικροκοµµατικών σκοπιµοτήτων, τη
διατήρηση οµάδων διαχείρισης κονδυλίων και εξουσιών, την
αποδυνάµωση των συλλογικών και δηµοκρατικών διαδικασιών, την
εξάρτηση της εκπαίδευσης από την αγορά και τη λειτουργία της µε
ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια. Αυτή κύριοι συνάδελφοι, είναι κατά την
άποψή µου η άποψη της Νέας ∆ηµοκρατίας για την Παιδεία, όσο
και να προσπαθούν να µας πείσουν για το αντίθετο.
∆υστυχώς, µε κάποιες απ' αυτές τις απόψεις πολλές φορές
ταυτίζονται και οι χώροι που θέλουν να δηλώνουν ότι διαθέτουν
αριστερό και ψευτοεπαναστατικό προσωπείο.
Το ΠΑΣΟΚ, κύριοι συνάδελφοι, σε ολόκληρη την πολιτική του
ιστορία και τη σταδιοδροµία των στελεχών του, υπηρέτησε πάντα
και µε συνέπεια την προοδευτική αντίληψη για την κοινωνία. Και για
την Παιδεία είχε πάγια θέση και άποψη στη βασική αρχή της
ενίσχυσης και της διεύρυνσης του δηµόσιου και δωρεάν χαρακτήρα
της εκπαίδευσης σε όλες τις βαθµίδες της. ∆εν πρέπει να ξεχνάµε
ότι το όνειρο του λαού µας από το 1910 και πάγιο αίτηµα της
προοδευτικής παράταξης, για το άνοιγµα της τριτοβάµιας
εκπαίδευσης µε ίσες ευκαιρίες, έγινε πλέον πραγµατικότητα και θα
έλεγα συµβατό µε τις ανάγκες πια της σύγχρονης σηµερινής ζωής.
Η κοινωνία της γνώσης που βιώνουµε σήµερα, η διεθνοποίηση της
οικονοµικής, κοινωνικής και της πολιτιστικής ζωής των ανθρώπων,
η ραγδαία εξέλιξη της τεχνολογίας, το σύγχρονο ανταγωνιστικό
περιβάλλον έφεραν το όνειρο αυτό του λαού µας σε επίπεδο λαϊκής
και κοινωνικής επιταγής.
Θεσµοί, κύριοι συνάδελφοι, όπως το Ενιαίο Λύκειο, το
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ολοήµερο νηπιαγωγείο, το ολοήµερο δηµοτικό, οι τάξεις υποδοχής
των παλιννοστούντων, το πολυπολιτισµικό σχολείο, η ενισχυτική
διδασκαλία για την υποβοήθηση των µαθητών, τα κέντρα
συµβουλευτικής και προσανατολισµού και τα σχολεία δεύτερης
ευκαιρίας έχουν και την εκπαιδευτική και την κοινωνική διάσταση
και ανταποκρίνονται στην πολιτική του ΠΑ.ΣΟ.Κ. που θέλει την
πρόοδο και την ανάπτυξη, αλλά και την κοινωνική ευαισθησία.
Η επιστροφή της γνώσης στο φυσικό της χώρο, το σχολείο, η
ανάπτυξη της κριτικής σκέψης, η συνεργασία εκπαιδευτικού και
µαθητή και η προώθηση του δηµοκρατικού δηµιουργικού σχολείου,
ανοικτού στην κοινωνία, είναι στόχοι και επιδιώξεις της Κυβέρνησης
του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
Θα πρέπει να υπάρχει όµως περισσότερος ελεύθερος χρόνος
δηµιουργικής ψυχαγωγίας του εφήβου και ενασχόλησης µε τον
πολιτισµό και τον αθλητισµό µέσα και έξω από το σχολείο.
Αυτές είναι επίσης οι βασικές αρχές και οι θέσεις της εκπαιδευτικής
µεταρρύθµισης, για την οποία συζητούµε σήµερα. 'Οποιος διαφωνεί
µε τις αρχές αυτές, να το πει καθαρά και χωρίς µισόλογα, για να
γνωρίζουµε ποιοί και µε ποιούς θα πορευθούµε, για να
αγωνιστούµε γι' αυτήν την εκπαιδευτική µεταρρύθµιση και ποιούς
θα έχουµε απέναντι.
Αυτό που πρέπει να κάνουµε είναι να προχωρήσουµε. Για να
προχωρήσουµε µπροστά χρειάζεται η ζεύξη του µαθητικού
κινήµατος µε τις αρχές και τους στόχους της εκπαιδευτικής
µεταρρύθµισης.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Πρέπει όµως να κάνουµε και κάτι άλλο. Πρώτον, επειδή το ζήτηµα
της παιδείας είναι εθνικό ζήτηµα, θα πρέπει να εγγυηθούµε και εµείς
οι Βουλευτές, η Βουλή των Ελλήνων αλλά και η Κυβέρνηση το
διάλογο -µε ανοικτά βέβαια σχολεία- µε βάση το ισχύον θεσµικό
πλαίσιο.
Κύριοι συνάδελφοι, το ξέρετε πολύ καλά ότι, όταν κάνουµε διάλογο,

έχουµε µια βάση. Αυτό το ισχύον θεσµικό πλαίσιο είναι µια καλή
βάση για να µπορούµε να κάνουµε διάλογο.
∆εύτερον, πρέπει όλοι να βοηθήσουµε, να συνδράµουµε και να
στηρίξουµε την αύξηση των δαπανών για την παιδεία, εξαντλώντας
όλες τις δυνατότητες των εθνικών και κοινοτικών πόρων, για να
συνεχίσουµε την προσπάθεια βελτίωσης των υποδοµών µε νέα
σχολεία, εκπαιδευτήρια και σύγχρονο εξοπλισµό.
Αν διαβάσετε στο βιβλίο της Εθνικής Στατιστικής Υπηρεσίας
Ελλάδος τον αριθµό των αιθουσών από το ακαδηµαϊκό έτος 1996-
1997 µέχρι το ακαδηµαϊκό έτος 1996-1997, θα δείτε, κύριοι
συνάδελφοι, ο αριθµός των αιθουσών των διδακτηρίων, ο αριθµός
των καθηγητών και το ποσοστό της παιδείας στο Ακαθάριστο
Εθνικό Προϊόν, σε ποιες χρονικές περιόδους αυξήθηκε.
Σας λέω, για να µην κάνετε τον κόπο να το κοιτάξετε, ότι είναι οι
χρονικές εκείνες περίοδοι που ήταν κυβέρνηση το ΠΑ.ΣΟ.Κ.
Κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, η πρόταση
δυσπιστίας που υποβάλλατε πέφτει στο κενό, γιατί συσπειρώσατε
ακόµη περισσότερο το ΠΑ.ΣΟ.Κ. και θωρακίσατε ακόµη
περισσότερο την προσπάθεια της Κυβέρνησης, για µια νέα ισχυρή
κοινωνικά και οικονοµικά Ελλάδα. Γιατί το ΠΑ.ΣΟ.Κ. γεννήθηκε και
βρίσκεται πάντα µέσα στα κοινωνικά κινήµατα ακόµη και σήµερα.
'Οσοι δεν το έχουν καταλάβει αυτό, την απάντηση την παίρνουν
κάθε φορά από το λαό. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι,
δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 02.06' λύεται η συνεδρίαση
για σήµερα, ηµέρα Σάββατο 16 Ιανουαρίου 1999 και ώρα 18.00' µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: συνέχιση της συζήτησης επί
της προτάσεως δυσπιστίας που υπέβαλαν Βουλευτές της Νέας
∆ηµοκρατίας σύµφωνα µε το άρθρο 84, παράγραφοι 2-7 του
Συντάγµατος και 142 του Κανονισµού της Βουλής.
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